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Društvo slovensko-
ŠVEDSKEGA

PRIJATELJSTVA
.LJUBLJANA — Danes, 5. decem- 

ob tretji uri popoldne bo v Ljublja- 
?' v okrogli dvorani Iskrine stavbe na 
•rgu republike 3 ustanovni sestanek 
Društva slovensko-švedskega prijatelj
eva. Društvo naj bi v svoje vrste strnilo 
Vs«, ki so zainteresirani za krepitev pri- 
Jateljstva, razumevanja in vsestranskega 
sodelovanja med Kraljevino Švedsko in 
^publiko Slovenijo. Podobno druš- 
v°, v katerega se včlanjujejo tako naši 
'?-seljenci na Švedskem kot Švedi, je bi- 

letos septembra že ustanovljeno v 
Stockholmu.

8. REVIJA PIHALNIH 
ORKESTROV SLOVENIJE

. SEVNICA — Zveze kulturnih orga- 
n|zacij Brežice, Krško in Sevnica vabijo 
J' soboto, 7. decembra, ob 18. uri v kul
turno dvorano GD Sevnica na 8. revijo 
jahalnih orkestrov. Nastopili bodo: de- 
[®yska godba na pihala pri GD Sevnica 
(dirigent prof. Franc Zupanc), godba na 
Pihala iz Loč (dirigent prof. Jože Rus), 
gasilska godba na pihala iz Kapel (diri- 
?ent Franc Arhar), delavski pihalni or
kester Svoboda Senovo (dirigent prof. 
danez Ceglar) in pihalni orkester Videm 
^rško (dirigent prof. Drago Gradišek). 
t-Vethčarna Valentina Milena Mastnak 
P° hkrati, tudi v soboto, 7. decembra, 
Pdravila v avli sevniškega gasilskega 
“Orna božično—novoletno razstavo. 
Odprta bo od 16. ure do konca revije, v 
tedeljo pa od 8. do 18. ure.

o SLOVENIJI IN RIBNICI

Ribnica — v Mikiovi hiši so v to
pit, 3. decembra, odprli razstavo z na
livom Slovenija in Ribnica v 16. sto- 
>, in sicer so to storili v sklopu 
Phreditev, ki sojih Ribničani letos pri
cvili ob 400-letnici svojega rojaka 
akoba Gallusa Petelina.

Poudarek
stroki

Ob študijskih dnevih
Novinarji smo se znašli v na

vzkrižnem ognju, kot da sta demo
kracija in politični pluralizem nad 
nas priklicala vihar. Če je prej delo
val pritisk z ene strani, jih je zdaj ču
titi z vseh.

A nimajo težav z novimi razme
rami in drugačnim položajem medi
jev samo politični veljaki, tudi v no
vinarskih vrstah so spremenjene 
razmere posta vile nove zahteve tako 
v organiziranju kot osebnem profi
liranju novinarjev. Politični plurali
zem zahteva bolj kot prej izostren 
novinarjev čut in bolj kol kdajkoli 
poprej trdno naslonitev na novinar
sko etiko, zapisano v poklicnem ko
deksu. Vrtinci, ki nas hočejo poteg
niti v strankarske zdrahe, da bi 
postali trobila strankarskih intere
sov, sebi in drugim v škodo, so moč
ni Ob njih pa na novinarja delujejo 
tudi notranje sile, ki ga, ker je pač 
kot ostali ljudje homo politicus, vle
čejo k določenim stranem bolj kot k 
drugim. Zavezanost resnici in po
štenost ostajata prej ko slej najbolj 
zanesljiv temelj novinarjevega delo
vanja, naj bo prva še tako zrelativi- 
zirana in druga videti še tako zasta
rela in pra v nič v skladu s sedanjimi 
vrednostnimi merili, kijih obvladu
jejo sebičnost, uspeh za vsako ceno.

Da se novinarji tega zavedajo, so 
potrdili tudi v soboto zaključeni 14. 
študijski dnevi slovenskih novinar
jev v Gozd—Martuljku, ki so pote
kali predvsem v znamenju močnej
šega poklicnega profiliranja novi
narstva v organizacijskem in stro
kovnem smislu. Ustanovljena je bila 
Novinarska zbornica Slovenije kot 
krovna organizacija vseh novinar
skih organizacij in sindikatov in 
sprejet je bil posodobljen, času in 
razmeram primernejši novinarski 
kodeks. Novinarstvo kot stroka, ki 
ima v družbi pomembno vlogo, je 
tako lahko organizacijsko in mo
ralno močnejše, m. MARKEU

"Slovenija v primežu nepriznanja
Pogovor Igorja Omerze in Igorja Bavčarja z dolenjskimi in belokranjskimi po 
______djetniki in gospodarstveniki — Vlada ni naredila dovolj za prehod_____

OTOČEC — V ponedeljek je Združenje zasebnih podjetnikov Dolenjske in 
Bele krajine na Otočcu pripravilo pogovor z direktorjem slovenske SDK Igor
jem Omerzo in notranjim ministrom Igorjem Bavčarjem. V prvem deluje bese
da tekla o tem, kako v sedanjih razmerah poslovati s preostalim delom Jugos
lavije, Bavčar pa je govoril o tem, kaj bi morala vlada storiti za oživitev 
gospodarstva in razvoj podjetništva.

Direktor SDK Omerza je dejal, daje 
bila Slovenija prisiljena v monetarno 
osamosvojitev, saj so imeli dokaze, da 
so iz tiskarne denarja v Beogradu dinar
je z letali vozili v Nemčijo, od koder so 
hitro našli pot v Slovenijo. V zadnjem 
času je vse več težav pri plačilnem pro
metu s Hrvaško. Prav tako ni jasno, 
kdaj naj bi začela veljati zvezna uredba 
o urejevanju plačilnega prometa z re
publikami, ki so uvedle svojo plačilno 
enoto, niti to, katere republike so za to 
uredbo.

Bavčar je dejal, da Slovenija v zad
njem letu in pol pri prehodu iz prejšnje
ga v tržno gospodarstvo ni bila dovolj 
uspešna. Res pa je, da se s tem proble
mom spopada celotna vzhodna Evro
pa. Pri tem prehodu so tako imenovane 
šok terapije neustrezen način, marveč je 
treba izhajati iz značilnosti in primer
jalnih prednosti posameznih držav.

Kriza v Sloveniji se je z vojno na Hr
vaškem še poglobila, Slovenija pa je iz
gubila tretjino svojih trgov. Izhod je naj
tesneje povezan z mednarodnim prizna

NEMCISE ZANIMAJO ZA SLOVENSKO BLAGO — Preteklo soboto so v 
metropoli Bavarske, vMuenchnu, na 14. sejmu Dom in obrt(Heim undHand- 
werk) Slo venci že ob otvoritvi doživeli prijetne trenutke, ko so jih nemški gosti
telji še posebej toplo pozdra vili Med 1177 razsta vljalci iz 30 drža v sta si ba var- 
ski minister za promet in gospodarstvo dr. Avgust Lang ter predsednik 
bavarske in nemške obrtne zbornice Heribert Spaeth v spremstvu podpredsed
nika slovenske vlade dr. Andreja Ocvirka (na sliki) ogledala prav slovensko 
razstavišče. Nastop 38 slovenskih obrtnikov je omogočila slovenska .obrtna 
zbornica, okrog 10.000 lesenih, steklenih in keramičnih izdelkov, ki so jih de
lavke podjetja Step ponudile nemškim kupcem, pa je začelo naglo pohajati, ta
ko da so prodajo nekaterih že prvi dan zaustavili, da bi jih nekaj ostalo vsaj za 
razstavo do konca sejma, 8. decembra (Foto: P. Perc)

njem Slovenije. Na ponovno pridobitev 
teh trgov pa kratkoročno in celo sred
njeročno ni moč računati. Težave pri 
poslovanju s Hrvaško Bavčar pripisuje 
na hitro postavljeni in preveč »improvi
zirani« meji, kontrole na meji pa so 
strožje zaradi vojne. »S hrvaško oblast
jo je zaradi razmer na Hrvaškem zelo 
težko komunicirati in zaradi vojne je 
hudo načeto normalno funkcioniranje 
te oblasti,« je dejal.

Veliko krivde za oteženo in zaplete
no poslovanje s Hrvaško je tudi na slo
venski strani, so drug za drugim poudar
jali podjetniki in gospodarstveniki in 
naštevali konkretne primere, od certifi
kata o izvoru blaga, za katerega je treba 
po žig v Ljubljano in vsa stvar traja tudi 
po tri dni, do težav s slovensko carino, 
kjer daje stanje še slabše kot pred junij
sko vojno. Generalni direktor Krke Mi
loš Kovačič je slikovito opisal zmedo in 
neurejenost na zunanjetrgovinskem pod
ročju, kjer se skoraj ne ve, kdo pije in 
kdo plača. »Za ureditev teh poslov z na
šimi najpomembnejšimi zunanjetrgo
vinskimi partnerji bi morala slovenska 
vlada določiti kvalificirane in usposob
ljene sogovornike, ki bi se dogovaijali v 
imenu Slovenije, ne pa tako kot sedaj, 
ko to urejamo vsak zase, ko vsak vleče 
na svojo stran in eden drugemu hodimo 
v zelje. Dogaja se tragedija slovenskega 
gospodarstva! Tu bi bila potrebna pa
metna aktivnost vlade in njena strategi
ja,« je dejal Kovačič.

A. BARTELJ

MANJ ZA EKOLOGIJO
ČRNOMELJ — Do konca oktobra 

seje v črnomaljski občini iz ekološkega 
prispevka nateklo dobrih 564 tisoč to
larjev. To je sicer manj, kot so pričako
vali, saj ekološkega prispevka z izjemo 
kotlovnice niso plačali tisti, ki kurijo na 
trda goriva. Ekološki denar so namenili 
za ureditev deponije komunalnih od
padkov, kataster onesnaževalcev, javna 
dela in odkup zemljišč za čistilno na
pravo.

Prazen Žakelj za ceste
Dolenjska tarna nad cestami — Avtomobilske ceste 
Ljubljana—7-Zagreb še ne bo — Nemočen minister ^

/////////////////////////^^^^

Danes v Dolenjskem listu
NOVO MESTO — V sredo, 27. no

vembra, so se predstavniki dolenjskih 
občin in odgovorni za razvoj cest pogo
varjali z republiškim ministrom za 
promet in zveze Matjanom Krajncem 
in direktorjem Republiške uprave za 
ceste Andrejem Levičnikom.

Najprej so predstavili cestno pro
blematiko in načrte po občinah. No- 
vomeščane čakajo še obveznosti iz let 
1976—1981. Novo mesto nujno po
trebuje obvoznice, rekonstruirati bi 
morali tudi več mostov v občini itd. Ker 
pa denarja ni, so se odločili za projekt 
obveznice Novega mesta. Trebanjci so

Pučnik z Ribičičem?!
V politiki res ni prijateljstva — so samo interesi Srečanje, 

kakršno je bilo v petek popoldne v nekdanji cekajevski palači (v 
sobi št. 58, kjer na steni ne visi več Kosovo platno z udeleženci 
čebinskega kongresa), si še pred poldrugim letom ne bi mogli 
niti zamišljati Za dolgo mizo sta se nasproti usedli delegaciji So
cialdemokratske stranke Slovenije in Stranke demokratične 
prenove z dr. Jožetom Pučnikom in dr. Cirilom Ribičičem na če
lu ter se razumevajoče, skorajda spravljivo »trepljali po rame
nih«. Četudi je prva stranka vladna, druga pa opozicijska, bi 
lahko sodelo vali saj imata obe socialdemokratski program in se 
ogibata skrajnostnih stališč, to pa je levosredinska usmeritev, za 
katero se poteguje še nekaj slo venskih političnih strank. Bolj kot 
v programskih ciljih se te stranke razlikujejo v metodah, ki do 
teh ciljev vodijo; to pa ne pomeni, da ne bi mogle tesneje sodelo
vati Konec koncev Demos je v krizi padec vlade visi v zraku, 
bližajo se volitve in potrebno se bo dogovoriti za nove koalicijske 
povezave. Dr. Pučnik tega ne skriva.

Opozicijska SDP je v petek dobila vsaj nekaj zadoščenja, 
namreč priznanje, posredno seveda, da je bilo skupščinsko vla
danje s pomočjo glasovalnega stroja Demosa napačno in se vla
dajoči koaliciji močno otepa. Opozicijskih strank, ki so tudi le
galni del slovenske oblasti, izvoljene na svobodnih parlamen
tarnih volitvah, ni mogoče dolžiti soodgovornosti za močno 
poslabšane razmere, zlasti gospodarske, ko pa vladajoča koali
cija opozicijskih argumentov skoraj nikoli ni hotela upoštevati 
Torej bo treba začeti politično delati drugače. Eden prvih kora
kov je ponudba, da bi štiri stranke (SDSS, SDP, SSS in SDU) 
za začetek vsaj v tujini, v socialistični internacionali, nastopale 
enolneje. V petek ni bil nihče proti tej pobudi SDP.

MARJAN LEGAN

zelo ogorčeni nad novo državo, ki je 
pomen cest povsem zanemarila. Letos 
niso naredili niti kilometer regionalne 
ceste. Zavzemajo se za čimprejšnjo iz
gradnjo avtoceste Ljubljana—Zagreb, 
vendar so proti temu, da bi se na ta ra
čun zanemarile ostale ceste.

Metličani pravijo, da bi bili veseli, ko 
bi jim uspelo uresničiti vsaj to, kar so si 
že pred leti zadali. Poudarili pa so še, da

• Minister Krajnc je soglašal, da so 
ceste zelo slabe. Žal pa je v osnutku 
proračuna za prihodnje leto ministr
stvu za promet in zveze namenjenih le
11,4 milijarde tolaijev in še 4,1 mili
jarde tolarjev kreditnih obveznosti. 
Promet je na zadnjem mestu, Vladni 
paradni konj so zunanje in notranje 
ministrstvo ter vojska. Problem je tu
di integralni proračun, ki omogoča, 
da se nekomu vzame in da drugemu. 
Zato se minister Krajnc zavzema, da 
se sredstva, ki so namenjena za pro
met, stekajo direktno v njihovo mini
strstvo. Avtocesta Ljubljana — Za
greb bo verjetno morala počakati na 
naslednji mandat vlade. Saj so se z 
gospodarsko blokado prekinila vsa 
posojila; z delom bi lahko nadaljevali 
le, če bi se za vlaganje odločila kakšna 
tuja družba.

ceste, ki povezuje Metliko s Črnomljem 
in Semičem, sami ne morejo vzdrževati. 
V Črnomlju so največji problem ob- 
kolpske ceste. Prav zaradi slabih cestnih 
povezav ljudje odhajajo iz teh krajev. 
Črnomelj bi potreboval tudi obvoznico. 
S predstavitvijo dolenjskih cestnih raz
mer so končali Brcžičani, ki se bojijo, da 
do izgradnje južnega dela avtomobilske 
ceste niti ne bo prišlo in da bodo živeli 
ob slepem prometnem črevesu.

Za konec so se oglasili še z novomeš
ke televizije, kije trenutno v ustanavlja
nju. Postali bi radi regionalna televizij
ska postaja za Dolenjsko, Belo krajino 
in Posavje. Že leta 1990 so zaprosili za 
frekvenco, vendar je do sedaj še niso 
dobili. Od ministra Krajnca so dobili 
zagotovilo, da bo zanjo poskrbel v naj
krajšem času. j doRNIŽ

na 3. strani:
• »Puntarji« bojkotirajo sodišče
na 4. strani:
• Vojvode Rudolfa ne bo na
na 6. strani:
• Republiška vlada ocenila na
na 7. strani:
• Videm plača, ker računa Evrop
na 8. strani:
• Lep slikarski dogodek v Novem
na II. strani:
• Kaj je za sabo pustila jugoslova
na 12. strani:
• Delu pravično plačilo, ne
na 15. strani:
• Čudeža s svetnikovo krvjo ni
na 16. sjrani:
• V grob z bremenom krivične si

V///////////////////////M

DANES MIKLA VŽNA TRGU— Že od ponedeljka je novomeški Glavni trg v 
znamenju Miklavževega sejma, kije bil nekdaj med največjimi sejmi na Dolenj
skem. Trgovci in obrtniki iz vse Slovenije ha petdesetih stojnicah mimoidočim 
ponujajo vse, kar je primerno za Miklavževo darilo, pa tudi kaj takšnega, kar je 
lahko več kot samo darilo. Časi sopač takšni, dajih bosta občutila tudi Miklavž 
in dedek Mraz, ki se bo na Dolenjskem z darili pokazal v dneh od 21. do 29. 
decembra. Danes ob 17. uri bodo pevci iz župnije jv. Lenarta frančiškanskega 
samostana iz Novega mesta skupaj s pevci z Viča na trgu pred rotovžem izvedli 
opereto Miklavž prihaja. Ta dan bo trg zaradi krasitve in prireditve ves dan 
zaprt za promet in parkiranje. (Foto: J. Pavlin)

\

ODKRITJE DR. MIRKU ČER
NIČU V SPOMIN - Spominsko ploščo 
na rojstni hiši dr. Mirka Černiča na Par
tizanskem trgu v Metliki je odkril pred
sednik metliške skupščine občine 
Branko Matkovič. Plošča je delo aka
demskega kiparja Petra Černeta. (Foto: 
M.B.-J.)

Zapoznelo javno 
priznanje borcu 
za slovenščino

V Metliki so odkrili spo
minsko ploščo dr. Mirku 
_______ Černiču

METLIKA — Metličan dr. Mirko 
Černič, kirurg, prvoborec za slovensko 
univerzo in soustvarjalec slovenskega 
zdravstvenega izrazja, je v enem od pi
sem hčerki Bariči zapisal s kančkom 
humorja, ki ga je spremljal na vsakem 
koraku: »Morda bodo tudi meni na 
rojstni hiši v Metliki postavili ploščo in 
še mene povabili na to slovesnost.« Ko 
seje ta želja pretekli teden uresničila, žal 
ni mogel biti več zraven, zato pa je ob 
tem zapoznelem priznanju Černičevega 
dela njegov rojak, akademik prof. dr. 
Vinko Kambič, dejal, da ni dileme, za
kaj mu odkrivajo spominsko ploščo, 
amapak je bolj umestno vprašanje, za
kaj šele sedaj.

Mirko Černič se je rodil 29. aprila 
1884 v Metliki, kjer je začel šolanje, ki 
gaje nadaljeval v Novem mestu, Ljub
ljani in na Dunaju. Leta 1911 je pro
moviral za doktorja vsega zdravilstva, 
pozneje pa je opravil pionirsko delo na 
področju slovenske kirurgije. Vzgojil je 
številne dobre zdravnike, še posebno pa 
kirurge. Prav tako spretno kot skalpel je 
znal sukati tudi pero. Slovenskemu na
rodu je zapustil komaj izmerljivo jezi
kovno bogastvo in danes ga lahko z go
tovostjo imenujemo starosto slovenske 
zdravniške besede. Objavljal je številne 
prispevke, vsi pa so imeli velik odmev. 
Kot tvorca slovenske medicinske ter
minologije so ga pri delu ob osebnih vr
linah vodili še strokovna natančnost in 
preprostost jezika tudi v izrazih, ki jih je 
predlagal za slovensko zdravstveno 
terminologijo, dr. Černič ni mogel iz 
svoje kože. Marsikje je čutiti prizvok 
belokranjščine. Sicer pa je bilo njegovo 
vodilo, daje skušal vsako stvar poime
novati s slovensko besedo, kar se da 

. skladno z ljudskim označevanjem.
Številni zdravniki, ki so, kot je dejal 

eden izmed njih, pretekli teden prinesli 
v Metliko v svojih srcih del dr. Černiča, 
so poudaijali pomen njegovega plod-

• Organizacijski odbor, ki je pri
pravljal slovesnost ob odkritju spo
minske plošče dr. Mirku Černiču, je 
od vsote, ki je bila za to namenjena, 
prihranil 20.000 tolaijev. Podaril jih 
je metliškemu Rdečemu križu za be
gunce iz Hrvaške.

nega dela. Tudi novi slovenski medicin
ski terminološki slovar, ki naj bi izšel 
kmalu, je napisan na osnovi Černičeve
ga slovenskega zdravstvenega besed
njaka in prav ob pripravi slovarja so se 
avtoiji veliko naučili od tvorca sloven
ske medicinske terminologije.

M.BEZEK-JAKŠE

Samosfoma
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V drugi polovici tedna bo 
oblačno in hladno vreme. 
Snežilo bo do nižin.



TUJINA O NASČlovekoljubna pomoč s Severa
Prijateljsko norveško mesto Stord pošilja pomoč hrvaškim beguncem — Dolenj- 
ski list ob prihodu pošiljke skoz karavanški predor — Pismo županu s čestitkami

KARAVANŠKI PREDOR — Kot Slovenci in kot Jugoslavani smo imeli 
prijatelje marsikje po svetu. Ti so sedaj zaprepadeni ob tragičnih dogodkih, ki 
so opustošili nekatere dele naše nekdanje skupne domovine, in težko razumejo, 
da se jugoslovanski narodi ne moremo raziti civilizirano. Če je na začetku glede 
presoje dogajanj zaradi slabega pozanavanja razmer vladala določena zmeda, 
pa ni zatajil čut, daje človeku v stiski treba pomagati. Tako humanitarna po
moč prihaja z vseh strani.

Tudi na daljnem severu, na Norveš
kem, kjer imamo Novomeščani prijate
lje v občini Stord, ob izbruhu vojne niso 
držali križemrok. Po telefonu in pisno 
so izražali solidarnost z nami in veselilo 
jih je, daje šla vojna vihra tako hitro in s 
sorazmerno majhnimi žrtvami mimo 
nas. Ko pa so zvedeli, daje pri nas veli
ko beguncev in da vlada v soseščini, v 
občini Duga Resa, veliko razdejanje, so 
se odločili, da bodo žrtvam vojne pri
skočili na pomoč. Po vsej pokrajini, zla
sti v Stordu, so nabirali prispevke.

Vsega skupaj se je nabralo za velik 
tovornjak s prikolico. V noči s četrtka

Novi prazniki
LJUBLJANA — Pred kratkim 

smo po odločitvi republiške skupš
čine dobili tudi nov seznam prazni
kov in dela prostih dni. Slovenci 
bomo od sedaj praznovali naslednje 
praznike: 1. in 2. januar — novo le
to, 8. februar — Prešernov dan oz. 
slovenski kulturni praznik, 27. april 
— dan upora proti okupatoiju, 1. in 
2. maj — praznik dela, 25. junij — 
dan državnosti, 1. november — dan 
spomina na mrtve, 26. december — 
dan samostojnosti. Dela prosti pa 
bodo naslednji dnevi: velikonočna 
nedelja in ponedeljek, binkoštna 
nedelja, 15. avgust — Marijino 
vnebovzetje, 31. oktober — dan re
formacije, 25. december — božič.

Ministrstvo za delo pojasnjuje, 
da bodo imeli delavci pravico do 
počitka ob praznikih in dela prostih 
dnevih. Pravico do nadomestila 
osebnega dohodka bo imel delavec 
za tiste dni, ko je sicer planirana de
lovna obveznost, vendar zaradi 
praznika oz. dela prostega dne le-ta 
odpade. To pomeni, da se prazniki 
in dela prosti dnevi ne prenašajo iz 

, sobote in nedelje na delovne dni pa 
tudi do nadomestila osebnega do
hodka so delavci upravičeni le ta
krat, ko je praznik na njihov delov
ni dan.

V primeru, da mora delavec po 
rednem razporedu delovnega časa 
delati tudi na praznični oz. dela pro
sti dan, mu za ta dan ne pripada na
domestilo osebnega dohodka, am
pak osebni dohodek po dejanskem 
delu, povečan za dodatek za delo na 
praznični oz. dela prosti dan, seveda 
v skladu s kolektivno pogodbo oz. 
splošnim aktom.

na petek je bil Dolenjski list priča, ko je 
tovor z norveško pomočjo prestopil 
avstrijsko-slovensko mejo. Novinaiji 
smo se ravno takrat mudili na študijskih 
dnevih v Gozd-Martuljku in tja nas je 
poklical šofer ribniškega Eurotransa 
Miha Miklič, sicer doma z Dvora pri 
Žužemberku. Na Norveško je peljal 
pohištvo, v drugo smer pa ga je najela 
občina Stord za prevoz humanitarne 
pomoči. Z Mikličem je bil tudi Anton 
Stojkovič, rojak iz Duge Rese, ki že dlje 
časa živi v Stordu, kjer sije ustvaril dru
gi dom. Poskrbel naj bi, da bo pomoč 
prišla v prave roke.

Anton je bil seveda zaskrbljen nad 
tem, kaj ga čaka ob prihodu v domače 
kraje, hkrati pa zadovoljen, da bo svo

jim rojakom v Dugi Resi lahko poma
gal. Povedal je, da so se Norvežani zelo 
velikodušno odzvali akciji za zbiranje 
pomoči in da jih zelo skrbi, kako je pri 
nas. Mnogim je naša dežela ostala v pri
jetnem dopustniškem spominu in so še 
sedaj nanjo čustveno navezani. Izročil 
nam je tudi simbolično darilo za novo
meškega župana, ki mu ga je z željami

• Novomeški župan Matjan Dvor
nik je pred kratkim prejel od župana 
norveškega mesta Stord, gospoda 
Wemeija Hagerupa, pismo, v kate
rem mu ta izraža zaskrbljenost nad 
dogajanjem v naši sosedsščini, hkrati 
pa čestita za osamosvojitev ter izreka 
najlepše želje Novemu mestu in Slo
veniji na samostojni poti, saj, kot pra
vi v pismu, nič ni dragocenejše kot sta 
svoboda in samostojnost.

po nadaljnjem sodelovanju poslal žu
pan mesta Stord.

T. JAKŠE

Slovenski gnev 
uperjen proti 

van den Broeku
Der Spiegel, Hamburg
Danes so samo Baltiške republike 

diplomatsko priznale Ljubljano. Pod 
nemškim pritiskom bo v začetku de
cembra sledila tudi Evropa. S tem bi 
se končal nedefiniran diplomatski po
ložaj Slovenije, saj mirovna konfe
renca v Haagu že več mesecev ne
uspešno poskuša najti rešitev jugoslo
vanski krizi

V Sloveniji še ni povsem odstranje
na vojaška grožnja novi državi z dve
ma milijonoma prebivalcev. »Če bi 
Hrvaška vojno izgubila, ni nobenega 
zagotovila, da ne bomo ponovno na
padeni « opozarja predsednik Kučan.

Po mnenju vlade v Ljubljani do 
priznanja ne pride, ker Hrvaška, kije 
ena od vojskujočih se strani zahteva 
enako diplomatsko priznanje. Slo
venski gnev je uperjen predvsem proti 
nizozemskemu ministru za zunanje 
zadeve in predsedniku Sveta Evrop
ske skupnosti Hanzu van den Broeku, 
ki je po besedah slovenskega zuna
njega ministra Dimitrija Rupla s svo
jimi preuranjenimi izjavami v prid ju
goslovanske federacije postal naj- 
zvestejši Miloševičev služabnik.

POMOČ S SEVERA — Kar nekaj tisoč kilometrov poti je že bilo za Miho 
Mikličem in Antonom Stojkovičem, ko sta se točno opolnoči od četrtka na petek 
pripeljala skozi karavanški predor s pomočjo iz Norveške in nam predala darilo 
s pozdravi za Novomeščane. (Foto: T. Jakše)

Iskra vse bliže uravnilovki
Ob izgubi jugoslovanskega trga vse večje usmerja- 
nje semiške tovarne v izvoz — (Pre)nizki prejemki

SEMIČ — V tukajšnji Iskri so v le
tošnjem letu izvozili za 46 odst. več kot 
lani, ali z drugimi besedami, na tuje trge 
so prodali za 15 milijonov dolaijev bla
ga, od tam pa so uvozili za 6 milijonov 
dolaijev 
nava

v/v» iuiii pu jv utvuii ui v/ iiiiiijviivr

arjev repromateriala. V Iskri spoz- 
ajo, da bo lažje še nadalje prodirati

do Se Bolj usmerili v Evropo in na Dalj
ni Vzhod, kamor že sedaj prodajo za 6 
milijonov dolaijev blaga. Opozaijajo 
pa, da so na tujih trgih cene zanje zelo 
neugodne, že zato, ker so izdelki z rizič
nega območja, mora biti njihova cena 
nižja, kakovost pa prav takšna ali še 
boljša kot pri drugih tujih proizvajalcih. 
Nekateri tuji kupci od Iskre zahtevajo 
celo izjavo, da bodo stroške za more-

Liubli ansko 

pismo

Panika je odveč
Pri nakupu stanovanja 
je kar dve leti časa za 

premislek
LJUBLJANA — Pri dražbi 

družbenih stanovanj prihaja do vse 
več zapletov. Tako lastništvo šte
vilnih stanovanj za odkup ni razjas
njeno, tiskovine niso povsod zago
tovljene, upravni organi marsikje še 
niso ustrezno organizirani in lastni
ki stanovanj še nekaj časa ne bodo 
imeli v rokah vseh nujnih jxxiat- 
kov, da bi stanovanja lahko dejan
sko prevzeli.

Kako naj se torej nosilec stano
vanjske pravice zavaruje pred ne
premišljeno odločitvijo? Predvsem 
se je treba temeljito seznaniti s ti
stimi določili zakona, ki se nanašajo 
na vse stanovalce v sedanjih druž
benih stanovanjih. To morajo zago
toviti bodisi hišni sveti bodisi last
niki, ki bodo ta stanovanja prevzeli. 
Zapomniti pa si je treba, da so vsi 
nosilci stanovanjske pravice z no
vim zakonom zavarovani tako, da 
lahko sklenejo trajne najemne po
godbe, ki bodo nadomestile stano
vanjsko pravico — razen v izjem
nih primerih, kijih zakon natančno 
določa. Kakršenkoli pritisk lastni
kov na stanovalce, naj se čimprej 
odločijo, ali bodo odkupili stano
vanje ali ne, je nedopusten. Zakon 
določa za tako odločitev dve leti ča
sa; stanovanje lahko zahteva nosilec 
stanovanjske pravice, ne pa lastnik!

Vsekakor velja priporočiti, naj se 
državljani, ki imajo dovolj sredstev 
ali pa računajo, da jih bodo v bližnji 
prihodnosti pridobili, čimprej odlo
čijo za odkup z enkratnim plačilom.

Obročno odplačevanje stanovanj 
lahko kupcem življenje močno za
greni. Zakonodajalec je namreč s 
tem zakonom na tržišču povzročil 
nekaj povsem drugega, kot je napo
vedal. Cene zasebnih stanovanj na 
prostem trgu v zadnjem času strmo 
padajo. Ni denaija, ni kupcev; za
konitosti ponudbe in povpraševa
nja pa delujejo. Toda odkupna cena 
sedanjih družbenih stanovanj bo 
kljub temu naraščala iz meseca v 
mesec, skladno z gibanjem drobno- 
prodajnih cen, ne glede na povpra
ševanje.

Privlačnost popustov in dolgi 
odplačilni rok dejansko lahko kup
ce stanovanj privedeta do nepremiš
ljene odločitve. Zato si velja zapo
mniti: vsak bodoči lastnik bo takoj 
po sklenitvi kupoprodajne pogodbe 
in poravnavi prvega obroka postal 
materialno soodgovoren za sprotno 
vzdrževanje stanovanja in objekta 
ter za nadomeščanje dotrajanih de
lov in naprav. Zato se mora vsak 
posameznik temeljito poučiti o fi
zičnem stanju objekta, v katerem 
prebiva, si pravočasno zagotoviti 
delež stroškov vzdrževanja, ki bo 
odpadel nanj, in preračunati, ali bo 
zmogel odplačevati obroke za kup
nino (ki jo bodo do nadaljnjega 
vsak mesec valorizirali na osnovi 
drobnoprodajnih cen) ter sproti po
ravnavati še stroške uporabe stano
vanja in sofinancirati potrebna po
pravila.

Previdnost je mati modrosti, 
pravijo. To (naj) velja tudi pri na
kupu »svojega« stanovanja. Časa za 
premislek in dokončno odločitev je 
še veliko (dve leti). Za tiste, ki nima
jo denarja za takojšen odkup stano
vanja, naj zato velja: najprej skleni
te najemno pogodbo, postanite 
discipliniran najemnik in ravnajte 
tako, da boste preživeli sedanje hu
de čase. A ko se bodo cene vsaj ma
lo umirile (če se bodo?), se šele do
končno odločite za eno izmed 
možnih variant odkupa.

V. BLATNIK

bitne dodatne carine na njihove izdelke 
nosili v semiški tovarni sami. Vendar v 
Iskri upajo, da bodo njihovi izdelki, po
tem ko bodo priznali Slovenijo, izgubili 
pečat tveganosti.

Za nove naložbe letos v Iskri po tež
kem lanskem letu niso bili sposobni, 
zato pa so povečali proizvodnjo, in to 
kljub temu da so zmanjšali število zapo
slenih. Vendar je za obseg proizvodnje, 
kakršnega imajo danes, delavcev še 
vedno preveč, a poskušajo zadržati do
ločena delovna mesta v upanju na bolj
še čase. Iskra »slovi« tudi po nizkih pla
čah, ki zaostajajo za republiškim pov
prečjem tudi do 30 odst. Kljub temu jim 
je uspelo v tovarni ohraniti socialni mir, 
čeprav opažajo, da produktivnost zara
di nizkih prejemkov pada. Sicer pa so v 
podjetju vse bliže uravnilovki, saj je 
razmeije med najnižjim in najvišjim za
služkom komaj 1:3,2.

M.B.-J.

O RAZMERAH 
V ČRNOMALJ SKI 

OBČINI
ČRNOMELJ — Pretekli teden 

je črnomaljsko občino obiskal pred
sednik zbora občin v republiški 
skupščini Ivo Bizjak. S predstavniki 
občine seje pogovaijal o razmerah 
v občini, zlasti na gospodarskem 
področju. Beseda je tekla tudi o no
vem položaju občine, potem ko je 
trda meja s Hrvaško pretrgala neka
tere gospodarske vezi. Pa o mejnem 
prehodu v Vinici, ki spreminja 
občino v odmaknjen prostor, ker se 
zaradi njegovega medržavnega, ne 
pa tudi mednarodnega statusa do
slej utečeni prometni tokovi usmer
jajo drugam. Črnomaljci so omenili 
tudi pomanjkljivo gospodarsko in
frastrukturo ob meji, zlasti pa opo
zorili, da so doslej krajani s svojim 
lastnim delom in denaijem zgradili 
več, kot je republika vložila v svoje 
objekte, kot so ceste, telefonija, ra
dijski in televizijski signal. Ker je 
Bizjak član odbora za lokalno sa
moupravo, je beseda tekla tudi o 
pobudi črnomaljskih socialistov o 
Beli krajini kot regiji. Bizjak je dejal, 
da se na tem področju stvari ugod
no razvijajo v prid Belokranjcem.

• Privatna lastnina ni krščanska 
vrednota, čeprav jo Katoliška cerkev 
ocenjuje za manj slabo kot partijsko 
ali kolektivno lastnino. (Kermauner)

/O ljubljanska banka
Dolenjska banka d. d. 
Novo mesto

OBVESTILO ZA OBČANE 

OBRESTNE MERE ZA SREDSTVA OBČANOV

z veljavnostjo od 1.12.1991

REVALORIZACIJSKA STOPNJA ZA MESEC NOVEMBER:
— na letnem nivoju 652.66%
— na mesečnem nivoju 18.70%

SRED
TEKO
nivoju

TV A NA 
EM RAČUNU IN

VPOGLED PO HRANILNI KNJIŽNICI, 
ŽIRO RAČUNU — na mesečnem 

9.35%

2) VEZANI DEPOZITI
— skupna mesečna obrestna mera

1 mesec 18.70%
3 mesece 19.00%
6 mesecev 19.19%
nad 12 mesecev 19.38%
nad 24 mesecev 19.57%
nad 36 mesecev 19.76%

3) TEKOČI RAČUNI — mesečna obrestna mera
dovoljena prekoračitev 20.55%
nedovoljena prekoračitev 21.37%

4) ŽIRO RAČUN
Vezani depoziti obrtnikov nad 50.000,00 din za nedoločen 
čas z odpovednim rokom do 3 dni, ki preko svojega žiro računa 
poslovno sodelujejo z banko 18.70%

Naša anketa

Zamrznitev ni rešitev
Republiška vlada in za njo še parlament sta se v maniri starih časov 

odrezala z zamrznitvijo plač. Zakon bolj kot na načrtno reševanje krize 
in nepravilnosti, ki niso več le posledica napak starega sistema, kaže na 
nesposobnost vlade, da bi se zares spopadla z vsem, kar se ji je, s tem pa 
tudi ljudstvu, zgrnilo na glavo v procesu osamosvajanja. Vladaje celo 
odkrito priznala, da gre s tem zakonom le za pridobivanje časa, v 
katerem upa, da ji bo uspelo pripraviti celovitejše ukrepe. Podobni 
ukrepi nikoli niso bili ne priljubljeni, ne posebno uspešni, sedanji ima še 
manj možnosti za to. Vlada seje namreč lotila brzdanja plač le v manj
šem delu gospodarstva, v podjetjih, kjer so bile septembrske plače za 45 
odst. večje od slovenskega povprečja. Obrzdati hoče tudi menedžerske 
plače, in sicer naj bi bila najvišja največ enajstkrat višja od zajamčene, 
kar znese okrog 100 tisočakov. Zakon naj bi prizadeval okrog 6,4 odst. 
zaposlenih, ob čemer se zastavlja vprašanje, kolikšne protiinflacijske 
učinke lahko prinese. Daje s tem tudi vrgla v en koš podjetja, ki so v 
bistvu neprimerljiva — podjetja z veliko nekvalificiranih delavcev in 
tista z večino visoko izobraženega kadra —je, kot očitno še marsikaj, 
ne skrbi ali pa nima sposobnosti in volje zadev bolje urediti. Plače v 
državnih oz. javnih službah niso pod ledom. Monopolisti, ki se z izgubo 
jugo tržišča na veliko nanovo rojevajo v Sloveniji, kar prinaša s sabo 
marsikaj, oblasti tudi še ne skrbijo. Upajmo, da bomo preživeli do raz
svetljenja oblasti.

METKA KOFALT, oddelkovodja v 
semiški prodajalni Dolenjke: »Trgovci ni
smo imeli nikoli visokih plač, kar se kaže 
tudi v tem, da sedaj ne pridejo v poštev za 
zamrznitev. To pa pomeni, da smo sc mora
li tudi doslej obnašati izredno varčno, da 
smo sploh lahko preživeli. Vem pam, da so 
mnogi še na slabšem kot mi. V Iskri so imeli 
včasih približno takšne plače kot mi, sedaj 
pa smo mi na boljšem. Sicer pa smo plačani 
po prometu, kije kar ugoden, a le zaradi vse 
višjih cen.«

ANTON TOMC, direktor metliškega 
Kometa: »Iz SDK nismč dobili še nikakr
šnega sporočila o zamrznitvi plač, vendar 
pa nas ta ukrep zagotovo ne bo prizadel, saj 
so plače v našem podjetju le na republiški 
ravni. Ker se v metliški občini prištevamo 
med tiste s solidnimi plačami, dvomim, da 
bo ta ukrep sploh prizadel kakšnega Metli
čana. Tudi v celi Beli krajini ne vidim niko
gar, ki bi moral zamrzniti prejemke in vpra
šanje je, koga v naši republiki bo ukrep 
sploh udaril po žepu.«

MOJCA PAPIČ, socialna delavka iz 
Novega mesta: »Težko je razumeti ravnanje 
države, ki zamrzne plače in druge dohodke, 
cene pa bliskovito rastejo. Že pred tem 
ukrepom so bile mnoge družine ogrožene, 
zdaj jih bo še več. Stanje se poslabšuje iz 
dneva v dan. Vemo, da si le bogata družba 
lahko privošči boljšo socialo v obliki raznih 
pomoči in podpor potrebnim. Upajmo, da 
bo ta ukrep le kratkotrajen.«

FRENK PETAN, lesarski tehnik iz Sev
nice: »Zamrznitve plač niso nikakršna reši
tev, sploh pa ne, če se gremo tržno gospo
darstvo. Ne bi smeli kaznovati dobrih 
gospodarjev, da ti ne bi svojim delavcem 
tudi dejansko izplačevali tistega, kar so 
ustvarili in bi si zaslužili. Druga pesem je, če 
si visoke plače smejo oz. lahko delijo tudi 
izgubarji. To pa že dokaj uspešno urejajo 
predpisi, ki nikoli ne bodo popolni.«

MAJDA IVANOV, pravnica iz Treb
njega: »Izkušnje nas učijo, da administrira
nje ne vodi nikamor in da je pri nas vsaki 
zamrznitvi osebnih dohodkov sledil nov val 
velikih podražitev in inflacije. Bojim se, da 
se bo vsa zgodba spet ponovila in ne bo no
benih pravih učinkov zamrznitve plač. Si
cer pa je tudi znano, da tisti, ki so si izplače
vali sorazmerno visoke plače, dobro pozna
jo zakonodajo in luknje v njej, zato se bodo 
gotovo tudi zdaj izognili tej pasti.«

SONJA RUS, prodajalka v blagovnici 
Mercator v Ribnici: »Ne vem, kako bo šlo, 
če bodo plače zamrznili, cene pa bodo rasle. 
Kako bodo živele predvsem mlade družine 
v današnjem času odkupov stanovanj? Sem 
proti zamrznitvi plač. Stabilna in uspešna 
podjetja naj jih prosto oblikujejo. S tem se 
tudi več proda, mi pa od tega živimo. Če 
bodo mirovale cene, naj zamrznejo plače, 
vendar pa se s tem ne bo nič doseglo.«

MARKO KOCJANČIČ, vodja poslov
ne enote MKG Kočevje v Livoldu: »Nače
loma sem za to, da ima vlada proste roke, da 
sama s svojo strokovno ekipo pripravi pred
loge, ki naj bi pomagali k rešitvi krize in 
boljšemu življenju. Za pozitivne ali nega
tivne posledice svojih odločitev naj bo tudi 
odgovorna. Če je prišla na podlagi strokov
nih mnenj do ugotovitve, da je zamrznitev 
plač potrebna, potem ji veijamem, daje pač 
potrebna.«

DRAGO LOPERT, direktor davčne uprave v Brežicah: »Eden od ukre
pov za omejitev porabe je zamrznitev osebnih dohodkov. Mislim, da ta 
ukrep ne more dati potrebnih učinkov. Za boljše razmere v gospodarstvu bo 
veijetno treba narediti težje korake v smislu tržne ekonomije. Razvija naj se 
tisto, kar je stabilno, profitno, ostalo pa je treba čimprej prestrukturirati oz. 
ukiniti. Država bo morala imeti rešitev za socialne probleme, ki bodo s tem 
nastali.«

ANTON RAČIČ, delavec iz Viher, Krško: »Po tej zamrznitvi bo na bolj- 
sem, kdor je imel visoke plače. Zamrznitev države ne bo rešila. Cene gredo 
gor, plače pa so ves čas enake. Tudi če bi se plača povečala za nekaj odstot
kov, se ne bi poznalo, saj se cene zvišajo veliko bolj. Če se poveča nizka 
plača delavcu, je to manj, kot če se enako poveča visoka plača. Razlike v 
osebnih dohodkih so prevelike.«
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»Puntarji« bojkotirajo sodišče
Kljub priporočilu ministrstev šentjernejski kmetje v sporu s KZ Krka ne popusti
jo — Jeseni ponovno preorali zadružno zemljo — Neutemeljeni očitki sodisču in 
___________________sodnici — Se v zadevo vtika politika?

NOVO MESTO — Novomeška Kmetijska zadruga Krka gospodari z zem
ljišči in drugimi poslovnimi sredstvi, ki bodo po zakonu o denacionalizaciji vr
njena prejšnjim lastnikom. Zadrugi obseg teh zemljišč in število objektov ni 
znano in jim seveda to povzroča nerešljive težave pri pripravi načrta dela za
druge, ko bo le-ta »očiščena«. Ne vejo pač, s čim bodo razpolagali.

CIGANTSKE
NALOGE

Naše kmetijstvo je organizirano 
so/ govedorejska monokultura, saj 
J®- 70 odstotkov dohodkov dobivajo 
'jnetije od govedoreje, medtem ko so 
ifuge kmetijske panoge bolj ali manj 
ttnemarjene. Slovenija pridela ko- 
1* *0/40 odstotkov žit, le polovico sadja 
'n vina, še šibkejši pa smo pri vrtnar
jih pridelkih. Po drugi strani pa vse-

mleka ne moremo prodati. Zato 
1*nečka zveza predlaga, da bi v pri
hodnjih letih zasadili 30.000 ha novih 
Plantaž, nekaj tisoč kmetij pa usposo
bili za prašičerejo in poljedelstvo. Za 
I*® to bi potrebovali milijardo dolar- 
Nv. sem pa ni vštet niti nakup zemlje 
n',i investicije v govedorejo. (Dr. 
Ijanc Zagožen v intervjuju za Kmeč
ki glas)

1 NOVOMEŠKE TRŽNICE
, Tržni ponedeljek je bil takšnem 
N drugi pred njim in v ničemer ni 
'•žal na pričetek Miklavževega ted- 
]!?• To vlogo je v tem tednu prevzel 
glavni trg s posebej pripravljenim 
Miklavževim sejmom, na katerem tr- 
Sovci iz vse Slovenije ponujajo raz
pne stvari, primerne za darila in dru- 
& priložnosti. Pogled po stojnicah je 
Pokazal, da so cene podobne kot pre
dnji teden, saj kupcev ni veliko, zato 
ne gre, da bi prodajalci cene še zviše- 
vali. Jabolka za ozimnico so ponujali

30 do 40 tolarjev, fižol v zrnju po 
‘00, lonček smetane po 150, sirček 
P° 100, jajce je bilo 12 tolaijev, med 
|60, šopek špal za koline 50 tolaijev, 
*>pek suhe tavžentrože 50, korenček 
7O, prav toliko koleraba, za kislo zelje 
'n krožnik repe je branjevka zahteva
la 30 tolarjev, solata je bila 80 tolar
jev, čebula 50, suhi krhlji pa 200 to
larjev. Spet smo pogledali v pokriti 
Rejnici Sadja in zelenjave in pri De- 
ladiniju: cvetača 150 (140), radič 
209, banane 82 (80), mandarine 85 
W), limone 120(100), kaki 74.

Sejmišča
BREŽICE — Na sobotni sejem so 

Podajalci pripeljali 279 do tri mesece 
^rih in 54 starejših prašičev. Prvih 
*** prodali 156 po 150, drugih pa 18 
P° 100 do 130 tolarjev kilogram žive 
teže.

Te stvari se kažejo že sedaj, ko do za
konitega vračanja zemljišč prejšnjim 
lastnikom niti še ni prišlo. Tako je zna
na afera, ko je skupina kmetov letos 
spomladi preorala in posejala njive na 
okoli 25 hektarjev nekdanje šentjernej- 
ske gmajne na sedanjem posestvu KZ 
Krka Draškovec, in to z utemeljitvijo, 
da je to bilo včasih njihovo zemljišče. 
Zadruga je v skladu s tolmačenjem mi
nistrstev za pravosodje in kmetijstvo 
ugotovila, da gre za motenje posesti in 
je vložila tožbe. Po dveh sestankih, ki so 
se  ju udeležili tudi predstavniki ministr
stev za pravosodje in kmetijstvo, sta oba 
ministra predlagala, naj »se oškodo
vanci (kmetje, ki jim je bila zemlja po 
vojni odvzeta) do zakonske rešitve na
stalega problema vzdržijo vsakršnih po
segov na konkretna zemljišča ter tako 
omogočijo nemoteno obdelavo seda
njemu uporabniku (se pravi KZ Krka, 
op. p.). Le-ta se mora v tem času orga
nizacijsko prilagoditi novim pogojem 
gospodarjenja, ki bodo nastali z vrnitvi
jo zemljišč, predstavniki občinskih in 
republiških upravnih organov pa bodo 
storili vse, kar je v njihovi moči, da se 
navedena problematika zakonsko čim 
prej in popolno uredi. Ta predlog, kije 
po našem mnenju edini zakoniti način 
za reševanje nastale situacije, vam po
novno posredujemo in vam predlaga
mo, da se po njem tudi ravnate. V na
sprotnem primeru republiška sekreta
riata nista pripravljena več sodelovati v 
konkretnem postopku in se distancirata 
od vseh nadaljnjih dejanj in posledic, ki 
bi lahko pri tem nastale. Kot pristojna 
republiška upravna organa za področje 
kmetijstva in za pravosodje namreč ne 
moreta odobravati samovoljnega rav
nanja, ki nima podlage v veljavnih 
predpisih.«

Jasno in glasno. No in kako so pred
stavniki občinskih organov «storili vse, 
kar je v njihovi moči, da se navedena 
problematika zakonsko čim prej in po
polno uredi«? 1. avgusta letos je novo
meški župan Marjan Dvornik sklical 
razgovor, na katerega je povabil Jožeta 
Stariča, direktoija KZ Krka, in Jožeta 
Rangusa kot pooblaščenca "zakupni
kov«. Na tem »razgovoru« je župan pri
šel na dan z nekakšno pogodbo, po ka
teri naj bi KZ Krka 34 bivšim 
lastnikom šentjernejske gmajne brez
plačno dala v zakup teh dobrih 25 ha 
zemljišč. Seveda je KZ Krka to zavrnila

SADJARJI NA 
OTOČCU

OTOČEC — V organizaciji 
Sadjarskega društva Slovenije bo 
13. in 14. decembra v hotelu Grad 
Otočec strokovno posvetovanje o 
svetovalni službi, pripravništvu, iz
obraževanju in vključevanju sadjar
stva v kmetijsko politiko. Uvodno 
razmišljanje o organiziranosti sad
jarjev na pragu 21. stoletja bo imel 
inž. Franc Kotar, udeleženci posve
tovanja pa si bodo drugi dan ogle
dali tudi nekatere nasade.

Kmetijski nasveti
Bo odločil okus krompirja?

, Odkar je tako spektakularno odpovedal igor, se je znašlo pridelovanje 
'fompirja pri nas morda v največji krizi doslej. Kaj naj kmetje spomladi 
sPloh sadijo, to najpomembnejše vprašanje se bo do spomladi še dodatno 
^ostrilo. Potrebno bo ukreniti nekaj korenitega, pri tem pa odločitve ne 
°°do lahke. Zlasti bo težak izbor ustreznih sort, saj bodo pridelovalci nihali 
^ed ne dovolj poznanimi tujimi sortami (nekatere od njih so letos doživele 
'»nogo obtožujočih besed) in ne povsem ustreznimi domačimi sortami.

K lažji odločitvi naj bi pripomogla tudi nedavna degustacija, ki jo je pri- 
^dil Kmetijski inštitut Slovenije in v kateri so ocenili 21 sort krompirja. 
Jedci vemo, da se lahko gomolji od gomoljev po okusu in kuharskih lastno- 
?*h še kako razlikujejo med seboj, in če bo v prihodnje krompirja manj, naj
bo vsaj dober.

Kot najboljše jedilne sorte so se na degustaciji izkazale domače sorte me- 
7> vesna, dve sorti v preizkušanju, ki še nimata imena, ter že od nekdaj 
kvalitetna sorta z rumenim mesom — holandska sorta bintje. Med tujimi se

* MSE JE RELATIVNO — Še tako dobro in natančno izvedena degusta- 
'Ja pa vendarle ni stoodstotno merilo pri izboru sort. Konec koncev gre za 
kus ocenjevalcev (o okusih ne diskutiramo!) in za naravni pridelek, kije še 

. “ko odvisen od vsakoletnih rastnih razmer. Kot primer naj navedemo sor- 
0 Vesna, ki seje letos odlično odrezala, lani pa odpovedala. Razočarala je 
udi nova sorta sante, ki jo agronomi priporočajo, pa na degustaciji letos 
.Moh ni prišla v izbor. T udi desire ne velja za tako slabo jedilno sorto, kot se 
^Pokazala letos.

je ^kazala še sorta pentland squire, kije zaradi fizioloških napak letos krne
li11 naredila toliko sivih las, nadalje sorte agria, resy, kennebec in red po- 
r‘iac, medtem ko so se nekatere druge sorte (jerla, desire, dobrin, tone) iz- 
aztto slabo odrezale. Pač niso za naš okus dobre jedilne sorte, imajo pa 
^katere druge prednosti in odlike, ki jih je pri izboru tudi treba upoštevati. 

0 pa vso stvar lahko še kako zaplete in oteži.
Inž. M. L.
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in v odgovoru, ki gaje pripravil njihov 
odvetnik, med drugim piše, da »taka 
pogodba za zadrugo ni sprejemljiva, ker 
bi bila sklenjena v nasprotju z veljavno 
zakonodajo, njena vsebina pa je tudi v 
nasprotju s stališči obeh resornih mini
strstev«. Poleg tega, da bi bila sklenitev 
take pogodbe v nasprotju z veljavnim 
Zakonom o kmetijskih zemljiščih, bi 
pomenila tudi »pokritje« nezakonitega 
ravnanja kmetov.

Kljub vsemu pa je KZ Krka skušala 
spor rešiti na miren način. Pripravljeni 
so bili umakniti tožbo, če se zadrugi po
ravna materialna škoda, in sicer 18.000 
dinarjev na hektar protipravno obdela
ne površine, če kmetje poravnajo ostale 
stroške, prenehajo motiti posest in izro
čijo zadrugi to zemljišče v obdelavo 
najkasneje do 10. oktobra. Zadruga je 
tudi ponudila, da letošnji pridelek po
berejo kmetje. Od vsega tega ni bilo nič. 
In ne samo to: jeseni so kmetje to zem
ljišče spet preorali, le da jih je bilo tokrat 
manj kot spomladi -15. Zadruga je po
novno tožila.

Pa tudi s tem še ni konec zadeve. Ko
nec septembra je »odbor oškodovan
cev« poslal temeljnemu sodišču v No
vem mestu oz. sodnici Marjetici Žibert 
grobo pismo, polno obtožb, žaljivk in 
obdolžitev, v katerem sporoča svoje sta
lišče. Odbor se razburja, češ da sodnica 
»vsega tega ni jemala resno« in da je 
glavno obravnavo razpisala »na popol
noma nam nepraven način ter brez pre
potrebnih predhodnih «obtožnic naših 
odgovorov in ostalih dokumentov«. 
Vabilo na razpravo pa je za odbor 
oškodovancev »dejanski izraz vsaj, kar 
se tiče še vedno ideološko naravnanih 
kadrov po prejšnjem režimu. Popol
noma je v nasprotju s pravom, če tega 
sploh poseduje sodišče v Novem me
stu«. Pri vabilu jih moti tudi, da so »va
bila kopirana z žigom sodišča vred. Žal 
so ti žigi s starim ideološko naravnanim 
bivšim režimom z naslovom Sociali
stična republika Slovenija — iz tega 
sledi da je to vaše sodišče nič drugega 
kot strankarsko sodišče bivše SZDL m 
sedanjih se ve katerih dveh strank«. To
rej nekakšna šentjemejska ponovitev 
znamenitega »Ne priznajem ovaj sud!« 
Sodnici Žibertovi pa očitajo, da iz do
kumentov, s katerimi razpolagajo, sledi, 
da »je sodnica Maijetica Žibert že 
obravnavala spore tožeče stranke in da 
so bile sodbe na koncu z dvomljivim iz
hodom«. Na koncu so oškodovanci 
sprejeli štiri sklepe, »od katerih pa ne 
odstopamo niti za ped«. Sklepi se dobe
sedno glasijo:

• »1. Brezpogojno zahtevamo da se 
ugotovi pravnost postopka v času 
odvzema

•2. Zaradi suma neobjektivne preso
je in pristranskosti zahtevamo, da se 
sodnica Marjetica Žibert zamenja ter 
pokliče na odgovornost ustreznim or
ganom, predlagamo celo njeno raz
rešitev

•3. V kolikor vztrajate v postopku še 
naprej zahtevamo da se vsi razgovori in 
postopki vključno s sodiščem vršijo iz
ključno v Šentjerneju. Naj vas spomni
mo da je to bilo odobreno tudi s strani 
najvišjih republiških in občinskih orga
nov.

•4. Vse dokler ne bodo izpolnjeni vsi 
naši sklepi in zahteve vam dajemo na 
znanje, da smo primorani bojkotirati 
glavno obravnavo vključno s to.«

Odbor je to pismo z 28 podpisi poslal 
v vednost predsedniku novomeške 
občinske skupščine Matjanu Dvorniku, 
predsedniku izvršnega sveta Boštjanu 
Kovačiču ter ministroma Rajku Pirnatu 
in Jožetu Ostercu. Zanimivo bi bilo sli
šati, kajso ti varuhi zakonitosti rekli na 
vse to. Če bi pismo s tako vsebino dobil 
zasebnik in bi se odločil za tožbo, bi ver
jetno uspel.

Novomeška enota Temeljnega so
dišča je prvo pismo tega odbora dobilo 
že v začetku avgusta. Sloje pravzaprav

daje nazaj. V tem konkretnem primeru 
ne gre za lastninsko tožbo, ampak za 
ugotavljanje posestnega varstva, ki ga 
zakon daje zadnjemu mirnemu posest
niku,« pravi vodja novomeške enote 
Janez Smolej. »Tožbo je vložila Kme
tijska zadruga Krka prek svojega od
vetnika in na sodišču je, da to zadevo 
izpelje, če tako vztraja tožeča stranka. 
Če zadruga ne bi vložila tožbe ali če bi 
tožbo umaknila, sodišče s tem prime
rom ne bi imelo nič, saj gre za civilno 
zadevo.« Torg so vse pripombe in jeza 
odbora oškodovancev na sodišče po
polnoma neutemeljene. Kar se tiče su
ma »neobjektivne presoje in pristran
skosti« sodnice Žibertove: sodnica v 
tem primeru sploh še ni ničesar sodila in 
presojala. Zakon pa tudi jasno določa, 
kdo lahko odpokliče sodnika in med 
temi ni šentjernejskega odbora oškodo
vancev. V oči močno bode trditev od
bora, daje bilo »s strani najvišjih repu
bliških in občinskih organov odobreno, 
da se vsi razgovori in postopki vključno 
s sodiščem vršijo izključno v Šentjerne
ju«. Mar to pomeni, da se v ta primer 
vtika politika? Samo še tega bi se manj
kalo!

Sodišče opravi ogled na terenu, če je 
to potrebno in tako oceni sodnik, ki za
devo vodi. Po sodnem poslovniku pa 
ogled ali glavno obravnavo na terenu 
dovoli vodja enote na predlog razprav
ljajočega sodnika. Vodja novomeške 
enote je odboru oškodovancev 19. no
vembra poslal pismo, v katerem jih po
ziva, naj o pristranosti in neobjektivnih 
sodbah navedejo konkretne podatke, 
da jih bo natančno preveril. Na to pis
mo iz Šentjerneja še ni odgovora.

A, BARTELJ

NA VOLJO ROMUNSKI 
TRAKTORJI

LENART — Ker se je po junijski 
vojni prek beograjske Agroopreme 
močno poslabšala oskrba s traktorji, se 
je zasebno podjetje Trgoprevoz iz Le
narta odločilo, da bo začelo uvažati 
traktorje iz Romunije. Navezalo je po
slovne stike s tovarno UTB-Fiat univer- 
zal iz Brasova, ki dela traktoije po itali
janski licenci (Fiat je ena najstarejših 
tovarn traktorjev na svetu!) in bo romu- 
ske traktorje ne le prodajalo na našem 
tržišču, temveč sodelovalo tudi v dolgo
ročni kooperacijski proizvodnji.

EN
HRIBČEK
BOM
KUPIL...

Ureia mag Juli) Nemanič

Črpalka za vino
Moja želja je, da bi pisal v rubriki 

»En hribček« o kletarskih postop
kih, ki so za vinogradnike zanimivi. 
Zato sem bil vesel želje belokranj
skega vinogradnika, ki mi jo je spo
ročil po telefonu, da bi rad več vedel 
o vplivu vinske črpalke na kakovost 
vina.

Kletarski stroji so olajšali mno
gotero delo v zidanici, toda so bolj 
ali manj nevarni kakovosti vina. 
Pred nekaj meseci sem pisal o pec- 
ljalnikih, o neustreznosti strojev, ki 
so na trgu, in o škodi, ki jo delajo 
vinu. Zelo se strinjam z izjavo enega 
od svetovno priznanih vinarskih 
strokovnjakov iz Francije, ki pravi: 
»Vsak postopek in celo vsak mi
kroorganizem doda ali vzame nekaj 
kakovosti vina.« Prečrpavanje droz
ge, mošta ali vina je eden od grobih 
postopkov, ki vpliva na kakovost. 
Lahko bi rekli, da vsaka črpalka 
delno poslabša vino. Kljub temu je 
v kleteh veliko črpalk in brez njih si 
ne bi mogli več predstavljati kletar
stva, predvsem industrijskega ne. Z 
industrijskim kletarstvom je mišlje
no kletarjenje v kleteh z več milijoni 
litrov vina. Obvladati pretoke že 
100 hi vina brez črpalke ni mačji 
kašelj. Zato nisem proti črpalkam, 
samo kupimo tako, ki naredi kako
vosti najmanj škode.

Najenostavneje bi črpalke za vi
no razdelili na sledeče sisteme:

• batne črpalke
• centrifugalne in
• vijačne.
Majhne električne črpalke, kijih 

ponujajo na trgu, so predvsem cen
trifugalne. Odlično črpajo čisto te
kočino, toda sistem črpanja sloni na 
velikih obratih črpalne vetrnice, ki 
vino zelo raztepa in ga s tem izmuči. 
To pomeni zelo grobo obdelovanje 
vina, zato tudi manjše kakovosti.

Pisal sem že, da mlado, komaj po- 
vreto vino lažje prenaša kletarske 
posege. Čiščenje vina, recimo z ben
tonitom ali želatino pred prvim pre
tokom vina, bistveno ne prizadene. 
Centrifugalna črpalka je idealna za 
mešanje čistila v vinu in 5-minutno 
krožno črpanje iz soda v sod (do 5 
hi) dovolj razdeli čistili po vinu. Pri 
večjem sodu čas prečrpavanja po
večamo, toda upoštevajmo tudi 
zmogljivost črpalke. Enako je cen
trifugalna črpalka dobrodošla pri 
zdravljenju sluzavega vina. Sluz se v 
vinu nahaja v enem kosu, bi lahko 
rekli. Pri zdravljenju sluzavosti s ta
ninom ali kieselsolom prečrpavanje 
raztrga sluz in se zato hitreje sesede 
na dno soda. Za zračenje vina ob 
nastopu žveplovodika je prečrpa
vanje s centngualko tudi uspešno. 
Toda kot s takim zračenjem uspeš
no preženemo iz vina smrdljivi plin 
žveplovodik, tako tudi pospešeno 
uhajata sortna in vinska cvetica. 
Vonjalne snovi v vinu so v plinasti 
obliki. Ko hočemo v kozarcu še bolj 
uživati ob čudoviti vinski cvetici, le 
tega zanihamo in aroma pospešeno 
izhaja iz vina. Ob pretakanju vina, 
predvsem belega, vonjamo v zida
nici prekrasno aromo. Čimbolj ne
rodni smo pri pretakanju, čim bolj 
hitimo, več arome zapravimo in 
manj je ostane v vinu.

Ročna batna črpalka vzame vinu 
manj in tudi zmogljivost takih čr
palk ni majhna. Vijačni sistem 
(mohno) je najboljša vinska črpal
ka. Delovanje mehanizma črpalke 
med obratovanjem pomeni majhen 
gib »vijaka«, ki je gladko brušeno 
koleno, in vino skoraj brez pretre
sov potuje skozi črpalko. Vijačne 
črpalke so zelo drage. Vsaka velika 
klet jih ima. Njihova šibka točka je, 
da ne smejo teči na suho. Ali se nam 
to zgodi, pregori stator; ta se sicer 
lahko zamenja, je pa drag.

mag. JULIJ NEMANIČ

Z odcepitvijo do boljšega kruha
Dolenjske pekarne vse vidnejše na trgu — Posodobili enoto v Črnomlju

NOVO MESTO — Dolenjske pekarne so samostojno družbeno podjetje od 
leta 1989, prej so bile del ljubljanskega Žita. Direktor Lojze Muhič, kije bil 
pobudnik samostojne poti, meni, da je bilo to edino pravilna odločitev.

za nepodpisano fotokopijo, naslovljeno 
na sodnico Žibertovo, v vednost pa je 
bilo poslano tudi predsedniku sodišča.
Na sodišču so to prvo pismo ocenili kot 
jezno reakcijo občanov. Spis o tej zade
vi je bil po rednem ključu sodišča dode
ljen sodnici Žibertovi, ki je ocenila, da 
je 29 tožencev hkrati težko dobiti na 
sodišče in ob taki množici ljudi sodišče 
pač ne more dobro delati. Na sodišču 
imajo s tem pač izkušnje, ne nazadnje 
tudi z množičnimi tožbami, ko je pred 
časom preko sodišča tudi po 100 ljudi 
od IMV zahtevalo avtomobile. Zato je 
sodnica to zadevo razdelila na šest spi
sov in posledica tega je bilo prvo »pro- 
stestno« pismo šentjernejskega odbora 
oškodovancev. Na sodišču so ocenili, 
da je bolje, če vso stvar obravnavajo 
skupaj, kot želijo stranke, in sodnica 
Žibertova je za 26. september razpisala 
obravnavo. Tik pred napovedano ob
ravnavo pa so na sodišču dobili drugo, 
neprimerno in nekorektno pismo šent
jernejskega odbora oškodovancev, to
krat z vsemi podpisi. »Sodišče ni niko
mur zemlje jemalo in je nikomur ne

V tem času, ko so se osamosvojili, so 
postorili že več stvari in izboljšali poslo
vanje. Pred kratkim so povsem obnovili 
črnomaljsko pekarno. Poleg tega, da so 
prostore na novo prepleskali, popravili 
keramiko, tla, električno instalacijo, so 
zamenjali tudi napravo za transportira
le in tehtanje moke. Sedaj lahko raču-

• V zadnjem času se v pekarstvu po
javlja močna konkurenca. V Dolenj
skih pekarnah se zavedajo, da se lah
ko obdržijo le s kakovostjo in konku
renčnimi cenami. V prihodnje mislijo 
sistem oskrbe s kruhom še posodobi
ti. V večjih urbanih središčih bodo 
odprli male pekarne. Prvo bodo od
prli na Novem trgu v Novem mestu. 
Osamosvajanje Slovenije jih zaenkrat 
še ni prizadelo. Prizadela jih je vojna 
na Hrvaškem, dnevno so pri njih 
prodali 1600 kilogramov kruha. Mo
ke imajo na zalogi dovolj za tri do štiri 
mesece, tako da se pomanjkanja kru
ha ni bati.

nalniško zmešajo do 20 vist receptur 
moke. Zamenjali so mešalec za gnetenje 
testa in s tem zmanjšali čas mešanja od 
15 na 6 minut. Kvaliteta testa je postala 
veliko boljša. Prav tako je bilo obnov
ljeno tudi dvigalo za stresanje testa in 
komore za vzhajanje testa. Zamenjali so 
šestnajst let stare in popolnoma zgorele 
peči tako da so z dvema etažnima in eno 
roto pečjo najsodobneje opremljena 
pekarna. Investicija jih je stala milijon 
mark. Pri obnovi pa je pomagala tudi 
občina Črnomelj s 300.000 tolarji ne

• Republiška skupščina ni po
sebno naklonjena kmetijstvu in je 
protižensko usmerjena. (Poslanka 
Logarjeva)
• Naš glavni neuspeh je ta, da nam 
ni uspelo doseči korektne odnose vla
de do naše stranke. (Podobnik, pod
predsednik SKZ-LS)

• Kmetijstvo zahteva več kot lah
ko dobi Davki so bistveno premajhni 
(Kranjec)

povratnih sredstev. Letos so zamenjali 
tudi vsa vozila. Kupili so 14 tovornja
kov za prevoz kruha, 4 kombije in dva 
osebna avtomobila.

Naslednje leto imajo namen obnoviti 
in dopolniti proizvodni program v no
vomeški pekarni. Letos so kupili peč za 
peko specialnega kruha. Pri zamenjavi 
peči in ostale opreme se držijo načela, 
da jo bodo kupovali le pri priznanih 
proizvajalcih. V kratkem bodo uredili 
tudi nove poslovne prostore.

V novih proizvodnih prostorih, kijih 
nameravajo posodobiti v Novem me

stu, bodo uredili še peko peciva. Po
vsem posodobili bodo tudi predelavo 
starega kruha. Potrošnikom bodo po
nudili poleg drobtin še mešanico za pa
niranje in kruhove jušne kocke. Pred 
kratkim so šli na trg z novo ponudbo, z 
ajdovim in koruznim kruhom ter štruč
kami s sirom, ki sojih kupci zelo dobro 
sprejeli.

Tudi v prihodnje bo njihov osnovni 
namen zadovoljiti željam potrošnikov. 
Pripravili bodo bogato ponudbo peciva 
za praznike. Ker smo ravno v času Mi
klavža, so peki že spekli Miklavža in 
parklja iz medenega testa, tik pred mi- 
klavževim pa jih bodo zamesili tudi iz 
kvašenega testa.

J. DORN1Ž

gospodinjski koticcl

Divjačina je še imenitna
Med različnimi vrstami mesa 

ima divjačina že od nekdaj posebno 
mesto. Najbolj so jo upoštevali v 
starih časih, saj je bila namenjena le 
visoki gospodi. Za slavne gostije je 
bilo primerno le pečeno meso. Lov 
na divjačino je za določen letni čas 
omejen z zakonom. Vsaka divjači
na mora biti pred pripravo dobro 
uležana in velja še vedno za specia
liteto. Ker se divjačina dobro zamr
zuje, jo imamo lahko na voljo vse 
leto.

Kakovost mesa je odvisna od sta
rosti živali in od tega, kako ravna
mo z njo od odstrela dalje. Ker je 
meso večine živali bolj pusto, ga 
preslaninimo. Starejše živali daje
mo v kvašo, da se vlakna zrahljajo. 
Pomembno je, da se takoj po od
strelu odstrani drobovina. Sveže in 
zdravo meso ima prijeten in znači
len vonj. Če je meso pravilno ule
žano, je lahko prebavljivo. V pri
meru obolenja ledvic, jeter, vranice 
in ožilja ne uporabljamo divjačine, 
ker vsebuje specifične snovi. Gozd
ni zajec ima boljše meso kot poljski 
zajec. Srna ima od vseh vrst mesa 
najbolj poln okus. Pečemo ali pri
pravljamo v omaki predvsem steg
no in hrbet. Iz vratu, plečk in prsne
ga dela pa kuhamo razne raguje,

obare, paštete itd. Jelenovo meso je 
dobro, dokler je mlado, pozneje je 
pusto in težko prebavljivo. Meso 
mladih divjih svinj je zelo okusno in 
lažje prebavljivo kot meso domačih 
prašičev. Pred uporabo meso kva
simo ali ga damo v razsol. Uporab
ljamo tudi divjo perutnino, kije ze
lo okusna. Potrebno je, da ji takoj 
odstranimo drobovino, nato pa 
obesimo za 4 do 5 dni v hladen 
prostor.

Vse vrste divje perutnine najprej 
kvasimo, nato pa pripravimo v pi
kantni omaki ali pečemo. Najpri
mernejša priloga je rdeče zelje. Kaj 
uporabimo za suho kvašo? Od ze
lenjave uporabimo korenje, zeleno, 
peteršilj, čebulo, česen, cel poper, 
brinove jagode, lovorov list, vejico 
rožmarina, šatraj in baziliko. Vso 
zelenjavo na tanko narežemo in 
primešamo dišave in začimbe. S to 
mešanico obložimo meso in kvasi
mo 2 do 3 dni. Meso vsak dan obr
nemo. S suho kvašo divjačino ma
riniramo in zmehčamo, ne da bi iz 
mesa izločili hranljivo tekočino. 
Zato ima suha kvaša veliko pred
nost pred mokro, pri kateri dodamo 
mešanici začimb še vodo in kis.

HELENA MRZLIKAR
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Računalniško darilo šolam
NOVO MESTO — V ponede

ljek je novomeška poslovna enota 
Zavarovalnice Triglav poskrbela za 
veselje v šestih novomeških osnov
nih šolah. Ob zaključku akcije šol
skih nezgodnih zavarovanj, v kateri 
jim je uspelo za nezgodno zavaro
vanje pri Triglavu pridobiti dobro 
polovico vseh šolarjev ali 10.000 
mladih zavarovancev, so se namreč 
odločili nekaj šolam podariti raču
nalnike, ki bodo služili predvsem za 
lažje in učinkovitejše izobraževanje 
otrok za varnost v cestnem prome
tu. Skupna vrednost daril je okrog 
600 tisoč tolarjev.

Računalnike, s kakršnimi sicer 
delajo tudi delavci Triglava in niso 
nekaj tretjerazrednega, ampak zelo 
kakovostni, so podarili osnovnim 
šolam Grm in Center v Novem me
stu ter šolam v Brusnicah, Mirni Pe
či, Šentjerneju in Vavti vasi. Pred
log dobitnikov so pripravili v 
občinskem sekretariatu za družbene 
dejavnosti, kot merilo pa so upošte
vali gostoto prometa ob šoli ter 
uspešnost računalniškega izobraže
vanja in prometne vzgoje na šoli. 
Skupaj z računalniki so šole dobile 
tudi po nekaj disket in video kaseto 
s programom »S kolesom v pro
met«, ki omogočata učenje pro
metnih znakov, predpisov in pravil 
za varno vožnjo s kolesom v prome
tu prek računalniške igre. »Igrali« in 
učili naj bi se predvsem četrtošolci, 
kijih čaka opravljanje izpita iz cest
noprometnih predpisov in iz. vožnie

s kolesom. Nezanemarljivo je tudi 
hkratno računalniško opismenje
vanje, za današnje čase nuja, na kar 
je na ponedeljkovi slovesnosti še 
posebej opozoril novomeški pred
sednik Marjan Dvornik. Video ka
seto in diskete z omenjenim pro
metnim programom je Triglav sicer 
podaril še vsem drugim šolam v 
občini, po nekaj računalnikov pa 
bodo v kratkem izročili še šolam v 
ostalih štirih občinah, kijih «pokri- 
va« Triglavova novomeška enota.

Obdarovanje šol je že tradicio
nalno. Sodi v okvir preventivnih 
prizadevanj in akcij Zavarovalnice 
Triglav. Vlaganje v preventivo, v 
izobraževanje prinaša dolgoročno 
korist, saj vpliva na to, da je manj 
nezgod in škodnih zahtevkov. V ta 
namen je zavarovalnica letos spet 
razdelila tudi prek 5 tisoč rumenih 
rutic in kresničk, da bi čimveč na
redila za varstvo najmlajših udele
žencev v prometu. Poleg avtomo
bilskih zavarovanj so si s šolskimi 
nezgodnimi zavarovanji na trgu z 
zavarovalniško konkurenco v Tri
glavu pridobili največji tržni delež. 
Podoben prodor pa si s konkuren
čnimi premijami in storitvami obe
tajo tudi v premoženjskem zavaro
vanju. V ponedeljek so vodilni iz 
novomeške enote Triglava poveda
li, da je pridobljena tudi generalna 
polica za zavarovanje novomeške
ga osnovnošolskega premoženja pri 
tej zavarovalnici.

Z.L.-D.

RAČUNALNIKI ZA ŠOLE — Novomeška enota Zavarovalnice Tri
glav se je v okviru svojih preventivnih akcij spet odločila obdariti nekaj 
novomeških šoL V ponedeljek je ravnateljem šestih šol izročila računal
nike, ki bodo služili predvsem za zanimivo učenje varnega obnašanja 
otrok v prometu. Na sliki: računalnik s pripadajočimi disketami je pre
vzel tudi komaj imeno vani ra vnatelj šole v Brusnicah Jože Jazbec (levo) 
iz rok Borisa Sepetavca, direktorja Triglavove enote. (Foto: Z. L.-D.)

Vojvode Rudolfa ne bo na grbu?
Delegati v novomeški skupščini zahtevali sodobnejši znak za grb občine — Po- 

novno proti temu, da bi bila vojska sredi mest — Nižja smetarina za kmete
NOV O MESTO — Skoraj istočasno, ko so pred tednom v Slovenski kroniki 

TV Slovenija pokazali nove grbe slovenskih regij oz. registrskih območij — 
sedanjim so dodali tri nova, med drugim krško — so v novomeški občinski 
skupščini delegati kritizirali predlog, naj bi bila na novem novomeškem grbu in 
s tem tudi na avtomobilskih tablicah novomeškega registrskega območja po
doba vojvode Rudolfa IV., ustanovitelja Novega mesta. Predlog zaenkrat ni bil 
sprejet.

Osnutek odloka o grbu občine Novo 
mesto je bil pripravljen na pobudo 
predsednika skupščine. Grb je po naro
čilu oblikovno in barvno obdelal dr. 
Božo Otorepec, znani slovenski stro
kovnjak za heraldiko. Zamislil si je v 
rdeče oblečenega vojvoda, sedečega s 
prekrižanimi nogami, z vojvodsko kapo 
na glavi, z državnim jabolkom v desni 
in fevdno zastavo v levi roki. Jabolko in 
zastava bi bila rumena, podlaga podobi 
pa bi bila bela.

Proti temu, da bi Novo mesto na gr
bu predstavljal vojvoda Rudolf IV., je 
bilo na četrtkovi skupščini veliko ugo
vorov. Vsi se dajo v glavnem strniti v 
misel, da bi lahko našli za grb mnogo 
primernejši in sodobnejši znak, in sicer 
naj bi do njega prišli z javnim nateča
jem. Delegatka iz »Krke« pa je kot eno

TAKSA ZA OBDARITEV 
OTROK

NOVO MESTO — Po že nekaj let 
ustaljeni praksi seje novomeški decem
ber začel z Miklavževim sejmom na 
Glavnem trgu. Zveza prijateljev mladi
ne občine Novo mesto obljublja v de
cembru še vrsto prednovoletnih priredi
tev. Za uporabo prostora na Glavnem 
trgu v te namene je organizator priredi
tev dolžan plačati občini komunalno 
takso. Ta se potem uporabi za ureditev 
oz. obnovo javnih površin, ki so s prire
ditvami dodatno obremenjene in se po
spešeno uničujejo. Za decembrske pri
reditve bi morala ZPM plačati natan
čno 104.200 tolarjev komunalne takse. 
Pristojne pa je prosila, da bi jo oprostili 
plačila te takse, češ da jo, podobno kot 
vse, kar zaslužijo, porabijo za obdaritve 
otrok in organizacijo prireditev zanje. Iz 
tega razloga je novomeški izvršni svet 
prošnji v bistvu ustregel. Komunalno 
takso v omenjeni višini bo ZPM sicer 
plačala, sekretariat za družbene dejav* 
nosti pa jo bo namensko »usmeril« za 
prednovoletno obdaritev otrok. V to, 
kako, komu in za kakšno ceno organi
zatorji oddajajo občinski prostor in 
stojnice, se vlada to pot ni spuščala, če
prav je slišati, da se dogaja marsikaj. 
Nazadnje na primer ni moglo dobiti 
dovoljenja za postavitev stojnice na 
Glavnem trgu pet delavnic pod poseb
nimi pogoji, ker niso mogli dati 500 
mark za to.

Komunala med stroški in ljudmi
Odločiti se bo treba, ali iti v korak s stroški ali upočasniti razvoj - Od oskrbe z 
_______________ vodo do plinifikacije - Med dražjimi v Sloveniji

NOVO MESTO — Prejšnjo sredo je novomeška Komunala pripravila po
govor o njihovem delu, uspehih in težavah. Posebno v zadnjem času, ko seje 
kriza v Sloveniji močno zaostrila, ko so plače realno vse nižje, vedno več ljudi 
pa celo brez službe, stroški za komunalne dejavnosti vse bolj pritiskajo in jih 
ijudje vse težje zmagujejo. V vse tesnejšem primežu pa je tudi Komunala, ki 
mora uresničevati program, kiji gaje naložila družba, poglavitni vir za sanacijo 
in vzdrževanje komunalnih naprav pa je plačilo komunalnih storitev.

Ta razkorak se je v zadnjem času v 
bolj ostri luči pokazal zlasti pri odvozu 
smeti iz vseh naselij v občini. Ljudje v 
šentjemejsko—orehoviškem koncu so 
se organiziranemu odvozu odpadkov 
uprli, čeprav Komunalo k temu zavezu
je občinski odlok in čeprav plačujejo za 
odvoz le tretjino tiste cene, ki jo za od
voz plačujejo prebivalci Novega mesta. 
Hkrati pa na Komunali pravijo, da lah
ko to resno ogrozi njihov ekonomski 
položaj, saj je odvoz odpadkov z večjih 
in redkeje naseljenih območij realno 
dražji. Tako so izračunali, da v tem 
primeru dobijo za odvoz odpadkov od

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 7. decembra, bodo od

prte v Novem mestu do 19. ure, 
drugod do 17. ure naslednje proda
jalne živil:

• Novo mesto: KZ v Brkinu
• Šentjernej: Market Dolenjka
• Dolenjske Toplice: prodajal

na Rol
užemberk: Samopostrežba

Kog
• Zi

• Straža: Market Dolenjka.
• Novo mesto: v nedeljo bo od 

8. do 11. ure odprta prodajalna KZ 
na Glavnem trgu 4.

ene hiše borih 6 tolarjev. Z občinskim 
odlokom pa je Komunala za odvoz od
padkov nanovo dobila nad 130 naselij 
in morala nabaviti 1.250 smetarskih 
posod.

V letošnjem letuje Komunala nano
vo postavila blizu 5 km cevovodov in 
jih okoli 4 km obnovila. V zaključni 
gradbeni fazi je 1220 kubičnih metrov 
vodohramskih kapacitet. Poleg tega so 
pri iskanju novih virov pitne vode izvr
tali 6 vrtin v skupni globini 900 m, ob
novili 5 rezervoaijev, izdelali 16 študij 
in druge tehnične dokumentacije. O 
odvozu smeti iz cele občine smo že go
vorili, tečejo pa tudi dela za oskrbo s 
plinom. Pred tehničnim pregledom je

DRAŽJI DOM 
ZA OSTARELE

NOVO MESTO — Čeprav je od 
zadnje podražitve minil le mesec, seje s 
prvim decembrom novomeški Dom 
starejših občanov podražil še za 20 od
stotkov. Spremembo cen, ki jo je odo
bril novomeški izvršni svet, seveda 
utemeljujejo z rastjo materialnih stroš
kov, kiji tudi v bodoče ni videti konca. 
Kljub podražitvi je novomeški Dom 
starejših občanov še vedno eden najce
nejših v Sloveniji, podobno je s plačami 
zaposlenih, ki precej zaostajajo tudi za 
povprečjem občinskega gospodarstva.

kanalizacijski sistem in čistilna naprava 
za Dolenjske Toplice. V vsa ta dela je 
Komunala letos vložila okoli 75 milijo
nov dinarjev.

Za naprej se bo treba, pravijo na 
Komunali, odločiti: če v občini takega

• Na Komunali priznajo, da so po 
skupni ceni komunalnih storitev med 
dražjimi v Sloveniji, vendar je tudi 
komunalni standard v novomeški 
občini temu primeren. V strukturi 
stroškov predstavljajo plače za 170 
zaposlenih okoli 20 odst., so pa še 
vedno za dobrih 10 odst. pod repu
bliškem povprečjem, čeprav naj bi bi
le zaradi narave dela vsaj za toliko 
nad tem povprečjem. Za september je 
znašala neto povprečna plača v no
vomeški Komunali 10.000 tolarjev.

programa razvoja komunalnih dejav
nosti ne zmorejo (zlasti gre tu za po
trošnike, na katerih »visi« večji del), ga 
bo pač treba upočasniti.

A. BARTEU

od možnosti omenila v javnosti poznani 
znak novomeškega mestnega jedra z 
značilnim okljukom Krke. Dr. Zelimir 
Šribar je celo menil, da grb politično 
moti, češ zakaj rinemo nazaj do Habs
buržanov, ko smo se komaj znebili že 
drugih tujih okovov. Opozoijeno je bilo 
tudi na problem sprejemljivosti grba za 
vse občine novomeškega registrskega 
območja, kar pa naj bi po najnovejših 
informacijah reševali z enotnim sloven
skim državnim znakom za tiste, ki regij
skega ne sprejemajo.

Predsednik skupščine Marjan Dvor
nik je na pomisleke odgovoril, daje grb 
lahko le zgodovinski, ne pa sodoben, 
pripombo, da bi morale predlog obrav
navati mestne krajevne skupnosti, pa je 
ocenil kot diletantizem. Na koncu sta 
družbenopolitični zbor in zbor krajev
nih skupnosti menila, naj gre osnutek 
odloka o grbu vendarle v javno razpra
vo, zbor združenega dela pa je bil proti. 
Zdaj je na predlagatelju, da oceni, ali bo 
vztrajal pri Rudolfu ali se bo odločil za 
kaj drugega oz. za nov postopek.

Obnova cest 
z občinsko 

pomočjo
Vlada odobrila denarno 

pomoč trem KS
NOVO MESTO — Nedavno obilno 

novembrsko deževje je povzročilo pre
cej škode na novomeških cestah in jav
nih poteh, ki so še makadamske, večji 
pa bodo tudi stroški vzdrževanja. Ško
do so prijavile krajevne skupnosti Škoc
jan, Stopiče in Prečna.

V prvi je narasla Radulja poškodova
la del ceste Dobrava—Hudenje in s tem 
naredila za okrog 200 tisoč tolarjev 
škode oz. stroškov. V krajevni skupno
sti Stopiče so v oktobru pripravili za as
faltiranje 1,2 km ceste Stopiče—Ver
dun. Cestno podjetje zaradi zasedenosti 
ni opravilo del pred deževjem, tako da 
je voda odnesla pesek s strmih delov ce
stišča in naredila za okrog 120 tisoča
kov škode. V krajevni skupnosti Prečna 
je narasla Temenica poškodovala del 
ceste v Prečni, plaz pa je zasul del poti 
proti Luknji. Popravilo obeh poti naj bi 
stalo okrog 160.000 SLT.

Novomeška vladaje trem krajevnim 
skupnostim za odpravo posledic poplav 
na cestah že odobrila od 60 do 140 tisoč 
tolarjev pomoči. V Škocjan so iz občin
skega rezervnega sklada hkrati nakazali 
še 30 tisočakov, ki jih bo krajevna 
skupnost dala Jožetu Janževcu iz Cučje 
Mlake kot pomoč pri obnovi pogorele
ga hleva.

Zaplet, ki je nastal na prejšnji seji 
skupščini v zvezi z zaračunavanjem od
voza odpadkov kmečkim gospodinj
stvom, so na predlog usklajevalne 
medzborovske komisije tokrat rešili ta
ko, da sme Komunala tem gospodinj
stvom določiti smetarino v višini 30 
odst. polne obveznosti. Skupščina je po
trdila tudi sklep izvršnega sveta, da mo
ra Komunala spremljati tak odvoz od
padkov, podatki pa bodo osnova 
priprave novega odloka o ravnanju z

• Velike pozornosti je bil deležen tu
di predlog bodoče namembnosti vo
jaških objektov v novomeški občini. 
V glavnem so ga poslanci podprli. 
Seznanjeni z najnovejšo informacijo, 
prispelo iz Ljubljane, da ima repu
bliško ministrstvo za obrambo pred
nostno pravico do vseh teh objektov, 
pa so sprejeli več sklepov in zahtev. 
Predvsem zahtevajo, da se vsa vojska 
s poveljstvi vred umakne iz mestnih 
središč. Zahtevajo, da občina sama 
oddaja v najem in pobira najemnino 
za objekte, kijih slovenska TO ne bo 
potrebovala. Sedanjemu upravljavcu 
nepremičnin, ki so bivša last bivše 
JLA, pa so se odločili zaračunati na
domestilo za uporabo stavbnega zem
ljišča.

odpadki, ki ga bodo pripravili takoj po 
sprejetju nove zakonodaje na tem 
področju.

Seji skupščine je tokrat prisostvovalo 
dovolj delegatov (dve tretjini), da so 
sprejeli spremembo statuta občine, po 
kateri bodo odloke, predpise in druge 
akte skupščine in njenih organov poslej 
objavljali v uradnem glasilu republike 
Slovenije, ne pa v Skupščinskem Do
lenjskem listu, ki je itak prenehal 
izhajati.

Z. L.-D.

NAŠA ŽENA 
IŠČE PODJETNICO 
LETOŠNJEGA LETA
Prva slovenska ženska in družin

ska revija Naša žena in Illyrco, in
vesticijski holding iz Ženeve sta 
razpisala natečaj za najboljšo po
djetnico leta 1991. Na razpis se lah
ko prijavijo vse ženske, ki imajo 
lastno podjetje ali večinski delež v 
podjetju in so hkrati tudi direktori
ce ali menedžerke tega podjetja. 
Komisija bo upoštevala poslovni 
uspeh podjetja, tržno izvirnost pro
izvodov ali storitev ter tržno pro
dornost podjetja. Vse kandidatke 
morajo v pismu ob prijavi priložiti 
dokumentacijo, iz katere bodo raz
vidne zahteve komisije, ter tudi mo
rebitne druge podatke, ki so po
membni za predstavitev podjetja. 
Prijave zbirajo na Naši ženi (Hrvat- 
ski trg 3, Ljubljana) do 31. decem
bra. Podjetnica letošnjega leta pa bo 
prejela 5.000 DEM nagrade, ki jo 
podeljujeta Našaženain Illyrco, in
vesticijski holding iz Ženeve.

MARTINOVANJE
Prazniki so zelo lepa stvar, takrat se 

ljudje poveselimo in pogostimo. Tak 
praznik je tudi Martinovo. Takrat je miza 
polna dobrot. Gospodinje poleg slaščic 
spečejo tudi gos ali purana ali pa vsaj ko
koš. Ta dairpreživimo v veselem in zado
voljnem krogu. Pijemo, jemo in nekateri 
se ob lepi glasbi in rdečem cvičku tudi 
zavrtijo.

VANJA JURAK 
6.b., OS Bršljin 

Novo mesto

Poslanci hočejo odgovore
Spet vrsta delegatskih vprašanj v skupščini

NOVO MESTO — Na seji no
vomeškega parlamenta pretekli če
trtek je bilo po stari navadi veliko 
delegatskih vprašanj in pobud. Za
čelo se je z odgovorom na vpraša
nje, ki ga je v zvezi z adaptacijo 
Gracarjevega turna postavil pred 
meseci predsednik Marjan Dvor
nik.

V daljšem odgovoru Zavoda za 
varstvo naravne in kulturne dediš
čine med drugim piše, da so v pre
teklih letih opravili nujna očišče
valna dela na gradu, opornih zido
vih, ograjah, kolarnici in nekdanjih 
kaščah, popravili streho, namestili 
žlebove itd. Delajo arhitekturno 
dokumentacijo gradu, ki bo podla
ga za nadaljnja dela. Poleg tega so v 
Zavodu zapisali, da bo omogoče še 
namestiti 11 oken v kleti, zavarova
ti še ohranjene poslikave v roman
skem stolpu in zaščititi pohištvo. 
Vsa ta dela naj bi financirali s preli
vanjem denarja iz nekaterih drugih 
akcij. Marjan Dvornik z odgovo
rom ni bil zadovoljen. Zanimalo ga 
je, kdo opredeljuje nove namemb
nosti gradu, pa tudi način zbiranja 
sredstev za obnovo. Natančneje:

hoče vedeti, kdo daje Zavodu po
oblastila za prelivanje denaija.

Boris Dular v imenu socialistov 
pričakuje od občinske vlade poroči
lo o delitvi posojil iz občinskega 
razvojnega sklada s seznamom in 
kriteriji vred. Zahteval je tudi poro
čilo o projektu obveznic in v tem 
okviru posebno poročilo o tem, ka
ko je bil razdeljen denar za rekla
mo. Pričakuje poročilo o razpleta
nju »zadeve Draškovec« in odgo
vor, ali bo zadruga prisiljena dati 
zemljo v brezplačen najem. Vprašal 
je tudi, ali v Novem mestu lahko 
kupijo družbena stanovanja tudi ti
sti, ki imajo svoje hiše. Na stano
vanjske zadeve se je v zvezi z usta
navljanjem stanovanjskega podjetja 
Zarja nanašalo več vprašanj Marja
na Ravbarja, poslanca Zelenih, o 
čemer pa pišemo na drugem mestu.

Več delegatskih vprašanj se je 
nanašalo na odvoz odpadkov v kra
jevni skupnosti Šentjernej. Izrečeni 
so.bili tudi pomisleki o primernosti 
lokacije lakirnice IMV sredi mesta 
ter postavljeno vprašanje, zakaj se 
novomeška skupščina še ni oprede
lila do vprašanja regionalizma.

Novomeška kronika
VZTRAJNOST — Novomeški krš

čanski demokrati so dokazali, da je poto 
pežljivost res božja mast. In vztrajnost, bi 
novim prilikam primerno lahko dopolnili 
stari rek. Škandalozno vpletanje njihove
ga prvaka, ki je slučajno novomeški žu
pan, v kadrovske postopke pri izbiri direk
torja Centra za socialno delo je sicer 
dvignilo precej prahu in javnega zgraža
nja. Na končuje direktor »njihov« človek, 
ki mu je bila iz županovih ust napovedana 
Demosova podpora v skupščini v skupš
činski komisiji za volitve in imenovanja ■ 
skoraj preje, kot je ta ob prvem razpisu I 
odprla kuverte. Na drugi razpis se je po 
vseh peripetijah javil le Alojz Simončič in 
uspel. Želimo mu uspešnega dela v kolek
tivu, ki se mu je izpolnila želja po moškem 
šefu. Časi za to ustanovo vsekakor niso za 
lenarjenje, če le hoče kaj dati od sebe!

LISTJE — Na zadnji seji občinske 
skupščine so bili na vrsti tudi bivši objekt) 
osovražene JLA in njihova bodoča na
membnost. Ljudi trenutno močno bode v 
oči tudi slabo vzdrževanje doma JLA z 
okolico tudi po odhodu vojske. Niti listja 
tam okrog se nikomur ne ljubi pograbiti- 
To naj bi storili poštarji. Njihov predstav
nik se je na skupščini odrezal, da ni pro- 
blema. Skupščina naj jim to naloži in listje 
bo izginilo s tal. Morda se bo dalo recept 
»naložite nam, pa bomo naredili« upora
biti tudi pri kakšni drugi stvari, na primef 
pri telefonih v krajih, kjer so jim od čaka
nja nanj ob plačevanju zanj zrasle brade.

PODJETNOST — Združenje zaseb- i 
nih podjetnikov Dolenjske in Bele krajine 
je v ponedeljek zvabilo v podjetniški klub j 
na Otočcu slovenskega policijskega minis- 
tra Igorja Bavčarja. Pogovor je tekel na 
temo, kaj mora vlada storiti za oživitev 
gospodarstva in razvoj podjetništva. Vabi
lo ministru Bavčarju je bilo razloženo * 
dejstvom, da bo kot nekdanji uspešen po
djetnik znal prisluhniti dolenjskim p°" 
djetniškim tegobam in predlogom, za ude
janjanje katerih bo potem znal delovati v 
vladi. Poleg podjetniške preteklosti je n* 
Dolenjce gotovo naredila vtis tudi minis
trova uspešnost na sedanjem položaju, P° 
kateri se drugi ministri, ki so v mladost' 
tudi dihali dolenjski zrak, s Peterletom n* 
čelu, ne morejo primerjati z Bavčarjem 
Svoje pa so morda prispevali še glasovi0 
novem mandatarstvu, ki so prišli vse d° 
Novega mesta.

PODPISI — Ko je pred časom moral0 j 
iti nemalo delavcev Adrie na čakanje, niso 
vedeli, da jih čez pol leta ne bo čakalo de
lo, ampak veliko potov po veliki tovarni, 
da bodo sploh prišli do svoje delavske 
knjižice. Pred izročitvijo so morali delavci 
namreč zbrati vrsto podpisov, da firmi 
niso nič dolžni. Zbiranje podpisov pa je bi
lo tudi grenko poučno. Odslovljeni so iz
vedeli, da so v času njihovega čakanja za
poslili precej novih pisarniških moči. Sicer 
pa so imeli v polni kadrovski pisarni ob 
slovesu od firme še zadnjo korist: ob re
ceptu za okusno pico so izvedeli, da j{ 
najbolj pametno prati in likati ob nede
ljah. Kuhati najbrž tudi, če imaš kaj!

Ena gospa je slišala, naj bi v novo
meškem grbu namesto vojvode Ru
dolfa raje upodobili sedanjega župa
na, saj je s svojimi potezami i1* 
podvigi ljudem mnogo bolj poznan.

ADOLF ZUPAN 
DIREKTOR KOMUNAL®

NOVO MESTO — Odi. decembr* 
dalje ima Javno podjetje Komunal* 
Novo mesto pravega direktorja. Na to 
mesto je novomeški izvršni svet na sej1 
pretekli torek imenoval dosedanjega v- 
d. direktoija Adolfa Zupana.

CENTER ZA 
SOCIALNO DELO 

IMA DIREKTORJA
NOVO MESTO — Na seji no

vomeške občinske skupščine 28. 
novembra je Center za socialno de
lo Novo mesto le dobil novega di' 
rektorja. Na to mesto je bil za štiri 
leta imenovan socialni delavec Alojz 
Simončič iz Šentjerneja, ki seje po 
zapletih pri prejšnjem odločanju o 
direktorju Centra edini javil na po
novljen razpis. V sedemčlanski ko
misiji skupščine za volitve, imeno
vanja in administrativne zadeve je 
dobil tri glasove podpore, kar je po 
najnovejših usmeritvah za delo te 
komisije dovolj, da gre kandidat na 
glasovanje v skupščino. Za Simon
čiča je bilo 54, proti 14, vzdržanih 
pa 11 poslancev. Poslanec Miro 
Bergerje zaradi dosedanjih peripetij 
okrog določanja direktorja tega 
Centra sejo pri tej točki protestno 
zapustil. Novomeška skupščina je 
dala tudi soglasje k imenovanju Jo
žeta Jazbeca iz Novega mesta za 
ravnatelja osnovne šole Brusnice.
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Sprehod po Metliki
trije mušketirji iz ateljeja
umetnost in obrt si prizadevajo ustano

viti v Metliki Kulturno-umetniško druš
tvo, ki naj bi skrbelo za prireditve in raz
stave. O tem, da je potrebno, nihče ne 
dvomi, druga pesem pa je, če mesto res 
Premore za kulturo zagnane in zagrete 
ljudi. Fantje nameravajo zastaviti celotno 
sadevSčino na tržnih temeljih, potihcm pa 
računajo tudi na tolarčke iz občinskega 
Proračuna. Kaj se bo iz zamisli izcimilo, je 
težko predvideti, kajti besedičenje o kul
turnem razcvetu je eno, delo in uspehi pa 
drugo.

POLEG LJUDI NISO NA HRVAŠ
KEM VARNE niti domače živali, pa se ni 
čuditi, če je nekaj bližnjih hrvaških kme
tov pripeljalo v okolico Metlike krave, vo- 
l* *i ovce in koze. Slovenski znanci, sorod
niki in prijatelji skrbijo za živali, kadar je 
'o možno, pa jih obiščejo tudi lastniki. 
Prepričajo se, da je živina dobro oskrbo
vana ter nahranjena, nakar se vrnejo na 
drugo stran Kolpe s tiho žejo, da bi se stva
ri končno uredile.

ŽE DOMALA TRI MESECE JE 
PREKOPANO metliško staro mestno je
dro, kjer je veliko zasebnih gostiln in trgo
vin. Lastniki godrnjajo, češ da se jim je ža
lijo tega zmanjšal promet, saj so krajani 
navajeni pripeljati se z avtomobilom prav 
do praga gostilne ali trgovine. Zaradi pre
kopavanja je to onemogočeno, trgovce in 
gostilničarje pa zanima, če so zmanjšan 
Promet opazili tudi uslužbenci občinske 
uprave za prihodke. To ni nemogoče.

Črnomaljski drobir
SLUČAJNOST? — Črnomaljki krš

čanski demokrati se precej razburjajo, ker 
ta javni tribuni, katere gostje bil njihov 
bankarski prvak in predsednik slovenske 
vlade Lojze Peterle, ni bilo niti enega 
Predstavnika medijev. Ob tem hitro pri
javijo, da se ob podobnem obisku Milana 
Kučana kaj takega zagotovo niti slučajno 
n* bi zgodilo. Sicer pa vse to razburjanje 
spominja na nerganje Gorenjca, ker na 
3x3 niti slučajno ni nikoli zadel. Pa mu je 
yrli Dolenjec svetoval, naj za začetek naj
prej kupi vsaj srečko. Tako bi tudi črno
maljskim krščanskim demokratom sveto- 
vali. naj, ko pripravljajo kakšne prireditve, 
sredstvom javnega obveščanja poskušajo 
Poslati tudi kakšno vabilo.

OBČINE — Medtem ko Črnomaljci z 
nestrpnostjo čakajo, če jim bo uspel veliki 
met z Belo krajino kot regijo, pa njihovi 
sosedje ne morejo dočakati, da sc bodo 
^čele sedanje občine cepiti v manjše. Do- 
v°Ij jim je namreč nenehnega poslušanja, 
da so najmanjši po številu prebivalcev. 
Ker se metliška občina zaradi svoje seda
nje majhnosti menda ne bo več cepila, čr
nomaljska pa po napovedih kar na štiri 
kose, bodo Metličani končno prišli na svoj 
račun, da bodo lahko Črnomaljcem kar 
Štirikrat rekli »vi, mali«. S čim bodo ino
vacijsko navdahnjeni Črnomaljci potem 
udarili nazaj proti svojim večnim tekme- 
eem, se miroljubnim in zasanjanim Metli
čanom sedaj še sanja ne.

GOSTJE — Nekateri črnomaljski 
osnovnošolski učitelji tarnajo, da se ne 
upajo več prestopiti pragov gostinskih lo
kalov. Pa ne zato, ker bi jih morda za vrati 
čakale žene z. valjaiji, temveč zato, ker za 
Hanki iščejo izdatno okrepčilo njihovi 
učenci. Menda niso nobena redkost v go
stilnah že petošolci, ki se, ko stopijo v lo
kal njihovi učitelji, obnašajo tako, da ubo
gim šolnikom postane nerodno in raje 
?didejo, ne da bi prej nadobudnežem dali 
kakšen poduk.

Trebanjske iveri
SLAMA — Odbornik Marijan Dolen

jk (SKD), kije bil med drugimi »nasto
pajočimi« omenjen v prispevku Mlatili 
Pfazno slamo v prejšnji številki Dolenj
skega lista, je precej razbutjen iskal po te- 
lefonu pisca teh vrstic, ki pa je bil konec 
tedna v Nemčiji. Gospod Marijan je zato v 
nedeljo dopoldne vrgel pokonci piščevega 
čefa Marjana L., naposled pa mu je uspelo 
rioklicati še od naporne poti iz Muenchna 
neprespanega in vsega kremežljavega pis- 
03 P. P. Po telefonu sklenjeni dogovor 
nted M. D. in P. P. pravi, da bo M. D. za- 
radi pomanjkanja časa in prostora v DL 
Pripravil odgovor na »mlatenje prazne 
slame« v trebanjski občinski skupščini po
tem, ko bo zasedal še zadnjič nesklepčni 
družbenopolitični zbor. To naj bi se že 
‘'Bodilo po nekaterih informacijah (vabila 
namreč nismo prejeli do zaključka redak- 
c‘je 2.12.) 3. decembra. Če zbor seveda ni 
0z- ne bo spet ostal brez kvoruma.

PAP— Krajinčani znajo razdreti mar
sikakšno kleno in iskrivo. Toda ko so opa
jali, kako se obnašajo delavci PAP-a, ki 
so prevzeli po pogodbi na ključ izvajalska 
dela za telefonijo v krajevnih skupnostih 
pobrnič, Knežja vas in Svetinje, jim ni bi
to veliko do smeha. Zdaj, ko je vse za nji- 
nri, pa so na račun »papovcev« pripravlje
ni povedati tudi kakšno tako, ki bi spadala 
v rubriko »Saj ni res, pa je!« Nekoč seje 
pst papovcev s kombijem pripeljalo na 
kuže in so zagrozili, da ne bodo šli naprej, 
dokler ne bo nekdo odžagal vejo, ki jim je 
“da menda na poti. Pri papovcih je bilo 
več različnih poveljnikov. Eden je ukazal 
kopati za drog tukaj, drugi spet drugje, in 
k° so telefonski drog že postavili v eno 
Jsmo, seje drugi spomnil, da bi bilo bolje v 
tisto drugo; in tako se je zgodba ponovila, 
'-as je pa tekel.
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Obnovili

pretrgano
sodelovanje

Prijateljski občini Črno- 
melj in Terzo

ČRNOMELJ — Na zasedanjih zbo
rov tukajšnje občinske skupščine je bilo 
nekajkrat slišati želje, naj bi Črnomaljci 
znova navezali začasno pretrgane stike s 
prijateljsko italijansko občino Terzo. 
Nekatere stranke, kot so Slovenski krš
čanski demokrati, Socialistična stranka 
in Stranka demokratične prenove, pa so 
tudi same želele navezati stike s prija
teljsko občino. Prav tako so prebivalci 
Terza želeli, da se sodelovanje s črno
maljsko občino nadaljuje, a ne zgolj na 
protokolarni ravni, ampak tudi med 
občani in institucijami.

Tako so pretekli teden obiskali Čr
nomelj župan Terza in njegov pred
hodnik ter referent za kulturo in izobra
ževanje. S predstavniki vodstva črno- 
majske občine so se pogovaijali pred
vsem o političnih razmerah v Sloveniji 
in Hrvaški ter o možnostih prihodnjega, 
zlasti gospodarskega sodelovanja na 
pokrajinski ravni. Gostje so poudarili, 
da podpirajo osamosvojitvena prizade
vanja Slovenije in Hrvaške ter da bodo 
vplivali tudi na svoje poslance, da bodo 
prispevali k čimprejšnjemu priznanju 
obeh držav. Zanimali so se tudi za hr
vaške begunce v črnomaljski občini in 
ponudili pomoč.

Precej časa so porabili za dogovore o 
gospodarskem sodelovanju. Terzo sicer 
nima večje industrije, zato pa bi Črno
maljci lahko sodelovali s pokrajino. Ita
lijanski prijatelji jim bodo januarja od
govorili, kakšne so možnosti sodelo
vanja med obrtnima zadrugama in 
zbornicama obeh občin. V pogovoru 
gostov s predstavniki Socialistične stran
ke in SDP pa so socialisti predlagali, da 
bi pripravili srečanje med parlamentar
nimi strankami obeh občin.

M.B.-J.

ZANIMIVA RAZSTAVA
V knjižnici osnovne šole Šentrupert so 

letos pripravili že več razstav. Trenutno je 
razstava o znanih osebnostih Šentruperta. 
Prvi znani Šcntruperčan je zgodovinar 
Ivan Steklasa. Napisal je knjigo Zgodovi
na župnije Šentrupert. Pavel Lunaček je 
bil dvakratni Prešernov nagrajenec. Raz
vil je temelje sodobnega porodničarstva. 
Slava Lunaček je napisala več člankov o 
vplivih okolja na doraščajočo mladino, o 
zdravi prehrani. Majda Peterlin — Vida 
Brest, znana slovenska mladinska pesnica 
in pisateljica, je za knjigo Majhen človek 
na veliki poti dobila Levstikovo nagrado. 
Po knjigi Veliki čarovnik Ujtata je posneta 
televizijska nadaljevanjka. Pri Dolenjski 
založbi pa je izšla njena knjiga pesmi Tiho, 
tiho,  srce. Med mlajšimi so najbolj znani: 
Jože Ramovš, ki se je ukvarjal predvsem s 
problematiko alkoholizma, Ivan Gregor
čič, kot pesnik, Jože Anderlič, mojster fo
tografije, in Vera Štrukelj, ki raziskuje šen- 
truperško narečje. Predstavljeni so tudi 
ostali znani ljudje, ki so npr. službovali v 
Šentrupertu.

MATEJA AHLIN 
Šentrupert

Bojan Flajnik

Krizo bodo 
morali nekako 

prebroditi
METLIKA — Metalkina proda

jalna v Metliki je po dobri ponudbi 
in pestri izbiri poznana daleč na
okrog, prav to pa jo tudi rešuje, saj 
je kupna moč prebivalcev tako 
majhna, da v trgovini ne bi mogli 
preživeti, če ne bi imeli številnih 
kupcev iz črnomaljske in novomeš
ke občine, pred vojno pa tudi iz 
Hrvaške.

»Čeprav je zaradi vsesplošne kri
ze kupcev manj, pa si prizadevamo, 
da imamo čim večjo izbiro, res pa 
je, da imamo zlasti večjih in dražjih 
artiklov le po nekaj primerkov. 
Problem je namreč, ker smo odda
ljeni od velikih centrov in imamo 
velike stroške s prevozi, kijih plaču
jemo iz marže, tako da smo prizade
ti pri lastnem dohodku. Zavedamo 
se, da ne smemo preveč obremenje
vati kupcev, nasprotno, na vsakem 
koraku se moramo boriti zanje, 
zato jim tudi prevozov blaga na 
dom ne zaračunavamo,« pove vod
ja enote Metalkine prodajalne v 
Metliki Bojan Flajnik.

Za prihodnje leto, ko bodo po
slovali kot samostojna enota, načr
tujejo v metliški Metalki obnovo 
sedanjih prodajnih prostorov. »Upa
mo, da bo prišlo do sporazuma v 
plačilnem prometu med Slovenijo 
m Hrvaško, in predvidevamo, da 
bomo imeli kot prodajalna tik ob 
meji znova veliko kupcev iz Hrvaš
ke. Do takrat pa bomo morali pač 
nekako preživeti,« razmišlja Flaj
nik. Ob tem ne pozabi potarnati tu
di zaradi težav s skladišči. Sedaj jih 
imajo na dveh mestih, ki pa sta ne
primerni, a ne vidijo nikakršne re
šitve. Vendar pa je Metalka Trgovi- 
na iz Ljubljane zainteresirana za 
prodajalno v Beli krajini. m.B.-J.

Bo denar za boljšo elektriko?
Z novo razdelilno transformatorsko postajo dolgoročno rešen problem električ

ne energije v metliški občini — Plin naj bi prišel s Hrvaške
METLIKA — Metliška občina šteje med slovenske občine z najslabšo elek

trično energijo. Pred kratkim je bil sicer dokončan 2-krat 110-kilovoltni dalj
novod z Osojnika do Metlike, kije trenutno priključen na 20 kilovoltno nape
tost, kar pomeni, da se je kvaliteta električne energije v metliški občini 
izboljšala. Toda nenadne prekinitve električnega toka so še vedno precej pogo
ste. Te pa povzročajo precej težav in škode zlasti v proizvodnji kot je na primer 
Betina Kodranka, kjer že najmanjša prekinitev električnega toka povzroči tr
ganje nitk.

Dokončna rešitev za boljšo elektriko 
v metliški občini je dokončanje razde
lilne transformatorske postaje v Melli-

NA KNJIŽNEM SEJMU
V četrtek, 14. novembra, smo se člani 

knjižnega krožka z mentorico odpeljali v 
Ljubljano na 10. knjižni sejem. Med potjo 
do Cankarjevega doma smo si ogledali 
Narodno univerzitetno knjižnico in obis
kali veliko čitalnico. Videli smo tudi Pre
šernov spomenik, Tromostovje in Fil
harmonijo. Do enajstih smo si ogledovali 
knjige na knjižnem sejmu, nato pa obiska
li Sejemski literarni vrtiljak, kjer so se nam 
predstavili Boris A. Novak, Jože Snoj, 
Svetlana Makarovič, Miha Mate in Mar
janca Jemec Božič. Predstava nam je bila 
mn vW

NATAŠA MALNARIČ 
Knjižničarski krožek 

OŠ Semič

TEŽAVE S SOCIALNIMI 
POMOČMI ROMOM

ČRNOMELJ — V črnomaljski 
občini so poseben problem socialne 
pomoči Romom. Ti črnomaljski občani 
niso namreč na nobenem področju po
sebej obravnavani glede denarne po
moči, ker je prevladalo mnenje, da je 
potrebno Rome obravnavati tako kot 
vse druge prebivalce. To se načelno si
cer lepo sliši, v praksi pa je povsem dru
gače. Če bi namreč pri njih dosledno 
upoštevali vse pogoje za pridobitev so
cialne pomoči, tudi dejanski socialni 
položaj, bi bila večina Romov upravi
čena do višjih pomoči, kot jih prejema. 
Če pa bi po drugi strani upoštevali še iz
ločilne pogoje, kot so izguba dela zaradi 
lastne krivde in sezonski zaslužki, po
tem bi bili upravičeni dp manjše pomo
či. Prav zaradi tega v Črnomlju tekoče 
rešujejo le najbolj pereče probleme, ni
kakor pa z razpoložljivimi sredstvi ne 
zagotavljajo Romom življenjskega mi
nimuma. V Črnomlju so prepričani, da 
se bodo razmere izboljšale, ko bodo re
šeni problemi zaposlovanja Romov in 
njihova stanovanjska vprašanja, česar 
pa ne bo moč rešiti zgolj s socialnimi 
pomočmi.

ki. S tem bo dobila občina električno 
energijo napetosti 110 KV, kar bo dol
goročno zadostovalo za potrebe občine. 
Trenutno opravljajo pri tej postaji še 
gradbena dela, ki bodo po predračunu 
veljala 23,8 milijona tolaijev, zagotovi
lo pa jih je javno podjetje Elektro Ljub
ljana. Nedavno pa so bili v Metliki ne
prijetno presenečeni, ko so zvedeli, da 
za dokončanje te naložbe ni zagotovljen 
ves denar. Za tehnično opremo trans
formatorja bi bilo namreč potrebno za
gotoviti še 126 milijonov tolarjev, po iz
javah predstavnikov ljubljanskega Elek-

• Sicer pa slovensko ministrstvo za 
energetiko podpira napeljavo plino
voda v Belo krajino iz Hrvaške, saj bi 
bila takšna rešitev bolj racionalna, 
kot da bi Belokranjci dobivali plin iz 
Novega mesta. Vendar se bodo mora
le najprej urediti razmere na Hrvaš
kem, šele potem se bosta lahko obe 
republiške ministrstvi za energetiko 
dogovorili o plinovodu.

tra pa sami vsega tega finančnega 
bremena ne bodo zmogli. Na pomoč bi 
moralo priskočiti tudi ministrstvo za 
energetiko.

V Metliki upajo, da se bo denar za 
dokončanje naložbe našel, saj bi bila ve-

SAPRAMIŠKA V 
METLIKI

METLIKA — V okviru novo
letnih prireditev za otroke organizi
ra matična knjižnica v Metliki v to
rek, 10. decembra, predstavo dela 
Svetlane Makarovič, Sapramiška. 
Gostovalo bo lutkovno gledališče 
Ljubljana, ki bo tega dne uprizorilo 
tri predstave, dve dopoldanski bo
sta namenjeni otrokom do 4. razre
da, tretja od 14.30 pa predvsem 
predšolskim otrokom pbčine Met
lika. Vstopnice se dobijo vsak dan v 
matični knjižnici v Metliki ali v kul
turnem domu pol ure pred predsta
vo. Cena vstopnice 50 SLT. Vab
ljeni!

• Naj večje misli so naj večji do
godki (Nietzsche)

• Vsa modrost zgodovine sveta: 
vsaka država ropa, kolikor more. 
(Spittler)

• Namesto modrih glav imamo 
modre čelade.

V viniški šoli je več humanosti
Namesto štirih le tri ocenjevalna obdobja — Večja sproščenost — Nikakršnih 

razlik med slovenskimi in hrvaškimi učenci — Pomoč Dugi Resi v vojni
VINICA — Tukajšnja osnovna šola je edina v Beli krajini, ki ima namesto 

štirih le tri ocenjevalna obdobja. Takšen pouk je letos sicer še vedno le posku
sen, če pa bi se dobro obnesel, naj bi ga prihodnje leto uvedli na večini osnovnih 
šol v Sloveniji. V viniški šoli so že po treh mesecih tako navdušeni nad novim 
načinom pouka, da ga želijo obdržati tudi prihodnja leta.

Čeprav so se viniški učitelji že konec obdobja o božiču, drugega konec apri-
lanskega šolskega leta odločili za tri 
ocenjevalna obdobja, so morali dobiti 
tudi pristanek staršev in učencev. Z no
vim načinom pouka se je strinjalo 65 
odst. staršev ter večina otrok. Tako bo
do imeli konec prvega ocenjevalnega

la, tretjega pa 24. junija. Večino šolske 
snovi naj bi obravnavali v prvih dveh 
obdobjih, v zadnjem pa naj bi imeli 
učenci čim več priložnosti, da izboljšajo 
svoje ocene. Seveda ne bo nič več pol
letnih spričeval, pač pa bodo ob redo

valnih konferencah učenci nesli domov 
le sporočila o uspehu, v katerem bo 
opisno izražen njihov napredek pri 
učenju. Bolj pa se je poglobilo tudi sode
lovanje staršev s šolo, saj imajo govoril
ne ure vsak drugi teden, in sicer tako z 
razrednikom kot tudi z drugimi učitelji.

Po besedah viniškega ravnatelja Jo
žeta Režka so prijetno presenečeni nad

Po telefoniji že bliže razvitim
V krajevnih skupnostih Dobrnič, Knežja vas in Svetinje na novo 189 telefonov

DOBRNIČ — V suhokrajinskih krajevnih skupnostih Dobrnič, Knežja vas 
in Svetinje so po komunalni opremljenosti naselij, posodobitvi cestnega in vo
dovodnega omrežja v zadnjih letih dosegli sorazmerno visoko raven. Temu se 
je letos pridružila še težko prikovana telefonija.

Tudi pri tem so Suhokrajinci mislili 
na prihodnje rodove, saj so omrežje 
zgradili za 400 telefonov, čeprav zdaj
šnja avtomatska telefonska centrala 
omogoča za pol manj priključkov. Ra
čunajo, da bodo morebiti že prihodnje 
leto zamenjali to centralo z zmogljivej
šo, kajti zanimanje za telefon je še veli
ko. Po nekaterih ocenah bi ta hip lahko 
poštarji prodali vsaj še 40 priključkov, 
čeprav je zadnje naročnike telefon stal 
že okrog 3500 DEM.

»Ko smo aprila 1987 pobrali prvo 
akontacijo 550 DEM za telefonski pri
ključek so ljudje zlahka plačali. Čez en 
mesec pa bi bilo to že mnogo težje, saj bi 
ta akontacija znašala že 1200 DEM, ker 
so se kabli močno podražili. Skupaj 
smo plačali 6 akontacij, prispevali 
okrog 1.000 drogov, vsako gospodinj

stvo je opravilo še okrog 30 delovnih ur, 
položili pa smo 6 km zemeljskega ka
bla. Z izvajalcem, ljubljanskim PAP- 
om, smo sklenili pogodbo na ključ, a ni
smo bili nabolj zadovoljni. Strokov
njaki PTT Novo mesto, posebej inž. 
Gabrijel in inž. Zupanc, so se trudili po 
svojih močeh, imeli pa smo dosti stikov 
tudi z inž. Bajcem. Vsekakor pa je bila 
gonilna sila te akcije Mara Rupena- 
Osolnik, saj smo za projekt Trebnje do
bili lepe denarce tudi iz programa 
FAO,« je povedal predsednik sveta KS 
Dobrnič, Silvester Prpar.

Predsednik trebanjske vlade Jože 
Rebolj pa je dejal, da je telefonija zdaj 
že dobro razpredena po vsej občini. 
Zdaj si Trebanjci želijo predvsem bolj
ših medkrajevnih povezav. S takimi na
ložbami pa po Reboljevih besedah

uresničujejo tudi enega poglavitnih ci
ljev trebanjske občine, ta pa je, da bi 
spet dobili nazaj ljudi, ki so se poprej na 
veliko izseljevali iz odročnih, nerazvitih

* Direktor tehničnega sektorja no
vomeškega PTT podjetja Andrej Zu
panc je povedal, da so z letošnjima 
akcijama v Veliki Loki in Dobrniču 
dosegli, da v trebanjski občini prak
tično ni več naselja brez telefona. 
Zdaj pride v trebanjski občini 21,5 te
lefona na 100 prebivalcev, povprečje 
za podjetje pa je le 12 telefonov, med
tem ko so celo krajevne skupnosti, ki 
nimajo niti 0,3 telefona na 100 prebi
valcev. Stanje bo zadovoljivo šele te
daj, ko bomo imeli 35 telefonov na 
100 prebivalcev. Toje tudi eden od ci
ljev do leta 1995, ki si gaje zastavila 
slovenska vlada.

krajev. Z veseljem ugotavljajo, da seje 
izseljevanje že dosti zmanjšalo.

P. PERC

lika škoda, če bi to, kar je bilo že vlože
no v transformatorsko postajo, propa
dalo. Na ministrstvu za energetiko sicer 
še niso dali nikakšne obljube, da bodo 
za boljšo metliško električno energijo 
odvezali mošnjiček, zato se v občini bo
je, da razdelilne transformatorske po
staje ne bo moč uporabljati že prihodnje 
leto, kot so načrtovali. To bi zlasti za 
gospodarstvo pomenilo še nadaljnjo 
škodo.

M.B.-J.

NAŠA KNJIŽNICA
Naša knjižnica je stisnjena v tesen pro

stor, a imamo kljub temu veliko knjig. 
Knjižničarka je bila vedno ena izmed uči
teljic, ki ji je bila izposoja knjig poleg po
uka dodatno delo. Lani in letos pa ima 
knjižničarka le dve uri pouka, zato se lah
ko bolj posveča knjižnici, česar smo učen
ci zelo veseli. Imeli smo že razstavo knjig 
ter o pisateljih in pesnikih, in sicer kar na 
hodniku, ker v knjižnici ni prostora, pa 
tudi o čitalnici lahko le sanjamo. Naredili 
smo še razstavo o Suhodolčanu, ko smo se 
spomnili začetka tekmovanja za bralno 
značko. Učenci nižjih razredov sc veselijo 
knjižnih ugank, kijih knjižničarka napiše 
na list. Med pravilnimi odgovori izžrebajo 
učenca, ki prejme nagrado. Prvič letos 
imamo tudi knjižničarski krožek. Knjižni
čarka je vesela, ker vse več učencev obis
kuje knjižnico. MATEJA KAMBIČ 

Knjižničarski krožek 
OŠ Semič

TURNIR V MALEM 
NOGOMETU

METLIKA — NK Kolpa iz Podzemlja 
priredi v soboto, 14. decembra, turnir v 
malem nogometu. Najboljše čakajo lepe 
nagrade, prijavnina pa znaša 1.500 tolar
jev. Vse ostale informacije je moč dobiti 
po telefonu 58—323.

J. FABINA

• Od 280 učencev viniške šole jih je 
64 iz Hrvaške. Za njih se kljub držav
ni meji ni veliko spremenilo razen te
ga, da so v šoli dobili potrdila, da so 
redni učenci šole v Vinici, kijih mora
jo občasno pokazati na mejnem pre
hodu. Z občino Duga Resa pa so se 
dogovorili, da bo ta občina šoli plače
vala stroške prevoza za hrvaške 
otroke, ki so več kot 4 km oddaljeni 
od šole. Zaradi vojne in uvedbe tolar
ja je plačevanje trajalo le en mesec. 
Vendar se ti učenci še vedno vozijo v 
šolo s šolskim kombijem, stroške 
prevoza pa krije šola kot pomoč du- 
goreški občini v vojni. Sicer pa med 
učenci viniške šole ni nikakršnih raz
lik, ne glede na to, da so po novem dr
žavljani dveh različnih držav.

uspehi novega načina pouka. Učenci so 
pri pouku bolj sproščeni, kar so opazile 
predvsem učiteljice v nižjih razredih. 
Vzdušje v šoli je bolj domače, kar doka
zuje, daje imela prej ocena v šoli previ
soko mesto. Učenci pa si niso toliko pri
zadevali, da bi osvojili čim več znanja, 
temveč predvsem, da bi dosegli čim viš
je ocene. Po njegovem mnenju je hu
manost v šoli sedaj veliko večja, ker je 
manj pretiranega ocenjevanja. Povrh 
tega pa imajo tudi učitelji več časa, da se 
temeljiteje posvečajo strokovnim me
todam dela.

M. BEZEK-JAKŠE

Pomoč je težko 
pravično deliti

P. Hrovat o pomoči RK
TREBNJE — Občinska organi

zacija Rdečega križa Trebnje je z 
zbranimi sredstvi v posebnih akci
jah in prireditvah ter s pomočjo 
Rdečega križa Slovenije odobrila 
pomoč zaradi vojne na območju 
KS Veliki Gaber, in sicer dvema 
družinama pomoč v materialu, 
sedmim družinam pa denarno po
moč v višini 96.837 takratnih 
dinarjev.

Zaradi neurja in toče so 45 dru
žinam ter vrtcu na Mirni in v Šen
trupertu odobrili pomoč v višini 
179.890 dinarjev. Krajevna organi
zacija RK Mirna je sodelovala v 
dobrodelni akciji v Primostku, kjer 
so namenili Rdečemu križu na 
Mirni 12.000 dinarjev za dve dru
žini in KS oz. RK Veliki Gaber 
8.000 za eno družino. Prejela je tudi 
sredstva RKS v višini 100.000 di
narjev in iz tega vira so nudili po
moč 29 družinam.

»Ne verjamem da smo stood
stotno prav delali, toda upoštevali

.
Pavlina Hrovat, predsednica OO 
RK Trebnje

smo različna merila, na primer, ali 
so pri hiši matere samohranilke, ali 
je bolezen v hiši itd. Nikomur ni
mamo pravice nadeti etikete siro
maka, zato je javna obravnava teh 
vprašanj zelo vprašljiva, informaci
je z imeni pa so že kar nedopustne. 
Ljudje so zvečine zelo hvaležni za 
tisto, kar dobijo. So pa tudi izjeme v 
slabšalnem smislu. Zadnjič je, de
nimo, prišla neka gospa po pomoč 
na Rdeči križ. Ponudili smoji 3.000 
tolarjev pomoči, ona pa tega denar
ja ni hotela vzeti, češ da hoče 15 do 
20.000 tolarjev,« pravi predsednica 
občinskega odbora Rdečega križa v 
Trebnjem Pavlina Hrovat.

P P.
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lil IZ NKŠIH OBČIN ramii Milili IZ NKŠIH OBČIN lii
Republiška vlada ocenila napačno
Dušan Semolič na obisku pri vodstvu kočevskih svobodnih sindikatov — Vladin 

zdravstveni program je primeren za »globoke žepe«, ne za reveže
KOČEVJE — V armadi nezaposlene delovne sile na Slovenskem, ki šteje 

prek 82 tisoč ljudi, je tudi 1.200 nezaposlenih v kočevski občini. Žal številka ni 
dokončna, kajti zaradi grozečih stečajev, pomanjkanja denaija in repromate- 
riala ter zapore tržišča revščina trka na vrata številnih družin. Ljudje se dnevno 
postavljajo pred vrata pravne posvetovalnice in iščejo pravice do dela in kruha. 
Vsi skupaj imajo dovolj iger.

Sindikat ima skladno z evropskim 
modelom delavskega organiziranja pra
vico do enakopravnega dialoga z vlado 
in njenimi ustanovami. Svobodnih sin
dikatov Slovenije ne skrbi usoda vlade, 
ki je že v slepi ulici, ampak jih zanima 
armada brezposelnih ljudi, je povedal 
med petkovim obiskom pri vodstvu

kočevskih svobodnih sindikatov pred
sednik Dušan Semolič.

Ta sindikat delavca brani z argumen
tom in dialogom. Stavka kot oblika 
svobodnega izražanja splošnega neza
dovoljstva ni delavčev ideal, ampak 
pomeni skrajno obliko obrambe pred 
propadom. Za demokracijo niso ne-

Nejasno ob nakupu stanovanj
Na vprašanja odgovarjala predstavnika ministrstva 

— Nekatere odločitve niso skladne s predpisi
KOČEVJE — Svetovalca ministra 

za varstvo okolja in urejanje prostora 
RS, Nevenka Kadunč in Primož Bajc, 
sta minuli teden na javni razpravi v Ko
čevju pojasnjevala novi stanovanjski 
zakon in odgovarjala na vprašanja pri
sotnih. Razpravo je organiziral kočev
ski območni odbor Socialistične stran
ke Slovenije, udeležila pa sta se je tudi 
sekretar Socialistične stranke Slovenije 
Primož Hainz in republiški poslanec 
Miloš Šenčur. Odgovori na vprašanja 
so bili taki:

Lastnik stanovanja lahko odpove na
jemniku v glavnem pod takimi pogoji, 
kot so bili v veljavi že doslej (neplače
vanje najemnine itd.). Vendar trenutna 
socialna stiska stanovalca ne more biti 
vzrok za odpoved in mu morajo poma
gati tudi Center za socialno delo in dru
gi. Stanarina za družbena stanovanja bo 
neprofitna.

Prometni davek je dolžan plačati 
prodajalec (le po dogovoru ga lahko 
prevali na kupca). Kdor je sklenil po
godbo do 15. v mesecu, za tisti mesec ni 
več dolžan plačati najemnine; če je 
sklenil pogodbo po 15. v mesecu, pa je

najemnino še dolžan plačati. (Za ti dve 
zadevi je občinski izvršni svet Kočevje 
sprejel prav nasprotni sklep, ki ga 
občinski stanovanjski resor tudi zago
varja in po njem ravna ter tako sklepa 
pogodbe!)

Pogodba o nakupu stanovanja se 
lahko tudi že po podpisu spremeni tako, 
da se na željo kupca rok odplačila skraj
ša. Kupec pri tem uveljavi tudi predpi
sani popust zaradi krajšega roka od
plačila.

Novi lastnik stanovanja bo dolžan 
prispevati za popravila skupnih delov in 
naprav skladno z vrednostjo odkuplje
nega stanovanja v primeijavi z vred
nostjo stavbe. Podobno velja tudi za po
slovne prostore v stanovanjskih hišah, 
ki pa so višje ovrednoteni kot stano
vanja.

Davek na premoženje je po sedanji 
zakonodaji treba plačati le za stanova
nja s površino nad 160 kvadratnih me
trov. Lahko pa bo uveden prometni da
vek na najemnino, ki jo bo lastnik 
zaračunaval najemniku.

J. P.

Dež je sprožil plazove
SEVNICA — Močno deževje in 

narasle vode so že 20. in 21. no
vembra povzročile dosti dela sev- 
riiškim gasilcem, ki so pomagali čr
pati vodo iz nekaterih hiš, iz vode so 
potegnili tudi avto. V pripravljeno
sti je bil seveda tudi občinski štab 
civilne zaščite, kije bil v nenehnem 
stiku s sevniško postajo milice in 
gasilci. Ko je Sava 20. novembra ob 
22.40 v Radečah dosegla 600 cm in 
je še kar naprej naraščala, je štab ce
lo sprožil zvočni alarm za elemen
tarne nesreče. Okoli polnoči so Boš- 
tanjčani sporočili, da je Sava od
nesla podporni steber pri mostu oz. 
brvi, ki jo gradi čez Savo maribor
ski Gradis.

Največjo škodo po ujmi pa ugo
tavljajo v sevniški občini šele te dni, 
kajti nenehno deževje in narasle 
vode so povzročile, da so se sprožili 
številni plazovi. Samo na lokalnih 
cestah so jih doslej ugotovili 27, 
skoraj vsak dan pa odkrijejo nove 
grožnje cestam, domačijam in kme
tijskim zemljiščem. Kot nam je po
vedal inž. Jože Kolar, sekretar 
občinskega sekretariata za varstvo 
okolja in urejanje prostora, po gro
bih ocenah škoda že zdaj presega S 
odst. družbenega proizvoda sevniš- 
ke občine. Semkaj pa niso všteti niti 
poškodovani most oz. brv čez Savo 
niti 7 plazov na regionalnih cestah.

Referent za ceste, komunalo in 
solidarnostna stanovanja na sevniš
ki občini Miran Tomšič, ki si je 
skupaj s predstavnikoma novomeš
kega Cestnega podjetja in maribor
skega Gradinga ogledal plazove na 
lokalnih cestah, je ocenil, da bodo 
najdražje trajne rešitve plazov na 
lokalni cesti Šentjanž—Kal, Krmelj 
—Gabrijele, Zabukovje—Mrzla 
Planina, na Drožanjski cesti pri 
Strnadu, na cesti proti Drožanju, na 
območju Žigrskega Vrha, Malko- 
vec—Tržišče, Malkovec—Pavla 
vas in Boštanj—Vrh. Seveda je ne
hvaležno in nezanesljivo napove
dovati, kaj se bo v prihodnje zgodi
lo s plazovi, ki počasi, a vztrajno 
polzijo v dolino tudi na kmetijskih 
površinah, na primer pri Dragu 
Mlinariču na Trnovcu, kjer je plaz 
odtrgal pol poti tik pred hišo in v ši
rini 50 metrov in dolžini 200 do 
300 m polzi v dolino s hitrostjo 5 
metrov na mesec, ali pri Milanu Po
žegu na Pokleku, kjer je že prestavil 
sadovnjak in javno pot, ali pri 
Francu Pačniku na Ledini, kjer jih 
ponoči vznemiija pokanje hiše, plaz 
pa jim je na več mestih že razcefral 
elektroenergetski zemeljski kabel. 
Plaz je porušil tudi gospodarsko po- 
slopje Milana Vidmaija v Podgorici.

ODNESLO STEBER — Gradisovi strokovnjaki bodo lahko ugotovili, 
zakaj je deroča Sava odnesla enega izmed petih armiranobetonskih 
podpornih stebro v mostu oz. brvi, kijo gradijo čez Savo prav tam, kjerje 
nekoč že bil leseni most, ko bo Sa va toliko upadla, da bodo lahko potap
ljači pregledali podnožje oz. tisto, kar je sploh ostalo od četrtega stebra. 
Gradito vci zagota vljajo, da zaradi tega ne bodo kasnili z naložbo (pred
računska vrednost 5,8 milijona dinarjev) in bo most nared marca pri
hodnje leto. (Foto: P. P.)

varni tanki, ampak je nevarna revščina, 
ki neusmiljeno trka na vrata nove drža
ve Slovenije.

Po Semoličevih besedah delavci pri
znavajo nesporne zasluge vladi za njeno 
vlogo pri vzpostavitvi nove države, toda 
vse nadaljnje aktivnosti so bile, žal, 
»strel v prazno«. Gospodarski vidik 
osamosvojitve je nerazumljivo vržen na 
stranski tir. Vlada ni znala obdržati ju
goslovanskega tržišča, marveč je dile
tantsko ignorirala obstoj tega območja.

Veliko bojazni je bilo videti na ob
razih sindikalnih zastopnikov, ko je 
Semolič predstavljal nekatere »pro
grame« vlade. Predvsem gre za zdrav
stvo, ki bo, če dobi zeleno luč v parla
mentu, sila škodilo delavcem. Zavaro
vancem na tem balkanskem prostoru se 
vsiljuje ameriški model zdravstvene za
ščite, kije sicer idealen za »globoke že
pe«. Sindikat nasprotuje vladinemu 
predlogu za podaljšanje delovne dobe 
zato, ker v ozadju čaka na prvo zaposli
tev množica ljudi. Vprašljivi sta seveda 
storilnost in delovna učinkovitost de
lavca pri šestdesetem letu življenja.

M. GLAVONJIČ

Agonija Vezenine še traja
Kočevski izvršni svet izdelal predlog za rešitev

slovnimi prostori obrata sedaj knji
žena hipoteka za najete kredite pri 
Ljubljanski banki iz Kranja, bi s 
kupnino lahko poplačali kredite. 
Izvršni svet namreč meni, da delav
ke ne morejo nositi odgovornosti za 
vračanje nastalih kreditov in da se 
obveznosti lahko poplačajo le s 
premoženjem podjetja.

Do ukinitve tozdov so bili na
mreč lastniki poslovnih prostorov 
delavci obrata v Kočevju, in sicer 
od leta 1980, ko je bila podpisana 
pogodba med predsednikom IS 
Kočevje in vodjo Vezenine Kočev
je. Z ustanovitvijo enovite delovne 
organizacije pa so delavke kočeske- 
ga obrata ostale brez kakršnegakoli 
premoženja. Zato je IS Kočevje 
predlagal radovljiškemu izvršnemu 
svetu sporazumno razveljavitev te 
kupoprodajne pogodbe in s tem vr
nitev objekta v last kočeske občine. 
Kaj bodo na to in sploh na predlog 
o ustanovitvi zasebnega podjetja 
odgovorili iz. Radovljice, ki celotno 
problematiko Vezenine Bled rešuje, 
še ni znano.

M. LESKOVŠEK-SVETE

KOČEVJE — Delavke kočev
skega obrata Vezenine Bled so for
malno na čakanju, vendar delajo, 
saj imajo naročil dovolj še do konca 
februarja. Že več kot tri mesece pre
jemajo zajamčene plače, toda še teh 
ne redno. Da bi se rešile iz nezavid
ljivega položaja, v katerem so se 
znašle zaradi težav matičnega po
djetja, jim pomaga kočevski izvršni 
svet.

Prvotno je bil izvršni svet naklo
njen zamisli o ustanovitvi mešanega 
podjetja, v katerem bi imela svoj de
lež Vezenina Bled. Po natančni 
proučitvi vseh ostalih predlogov in 
na podlagi sprejetega dogovora 
med izvršnimi sveti občin, v katerih 
so Vezenini obrati, so prišli do ugo
tovitve, da pomeni najhitrejšo in na
jugodnejšo rešitev za delavke ko
čevskega obrata ustanovitev nove
ga zasebnega podjetja.

Poslovanje novega podjetja, ki bi 
zaposlilo vseh 57 Vezenininih de
lavk v Kočevju, bi potekalo v seda
njih prostorih obrata Vezenine. 
Novo podjetje bi jih vzelo v najem 
ali pa bi jih odkupilo. Ker je nad po-

Prvi koraki k oživljanju
V Starem Logu dobili 12 novih delovnih mest

Dušan Semolič na pogovoru v Kočev
ju. (Foto: M. G.)

PRIDE BAVČAR, 
VABILO PETERLETU

FARA — Krajevna skupnost Kostel 
je povabila ministra za notranje zadeve 
Igorja Bavčarja na razgovor o novih 
dejstvih in zapletih z mejo na Kolpi. 
Določeno je že, da bo razgovor 10. de
cembra ob 17. uri v Fari. Na njem bo 
Igor Bavčar odgovarjal tudi na vpraša
nja domačinov o zapletih in nevšečno
stih ob tej državni meji.

OSILNICA — Krajevna skupnost 
Osilnica pa je povabila na razgovor s 
krajani o podobnih zadevah predsedni
ka slovenske vlade Lojzeta Peterleta. 
Prav on je namreč pred približno letom 
dni na razgovoru s krajani v Osilnici 
(med udeleženci razgovora pa je bilo 
več tudi najvišjih predstavnikov sosed
nje hrvaške občine Čabar) zagotovil, da 
tudi po osamosvojitvi Slovenije meje 
prebivalci tega območja ne bodo ob
čutili.

STARI LOG — Po šestih mesecih 
priprav in delaje bila v sredo, 27. no
vembra, v Starem Logu otvoritev ža- 
galnice it) predelovalnice lesa za suho 
robo. Investicija, kije nastala na osnovi 
programa Revitalizacije in razvoja kme
tijstva na Kočevskem, je prvi primer 
uresničevanja skupno zastavljenega ci
lja vračanja življenja na demografsko 
ogrožena območja.

Otvoritve se je udeležil poleg pred
stavnikov skupščine občine Kočevje, 
Mercatorja — Kmetijskega gospodar
stva Kočevje in investitoija, podjetja 
Limex, d.o.o., iz Novega mesta, tudi re
publiški minister za drobno gospodar
stvo Viktor Brezar, kije jrohvalil pomoč 
občine in vseh ostalih, ki sodelujejo pri 
razvoju malega gospodarstva.

Kočevski župan dr. Mihael Petrovič 
je ministrovo prisotnost na otvoritvi te
ga sicer majhnega obrata pojasnil s po
sebnostjo kočevske občine na tem pod
ročju gospodarstva. Prav tako je vsaka 
otvoritev novih delovnih mest pri več 
kot 1100 nezaposlenih v kočevski 
občini pomemben dogodek, še poseb
no, kar gre za nova delovna mesta na 
dosedaj gospodarsko nerazvitem in 
demografsko ogroženem območju. Di
rektor Mercatorja — Kmetijskega gos
podarstva Kočevje, Janez Žlindra, je 
povedal, da bodo začeli z načrtnim raz
vojem kmetijstva in ob tem celotnega 
podeželja na podlagi skupnega pro
grama M-KG in občine že v prihod
njem letu. V novem obratu bo v začetku 
zaposlenih 12 delavcev, ki so predvsem 
domačini, kasneje pa se jim bodo pri
družili še drugi. Omogočeno in organi
zirano bo tudi delo na domu kot dopol
nilna dejavnost.

Za sožitje med vsemi zaposlenimi, 
bratsko ljubezen in pravično nagraje

vanje delavcev je ob blagoslovitvi ob
jekta, ki je bila ob zaključku slovesne 
otvoritve, molil župnik iz Stare Cerkve 
g. Anton Ferlič.

M. L.-S.

Bo 500 delavcev 
Itasa delalo 
še naprej?

Stečaj kmalu končan

KOČEVJE — Stečajni postopek v 
kočevskem Itasu bo končan predvido
ma konec januaija prihodnje leto. Kot 
kaže, rezultat ne bo likvidacija podjetja, 
ampak ustanovitev nove firme. Itas 
skuša upnike poplačati s premoženjem, 
ki ga ima v zemljiščih, med katera sodi 
tudi precejšen del kompleksa rudniške
ga jezera. S preostalim premoženjem že
lijo ustanoviti novo podjetje. Ob za
ključku stečajnega postopka pa bodo 
končno besedo vendarle imeli upniki. 
Ti bodo lahko vztrajali pri denarnem 
izplačilu, kar bo pomenilo, da bo moral 
Itas svoje premoženje prodati, lahko pa 
bodo svoje teijatve spremenili v lastnin
ske deleže v novem podjetju, v katerem 
naj bi po zdajšnjih predvidevanjih nada
ljevalo delo vseh 500 delavcev sedanje
ga Itasa.

Dejstvo je namreč, da Itas ni imel 
preveč zaposlenih, kakor se je dolgo 
mislilo, imel pa je preveč nekvalitetno 
zaposlenih. S tem je pojasnjeno ravna
nje stečajnega upraviteljstva, kije dolgo 
časa razbuijalo Itasove delavce.

M. L.-S.

Računalniki že pomagajo katastru
Razgrnitev zemljiškega katastra v Sevnici do novega leta — Dve leti priprav — 
___________ Drugi v Sloveniji — 13.094 vseh lastnikov

SEVNICA — Sevniška občinska geodetska uprava gre v korak sčasom. 
Glede na slovenske razmere bi celo lahko rekli, da sevniški geodeti prehitevajo 
svoje stanovske kolege, to pa dokazuje tudi dejstvo, da bodo predvidoma do 
konca tega leta kot drugi v Sloveniji, za Grosupeljčani, prešli na nov, sodobnej
ši in učinkovitejši računalniški sistem vodenja zemljiškega katastra. Kot pravi 
direktor sevniške geodetske uprave, diplomirani inženir geodezije Roman 
Novšak, so ob prenosu podatkov ugotovili, da se je v več kot stoletni zgodovini 
v tej evidenci nabralo precej napak.

Te dni so že začeli vsem lastnikom 
oz. uživalcem, ki imajo zemljišče na 
območju sevniške občine, pošiljati gos
podinjske, lastninske in posestne liste. 
Naslovniki naj bi po prejemu teh listin v 
15 dneh sporočili geodetski upravi, če 
so morebiti ugotovili kakšna neskladja, 
po telefonu, še bolje pa bi bilo, da se 
osebno zglasijo na geodetski upravi ali 
na upravi za družbene prihodke.

Ob tej priložnosti lahko lastnik zem
ljišča, ki ga z njegovo privolitvijo uživa 
kdo drug (morda tudi solastnik), zahte
va, da se ta vpiše ko uživalec, in bo tako 
poslej ta plačeval tudi davke. Ker za le
to 1991 že velja nova nova davčna za
konodaja, bo treba v letu 1992 prijaviti 
dohodnino, od katere bo odmerjen da
vek, vanjo pa se šteje tudi katastrski do
hodek vsakega posameznega lastnika. 
Pri sevniški geodetski upravi so se odlo
čili, da bo na vseh dokumentih, ki jih

pošiljajo te dni, stanje na zemljiščih na 
dan 31. decembra 1990, ker gre v do
hodnino za leto, 1991 stanje na ta da
tum. Torej morebitnih letošnjih spre
memb niso upoštevali. V podatkih prav 
tako niso upoštevali sprememb, nasta

lih z novo izmero naselja Krmelj, ko
masacijo Čolnišček in odmero ceste 
Breg—Lisca. Če v petnajstdnevnem 
roku ne bodo dobili pripomb ali ugovo-

• V podatkih o parcelah so že upoš
tevana nova imena vrst rabe, kakor 
jih določa pravilnik o vodenju vrst 
rabe v zemljiškem katastru. Naj opo
zorimo, da velja vpogled v te podatke 
kot uradna razgrnitev novih imen 
vrst rabe, pri čemer bodo o ugovorih 
zoper nje odločali z odločbo. Zem
ljiška knjiga ne spremeni ničesar brez 
ustreznega pisnega dokumenta. Zato 
se, denimo, med posestniki še pojav
lja Banovinsko javno dobro. Izmed 
13.094 vseh lastnikov zemljišč bodo 
najprej skušali razčistiti zadeve z ve
čino — s 12.772 lastniki. Operacija, 
na katero so se v sevniški geodetski 
upravi kakšni dve leti temeljito pri
pravljali, bo stala precej: samo mate
rialnih stroškov bo za okrog 150.000 
tolaijev. Ima pa velik pomen tudi za 
veliko večjo ažurnost in preglednost 
katastra.

Roman Novšak

rov na podatke, jih bodo pač imeli za 
pravilne.

P. P.

Drobne iz Kočevja
ZAČUDENJE JE ODVEČ — Napa

ke preteklosti so očitne. Od 118 ljudi iz 
Struge, ki se vozijo na delo v druge kraje, 
ker je to področje, ki sodi v kočevsko 
občino, dejansko brez industrije, je le eden 
zaposlen v Kočevju. Tudi 22 mladih na 
srednjih, višjih in visokih šolah je kandida
tov za odhod iz tega kraja in sploh Kočev
ske. Vse to pa zato, ker so izgradnjo ceste 
od Male Gore do Strug, kije sedaj postav
ljena kot prednostna v izgradnji cest v pri
hodnjem letu, dolga leta iz takšnih ali dru
gačnih razlogov odlagali. Zato je ob 
»nenadno prebujeni« skrbi za ljudi z 
obrobja urbanega, industrializiranega ko
čevskega prostora, čisto odveč čudenje, da 
ljudje iz Kočevske in njenega podeželja 
odhajajo.

KRAVI BEGUNKI — V Kočevju med 
begunci niso samo ljudje, ampak tudi dve 
kravi. Kravi sta last begunske babice, kije 
s svojima dvema vnučkoma prišla k dalj
nim sorodnikom v Cvišlerje iz Gušča, ne
daleč od Siska, že pred več kot tremi me
seci. Do pred kratkim sta se kravi še lahko 
pasli na sicer že pokošenih travnikih Mer- 
catoija — Kmetijskega gospodarstva Ko
čevje in zaenkrat ob pomoči okoliških 
kmetov še gre. Toda zima bo dolga in be
gunsko babico sedaj, poleg drugih skrbi za 
dom in domače in očeta svojih vnučkov, 
kije v gardi in o katerem ničesar ne ve, t»' 
re še skrb, kako bosta kravi preživeli zimo,

KRVODAJALSKA
AKCIJA

KOČEVJE — 19. in 20. decembr* 
bo v Domu starejših občanov v Ko
čevju krvodajalska akcija. Vpis kro- 
dajalcev bo od 7. do 12. ure. Na 
občinskem odboru Rdečega križa v 
Kočevju želijo, da bi podjetja omogo
čila delavcem udeležiti se te humani
tarne akcije, čeprav kolektivne po
godbe tega ne predvidevajo.

Ribniški zobotrebci

Sevniški paberki

40-URNI DELAVNIK — Na skupš
čini občine Ribnica je od srede preteklega 
tedna spremenjen delovni čas. Ker so pre
šli na 40-urni delovnik, bodo ob sredah 
delali le do 16. ure in ob petkih do 14.ure. 
S prehodom na novi delovni čas pa so v 
Ribnici pohiteli. Tudi v Kočevju so na
mreč sprejeli 40-urni delavnik, vendar 
bodo začeli delati po novem šele po no 
vem letu. Ob sredah bodo še vedno delali 
do 17. ure, zato pa bodo ob petkih stran
kam dosegljivi le do 13. ure. Delo občin
skih uprav tako ni več poenoteno.

ČE NE GRE, NE GRE — Izposoje
valnice video kaset v ribniški blagovnici 
Mercatorja ni več. To je dokaz, da dobra 
lokacija sama pa sebi še ne pomeni vse, 
posebno pa ne v manjših mestih. Ob po
manjkanju denarja in redkejšem odloča
nju za izposojo video kasete je jasno, da 
tovrstni posel kljub dobri lokaciji zaradi 
konkurence še dveh drugih video centrov 
oz. klubov v neposredni bližini ni mogej 
ravno cveteti. Dobra lokacija pa je s seboj 
prinašala tudi velike stroške za najemnino.

CENENOST? — V ponedeljek je bilo 
v sevniški Jutranjki zelo živahno. Podjetja 
so obiskali predstavniki republiških in po
savskih svobodnih sindikatov. Med dru
gim so se zanimali za usodo štirih delav
cev, ki so jih pred kratkim v Jutranjk1 
suspendirali, ker naj bi bili sprožili med 
delavci »večji nemir, rušili avtoriteto de; 
lavcev s posebnimi pooblastili«, sramotil1 
njih in podjetje itd. Četverici suspendira
nih so v ponedeljek dovolili vrnitev v to
varno. Sindikati bodo skušali ugotovit1' 
kdo ima prav v sporu okrog lastninjenj*- 
ki so ga zakuhali od zunaj, posebej narod
njaška stranka Antona Tomažiča. O ten1; 
kdo dela v prid delavcem, kdo pa si zgolj 
nabira cenene politične točke prek hrbtov 
delavcev Jutranjke, bodo sindikati tud1 
izdali sporočilo za javnost.

FRONTA — Direktor Jugotanin* 
Ivan Mirt bo vsakokrat trikrat premislil' 
predno se bo še odločil za ponovno služ
beno potovanje v Srbijo. Namreč, pre° 
kratkim se je s svojim sodelavcem korn*J 
vrnil s surčinskega letališča v Slovenij0: 
Srbi so ga hoteli kar mobilizirati in posla*! 
na hrvaška bojišča. Mirta že tako dovolj 
boli glava, ker z juga ne dobi več kostanje
vega lesa, zdaj pa se opleta še z novousta
novljeno firmo Lestrade, ki ima sedež n* 
Hermanovi I in bi naj bila po besedah ne
katerih delavcev zgolj pretveza, kako se v 
tej krizi na eleganten način rešiti kakšnih 
40 odvečnih delavcev.

MOST — Odgovorni mariborskega 
Gradisa zagotavljajo, da bodo sami kril' 
stroške zaradi porušenega podpornega 
stebra mostu čez Savo. Opazovalci upaj0' 
da bo vsaj bolj trden WC, ki ga taisti gr*" 
disovci delajo ob prostorih koalicije De
mosa in LDS, kakor da bi sc jim sanjal0 
ali, kot pravi ljudstvo: delajo kot N°* 
barko.

• Kaj se je spremenilo v zadnji 
petinštiridesetih letih? Prej sem moro' 
držati jezik za zobmi, zdaj pa $ 
umetnim zobalom. (Petan)

• Demokracija je metoda, n( 
ideal. (Hohlenberg)
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Klike novice
SAMOUPRAVLJA

NJE-V Krškem imajo tablo, ki označuje, 
kje v Krškem deluje družbeni pravobrani
lec samoupravljanja. Zdi pa se, da ta tabla 
Pomeni toliko kot nagrobni napis kakega 
nižjerazrcdnega mornarja iz odprave Kriš
tofa Kolumba. V Krškem živega družbe
nega pravobranilca samoupravljanja na
mreč sploh nimajo več, in to verjetno zato, 
ker nima več česa braniti. S tablo je pač 
tako, kot je s člansko knjižico Zveze ko
munistov. Dobro jo je kje shraniti, pravijo 
nekateri, kajti nikdar ne veš, kdaj bo spet 
Prišla prav.

IZGINILO — Krški Informacijski in 
dokumentacijski center v zadnjem času 
nekajkrat ni prejel po pošti časopisa Delo. 
Enkrat gaje menda pozabil dostaviti raz- 
našalec, ki pa ga zaradi tega ni potrebno 
pdreti na meh, saj je posle prevzel na novo 
>n ni nič čudnega, če ne pozna slehernega 
krškega kotička. Toda Delo ne prispe 
fedno niti po pošti. Prodajna služba 
osrednjega slovenskega dnevnika verjetno 
nekaj »šušmari«. Da ne bi tega počela 
Preveč, bi se lahko ozrla malce v prete
klost. Pred leti je prodajna služba v revial- 
nem sektorju Delove hiše po Sloveniji raz
iskovala kot neke vrste udba, ali ljudje kaj 
kupujejo revijo Ročna dela. Zdaj bi lahko 
Delo spet poslalo po Sloveniji kakega 
»analitika«, ki bi raziskoval, če plačane 
edicije do naročnikov sploh prispejo.

IZVOZ — Krčani imajo dobro roko
metno ekipo. To, da znajo dobro igrati ro
komet, vedo tudi drugi in skušajo krške 
mojstre te športne igre zvabiti v »zamej
ska« moštva. Snubljenje jim pogosto tudi 
“spe. Tako igra nekaj Krčanov v dobov- 
skih klubskih dresih. Se pravi, da prinaša
jo slavo sosednji, brežiški občini. - Še ena 
stvar, ki spodkopava Krško v medobčin
ski tekmi za sedež bodoče posavske regije.

Novo v Brežicah
Ni ZANIMANJA — Brežičani bodo od
dali v najem nekatere svoje zgradbe in so 
že razpisali javni natečaj o tem. Kot je vi
deti, bodo našli najemnika za hišo bivših 
družbenopolitičnih organizacij in za vo
dovodni stolp. Za eno od ponujenih hiš pa 
ni zanimanja, in sicer za tisto, kiji pravijo 
zapori. Očitno noče nihče tvegati, da bi se 
prostovoljno podal v hišo s takim slove
som. Ampak enim pri nas bivanje v 
zgradbi s takim imidžem kar pomaga, 
kajneda?

OPREMA — V sejni sobi na občini 
imajo stolčke s posebno deščico, pritrjeno 
tam zato, da si človek na njej kaj zapiše. 
Zdi se, kot da so te stole postavili v sobo 
nalašč za časnikaije. Zdaj je to tako lepo 
narejeno, včasih pa novinarjev sploh niso 
Pustili na seje vlade. To je bilo v predsed
nika Cirila Kolešnika prejšnjem mandatu.

OCENA — V zadnjem času je na bre
žiških ulicah vse manj ljudi iz davkarije. 
Posebej malo so ti ljudje prisotni na odpr
tem prostoru menda po tistem, ko je oce
nil Janez Ivšič, da jih je na davkariji vsaj 
Pet za pred strelski vod.

RAZLIKA — Svoje čase so na različ
nih prireditvah, kjer je kolikor toliko ime
la prste vmes tedanja tako imenovana Ju
goslovanska ljudska armada, krmili obis
kovalce s pasuljem, ki se mu s polnim 
imenom menda reče »srbski pasulj«. Na 
nedavni slovesnosti v Cerkljah ob Krki so 
obiskovalcem postregli s sendviči, ki so bi- 
|i skladno s slovenskim vojaškim denar
jem pravcati sendviči-velikani. Če je obil
ni dunajski zrezek, vložen prav po 
ameriško v kruhek, komu okrepil domo
ljubno in evropsko čustvovanje, ga gotovo 
ni novinarjem. Slovenski vojak jih je podil 
s slavnostne tribune, to pa verjetno zato, 

■ da ne bi motili karnevala.
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V času od 23. do 30. novembra so v 
mežiški porodnišnici rodile: Jožica Umek 
'z Dol. Skopic — Anamarijo, Milena Ko
fole iz Krškega — Katjo, Andreja Zorko 
'z Brežic — Anamarijo, Dominika Fran- 
KOvič iz Leskovca — Petro, Alenka Mcsa- 
tjP iz Brestanice - Tadejo, Maja Baburič- 
•ratarič iz Zagreba —Denisa. Čestitamo!

m
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Pot v Nemčijo 

kot dobra 
naložba

Krška SKZ—LS na obisku
KRŠKO — Obisk, na katerega je v 

Obrigheim letos že pred časom potova
la delegacija iz Krškega in ob katerem 
so se sprožile polemike o statusu dele
gacije, ocenjujejo v krški Slovenski 
kmečki zvezi—Ljudski stranki ugodno. 
Z delegacijo je bil kot predstavnik krške 
podružnice SKZ—LS na obisku v 
omenjenem nemškem mestu tudi Bran
ko Vodopivec, predsednik podružnice. 
Kot strankin predstavnik sije s to potjo 
postavil nekako tri cilje. V Nemčiji naj 
bi navezal stike s tamkajšnjo stanovsko 
organizacijo in poiskal možnosti za so
delovanje. Ker so člani krške delegacije 
doma na sadjarskem področju, je bilo 
razumljivo, da je kot predstavnik 
kmečke stranke Vodopivec poskušal 
najti kupca za krška jabolka, hruške, 
breskve in jagodičje in s tem poiskati 
nadomestilo po izgubi jugoslovanskega 
trga. Še tako umen kmet pa ne ve vsega, 
zato seje Vodopivcu ob odhodu v Ne
mčijo zdelo prav, da v tujini obišče ka
tero tamkajšnjih kmetij, za izmenjavo 
mnenj, kot bi rekli.

Nemci niso odbili ponujene roke 
kmečke stranke iz Krškega. Obrig- 
heimski župan je pomagal Krčanom 
navezati stike s poslancem v nemški 
zvezni parlament. Parlamentarec, tam 
nekako zadolžen za kmetijstvo, pa je 
povedal nekemu grosistu o krških tr
govskih željah v zvezi s sadjem. Rezul
tat je bil ta, daje veletrgovec sprejel kr
ške ponudnike in ti so v razgovoru, kije 
sledil, uvideli možnost, da bi prek tega 
grosista lahko prodali 1.000 ton jabolk.

Kar zadeva tretjega od omenjenih ci
ljev, ekskurzijo na kmetijo, velja omeni
ti obisk Krčanov na 110—hektarski t. i. 
mojstrski kmetiji, kjer so si ogledali ra
čunalniško vodeno rejo približno 110 
glav govedi. Poleg tehnološke izpopol
njenosti je za kmetijo značilno, da nudi 
prakso bodočim tujim kmetom. Zato se 
zdi Branku Vodopivcu primerno pripo
ročiti slovenskim kmečkim fantom in 
dekletom, naj razmislijo, če ne bi morda 
malce pokukali čez mejo na katero ta
kih kmetij. Kmetij je veliko, pravi pred
sednik podružnice SKZ—LS v Kr
škem, so pa specializirane za posamez
ne kmetijske dejavnosti. Do primerne
ga znanja o naprednem kmetovanju 
pridejo praktikanti zelo poceni in dosti 
enostavno, meni Vodopivec. To najbr- 
že tudi pomeni, da bi podrobnosti res
nim kandidatom za kmetijsko prakso v 
Nemčiji rade volje opisali na sedežu kr
ške podružnice.

L. M.

Bog daj poplave
Voda in ljudje

BREŽICE — Nedavne poplave 
so povzročile v brežiški občini za 
nekaj prek 100 milijonov tolarjev 
škode. Sava, Krka, Sotla in pritoki 
so naredili svoje, to pa se je lahko 
zgodilo, ker jim ljudje še niso za
gradili poti do hiš. Ko so njive, trav
niki in dvorišča pod vodo, je slika 
povsod enaka. Toda nekatera ob
močja so menda po svoje tudi po
sebnost. Sta to Loče in Miha lovec? 
Potem ko ju je narasla voda že pre
cej poplavila, bi ju menda še veliko 
bolj, če bi deževalo še nekaj časa 
Povsem razumljivo je, da z dodat
nim dežjem narastejo tudi reke, za 
tako ugotovitev ni potrebna huda 
matematika Toda stvari so dosti 
bolj zamotane, ko jih gledajo natan
čno. Na nedavni seji brežiškega iz
vršnega sveta so menili, da je naras
la Sotla, ko ogroža omenjeni naselji, 
tako nevarna zato, ker Hrvatje ob 
njej gradijo obrambni nasip. Če to 
res delajo po svoje, neusklajeno s 
slovenskimi vodarji, kot je bilo sliša
ti na vladini seji, je to malce nena
vadno obnašanje, ker voda z veliko 
rušilno močjo pač ni malenkost. 
Toda kaj se dogaja: ali Hrvatje pre
hitevajo dogovor ali Slovenci za
ostajajo za njim, ali pa med enimi in 
drugimi kakega dogovora o obram
bi pred vodo nikoli ni bilo? Če ga 
niso sklenili doslej, ga bo poslej 
vedno težje podpisati Lahko bi torej 
rekli s tistimi Brežičani in okoličani, 
ki pravijo, da naj bog ne da poplav.

So pa menda tudi taki, ki bi jim 
bilo po godu, če bi bile poplave, češ, 
če je huda ura, bo tudi denarna od
škodnina zanjo. Je pa seveda ne
smisel, če poplavljencem dajejo od
škodnino za mokro seno in poljšči
ne, oni pa, namesto da bi si pd tal 
dvignili skedenj ali stelažo s krom
pirjem, kupujejo avtomobile.

M. LUZAR

Videm plača, kar računa Evropa
Krški izdelovalec papirniških izdelkov zahteva povrnitev denarja, ki ga mora pri 

prodaji na tuje plačati za carine — Manjša domača prodaja _______
KRŠKO — Če se bo nadaljevala ekonomska blokada, s katero Evropska 

gospodarska skupnost pritiska na Jugoslavijo, krško podjetje Videm tega gos
podarskega bremena ne bo moglo prenesti. Devet- do 12-odstotne carine, kijih 
mora plačati pri izvozu papirniških izdelkov v Francijo, Nemčijo, Italijo in dru
gam, v praksi pomenijo tolikšno podražitev Vidmovega blaga. Teh višjih cen 
zahodnoevropski kupec seveda ni pripravljen plačati, zato ostajajo kot strošek 
Vidmu. Cena papirja na svetovnem trguje izredno nizka, in če pri taki vredno
sti blaga podjetje plačuje še omenjeno dodatno carino, dela in prodaja v izgubo 
in s tem že posega v substanco, kot se temu lahko reče. Zaradi tega v Vidmu 
pričakujejo, da bodo dobili povrnjen strošek, ki nastaja spričo protijugoslovan
skih gospodarskih sankcij evropske dvanajsterice.

Videm je izvoz oprl na prodajo v 
Nemčijo, Francijo, Britanijo in države 
Beneluksa in ta območja pomenijo tudi 
velikega možnega kupca krškega reci
kliranega papirja. Zunanjetrgovinske 
težave po evropski gospodarski omejit
vi zato lahko škodijo tudi Vidmovim 
načrtom o proizvodnji tega papirja, ki 
ga delajo iz odpadnega.

V Vidmu ocenjujejo po izvozu letoš
nje leto za nenormalno. Najnovejša

evropska kopija večstranskih ukrepov 
zoper neposlušne južnjake, ki pa najbolj 
prizadene Slovenijo in njene velike iz
voznike, je eden v vrsti udarcev po kr
ških izdelovalcih papirja. Nenormalno 
v primerjavi s preteklostjo namreč 
Vidmu tudi pada trgovinski promet s 
partnerji v Jugoslaviji in to se podjetju 
pozna podobno kot evropski najnovejši 
davek na jugoslovansko izvozno blago. 
Vidmova jugoslovanska blagovna me-

Regija kakor protiutež
Stališča posavskih podružnic SDP — »Posavje« 
obstaja že zdaj — Ekologija in lokalna samouprava

NEKATERI VPOKLICANI
JESENICE NA DOLENJSKEM 

— V tukajšnjem Kovinoplastu, ki za
posluje 85 ljudi, dela poleg slovenskih 
državljanov tudi nekaj prebivalcev iz 
Hrvaške. V zadnjem času je to povzro
čilo nekaj težav. Kovinoplastove de- 
lavce-hrvaške državljane so vpoklicali v 
hrvaško vojsko. Tako ne morejo priha
jati na delo, podjetje pa mora zanje še 
vedno plačevati nekatere finančne ob
veznosti.

KRŠKO — Če bi Posavje zaživelo 
kot regija, bi to pomenilo eno od proti- 
uteži 1.1. emonacentrizmu in vsakršne
mu drugemu vodenju Slovenije iz ene
ga samega središča. Ne bi dosti zgrešili, 
če bi na ta način opisali stališče krške 
stranke demokratične prenove v zvezi z 
bodočim političnem ustrojem Sloveni
je. Posavje kot regija je bila tudi tema na 
nedavnem sestanku, ki so ga v Krškem 
skupaj sklicale občinske organizacije

KMALU POROČILO 
O JAVNI RAZPRAVI

KRŠKO — Potem ko se je končala 
razprava o možni širitvi zašasnega skla
dišča nizko in srednje radioaktivnih 
snovi, ki je postavljeno pri krški nu
klearki, posebna komisija v teh dneh 
pripravlja končno poročilo o javni raz
pravi. Informacija o stališčih prebival
cev bo nared v kratkem. Omenjeno 
javno razpravo so v Krškem začeli po 
sklepu krške občinske skupščine, ki je 
soglašala z javno razgrnitvijo osnutka 
sprememb in dopolnitev dolgoročnega 
družbenega plana krške občine do leta
2.000 in srednjeročnega družbenega 
plana občine Krško za obdobje 1986- 
1990.

Smo v času nadomestnih receptov
Tudi posavskim lekarnarjem manjka nekaterih vrst zdravil — Zatekajo se k pre- 

paratom s podobnim delovanjem — Težave pri najmlajših Posavcih
KRŠKO, BREŽICE — Kakšna je narava posamezne države, se menda da 

ugotoviti po tem, koliko denarja da za maslo in koliko za topove. Slovenijo v 
tem času prenekateri raje ocenjujejo po tem, koliko zdravil je v njenih lekarnah. 
Posavski lekarnarji in zdravniki na primer ugotavljajo, da pri delu že dolgo niso 
imeli tolikšnih težav s preskrbo, kot jih imajo zdaj.

Krška lekarna čuti precejšnje po- Drugače je v Brežicah, kjer teh zdravil
manjkanje zdravil. Po besedah Alenke 
Koritnik-Dular, direktorice Lekarne 
Krško, so pošle nekatere vrste zdravil za 
srčne bolnike. Očitno sodi krška lekar
na med bolje založene, saj je do pred 
nekaj dnevi imela še zadosti zdravil za 
sladkorne bolnike, torej preparatov, ki 
jih pogreša prenckatera lekarna. Iz Kr
škega so z zdravili za diabetike celo 
pomagali nekaterim drugim krajem.

manjka in jih zato lekarna lahko izda 
posamezniku v omejenih količinah.

Tako v Krškem kot v Brežicah so pri
siljeni dajati pacientom vzporedna zdra
vila, kajti Lek in Krka ne proizvajata 
vsega tistega, kar Slovenija kupuje dru
god. Zato v lekarnah upajo, da se bodo 
uredili poslovni odnosi med Slovenijo 
in farmacevtskimi tovarnami v drugih 
republikah, ki so zdaj dodobra poruše-

Nekaj časa bo še teklo k Sotli
Čuvaj na smetišču — Odpadke iz brežiške občine bodo še nekaj časa vozili v Do- 
_________ bovo, čeprav tu ni dosti bolje kot na 3.000 črnih deponijah

BREŽICE — Brežičani so za nekaj časa najverjetneje rešili uganko, kam naj 
grmadijo svoje komunalne smeti. Izvršni svet je nedavno predlagal komunal
nemu podjetju, naj le—to poskrbi, da bo na sedanjem smetišču v Dobovi čuvaj. 
Ko bo podjetje izpolnilo vladino naročilo, se bo uresničilo del tistega, kar so 
Dobovčani zahtevali v pogajanjih o tem, če marajo deponijo še za nekaj časa. 

Dobovčani so zahtevali zase tudi jo smeti na deponijo, ker organizirane-
Pfavično odškodnino za ozemlje, ki je 
neuporabno, dokler nanj stresajo smeti 

cele občine. Z občino so našli skupen 
jezik tudi v tem primeru. Kot menda 
nikjer daleč naokoli, pa pogajalski stra
ni, v tem primeru občina in Dobova, ni
sta dosegli soglasja o datumu, ko bodo 
smetišče prenehali obiskovati Romi. 
Pravzaprav zoper Rome posredno učin
kuje omenjena vladina pobuda o čuva
ju. Smetišče naj bi po novem dobilo tu
di delovni čas. Zdaj je odprto ves čas, 
med drugim zato, da je stalno na voljo 
Prebivalcem Dobove. Ti zdaj sami vozi

ga odvoza sedanji pravilnik o komu
nalni dejavnosti zanje ne določa, v pri
hodnje pa bodo komunalci odvažali 
smeti tudi iz tega kraja.

Red na smetišču vsekakor ne pred
stavlja novosti, prav tako pa pomeni 
povsem običajno stvar približno 3.000 
črnih smetišč, kolikor so jih našteli v 
brežiški občini. Prebivalci nekaterih 
predelov občine so namoč podobni 
nemarnim Slovencem tudi po tem, da 
so nekaj teh črnih deponij ponesrečeno 
naredili blizu nahajališč podtalnice. Po 
nekaterih domnevah naj bi vsebovala

nekatera črna odlagališča tudi nevarne 
odpadke. Če gre tu bolj za sum, je men
da veliko bolj jasno vse v zvezi z gnojiš
či. Ciril Kolešnik, predsednik izvršnega 
sveta, je nedavno dejal predstavniku 
globoške krajevne skupnosti, da bo tja 
napotil inšpektorje, ki da bodo verjetno 
imeli kaj ugotoviti. Niti dobovska de
ponija, ki torej še nekaj časa ostaja tam 
taka, kot je, ni idealna. Leži na prepust
nih tleh blizu Sotle in kar nanjo priteče, 
tudi nenadzorovano odteče stran.

Vse navedeno Brežičane sili v ureje
no odlaganje smeti. Če ne bo v najkraj
šem času jasno, ali bo v Posavju regijska 
deponija ali je ne bo, bo brežiška občina 
najverjetneje začela pripravljati papirje 
za občinsko deponijo komunalnih od
padkov.

L. M.

ni, saj so tako tovarne kot veledrogerije 
iz drugih delov nekdanje Jugoslavije 
zmanjšale ali ustavile dobavo zdravil v 
Sloveniji.

Težavo predstavljajo lekarnama tudi 
plačila zdravstvenih storitev. Da bi se 
izognili dodatnim dolgovom, sta prisi
ljeni zaračunavati polno ceno zdravil 
večini kupcem, ki prihajajo iz krajev 
zunaj Slovenije, in deloma vojaškim 
zdravstvenim zavarovancem. Brez take

• Oskrba z zdravili in medicinskim 
materialom moti delo v brežiški po
rodnišnici. Za nekatere preparate in 
materiale zdravniki najdejo nadome
stilo, v drugih primerih si pomagajo 
tako, da delajo po drugačni metodi. 
Slednje pogosto pomeni korak nazaj. 
Brez določenih preparatov, ki jih 
manjka, se pač ne da opravljati po
rodništvo na sodoben način, ki pa je v 
brežiški porodnišnici doslej vendarle 
že postal vsakdanja praksa, menijo v 
porodnišnici v Brežicah.

samoplačniške prakse bi namreč lekar
ni imeli dosti večje neporavnane terjat
ve od sedanjih. Že sedaj je dolg lekar
nama precejšen. Tako pričakuje brežiš
ka lekarna, da ji bo kdo poravnal prek 
50 tisoč tolaijev, kolikor zneseta skupaj 
dolg veijetno beograjske vojaške pošte 
in strošek za zdravila, ki sojih v Breži
cah »prodali« beguncem. Dodatno 
škodo bo lekarna utrpela zato, ker so se 
v času, ko ji dolgujejo omenjeni znesek, 
zdravila podražila za okrog 50 odstot
kov.

M. LUZAR

• Demokracija pomeni vladavino 
politike. Politika pomeni minimum 
objektivnosti (Mann)

SDP iz Brežic, Krškega in Sevnice. 
Udeležba Petra Bekeša in Mavricia 
Olenika iz republiške strankine centrale 
ponuja možnost, da za posavsko stran
karsko obarvano naklonjenost regiji 
zvedo tudi v Ljubljani, če tam za to še 
niso slišali, na primer iz ust poslanca 
Metoda Sonca, ki se je tudi udeležil 
omenjenega skupnega sestanka.

Regija krškim prenoviteljem sicer ne 
pomeni novosti, a tudi ne česa, kar je 
zastaralo. Vili Jurečič, podpredsednik 
občinske konference SDP Krško, je 
prepričan, da regija obstaja že vrsto let. 
Občine so po njegovem povezane med 
sabo in imajo skupne interese. Poveza
ne bodo tudi v prihodnje, za kar imajo 
Brežičani, Krčani in Sevničani kar ne
kaj razlogov. Tako je še zmeraj aktual
na ocena o Posavju kot slovenski grez
nici in Posavje se bo moralo, zavedajoč 
se je, dosti truditi, da bo Sava čistejša. 
To sega v ekologijo, enako je z njo in s 
čistočo Save povezana predvidena grad
nja verige elektrarn na spodnji Savi. V 
zvezi s to gradnjo se krška SDP ne po
stavlja z izvirnimi stališči, vztraja pač na 
tem, da ta avstrijsko—slovenski projekt 
za več elektrike in za oživitev sloven
skega gospodarstva morajo vsestransko 
pretehtati strokovnjaki, da se Slovenija 
ne bi kdaj kesala zaradi površne odlo
čitve. Ker pa bi nemarnost najhuje 
občutili ljudje ob tem delu Save, mora 
imeti regija Posavje možnost povedati 
svojo odločno tako ali drugače zastav
ljeno besedo glede te gradnje.

Modrosti naj podobno tudi ne manj
ka, pravijo v krški SDP, ko bo Sloveni
ja delala nov upravni zemljevid, o kate
rem so načeloma razpravljali tudi na 
nedavnem skupnem sestanku. Država 
bi morala predpisati, da je obvezno 
združevanje občin v regije, se Vili Jure
čič vrača k regionalizmu kot osrednji 
temi omenjenega pogovora. Z more
bitnim novim upravnim zemljevidom 
Slovenije bodo nastale, kot verjame tu
di Jurečič, doslej ne tako izražene za
drege. V primeru, če bodo sedanje veli
ke občine razpadle na več manjših, se 
bodo ljudje marsikje vprašali o delitve
ni bilanci. Na vidiku je vprašanje, kdo je 
komu kupil doseženi družbeni stan

dard. 
L. M.

OTROKOM 
PLESNE VAJE

KRŠKO — Plesni studio Krško in 
njegov brežiški oddelek sta na svojem 
področju pozorna do hrvaških otrok. 
Vljudno sta jih povabila na ure Plesnega 
studia. Imeli bodo plesni vrtec, malo 
plesno šolo, jazz ples in plesne skupine. 
Ta svojevrstna plesna delavnica bo ime
la odprta vrata za vse, ki niso mlajši od 
4 in ne starejši od 15 let. Vemo, da vam 
je težko, radi vas bomo sprejeli in vam 
pomagali. Vseh prispevkov ste opro
ščeni in to je darilo Studia, se glasi po
vabilo otrokom. Vse podrobnejše in
formacije o plesnih urah dajejo v 
Krškem na tel. št. 32-795 in v Brežicah 
na tel. št. 61-480.

POTOK JE PREPOLN

BREŽICE — Potok Močnik je pre
poln nanesenega materiala in zaradi te
ga je voda v njegovi strugi ob zadnji po
plavi toliko narasla, da je podrla most 
ob stanovanjski hiši Ivana Škofa iz Pe
čic. To je poleg drugih posledic nedavne 
povodnji ugotovila občinska komisija 
za oceno škode po elementarnih ne
srečah.

njava seje zmanjšala za 70 odst. Natan
čen izračun bi pokazal tone in številke, 
toda dosti pove že Vidmov interni po
datek, da je podjetje »zelo« vezano na 
jugoslovanski trg. S tega tržišča si do
bavlja tako les in kemikalije kot tudi

• Videm načrtuje, da bo prihodnje 
leto izvozil 48 tisoč ton papirja, kar 
predstavlja v denarju 56 milijonov 
mark.

odpadni papir, tja pa proda tudi veliko 
časopisnega papirja. Ocena o takem 
Vidmovem mestu je veljala še pred do
brima dvema mesecema.

M. LUZAR

DANES
O POKOJNINSKIH 

ZAKONIH
BREŽICE — Danes ob 17. uri bo v 

učilnici Doma učencev v Brežicah raz
govor o novi pokojninsko—invalidski 
zakonodaji. Na pogovoru, ki ga organi
zira brežiški občinski odbor Socialistič
ne stranke Slovenije, bosta sodelovali 
republiška poslanka Darja Lavtižar Be
bler in Ljubica Terček, direktorica 
SPIZ — območne enote Celje. Organi
zatorji vabijo na razgovor vse, kijih te
ma zanima.

Koprivniška 
resničnost 

in sanje
Iz KS Koprivnica

KOPRIVNICA — Če imajo kje 
že kar malo premajhno pokopališče 
in če so na demografsko ogroženem 
območju, potem bi človek dejal, da 
so na negotovi poti. Za koprivniško 
krajevno skupnost velja omenjeno, 
vendar so Koprivničani daleč od 
tega, da bi jih moralo biti strah pri
hodnosti.

Z njihovim pokopališčem je pač 
tako, kot je s podobnimi objekti 
marsikje. Enkrat so ga že razširili in 
na njem zgradili mrliško vežico, za 
zdaj pa pokopališča nimajo več 
kam povečati. Kar pa zadeva bolj z 
življenjem povezane reči, je morda 
zanimtvo to, da je ob ustanovitvi 
krajevne skupnosti ob koncu 60. let 
živelo v krajevni skupnosti 1.050 
prebivalcev in daje do danes ta šte
vilka padla pod 800. Zakonsko in 
dejansko gre za demografsko ogro
ženost, čemur seje nekdaj reklo, da 
se ljudje odseljujejo ali pa da ni pra
vega podmladka.

Ljudje, ki tu živijo, so vztrajni, ni 
kaj. Prekrili so zgradbo, v kateri so 
učiteljska stanovanja, pošta in pro
stori krajevne skupnosti. Obnovili 
so staro šolo in ne gre se čuditi, če se 
bo pod njenim okriljem sčasoma 
razvilo kaj bolj podjetniškega, kot 
je bilo nekdaj s hišo učenosti. Časi 
so naklonjeni takim spremembam, 
poleg tega pa je Koprivnica v tem 
pogledu še dosti nepopisan list. 
Prebivalci se namreč vozijo delat v 
Krško, Brestanico, na Senovo in še 
kam. O vztrajnosti, sicer nekaj dru
gačni, pa priča tudi delovanje 
kulturno—prosvetnega društva 
Anton Aškerc. Brestaniški umet
niški ansambel naštudira vsako se
zono kako igro, nazadnje je »Po
slednjega moža«. Koprivniški »gle
dališki« letopisi so že zabeležili tudi 
imeni Malke Moškon in Sonje Si
mončič, ki sta že večkrat doslej reži
rali predstave.

Ljudje so trmasto zagnani tudi 
pri uresničevanju svojih sanj o last
nem telefonu. Čisto brez telefona v 
krajevni skupnosti sicer niso, toda 
110 sedanjih številk je že premalo. 
Čeprav bi radi telefon še novi na
ročniki, bodo morali, .po vsem so
deč, počakati do nadaljnjega.

Čakanje zadeva Koprivnico še v 
nečem. Kot krajevna skupnost pri
čakuje, da bodo slovenski predsed
nikovi možje dejali, kakšna bo nova 
lokalna samouprava. Vedoč, da bo 
to področje v prihodnje drugačno, 
kot je zdaj, Koprivničani niso razpi
sali referenduma za nov krajevni 
samoprispevek, potem ko seje izte
kel prejšnji, s katerim so na primer 
sofinancirali asfaltiranje okrog 14 
km krajevnih cest.

M. LUZAR
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Vseh dvajset let nekakšen vzorec
Osnovna šola Grm bo proslavila 20-letnico delovanja — Ena prvih s krajevnim 
samoprispevkom v novomeški občini zgrajenih osnovnih šol — Ima kaj pokazati

Bralna značka 
zdaj v gibanju 
S knjigo v svet

Zadnji dan desetega Slovenskega 
knjižnega sejma so se zbrali v Val
vasorjevi dvorani Cankarjevega 
doma delegati bralnih značk, da bi 
počastili že minulo tridesetletnico 
gibanja za dobro knjigo.

Slavnostni govornik je bil aka
demik pesnik Ciril Zlobec, ki je 
uvodoma povezal tridesetletnico 
bralne značke s tristoletnico Valva
sorjeve Slave vojvodine Kranjske: 
na eni strani Sirjenje slovenske 
knjige, na drugi strani knjiga, ki je 
dala najbolj popolno podobo o Slo
vencih v preteklosti

Pesnik Ciril Zlobec je poudaril, 
da narod, ki da kaj nase, mora imeti 
tradicijo: v tem zavzema knjiga 
osrednje mesto. DanaSnji čas pa je 
močno oklestil sredstva tudi za knji
go. Zveza bralnih značk si je priza
devala, da bi bralna kultura ostala, 
da bi knjiga Se naprej ostala obliko
valec človekovega duha. Bistvo je 
privaditi se na knjigo, imeti indivi
dualen odnos, medtem ko je značka 
samo zunanji izraz gibanja. Zdaj se 
bralna značka nadaljuje v gibanju S 
knjjigo v svet, s katerim se prilagaja 
SirSim zahtevam, uvaja nove oblike, 
samo v namenu ostaja nespreme
njeno. Vse, kar otrok pridobi s knji
go, je bogastvo: zanemarjeno otroS- 
tvo bo imelo posledice za vse 
življenje. Tudi v težavah ne smemo 
obupati, saj je knjiga naj večja no
silka kulture.

Po podelitvi priznanj najbolj za
služnim pri tem gibanju je predsed
nik Zveze bralnih značk Slovenije 
Igor Longyka razgrnil dejavnost v 
zadnjih dveh letih in nakazal delo za 
prihodnje obdobje. Ob živahni raz
pravi se je oblikovalo grenko spoz
nanje, da so z novimi normativi osi- 
romaSiti dejavnost bralne značke, 
ponekod celo razmišljajo o ukinitvi 
gibanja, dokler ne bodo reSili seda
njega položaja. (Žal so prizadeti 
bolj govorili sami sebi, saj predstav
nikov, ki so jim bile večkrat izrečene 
tudi ostre besede, ni bilo.) Z odprtim 
pismom ministrstvu za Šolstvo in 
Šport in z osebnim stikom bodo or
ganizatorji skuSali omiliti sedanje 
stanje.

Se naprej bo naloga gibanja iska
ti nenehno nove oblike dela, da bi bi
la čim večja svoboda in ustvarjal
nost mladih, hkrati pa je nujno 
strokovno oceniti gibanje. Priporoč
ljivo bi bilo ponovno statistično 
spremljati gibanje. Seveda pa tudi v 
prazničnih trenutkih niso pozabili 
na pomanjkljivosti gibanja, saj je 
ponekod delo premajhna spodbuda 
za otroke — s tem pa je večja Skoda 
kot korist

PredsedniStvo je tudi v novem ob
dobju ponovno prevzel Igor Lon- 
gyka.

JOŽE ZUPAN

Posavci peli 
pred polno 

dvorano
SEVNICA — Veselje je peti pred 

polno dvorano poslušalcev, in če se ti 
izkažejo še kot dobri poznavalci, pevci 
zapojo še bolj zavzeto in iz srca. Tako je 
bilo tudi na petkovi reviji Pesem Posav
ja 91, ki je v kulturno dvorano GD 
Sevnica privabila ne le številne poslu
šalce, temveč tudi glasbene strokovnja
ke. Med temi velja zlasti omeniti prof. 
Ivana Vrbančiča in predstavnike ko
roške pevske zveze, s katerimi je nave
zal plodne stike predsednik Posavskega 
pevskega združenja Ernest Ferk. Prof. 
Vrbančič je poslušal podobno revijo 
posavskih pevskih zborov pred osmimi 
leti, a je bil tokrat neprimerno bolj za
dovoljen. Pohvalil je pevce in zboro
vodje za velik napredek. Ta je bil oči
ten, kljub temu da sta zaradi bolezni 
zborovodje Janka Avsenaka manjkala 
oba kakovostna zbora iz krške občine 
— Mešani pevski zbor Viktor Parma iz 
Krškega in Moški pevski zbor Svoboda 
iz Brestanice. P. P.

NOVO MESTO — Letošnjega septembra je minilo dvajset let, kar je začela 
z delom novoustanovljena in v novo šolsko zgradbo, postavljeno s krajevnim 
samoprispevkom ip z denarjem iz drugih virov, vseljena Osnovna šola Grm. 
Šola se tako imenuje šele od nedavnega, ko je tudi njo zajel val preimenovanja, 
medtem ko je prej, od začetka, nosila ime partizanske enote, 15. divizije. Ta 
sprememba pa je bolj ali manj obrobnega pomena, zato jo tudi omenjamo le kot 
zanimivost, vsekakor je pomembnejše tisto, kar se je v šoli dogajalo v vsem 
dvajsetletnem obdobju.

Sodobna grajena in opremljena stav
ba je Osnovni šoli Grm omogočila, da 
seje že na začetku kar najbolj približala 
tistim osnovnim šolam v Sloveniji, ki so 
že vpeljale in izvajale moderen pouk ter 
organizirale celotno življenje po za
htevnejših kriterijih. Kabinetni pouk je 
bil le ena od oblik novega načina dela 
na tej šoli, da vsega drugega, kar so tu še 
izvajali, niti ne omenjamo. Prav gotovo 
lahko zapišemo, da je Osnovna šola 
Grm vsaj za razmere v novomeški 
občini postala nekakšen vzorec za dru
ge, v zvezi s tem pa omenimo še, da je 
bila dolgo tudi hospitacijska šola. To in 
še marsikaj drugega ji je dalo ime, ki v 
Sloveniji še vedno veliko pomeni.

»Res je, da je bila zgradba naše šole 
prostorna, da smo imeli kabinetni pouk 
in kot edina šola na Dolenjskem tudi 
pokrit bazen, s čimer bi se najbrž lahko 
pohvalili še danes, če nas prostorska sti
ska ne bi prisilila k spremembam,« pra
vi ravnatelj Marjan Spiler. »Šolaje bila 
grajena za 720 učencev, tolikšno število 
pa smo imeli le bolj na začetku, potem 
nikoli več. Število učencev in oddelkov 
je potem tako naraslo, da smo morali 
kabinete spremeniti v običajne učilnice 
in raztegniti urnik na ves dan. V enem 
šolskem letu smo imeli celo 1027 učen
cev, kar je tudi največ, kar šola obstaja. 
Letos imamo 32 oddelkov, v katerih je 
850 učencev, oziroma za vsak razred 
štiri oddelke. Prostorska stiska je sicer 
nekoliko ublažena, ni pa odpravljena. 
Potrebovali bi večjo telovadnico, kjer 
imajo zdaj telesnovzgojni pouk kar po 
trije oddelki istočasno, pouk v takšnih 
razmerah res ne more biti visoko kvali
teten. Tudi sicer kar naprej ugotavlja
mo, daje šola ne le premajhna, ampak 
tudi že zastarela in da bi se morala malo 
razširiti. A kam se naj razširi, ko pa je že 
od začetka tako utesnjena in tako ne
srečno ukleščena med ulice, da stopi 
otrok iz učilnice tako rekoč naravnost 
na cesto!«

Takšna in drugačna problematika 
seveda nujno vpliva na življenje in delo 
v šoli, ju po svoje omejuje in kroji. A ta
ko je bilo, pravijo, vseskozi, zdaj se je 
zataknilo tu, zdaj tam, tako da so se že 
zdavnaj navadili na probleme in pro
blemčke, ki pa sojih veliko tudi razreši
li. »Kljub temu,« pove ravnatelj, »seje v 
dvajsetih letih zgodilo na naši šoli toliko 
vsega, da imamo res kaj pokazati, in 
samo to, ne pa kaka visoka obletnica, 
vsaj v našem primeru o čem takem še ne 
moremo govoriti, je razlog, da smo se 
odločili praznovati dvajsetletnico ob
stoja in delovanja naše šole kot po
membnejši šolski jubilej.«

20-letnico bo Osnovna šola Grm 
praznovala ta mesec, decembra. Praz
novanje so, kakor pravita Katja Bricelj 
in Olga Golob, zasnovali na ugotovitvi, 
da vsaka šola diha z učenci, učitelji in 
okolji, zato bodo nanj povabili tudi ne
kdanje učence in njihove starše ter uči
telje pa številne druge posameznike, 
predstavnike podjetij, ustanov, krajev
ne skupnosti, organizacij, oblasti itd., 
skratka, vse, ki so imeli kakršnekoli sti
ke z grmsko šolo.

Praznovanje jubileja se bo začelo z 
dnevom odprtih vrat šole, in sicer v 
soboto, 7. decembra. Želijo, da bi ta 
dan obiskali šolo predvsem starši učen

cev in prisostvovali pouku, ki ga bodo 
kljub sicer prosti soboti imeli, bo pa pri
lagojen obiskom. Starši bodo lahko 
stopili v katerikoli razred, ne samo v ti
stega, kjer je njihov otrok.

Osrednja prireditev bo v petek, 13. 
decembra, v šolski avli. Tu bodo slav
nostni in pozdravni govori ter vse drugo 
v zvezi z jubilejem, glavni dogodek pa 
bo muzikal, v katerem bodo nastopili 
učenci in učitelji. Teden kasneje, v četr
tek, 19. decembra, bo še ena glasbena

Slikarji za 
Dubrovnik

V Šmarjeških Toplicah 
drevi razstava, prihod
nji četrtek pa avkcija 

razstavljenih del
ŠMARJEŠKE TOPLICE — 

Pod pokroviteljstvom novomeške
ga izvršnega sveta bodo v galeriji 
tukajšnjega zdraviliškega hotela da
nes, v četrtek, 5. decembra, ob 19. 
uri odprli razstavo umetniških del 
osemnajstih slikarjev. Razstava bo 
na ogled teden dni, in sicer do četrt
ka, 12. decembra, do 19. ure, ko se 
bo v zdraviliškem hotelu začela 
avkcija (javna dražba in prodaja) 
razstavljenih del. Avkcijo priprav
ljata agencija Rudolf iz Novega me
sta in ACTlV studio v humanitarne 
namene, saj bodo zbrana sredstva 
namenili za obnovo kulturnih spo
menikov v Dubrovniku.

Na razstavi bodo s svojimi deli 
sodelovali akademski slikarji Mitja 
Berce, Drago Cifrek, Dušan Filip
čič, Herman Gvardjančič, Janez 
Hafner, Stane Jagodič, Alojz Ko
nec, Jože Kumer, Jože Marinč, Si
mon Mlakar, Mirna Pavlovec, Bo
ris Sič, Branko Suhy in Klavdij 
Tutta ter slikarji Aleksander Sašo 
Jarc, Janko Orač in Stane Žerko.

Nocojšnjo otvoritveno slovesnost 
bo spremljal kulturni program. Na
stopili bodo: Dolenjski oktet, pes
nica Neža Maurer, kitarist Dušan 
Pavlenič in Instrumentalni trio.

prireditev, in sicer koncert pevskih zbo
rov, ki delujejo na grmski šoli.

Praznovanje bo obeležila slavnostna 
številka šolskega glasila Najca, ki bo iz
šla že pred 7. decembrom, dnevom od
prtih vrat šole, in ki bo z doživljajskimi 
in drugimi spisi poskušala zajeti življe- 

' nje in delo skoz vseh dvajset let grmske 
šole, še posebej zdajšnjega rodu učen
cev in učiteljev.

Šolski hodniki in avle pa bodo vse 
dni praznovanja spremenjeni v galerijo. 
Na ogled bodo likovna dela, nastala pri 
likovni vzgoji vsa ta leta od začetka, za
nimiva bo razstava predmetov, nastalih 
pri tehničnem pouku, in še vse druge 
razstave, ki bodo tako ali drugače zajele 
vso pestrost najrazličnejših dejavnosti, s 
katerimi se ukvarjajo ali so se ukvarjali 
učenci. Pravzaprav bo s temi razstava
mi le še dopolnjena siceršnja likovna 
podoba, ki jo je v šoli več let ustvarjal 
prizadevni likovnik in likovni pedagog 
Branko Šuster, tudi pobudnik vsakolet
nih Grmski srečanj, kulturne prireditve 
na grmski šoli za krajane na desnem 
bregu Krke v Novem mestu.

I. ZORAN

KERAMIČNI KIPI
NOVO MESTO — V razstavišču 

SDK v Kandiji se s ciklom barvnih ke
ramičnih kipov predstavlja ljubiteljem 
likovne umetnosti akademski kipar Pe
ter Černe iz Ljubljane. Na otvoritvi v 
četrtek, 28. novembra, zvečer je umet
nika in njegovo delo biskovalcem pred
stavil dr. Ivan Sedej. Prireditev sta z ba
ročno glasbo obarvala Marjan Trček 
(tenor) in Boris Šinigoj (lutnja).

Otvoritev s koncertom
Metliška enota Glabene šole Črnomelj dobila 
____ prostore — Za zdaj le tri učilnice

METLIKA — V metliški občini, 
po številu prebivalcev najmanjši v 
Sloveniji, sta do nedavnega delova
la oddelka kar dveh glasbenih šol, 
črnomaljske in novomeške. Prva je 
odprla oddelek v Metliki leta 1968, 
druga devet let pozneje. Od prete
kle sobote naprej pa bo v Metliki le 
še samostojna enota črnomaljske 
glasbene šole. Ob tej priložnosti so 
učenci pripravili v domu starejših 
občanov v Metliki koncert, na kate
rem so pokazali, kaj so se na klavir
ju, harmoniki, kitari, pihalih in tro
bilih naučili v nekaj letih ali celo 
samo v nekaj mesecih.

Kot je na slovesnosti dejal ravna
telj črnomaljske glasbene šole Sil
vester Mihelčič, je to, da so se v 
Metliki združili v enotno glasbeno 
šolo, ki bo delovala v prenovljenih

prostorih, pomemben kulturni praz
nik. Toliko bolj, ker se je na hitro 
zgodilo to, kar je bilo sicer logično: 
da glasbene šole sodijo skupaj, v 
bodoči regiji Beli krajini pa še pose
bej.

Vodja enote Ivan Jerina pa seje 
zahvalil za finančno pomoč, ki sojo 
ob začetku šole ter pri obnovi pro
storov velikodušno ponudili na 
občini. Poudaril je, da so začetki šo
le obetavni, da pa se bodo morali še 
spoprijeti s prostorskimi težavami, 
saj šola, v kateri poučujejo številne 
instrumente, premore le tri učilnice. 
Poskrbeti pa bo potrebno - tudi s 
štipendiranjem - za domače učitelje. 
Sedaj poučujejo v šoli poleg Jerine 
še Andrej Kunič, Silvester Mihelčič 
st., Anton Črnugelj, Dušan Šuštar 
in Ibrahim Čoralič. M.B.-J.

Lep slikarski dogodek v Novem mestu
V Dolenjski galeriji odprli razstavo slik akademskega slikarja Jožeta Marinča iz 
______ Kostanjevice — Razstavo, katalog in vse drugo plačali sponzorji

NOVO MESTO — Če je bilo še nekaj let nazaj slišati, da Dolenjska ne pre
more slikarjev, ki bi imeli kar dovolj kvalitetnega, zanimivega in značilnega ne 
samo za nadlokalno raven, ampak tudi in predvsem za sodobno slovensko li
kovno umetnost, da deluje tu pravzaprav le eden, ki seje prebil, in to celo do 
mednarodne veljave, akademski slikar in grafik Branko Suhy iz Novega mesta, 
pa danes tisti, ki količkaj pozna likovno ustvarjalnost v tem delu Slovenije in 
spremlja razvoj posameznikov, lahko sam ugotovi, da kar je morebiti takrat res 
veljalo, ne velja več.

TOKRAT »ANEKS«
BREŽICE — Kot sporoča tukajšnji 

Zavod za kulturo, bo zaradi spremembe 
v abonmajskem programu druga gleda
liška predstava, »Aneks«, na sporedu v 
torek, 10. decembra, ob 19.30, in ne v 
petek, 6. decembra, kot so navedli pr
votno v abonmajskem sporedu. S pred
stavo Aneks se bo na odru Prosvetnega 
doma v Brežicah prvič predstavilo ptuj
sko gledališče s profesionalnim igral
skim ansamblom mladih, toda že pri
znanih igralcev iz različnih poklicnih 
gledaliških hiš. Ptujčani bodo nastopili 
v smislu komične fantazije, ki nagovar
ja gledalce in igralce: Živite zdaj v tem 
trenutku, prepustite se življenju, prepu
stite se trenutku, kajti to je naša večnost! 
Predstava je tudi za izven. Predprodaja 
izvenabonmajskih vstopnic bo od sre
de, 4. decembra, v brežiški knjigarni.

V tem času, zlasti še od začetka 
osemdesetih let, se je namreč v raznih 
krajih na Dolenjskem čedalje bolj čutila 
navzočnost mladih akademskih slikar
jev, ki so se, čeprav bolj ali manj še za
četniki, odločili, da v slikarskem pokli
cu ne bodo šli po znanih in utrjenih 
poteh, torej se po kom ali čem zgledova
li, ampak s pravo ustvarjalno ihto in 
nemirno raziskovalno slo takoj urezali 
svoje brazde na likovnem polju. Zdi se, 
daje akademski slikar Jože Marinč, ki 
kot svobodni umetnik živi in dela v 
Dobah pri Kostanjevici, sicer pa je do
ma iz Dolnje Brige pri Kočevski Reki, 
kjer je bil pred sedemintridesetimi leti 
tudi rojen, v tem hotenju in silnem em
piričnem zanosu do zdaj ustvaril še naj
več od vseh, ki so se pojavili sočasno z 
njim ali nekoliko kasneje, čeprav število 
slik ne more biti izključno merilo za 
ustvarjalno potenco slikarja. Vsekakor 
je Marinč slikar, ki ta svoj poklic nene
hno potrjuje z delom, ustvarjanjem. 
Kot sam pravi, ne ustvarja samo takrat, 
ko s čopičem nanaša barve na likovno 
ploskev, ampak tudi in predvsem v tre
nutkih, ko premišlja, ko se kaotično in 
nejasno v njem pod velikim čustvenim 
nabojem začne kristalizirati in urejati v

Ljudska glasbila skozi stoletja
Razstava v Slovenskem etnografskem muzeju v Ljubljani bogat prikaz 
ljudskih glasbil na Slovenskem — Dve ropotulji sta celo iz 6- stoletja pred

našim štetjem
Slovensko ljudsko glasbeno izroči

lo še živi, gojijo pa ga predvsem pre
prosti ljudje, tako imenovani ljudski 
pevci in godci, in to, kolikor se le da, v 
nepotvorjeni obliki. Seveda se hkrati 
s starimi vižami ohranjajo tudi glasbi
la, s kakršnimi ljudski muzikantje že 
vseskozi spremljajo petje in rajanje 
razpoloženih sokrajanov ali pa gode
jo le za poslušanje. Tako gre to iz roda 
v rod, le da so nekatera glasbila že 
zamenjala nova, stara pa so obtičala v 
zasebnih ali muzejskih zbirkah, mar
sikatero tudi kot hišna dragocenost in 
spomin na nekdanje čase.

Koliko ljudskih glasbil je v Slove
niji še ohranjenih, ne ve nihče, ker jih 
tudi nihče sistematično ne zbira. Juli
jan Strajnar, etnomuzikolog pri Sek
ciji za glasbeno narodopisje na Inšti
tutu za slovensko narodopisje ZRC 
SAZU, kije pred nekaj leti raziskoval

v Beli krajini zvočne zapise na valjih, 
pravi, da je teh glasbil zelo veliko in 
da jih je sam naštel več kot 300. Naj
številnejši da so tako imenovani aero- 
foni, najbolj razširjene pa diatonične 
harmonike najrazličnejših izdeloval
cev.

Vso pestrost in bogastvo ljudskih 
glasbil v Sloveniji kaže razstava, ki so 
jo odprli 27. novembra v prenovlje
nih prostorih Slovenskega etnograf
skega muzeja v Ljubljani. Avtor raz
stave Julijan Strajnar je glasbila zbral 
iz muzejskih in zasebnih zbirk in pra
vi, da mu je kar žal, ker bodo morala 
glasbila po končani razstavi iti spet 
tja, od koder so prišla, saj bi po njego
vem prav ta razstava, kot joje obliko
val arhitekt Marjan Loboda.lahko bi
la zametek stalne zbirke ljudskih 
glasbil na Slovenskem.

Glasbila, ki so na ogled na omenje

ni razstavi, so nastala v dolgem ob
dobju 2600 let. Najmlajši inštrument 
na razstavi je bil namreč izdelan šele 
pred dobrima dvema tednoma, med
tem ko sta najstarejši dve ropotulji iz 
6. stoletja pred našim štetjem. Red
kost sta tudi dva zvonca, stara več kot 
sedemsto let; zanimivo pa je, da sta 
oblikovno na las podobna današnjim. 
Nekaj posebnega je klarinet, kije ves 
zrezljan, je pa še vedno uporaben. Na 
razstavi je moč tudi pritrkavati na 
zvonove, saj so v ta namen postavili 
posebno konstrukcijo z zvonovi.

Zanimivo razstavo, na kateri so 
prikazana ljudska glasbila iz vseh slo
venskih pokrajin, dopolnjujejo umet
niške slike nekaterih slovenskih li
kovnih umetnikov, ki so upodobili 
ljudske godce (npr. Jakac, Gaspari) in 
glasbila, ter fotografije.

I. Z.

barvite podobe, ena poleg druge, in ko 
vse to sili na platno, les, papir ali kar je 
že pri roki.

Tako so nastale tudi velike Marinče- 
ve slike, ki so od minulega četrtka na 
ogled v obeh dvoranah Dolenjske gale
rije. Sedeminpetdeset jih je^ cikel, ki ga 
je v mislih zasnoval že pred kratkim 
poldrugim letom, ostvaril pa letos: ne
kaj pred vojno v Sloveniji, največ pa po 
njej. Razstavljene slike so izbor iz pro-

• Program ob otvoritvi razstave del 
Jožeta Marinča v četrtek, 28. no
vembra, zvečer je izvedla novomeška 
plesna skupina Terpsihora. Dekleta 
so se predstavila z nekaj nanovo in 
prav za to priložnost naštudiranimi 
plesnimi točkami. Številni obiskoval
ci so njihov nastop nagradili z 
aplavzom.

dukcije, kije širše zasnovana kot velika 
in še nedefinirana celota, kot mozaik, ki 
bo dokončan, ko bo priložil oz. vgradil 
vse tisto, kar ima še povedati. Slike, 
ustvarjene v najrazličnejših tehnikah, 
prevladuje mešana tehnika na lesu, so 
podnaslovljene; to je za gledalca po
membna orientacija, saj bi ob Marinče- 
vem načinu slikanja, ko delujejo slike 
precej abstraktno, zlasti še na prvi po
gled, sicer hitro izgubil stik z naslika
nim. A če slikar svoja dela opremlja s 
podpisi, s tem le poudarja tisto, kar je o 
njem rekel umetnostni zgodovinar in li
kovni kritik dr. Jure Mikuž na petkovi 
otvoritvi: da dobiva pobude za svoje 
slike iz okolja, iz katerega prevzema 
značilne elemente in jih prepoznavno 
vgrajuje v zamišljeno upodobitev.

Več o nastanku razstavljenih slik, 
njihovi vsebini, izrazu in pomenu za 
njegov osebni razvoj je Jože Marinč 
povedal na novinarski konferenci 
pred otvoritvijo. Dejal je, daje slikal z 
velikim čustvenim nabojem, tako re
koč eruptivno in da ima ta cikel za 
enega svojih najboljših, če že ni naj
boljši. To, da živi in dela na obrobju, 
oddaljen od prestolnice, je zanj rela
tivno, ga ne moti in tudi ne spodbuja. 
»Če človek dela na obrobju, to še ne 
pomeni, daje sam, da zato slabše dela 
ali da ni spoštovan in upoštevan. 
Kdor je resnično dober, ga prej ko 
slej odkrijejo, pa naj dela v Ljubljani 
ali v kaki pozabljeni vasi,« je prepri
čan Jože Marinč.

Na novinarski konferenci je Bojan 
Božič, ravnatelj Dolenjskega muzeja, 
poudaril, da je Marinčeva razstava-na- 
stala ob minimalnem sodelovanju mu
zeja, v glavnem pa z deležem, ki so ga

prispevali sponzorji. Glavni del je pri
spevala Zavarovalnica Triglav, d.d.. 
Novo mesto, kot pokroviteljica, večji 
delež sta primaknila sekretariata za 
družbene dejavnosti občin Krško in 
Novo mesto, Sava papir, d.o.o., iz Kr
škega je pomagala s papirjem za kata
log, pomagali pa so tudi drugi, zvečine 
zasebni sponzorji iz novomeške in krške 
občine. Razstava s katalogom in vsem 
drugim, kar je bilo treba pripraviti, je 
stala okoli 13.000 DEM. Predstavniki 
sponzorjev so povedali, da svojega de
leža niso namenili v obliki klasičnega 
sponzorstva, temveč kot delež, na pod
lagi poslovne odločitve. »Prej ko slej se 
pokaže, da pridejo iz takega sodelova
nja tudi materialne koristi,« je dejal 
eden od njih.

Kot rečeno, razstavo spremlja barvni 
katalog, ki gaje izdal Dolenjski muzej, 
natisnil pa (v 600 izvodih) Grafos iz 
Ljubljane. Strokovno besedilo o Ma- 
rinčevem slikarstvu je napisal dr. Juer 
Mikuž, v angleščino prevedel mag. Du
šan Gabrovšek, slike sta za katalog pre- 
fotografirala Zvone Pelko in Vlado Po
točnik, medtem ko je katalog oblikoval 
in opremil Blaž. De Gleria.

Razstava v Dolenjski galeriji bo od
prta do zadnjih dni decembra, prihod
nje leto pa jo bodo videli tudi drugod p° 
Sloveniji. Z njo se bo Marinč predstavi' 
tudi v Galeriji Zveze društev slovenskih 
likovnih umetnikov v Ljubljani.

I. ZORAN

Nov nastop 
Okteta Lipa

V soboto zvečer v tre
banjskem kulturnem 
_______ domu_______

TREBNJE — Oktet Lipa iz 
Trebnjega bo imel v soboto, 7. de
cembra, ob 19. uri koncert v tre
banjskem kulturnem domu. Na 
sporedu bodo pesmi domačih in tu
jih skladateljev. Kot gost večera bo 
sodelovala popularna Modra kro
nika.

Oktet so v začetku leta 1990 
ustanovili mladi ljubitelji glasbe in 
lepega petja ter mu nadeli ime slo
venskega narodnega drevesa lipe, ki 
je na eni strani zakoreninjeno v slo
venski ljudski pesmi, na drugi strani 
pa simbolično ponazarja rast pev
ske kvalitete oz. zahtevnejše umet
niško poustvarjanje.

Kljub kratkemu času delovanja 
ima Oktet Lipa za seboj že kar ne
kaj uspešnih nastopov v trebanjski 
občini in drugod po Dolenjski, med 
drugim je sodeloval tudi na letošnji 
medobčinski pevski reviji Dolenj
ske in Bele krajine v Novem mestu.
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DOLENJSKA — Minister za šolstvo in šport Republike Slovenije dr. Peter 
Vencelj je že večkrat ob najrazličnejših priložnostih dejal, da je ena najpo
membnejših nalog na področju izobraževanja v Sloveniji, če ne celo glavni 
smoter vseh že izvajajočih se sprememb, zgraditi šolstvo, ki bo ukrojeno po 
evropskih merilih in standardih, torej strokovno neoporečno in kvalitetno, 
obenem pa prijazno tako do učencev kot do učiteljev.

Šole — poskusne »valilnice« za novosti
V šolske eksperimente v tem šolskem letu vključene tudi nekatere osnovne šole 

iz Dolenjske in Posavja — V OS: od treh ocenjevalnih obdobij do latinščine
res korak naprej, ali bo morebiti treba 
razmišljati še o kaki drugačni novosti.

Iz uradnih objav ministrstva za šol
stvo in šport v Prosvetnem delavcu po
vzemamo in v skrajšani obliki predstav
ljamo še nekatere druge eksperimente, 
predvsem tiste, ki jih izvajajo tudi na 
dolenjskih in posavskih šolah.

Integrirani pouk v prvem razredu 
je poskusno uveden na 25 osnovnih šo
lah v raznih regijah, med njimi sta tudi 
dve iz novomeške občine: OŠ Dolenj
ske Toplice in OŠ Šmarjeta. V tem 
šolskem letu so vpeljane samo nekatere 
sestavine takega pouka, in sicer gre za 
načrtovanje pouka po področjih otro
kovega razvoja, za opisno ocenjevanje 
in za didaktično igro. V projekt integri
ranega pouka v drugem razredu je 
vključenih 26 osnovnih šol, med njimi 
pa sta tudi OŠ Mirna in OŠ Brežice, 
gre pa za skupino šol, ki so v preteklem 
šolskem letu že »absolvirale« integrirani 
pouk v prvem razredu. Namen tega 
projekta je načrtovanje, uvajanje in 
evalvacija pouka, ki pri izhodiščih načr
tovanja in izvajanja upošteva področja 
otrokovega razvoja in ne predmetnih 
področij. Novost je v tem, da imajo 
učenci istega učitelja kot v prvem 
razredu.

V eksperimentalni projekt didaktič
ne prenove četrtega osnovnošolske
ga razreda, ki so ga narekovali pre- 
obsežnost snovi, didaktična zastarelost 
pouka ter pomanjkanje strokovnih in 
materialnih podlag, je vključenih tri
najst osnovnih šol, med njimi tudi OŠ 
bratov Ribarjev v Brežicah. OŠ Grm 
iz Novega mesta pa je v skupini devetih 
šol, ki izvajajo projekt Učna diferencia
cija v višjih razredih. Namen tega pro
jekta je načrtovanje, uvajanje in evalva
cija nekaterih sestavin modelov fleksi
bilne diferenciacije v osnovni šoli.

Omenimo še projekt Tuji jeziki na 
razredni stopnji, ki je prvič v tem šol
skem letu eksperimentalno uveden v ni
žjih osnovnošolskih razredih, in sicer v 
tretjem in četrtem razredu, vključuje pa 
sedem šol s tretjimi in štirinajst šol s če
trtimi razredi. V prvi skupini sta tudi 
OŠ Franceta Prešerna v Ribnici in 
OŠ Tržišče, v drugi pa OŠ Louisa 
Adamiča iz Grosupljega. Na razredni 
stopnji se učenci tretjega in četrtega raz
reda učijo prvega tujega jezika, in to z 
namenom, da bi prej prišli v stik s tujim 
jezikom in tujo kulturo.

Na koncu kot zanimivost zapišimo, 
da so v okviru šolskjh eksperimentov na 
dveh ljubljanskih osnovnih šolah uvedli 
tudi latinščino. I. ZORAN

Prehod na novo, ki naj bo boljše in 
prijaznejše od dosedanjega, pa seveda 
ni možen kar tako, čez noč, brez modela 
in kakršnihkoli domačih izkušenj, zato 
so se, v kar najtesnejšem in vsestran
skem sodelovanju z Zavodom Repu
blike Slovenije za šolstvo in šport, odlo
čili, da nekatere načrtovane novosti, 
predvidenen npr. v osnovnih šolah, 
najprej eksperimentalno ostvarijo v iz
branih šolah. S šolskimi eksperimenti so 
začeli že v minulem šolskem letu, tako 
da jih v letošnjem v glavnem le nadalju
jejo. Trenutno izvajajo izbrane osnovne 
Sole deset projektov iz načrtov eksperi
mentov, medtem ko bodo tako imeno-

Manj ocenjevanja, 
več preverjanja

Poskus treh ocenjeval
nih obdobij v osnovnih 
______ šolah______

NOVO MESTO — Seminar o pre
verjanju in ocenjevanju znanja učencev 
v kontekstu treh ocenjevalnih konfe
renc je bil namenjen tako Dolenjcem 
kot Belokranjcem, od Vinice in Metlike 
do Kostanjevice, Brežic in Trebnjega, 
bodila ga je dr. Cveta Razdevšek- 
Pučko, prodekan Pedagoškefakultete v 
Ljubljani, udeležili so se ga predvsem 
Pedagogi, ravnatelji in svetovalni delav- 
ci, nanaša pa se v prvi vrsti na učitelje, 
učence in starše.

Ob poskusnem prehodu na tri oce
njevalne konference so nujne spre
membe v vlogi in pojmovanju preverja
nja znanja, je povedala doktorica 
pedagoške psihologije. Učitelji bomo 
znanje otrok preverjali še pogosteje kot 
doslej. Pozor, starši in učenci, Preverja
li, a ne ocenjevali. Vemo, da je ocenje
vanje za mnoge otroke neprijeto; pre
zgodnje in prepogosto ocenjevanje lah
ko celo usodno ruši otrokovo pozitivno 
samopodobo. Naš cilj je, da bi bilo zna
nje dobro, konfliktnih situacij na dobo. 
Naš cilj je, da bi bilo znanje dobro, kon
fliktnih situacij na raznih ravneh in trp
ljenja otrok zaradi ocen pa kolikor mo
goče malo.

Učitelji moramo vedeti, koliko otroci 
napredujejo v znanju. Zato moramo čim 
večkrat preverjati in vrednotiti znanje, 
vendar bre ocenjevanja.

Na koncu koncev pa se moramo od
ločiti tudi za oceno, ki je, žal, tako tre
nutna in subjektivna stvar. Trudimo se 
priti do objektivnejše ocene, in to prav z 
oceno, — tako imenovano procesno 
oceno — ki jo oblikujemo z večkratnim 
Preverjanjem znanja, z etapnim prever
janjem. Pri ocenjevanju še posebej pri
dejo do izraza medčloveški odnosi na re
laciji učenci — učitelji. Sodobni didak- 
tični pogledi na ocenjevanje nam nare
kujejo, da morajo učenci tudi v tej fazi 
vzgojnoizobraževalnega procesa sode
lovati. Učitelji se moramo z učenci od
krito in stalno dogovarjati o času, nači- 
nu in oblikah preverjanja za ocene. 
Prav tako morajo učenci spoznavati kri- 
iorije ocenjevanja, ocenjevanje pa mora 
Liti izpeljano javno.

Seminar naj bo izziv za pogovor na 
Soli, je dejala dr. Pučkova. Mislim, da 
smem dodati, naj bo tudi ta zapis izziv za 
Pogovor med starši in otroci in morda še 
kom.

MARJANA ŠTERN

vano waldorfsko šolo poskusno uvedli 
v letu 1992.

Na prvem mestu je projekt, po kate
rem izvajajo v osnovnih šolah tri oce
njevalna obdobja namesto štirih. V ek
speriment je zajetih nekrajkrat več 
osnovnih šol v Sloveniji kot lani, ko jih 
je bilo vključenih nekaj nad dvajset. 
Tako so tri ocenjevalna obdobja to šol
sko leto poskusno uvedena tudi že na 
enajstih osnovnih šolah na območju 
novomeške Organizacijske enote Za
voda Republike Slovenije za šolstvo in 
šport. To so OŠ Grm in OŠ Bršljin v 
Novem mestu, OŠ Šmarjeta, OŠ 
Trebnje, OŠ Šentrupert, OŠ Krško, 
OŠ Leskovec pri Krškem, OŠ Bre
stanica, OŠ Kostanjevica, OŠ Brežice 
in OŠ Vinica. S Tremi ocenjevalnimi 
obdobji v šolskem letu nameravajo 
preprečiti kampanjsko spraševanje uči
teljev in kampanjsko učenje učencev, 
do katerega ob štirih ocenjevalnih ob
dobjih malone redno prihaja. Od učite
lja zahtevajo, da predela snov po učnem 
načrtu, od učenca pa, da ima v vsakem 
obdobju najmanj dve oceni iz vsakega 
predmeta. Da take zahteve ustvarjajo 
napetosti, se razume samo po sebi.

Z eksperimentom treh ocenjevalnih 
obdobij želijo predvsem preveriti, ali 
ima učitelj več časa in zato izvaja pouk 
na višji ravni, s sodobnimi prijemi, 
oblikami in načinom dela, ali pred oce
njevanjem utrjuje in preverja znanje 
učencev ter jih motivira za učenje in de
lo, ali razvija pristnejše medsebojne od
nose tako med učitelji kot med učenci, 
ali ima boljše stike tudi s starši učencev 
itd. Računajo, da bo eksperiment prej 
kp slej pokazal, ali pomeni uvedba treh 
ocenjevalnih obdobij v osnovnih šolah
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»Mala matura«
Prvič med osmošolci

Pred kratkim so osnovne šole 
dobile obvestilo, da se letošnjim 
osmošolcem obeta novost; nekateri 
ji pravijo »mala matura«, uradno pa 
so to zaključni izpiti. Pobudo, da bi 
zaključne izpite izvajali v osemletki, 
je dalo ministrstvo za šolstvo in 
šport, za koordinacijo izvedbe pa 
bo poskrbel Zavod Republike Slo
venije za šolstvo in šport.

Vsi slovenski osmošolci bodo 
opravljali najprej dva poizkusna 
zaključna izpita, prvega že v de
cembru, drugega v marcu. Pravi iz
pit pa jih čaka konec maja oziroma 
v začetku junija. Na izpitu bodo re
ševali naloge iz slovenščine in ma
tematike, iz tujega jezika in enega 
izbirnega predmeta, za katerega se 
bo odločil vsak posamezni učenec.

Tovrstna oblika preverjanja zna
nja ni novost, prej sojo že opravlja
le nekatere srednje šole s sprejem
nimi izpiti. Sedaj pa seje to breme 
preneslo na osnovno šolo. Rezultati 
zaključnih izpitov bodo namreč po
leg uspeha služili za dodaten kriterij 
pri sprejemu učenca v srednjo šolo. 
Za učence bo ta način preverjanja 
znanja ugodnejši. Psihično bodo 
bolj sproščeni, zaradi tega pa bodo 
verjetno tudi boljši rezultati.

J. D.

PESMARICA 
IZ PORABJA

LJUBLJANA — V soboto, 23. no
vembra, so med zborovodskim semi
narjem v Cankarjevem domu predsta
vili notno publikacijo Sprotuletje blizi 
ide. Gre za prvo pesamrico ljudskih 
pesmi porabskih Slovencev, izdala pa jo 
je ZKO Slovenije. V pesmarici je 31 
pesmi, ki so jih za zbore priredili sloven
ski skladatelji Radovan Gobec, Uroš 
Krek, Slavko Mihelčič, Janez Močnik 
in Samo Vremšak.

PLESNA DELAVNICA
LJUBLJANA — Tridnevno plesno 

delavnico plesne tehnike ob jazzovski 
glasbi bo od petka, 13., do nedelje, 15. 
decembra, organizirala ZKO Slovenije 
v dijaškem domu na Taboru v Ljublja
ni, vodila pa jo bo nemška strokovnja
kinja za ta ples, Johanna Richter iz 
Miinchna. Delavnica bo za otroke, sta
re do 14 let.

Prijaznejšo šolo 
tudi za učitelje

Večkrat živimo v nasprotjih, tudi v šolstvu. Čim bolj se kr
čijo sredstva za to dejavnost, tem boljše čuti potreba po otro
kom prijazni šoli. Razveseljivo je, da je vedno več drugačnih 
oblik dela, povečuje se število učencev, ki imajo šolo radi.

VSe te drugačne oblike pa zahtevajo pri učiteljih veliko 
več dobre volje in izpopolnjevanja. Nenehno poudarjamo 
potrebo po ustvarjalnem, sproščenem otroku. Tak pa naj bi 
bil tudi učitelj. V vsem tem šolskem letu je bilo kaj malo pri
zadevanj, da bi bil zadovoljen učitelj. Šolsko leto se je začelo 
z novimi normativi, ki so v marsikom oblikovali občutek, 
kako malo je vredno delo posameznikov. Ob nenehem boju 
za dostojen materialni položaj smo pozabili, da bo uspešna 
in prijazna šola le tedaj, če bodo uspešni ljudje, ki izvajajo 
vzgojnoizobraževalno delo.

In vendar je v učitelju še marsikdaj dovolj entuziazma (le 
do kdaj?), s katerim se skuša izobraževati in dati otrokom 
več, kot mu daje družba.

Le malokdaj pomislimo, da bi bilo dobro tudi v izobraže
vanje vnesti več vedrine in sproščenosti, s tem pa tudi več 
osebnega zadovoljstva. Posamezni poskusi so bili zelo 
uspešni; takšne so bile nekatere pedagoške delavnice tujih 
Strokovnjakov (a kaj, ko je takšna kotizacija, da sijo lahko 
le malokdo privošči), pa tudi nekateri organizatorji posku
šajo, da bi obogatili svojo dejavnost tudi s kulturo.

Tak, drugačen aktiv so imeli tudi učitelji slovenskega je
zika in knjižničarji v občini Trebnje. Zbrali so se v Šentru
pertu. Najprej so udeleženci v prijetni poslovni stavbi Stano
vanjske zadruge občudovali slike s šentruperškimi motivi, 
delo akademskega slikarja Veljka Tomana. V šolski knjiž
nici so si ogledali razstavo o pomembnih osebnostih, ki so 
kakor koli vezane na Šentrupert, nato pa so se odpeljati na 
Hrastno (tudi vreme jim je bilo naklonjeno), kjer so prisluh
nili bogatemu predavanju prof. Marije Gabrijelčič Bogatimo 
besedni zaklad ob miselnih vzorcih (Gabrijelčičeva je začela 
svojo ustvarjalno pot na šentruperški šoli).

Pedagoginja Marija Gabrijelčič že nekaj časa raziskuje 
branje v petem razredu ob testih, s katerimi so nekdaj testira
li učence v petem razredu v zvezi s poklicnim usmerjanjem. 
Prvi rezultati raziskave so zaskrbljujoči. Besedni zaklad pe
to šoke vje reven (pri tem se mestno okolje skoraj ne razliku
je od podeželja), učenci se skopo izražajo, ne poznajo odten
kov posameznih besed. Zalo bo treba sistematično bogatiti 
besedni zaklad že v nižjih razredih in tako pripomoči k pes
trosti izražanja. Primeren način dela so tudi miselni vzorci, 
ki s svojo razgibanostjo in pestrostjo barv pripomorejo, da 
skušajo učenci poiskali čim več besed na določen pojem ali 
temo.

Drugačno okoljeje pripomoglo k še večjemu zadovoljstvu 
ob dognanjih. Še bežen pogled na valovito pokrajino, sezna
nitev z zgodovino te pokrajine, poromanje k freskam na Vi
her — in že se je rodilo spoznanje, da takšna oblika dela ne 
sme biti prvič in zadnjič.

JOŽE ZUPAN

ČETRTEK, 5. XII. 

SLOVENIJA 1
8.35 —0.10 TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev

9.00TOK TOK, kontaktna oddaja 
za mladostnike 
čni SK A TV-
9.50 RAZVOJ MEHANIKE
10.15 NEKOČ JE BILO... ŽIV
LJENJE: LEDVICE
10.40 ZAKAJ RIB V VODI NE 
ZEBE? ZAKAJ IMAJO NEKA
TERA DREVESA LISTJE TUDI 
POZIMI?
10.50 MOSTOVI
11.20 ZGODBE ST1GA TREN- 
TERJA, švedska naniz., 4/6

12.15 VIDEOSTRANI
13.30 DNEVNIK 1
14.10 VIDEOSTRANI
14.20 NENAVADNI PRIMER SVETE

GA MIKLAVŽA, angl. film
15.10 MOZAIK MOSTOVI, ponovitev
15.40 SOVA, ponovitev
16.40 EP VIDEO STRANI
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 POROČILA
16.55 SLOVENSKA KRONIKA
17.05 MOZAIK

PO SLEDEH NAPREDKA
17.35 V ČETRTEK OB 17.30
18.40 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
TELOVADKA, franc, nadalj., 5/10

19.10 RISANKA
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 EVITA PERON, amer. nadalj., 

3/4
20.50 TEDNIK
21.50 DNEVNIK 3, VREME
22.20 POSLOVNA BORZA
22.35 SOVA

TAKSI, amer. naniz., 7/12 
V OBMOČJU SOMRAKA, 5. 
epizoda amer. naniz.

0.00 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
17.10 Euroritem (16. oddaja) — 17.30 
Studio Ljubljana — 19.30 Dnevnik SA
— 20.00 Žarišče — 20.30 Klasični dosež
ki v oblikovanju (angl. dok. serija, 6/6) —
20.55 Mali koncert — 21.05 Svet na za
slonu — 21.35 Retrospektiva: Iz sloven
ske dramatike: I. Cankar: Kralj na 
Betajnovi (TV adaptacija predstave MGL)
— 23.35 Program HTV 1 — 0.05 Yutel

PETEK, 6 XII.

SLOVENIJA 1
8.35— 11.15 in 13.15— 1.10 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK

KLUB KLOBUK
EVITA PERON, amer. nadalj.,
3/4
EURORITEM, 16. oddaja

13.30 DNEVNIK 1
14.35 VIDEOSTRANI
15.15 SOVA, ponovitev
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 POROČILA
16.55 SLOVENSKA KRONIKA
17.05 MOZAIK, ponovitev

TEDNIK, ponovitev
18.10 TOK TOK, kontaktna oddaja za 

mladostnike
19.00 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.00 FORUM
20.20 NAJDALJŠE SOVRAŠTVO, angl. 

dok. serija, 3/3
21.15 TRGOVINA Z MAMILI, angl. 

nadalj., 1/6
22.10 DNEVNIK 3, VREME
22.45 SOVA:

PRI HUXTABLOVIH, 19. epizo
da amer. naniz.
BREZ OBRAMBE, franc, film 
DRAŽLJIVO, franc, erotični pro
gram

1.00 VIDEOSTRANI

SLOVENIJA 2
14.00 Tenis: turnir za diamantni teniški 
lopar — 17.10 Euroritem (ponovitev 16. 
oddaje) — 17.30 Studio Maribor —
19.00 Videomeh (ponovitev) — 19.30 
Dnevnik HTV — 20.00 Koncert orkestra 
Slovenske filharmonije (prenos 1. dela)

21.00 Mozart na turneji (11/13) —
22.00 Videonoč — 1.00 Yutel

SOBOTA, 7. XII. 

SLOVENIJA 1
8.30— 13.45 in 15.25— 1.25
8.45 VIDEO STRANI
8.55 TV MOZAIK

8.55 ANGLEŠČINA - FOLLOW 
ME, 29. lekcija
9.20 RADOVEDNI TAČEK
9.35 PRAVLJICE IZ MAVRICE
9.55 POTEPUH IN NOČNA 
LUČKA
10.05 ALF
10.30 ZGODBE IZ ŠKOUKE
11.45 9. REVIJA OBRTNIŠKIH 
PEVSKIH ZBOROV SLOVENIJE
12.15 MOZART NA TURNEJI

13.15 FORUM
13.30 DNEVNIK 1
15.50 MARLBORO MUSIČ SHOW
16.20 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 POROČILA
17.05 ŽABICA IN KIT, kanad. film
18.40 KLASIČNI DOSEŽKI V OBLI

KOVANJU, angl. dok. serija, 6/6
19.05 RISANKA
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME 
20.0Q UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3X3
20.35 TVARIETE
21.35 SOVA

MURPHY BROWN, L epizoda 
amer. naniz.

22.00 DNEVNIK 3, ŠPORT, VREME
22.35 SOVA:

V OBMOČJU SOMRAKA, 6. 
epizoda amer. naniz.
TISTO JE BILO TAKRAT, TO 
JE ZDAJ, amer. film

1.15 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
9.55 Svetovni pokal v alpskem smučanju: 
superveleslalom  (ž), prenos — 15.00 Tur
nir za diamantni teniški lopar — 17.45 
Superveleslalom (ž), posnetek — 18.30 
Teieski: Pripravimo se na smučanje (po
novitev) — 19.00 Garfield in prijatelji —
19.30 Dnevnik SA — 20.15 Filmske 
uspešnice: Poltergeist (amer. film) —
22.15 Tenis (posnetek) — Q. 15 Yutel

NEDELJA, 8. XII.

SLOVENIJA 1
7.40 — 12.40 in 13.35 — 0.45 TELE

TEKST
7.55 VIDEO STRANI
8.10 OTROŠKA MATINEJA:

ŽIV ŽAV
TELOVADKA, franc, nadalj., 5/10

9.35 GLASBA SKOZI ČAS, 5/16
10.35 GARFIELD IN PRIJATELJI, po

novitev
11.05 DOMAČI ANSAMBLI: ANSAM

BEL NAGELJ
11.35 OBZORJE DUHA
12.00 CHARLIE CHAPLIN: KRAJ NE

SREČE
12.30 DNEVNIK 1
12.50 OAZA - ŽIVLJENJE BELEGA 

MENIHA
13.25 NAJVEČJI GLASBENI KLOVN 

NA SVETU: VICTOR BORGE
14.40 JOHANN SEBASTIAN BACH, 

nemška nadalj., 3/8
15.30 SOVA, ponovitev
16.50 EP VIDEO STEANI
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 POROČILA
17.05 PREPOVEDANI PLANET, amer. 

film
18.40 EP VIDEO STRANI 
18.45 RISANKA
19.00 TV MERNIK
19.20 SLOVENSKI LOTO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 MOJ PRIJ ATEU GIONO, franc/ 

naniz., 6/6
21.10 EPP 
21.15 ZDRAVO
22.35 DNEVNIK 3, VREME
23.10 SOVA:

RAZREDNIK, amer. naniz., 3/22 
V OBMOČJU SOMRAKA, 7. 
epizoda amer. naniz.

0.35 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
Opomba: slalom (ž), 1. tek 9.55, 2. tek
12.55
14.00 Program HTV — Športno popol
dne — 19.30 Dnevnik HTV — 20.00 
Svet narave: levinja Kali (angl. poljud- 
noznan. serija, 1/6) — 21.00 Drugačne 
zvezde: Monsun (potopisna reportaža, 
4/6) — 21.30 Izbor filmov znanih režiser
jev: J. Tati: Praznik (franc, film, ČB) —
23.05 Yutel

HTV 1
9.45i Poročila — 9.50 TV koledar —
10.00 Nedeljsko dopoldne — 12.00 Kme
tijska oddaja — 13.00 Poročila — 13.05 
Serijski film — 13.55 Družinski magazin
— 14.25 Nedeljsko "popoldne — 18.45 
Risana serija — 19.10TV sreča— 19.30 
Dnevnik 1 — 20.00 Dramski program —
21.35 Inozemska znanst.-popularna serija
— 22.25 Dnevnik — 22.45 Športni pre
gled — 23.30 Glasbena oddaja — 0.30 
Poročila

PONEDELJEK, 9. XII. 

SLOVENIJA 1
8.35 — 10.50 in 13.15 — 1.00 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI 
9.00 MOZAIK, ponovitev 

10.40 VIDEO STRANI 
13.30 DNEVNIK 1
14.55 OBZORJA DUHA, ponovitev 
15.15 SOVA, ponovitev
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 POROČILA 1
16.55 SLOVENSKA KRONIKA 
17.05 MOZAIK, ponovitev

ZDRAVO

18.30 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE

19.05 RISANKA 
•+9.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 Evripides: ELEKTRA, drama 

HTV
21.40 OSMI DAN
22.25 DNEVNIK 3
22.55 EP VIDEO STRANI
23.00 SOVA:

V OBMOČJU SOMRAKA, 8. 
epizoda amer. naniz. 
NEDOTAKLJIVI, 15. epizoda 
amer. naniz.

0.50 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
17.00 Teieski 90: Pripravimo se na smu
čanje (ponovitev) — 17.30 Studio Ljub
ljana — 19.30 Dnevnik KP — 20.00 Tri- 
bute to.... — 20.30 Entropijsko načelo 
(angl. poljudnoznan. oddaja, 1/2) —
21.00 Sedma steza — 21.30 Omizje — 
Yutel

TOREK, 10. XII. 

SLOVENIJA 1
8.35 — 12.45 in 13.15 — 1.25 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev

9.00 ZGODBE IZ ŠKOUKE
10.00 V ČETRTEK OB 17.30, 
ponovitev
11.00 ANGLEŠČINA - FOLLOW 
ME, 31. lekcija
11.25 SEDMA STEZA
11.55 OSMI DAN

12.40 VIDEO STRANI
13.30 DNEVNIK 1
14.25 VIDEOSTRANI
14.35 MOZAIK, ponovitev 

ANGLEŠČINA - FOLLOW ME, 
31. lekcija

15.00 SOVA, ponovitev
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 POROČILA
16.55 SLOVENSKA KRONIKA
17.05 MOZAIK 

ŠOLSKA TV
18.10 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
19.00 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 MALA GLOR1A, amer. nadalj., 

1/4
21.00 NOVOSTI ZALOŽB
21.10 NEW KIDS ON THE BLOCK: 

KORAK ZA KORAKOM, 1. 
oddaja

22.05 DNEVNIK 3, VREME
22.35 POSLOVNA BORZA
22.50 SOVA:

DA, PREDSEDNIK, angl. naniz., 
2/8
V OBMOČJU SOMRAKA, 9. 
epizoda amer. naniz.
GLASBA SKOZI ČAS, 9/15

1.15 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
Opomba: 14.00 Muenchen: tenis, finale
17.10 Euroritem (17. oddaja) — 17.30 
Studio 2 Koper — 19.00 9. revija obrtniš
kih pevskih zborov Slovenije — 19.30 
Dnevnik SA - 20.00 Žarišče — 20.30 
Umetniški večer: Franku Capri v pozdrav 
(amer. dok. film); Spoznajte Johna Doeja, 
(amer. film, ČB) — 23.45 Yutel

SREDA, 11. XII. 

SLOVENIJA 1
8.35 — 12.50 in 13.15 — 0.20 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK, ponovitev 

ŽIV ŽAV
ELEKTRA, drama HTV 
MALA GLORIA, amer. nadalj., 
1/4
EURORITEM

13.30 DNEVNIK 1
15.10 VIDEOSTRANI
15.20 SOVA, ponovitev
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 POROČILA
16.55 SLOVENSKA KRONIKA
17.05 MOZAIK, ponovitev 

BOJ ZA OBSTANEK 
DOMAČE OBRTI, nizozemska 
izobraž. oddaja, 12/13

17.50 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE

19.00 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 FILM TEDNA 

NEDOSEGLJIVA, nemški film
21.40 DRUGA GODBA
22.10 DNEVNIK 3
22.45 EP VIDEO STRANI
22.45 SOVA:

SLOVENIJA 2
Opomba: 14.00 športna sreda: tenis, 
košarka
18.10 Euroritem (ponovitev 17. oddaje)
— 18.30 Slovenci v zamejstvu — 19.00 
Studio Maribor — 19.30 Dnevnik ORF
— 20.00 Žarišče — 20.30 Športna sreda
— 22.15 Svet poroča — 23.00 Yutel
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Dogodki v sliki in besedi

m:^wk...
Stara porodnišnica naprodaj
Tako dobljen denar bo Splošna bolnišnica Novo me- 
____________sto vložila v gradnjo nove____________

Tako je novomeška bolnišnica prosi
la skupščine občin ustanoviteljic za so
glasje, kiji bo omogočalo prodajo stare 
porodnišnice in otorinolaringološkega 
oddelka ter rehabilitacije najboljšemu 
ponudniku. Novomeški izvršni svet je 
že sklenil predlagati skupščini, naj da 
soglasje za prodajo stavb in zemljišč. 
Zahteval pa je, da ga vodstvo bolnišnice 
pred podpisom kupoprodajne pogodbe 
z njo seznani in da kompleks zares 
proda le, če bo izvršni svet soglašal s 
konkretno ponudbo.

Pri teh soglasjih dolenjskih in belo
kranjskih občin za prodajo bolnišnič
nega kompleksa na levem bregu Krke 
bi bilo dobro poudariti, da to ne more 
nadomestiti finančnega deleža, ki naj bi 
ga posamezna občina sicer prispevala 
za vsekakor prepotrebne nadomestne 
gradnje in ki ga zaenkrat v večji meri 
prispevajo le prebivalci novomeške 
občine.

NOVO MESTO — Gradnja nado
mestne porodnišnice in ORL oddelka 
ob sedanji »novi« novomeški bolnišnici 
je v polnem teku. Pogodba z izvajalcem 
GIP Pionirje podpisana do tretje grad
bene faze. Tolikoje bilo pred začetkom 
gradnje namreč zagotovljenega denaija. 
Investitor seveda pospešeno išče denar 
tudi za nadaljevanje gradnje, precejšen 
delež naj bi pridobil s prodajo bolniš
ničnih objektov na levem bregu Krke.

KIRURŠKI PRIPOMOČKI — V torek dopoldan sla v novomeški bolnišnici za
stopnika ameriške firme A vtosoture, Novomeščan Matjaž Bajc (na sliki skupaj z dr. 
Morelo in Klavsom Langerjem) slovenskim kirurgom predstavila nove avtomatske 
šivalne naprave za šivanje in krajšanje črevesja. V novomeški bolnišnici imajo po 
zaslugi dr. Morele in drugih kirurgov kar nekaj izkušenj pri takšnih posegih, nove 
izpeljanke teh »šivalnih strojev« pajim bodo še pripomogle k uspešnosti takšnih ope
racij. (Foto: J. Pavlin)

UUDJE SO JIH PRISRČNO SPREJELI — Del reke beguncev, ki se vali s 
Hrvaške poti Sloveniji, se je ustavil tudi v ribniški in kočevski občini Prvi na
slov, na katerega so se lahko obrnili, je bil občinski Rdeči križ. Tam so jih zelo 
lepo sprejeli kot sla povedali Katici, Matasovičeva in Pejičeva, iz Vrbanje pri 
Županji kije od zravnanega Vukovarja oddaljena le kakih 20 kilometrov. Se
daj stanujeta z otroki v planinskem domu v Glažuti, kot gostji lastnika objekta, 
Nenada Stekiča. Pravita, da ju več ne skrbi usoda domačij, premoženja, vsem je 
edini cilj le golo preživetje. (Foto: M. Glavonjič)

Lovci kot pevci
V Globokem imajo že 

20 let svoj zbor
GLOBOKO — V nedeljo, 30. 

novembra, je Lovski pevski zbor 
Globoko praznoval svojo 20. ob
letnico obstoja. Pod geslom »Zeleni 
gozd je lovčev raj« seje pred 20 leti 
zbralo 11 pevcev, sicer članov Lov
skega društva Globoko, z željo, da 
bi ustanovili Lovski pevski zbor. 
Prevzel jih je zborovodja Miha Ha- 
ler iz Artič in prvi nastop je bil na 
proslavi občinskega praznika 28. 
oktobra 1971. Ker seje število pev
cev večalo, kot tudi repertoar in na
stopi, so aprila 1974 povabili vse 
delujoče lovske peske zbore na prvo 
srečanje LPZ Slovenije v Globoko. 
Prvo srečanje, na katerem so nasto
pili štirje zbori, je preraslo v tradi
cionalno vsakoletno srečanje z več 
kot 20 zbori in lovskimi hornisti iz 
vse Slovenije, kar močno krepi slo
vensko lovsko kulturo in tudi lov
sko petje, ki ima na Slovenskem 
dolgo tradicijo.

Prav ta zagnanost v »jagi in pet
ju« je imela kot posledico organiza
cijo desetega srečanja leta 1983, ki 
ji bo leta 1993 sledilo že dvajseto 
srečanje, seveda kot priznanje za tr
do in pošteno delo v lovski organi
zaciji. Za svojo prizadevnost je zbor 
dobil tudi red za lovske zasluge II. 
stopnje in red za zasluge II. stopnje 
LZ Slovenije in Hrvaške. Pod vod
stvom sedanjega zborovodja Fran
ca Keneta je zbor izvedel devet 
skladb, šest skladb je izvedel gostu
joči LPZ Zasavje iz Trbovelj pod 
vodstvom zborovodje Jože Skrinar- 
ja. Začetek koncerta je odprl LPZ 
Globoko, v sestavi izpred dvajsetih 
let, pod vodstvom prvega zboro
vodje Mihe Halerja. Po koncertu je 
predsednik ZKO Brežice Ernest 
Ferk podelil številna bronasta, sre
brna in zlata Gallusova priznanja 
najzvestejšim pevcem, s strani LZ 
Slovenije pa je Miloš Medved rav
no tako podelil priznanje LPZ Glo
boko. Veseli smo, da lovcev ne dru
ži le lovska strast in pripadnost 
lovski organizaciji, pač pa tudi želja 
po petju v lovskem zboru.

J. GRAKALIČ

Vse drugačno, tudi otroštvo
Pri Kastelčevih v Žabji vasi, na robu Novega mesta, so stvari jasne

Žabja vas je že zdavnaj izgubila 
svojo nekdanjo podobo in prvotni 
namen. Nekakšen vzhodni zaključek 
Novega mesta je, odkoder se zvijuga 
cesta proti rodotivnim šentjernejskim 
ravnicam. Kot trmoglav dokaz, daje 
nekoč živela od domačega kruha in 
ga nekaj celo meščanom odtalala, sto
ji prav na koncu, vsa prenovljena, to
da nepopačena domačija Tineta Ka
stelca. Velika, sodobna kmetija s 
polnimi svinjaki in hlevi je bila okolju 
dolgo trn v peti. Vse težji vsakdanjik 
pa je izrinil malomeščanske predsod
ke. Družina se je po prejšnjem viha
nju nosov nekaterih sosedov zdaj že 
privadila zavidljivim pogledom.

V toplino sodobne, pa vendar še

vedno kmečke kuhinje se cmeravo 
novembrsko popoldne ni moglo vsili
ti. Klepet je bil malce neobičajen, saj 
je petinštiridesetletni ata Tine ostal 
neizprosen v svoji odločitvi; otroci, ki 
pri vsakem delu že zaležejo za odras
le, naj tudi povedo, kakšno je kmečko 
življenje na obronku mesta. Še kako 
seje izkazalo, da svojo mladež dobro 
pozna!

Oscmanjastletna Vesna hodi na 
medicinsko, Erika s štirinajstimi na 
trgovsko, najmlajši, Andrej, pa je še v 
osemletki. Vesna se, kakopak, najbolj 
spominja, da pot od zastarele kmetije 
do sodobnega gospodarstva ni bila 
ravno rožnata. Vsak dinar seje sproti 
obrnil, zato kakšnega izobilja ni bilo.

KASTELČEVI: Vesna, Andrej in Erika

Najprej so prišli na Vrsto hlevi, stroji, 
nazadnje hiša. Marsičemu so se takrat 
odrekli.

Ata je imel trpko otroštvo. O tem 
jim je velikokrat pripovedoval ob ve
čerih. Morda jim je prav to ublažilo 
spoznanje, da bo tudi njihov čas za iz- 
granje odmerjen le na nedelje in praz
nike. Marsikatera žalostna seje utrni
la ob opazovanju življenja vrstnikov. 
Najbolj boleče pa je bilo, da so jim ve
likokrat nalepili ponižujoč vzdevek 
»kmetavz«. Toda odraščali so, odraš
čali precej hitreje kot drugi. Čeprav so 
še vsi trije najstniki, gledajo in spre
jemajo življenje tako, kot je. Dan je 
razpet med učenje in delo, za zabavo 
ga zmanjka. Dolgčasjim je tuj, saj je v 
troje še in še prilik za šale. Vsak ima 
tudi že svojo željo in svoj cilj. Vesna bi 
rada študirala naprej, Eriki se mota 
po glavi kreatorski poklic, Andrej pa 
bo »gazda«. Že zdaj vse kaže, da bo 
očetov veren naslednik: dolgih misli, 
kratkih, jedrnatih besed in mož 
dejanj.

Zaslišali so sc koraki. Konec bese
dičenja in kovanja načrtov. Dan, ko
likor ga je še ostalo, je treba izkoristiti. 
Postoriti, kar je potrebno, in šola tudi 
zahteva svoje. No, zvečer bodo druž
no posedeli pred televizijo. Takrat 
bodo občutili vso srečo, ki soje delež
ni in tudi vredni: topel dom, ijubez.cn 
in mir.

Ko sem jih, v ugašajočem, še zme
raj cmeravem popoldnevu zapuščala, 
sem jim kar malce zavidala njihovo 
drugačno življenje, drugačno otro
štvo.

JANJA KASTELIC

V [( I

INTERESENTI!
RIBNICA — Republiško ministr

stvo za obrambo je v preteklem tednu 
določilo objekte jugoslovanske armade, 
ki jih bodo v prihodnje lahko oddali v 
najem civilnim koristnikom. Določili 
so tudi merila za oddajo teh objektov, ki 
jih bo kasneje možno tudi odkupiti. V 
ribniški občini so to skoraj vsi objekti v 
vojašnici Mirka Bračiča — izvzeti sta le 
ambulanta in stražarnica, ki bosta služi
li potrebam območnega štaba TO. Vsi, 
ki imajo v ribniški občini potrebe po 
skladiščnih, proizvodnih, poslovnih in 
drugih prostorih, lahko dobijo vse po
trebne informacije o možnostih najema 
na oddelku za gospodarstvo občine 
Ribnice.

Človeka 
spozna po 
barvi glasu

Sara iz Banjaluke na- 
šla ukradenega otroka

»Ljudje me poznajo kot Saro. 
Doma sem iz Banjaluke. Tukaj sem 
že dvajset dni. Spadam med tiste 
ljudi, ki želijo ljudem dobro in jim 
pomagajo.« Tako se nam je pred
stavila gospa Sara, o kateri smo v 
zadnjem času veliko brali in slišali. 
S pomočjo svoje volje lahko poma
ga ljudem, ki so v nesreči.

»Ko sem bila stara 15 let, sem za
čutila čudežno moč, s katero sem 
najprej znancem, kasneje tudi dru
gim prerokovala njihovo usodo. 
Opisala sem jim značaj, njihove 
značilnosti. Skratka, prebrala sem 
jim njihovo osebnost. Vedno pa 
sem to delala dobronamerno, z že
ljo, da jim pomagam. O njenem de
lu govorijo številni uspehi. Pred 
kratkim je pomagala najti otroka 
neki materi. Povedala ji je, v kate
rem kraju v Nemčiji tiči njeno 
dekle.

Zdravniki se še danes ne morejo 
sprijazniti z njeno sposobnostjo po
stavljanja diagnoze za posamezne 
bolezni. Ljudje soji za to zelo hva
ležni. V zadnjem času seje speciali
zirala na postavljanje diagnoz tu- 
moijev in malignih obolenj. Spo
sobna pa je pozdraviti tudi steril
nost pri ženski.

Zgodilo seje že, daje nekaterim 
odsvetovala potovanje, ker je uvi
dela, da bi sc končalo nesrečno. Ti
sti, ki so ostali doma, soji bili za to 
hvaležni, drugi pa so čutili posle
dice.

Če hočeš biti Sarin pacient, ni 
potrebno, da se z njo srečaš. Z njo se 
lahko pacienti pogovorijo po tele
fonu. Kdor seji predstavi, si Sara na 
podlagi glasu skicira njegov portret, 
prodre v dušo osebe in šele nato se 
začne pravi pogovor. V intimnost 
zdravljenca prodira po barvi glasu. 
Da človeku pomaga, je dovolj, da 
ga le sliši.

Povprašali smo jo ali lahko 
predvidi zadetek na loteriji. Pa je 
odgovorila, da ne. »S tem se jaz ne 
ukvarjam. Mislim, da obstajajo v 
življenju lepše in pomembnejše 
stvari, kot je denar,« je še dodala. 
Če jo želi kdo poklicati, naj zavrti 
telefonsko številko: 061-864-064.

M. GLAVONJIČ

Piš iz Pišec
Moja vas se predstavi

Doma sem v prijazni vasici Pišece, 
ki leži na južnem pobočju Orlice. Pi
šece so središče krajevne skupnosti, ki 
jo tvorijo vasi Podgorje, Blatno, Pa
vlova vas in Dednja vas. Na tem ob
močju živi okoli 1350 prebivalcev. 
Poleg zaposlitve se preživljajo pred
vsem z dohodki iz vinogradništva in 
sadjarstva, saj sta za ti dve panogi 
kmetijstva najugodnejša lega in pod
nebje. Vas je dobila ime po lahnem 
vetriču, ki stalno piha po dolini, do
mačini pa mu pravimo »piš«.

Najlepši pogled na Pišecc imamo s 
Pečerjevega brega. Skozi vas se vije 
cesta, ob kateri stojijo stare in nove hi
še ter pomembnejši večji objekti. Za 
njimi pa se razprostirajo številni griči, 
ki so še posebej jeseni obarvani s pisa
nimi vinogradi in sadovnjaki. V kraju 
ima velik pomen šola; ime nosi po je
zikoslovcu Maksu Pleteršniku, ki seje 
v našem kraju rodil. Napisal je 
slovensko-nemški slovar, iz katerega 
še danes črpamo jezikovno znanje. 
Njegove hiše žal nihče ne obnavlja, 
zato že dolga leta sameva v gozdičku 
severno od šole.

V centru Pišec stoji spomenik, po
svečen kmečkim uporom in NOB. Le 
nekaj metrov više stoji cerkev sv. Mi
haela, iz katere se v nebo dviguje mo
gočen zvonik. Cerkev je v notranjosti 
izpopolnjena z zelo dragocenimi kipci 
in freskami. Za njo izvira žuboreči in 
bistri potok Gabernica, ki napaja ljudi 
naše in sosednjih krajevnih skupnosti. 
Včasih je bilo ob njem kar triindvajset 
mlinov, do danes pa se je ohranil le 
eden. Zanj skrbi turistično društvo in 
ga po potrebi tudi obnavlja.

Omeniti moram še starodavni grad, 
za katerega pa ni prihodnosti, če ne bo 
denarja za njegovo obnovo. Zgrajen 
je bil v 13. stoletju, sedanjo neoro- 
mansko podobo pa je dobil leta 1876. 
V Pišecah imamo tudi večnamenski 
dom s kulturno dvorano, knjižnico, 
pošto in ambulanto. Za dobro voljo 
pa skrbijo kar tri okrepčevalnice. Si
cer pa je sama vas z okoljem kar lepo 
urejena in smo vaščani prejeli že vrsto 
turističnih priznanj. Mislim, da mi 
bodo Pišece vedno najlepši kraj, če 
me bo življenjska pot peljala še tako 
daleč v širni svet, se bom vedno rad 
vračal v svoje prelepe Pišece.

STANKO CIZEL, 8.r.
OŠ Maksa Pleteršnika 
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NAMESTO BOMBONA 
ZA KNJIGO

Pred tridesetimi leti so prvič podelili 
bralno značko na Koroškem. Danes je v 
to gibanje vključenih 35 bralnih značk po 
vsej Sloveniji. Ob tem jubileju se bralna 
značka nadaljuje pod geslom S knjigo v 
svet. Na osnovnih šolah po Sloveniji so ta 
jubilej praznovali različno. Na naši šoli pa 
smo se na pobudo knjižničarja odločili za 
akcijo »namesto bombona za knjigo«,kar 
pomeni, da smo se v tednu Slovenskega 
knjižnega sejma odpovedali bombonom 
in drugim sladkarijam in smo ta denar 
namenili za knjige. Obrnili pa smo sc tudi 
na naše obrtnike ter na zavarovalnici Tilio 
in Triglav. Akcija je uspela. Skupaj smo 
zbrali 39.090 SLT, od tega so zbrali učen
ci 4.069 SLT. Z denarjem smo na knjiž
nem sejmu v Ljubljani in v Mladinski 
knjigi v Novem mestu kupili več kot 60 
knjig. V kratkem pa mislimo značkarji na 
našo šolo povabiti tudi letošnjega jubilan
ta, pesnika, pisatelja in prevajalca Severi
na Šalija. Takrat pa se bomo zahvalili tudi 
darovalcem, ki so prispevali denar za 
knjige.

Učenci lit.-nov. krožka 
Vavta vas

PRVE KADILSKE 
IZKUŠNJE

Mateja: »Pri nas kadi ati. Ko prižge ci
gareto, grem raje ven. Nihče mu ne mor« 
dopovedati, da škoduje sebi in nam.«

Boštjan: »Priznam, poskusil sem, ven
dar poskus ni uspel. Kašljal sem lep čas. 
zato me je minilo.«

Igor: »Če bi bilo v moji moči, bi najprej 
zaprl vse tovarne cigaret. Najbolj sem ve
sel, da mama ne kadi več, ati pa je še 
trmast.«

Boštjan: »Dovolj smradu imam doma, 
ker oba kadita, zato me prijatelji ne bodo 
nikoli pregovorili, da bi kadil še jaz.«

Jernej: »Vsaka cigareta vzame človeku 
nekaj minut življenja. Zakaj bi jih zaprav
ljal na tak način?«

Peter: »V tem trenutku mislim, da ne 
bom nikoli kadil. Ne vem pa, kaj bo čez 
nekaj let. Ne upam si trditi, da bom 
nekadilec.«

Zbrala: SANDRA NOVAK 
7. r., OŠ Artiče

IZ OSNOVNE ŠOLE 
CENTER

Planinski krožek na naši šoli deluje že 
nekaj let, rednih mesečnih izletov sc ude; 
ležuje tudi po več sto planincev. Letm 
program izletov je objavljen na naši stalm 
oglasni deski, prav tako tudi fotografije, k' 
jih posname vodja krožka Tone Andrej
čič. Na oktobrskem izletu nas je vodil v 
Pleterje in Kostanjevico, kjer smo si ogle; 
dali tudi Kostanjeviško jamo. Mladinsk' 
pevski zbor pa je sodeloval na seminarju 
za zborovodje kot demonstrator. Profeso' 
Slosar je z nami vadil dihanje, intonacijo 
in drugo. Na koncu nas je pohvalil. Učeno 
sedmih razredov so imeli priložnost spoz
nati Kitajsko ob živi besedi in diapozif" 
vih. Zanimivo in poučno je bilo. <, 

NEVA BAMBIČ 
OŠ Center Novo mesto

POHOD NA MOHOR
Izkoristili smo zadnje sončne jesenske 

dni in jih preživeli v naravi, za športni dan 
smo učenci petih razredov odšli na Mo
hor. Hodili smo po asfaltirani cesti mimo 
hiš, vinogradov in vikendov. Kmalu srno 
prišli na makedamsko cesto in tudi hiš je 
bilo vse manj. Vzpeli smo se v breg in po' 
nadaljevali po nekoliko zložnejši cesti. V 
dolini pod sabo smo opazovali stari del 
Krškega in reko Savo, ceste, železnico. Z 
Mohorja smo opazovali tudi brestaniški 
grad, z druge strani pa se nam je odprl po
gled vse do Senovega. Tisti čas so ravno 
obnavljali cerkev na Mohorju, zato smo 
morali biti previdni, da nam ne bi kaj pad
lo na glavo. Izvedeli smo tudi, da sc ob ze
lo jasnem vremenu z Mohorja vidijo celo 
Triglav in Savinjske Alpe. Ko smo se ne; 
koliko sprostili in si odpočili, smo se vrnil' 
proti šoli.

STANKO LEVIČAR 
5. b., OŠ Jurija Dalmatin4

•

LAHKO BI BILI VRABČKI
Novinarskemu krožku naše šole bi rada 

dala živahnejše ime. Do sedaj sem se do; 
mislila imena Veseli vrabčki. Ne zdi se m' 
ravno najboljše, pa vendar je za vrabčke 
značilno, da vse svoje misli povedo s čiv' 
kanjem. Vsi jih slišimo in izvemo vse, k>( 
se dogaja v njihovi deželi. Tudi mi, artiški 
novinarji, smo marsikje znani, zato bi 
ko nosili ime Vrabčki. Poleg tega smo tud* 
veseli, trdoživi in odporni pred zunanjim! 
vplivi. Upam, da bo kdo prisluhnil mdl1 
ideji. i

MELITA BOGOVIC 
6.b., Novinarski krožek 

OŠ Artiče

Kmečki otroci brez štipendij?
Odborniško vprašanje Boža Kravcarja iz Trebnjega

TREBNJE — V tem šolskem le
tu ni dobil štipendije niti en kmečki 
otrok v trebanjski občpini, je poto
žil na seji trebanjske občinske 
skupščine pretekli četrtek odbornik 
SKZ-—Ljudske stranke iz KS Treb
nje Božo Kravcar. V septembru so 
dobili štipendisti iz kmečkih družin 
odločbe, s katerimi so jim ukinili 
štipendije iz tako imenovanih zdru
ženih sredstev, po novem so to re
publiške štipendije.

Vzrok, da so kmečki otroci ostali 
brez štipendij, so »preveliki dohod
ki na družinskega člana«, ki je bil 
dosežen na kmetiji, kot so zapisali 
na republiškem zavodu za zaposlo
vanje. Ta zavod je izračunal vred
nost točke na osnovi katastrskega 
dohodka, in sicer tako, da je kata
strski dohodek iz leta 1990 revalo
riziral s faktorjem 215. Davčna 
uprava je revalorizirala katastrski 
dohodek s faktorjem 13,4 za kme
tijska in s faktorjem 23,3 za gozdna 
zemljišča.

Kravcarje navedel za primer šti
ričlansko družino, kjer je katastrski 
dohodek za leto 1990 znašal 1.823

din, zdaj pa je zavod za zaposlova
nje po že omenjenem izračunu izra
čunal, da je dohodek za leto 1991 
kar 393.897 tolarjev ali mesečno 
8.206 tolarjev na družinskega čla
na. Toliko pa znaša na omenjeni 
kmetiji mesečna prodaja kmetijskih 
pridelkov na družinskega člana, ne 
pa čisti dohodek! Kravcarje menil, 
da je tak izračun dohodka povsem 
nestvaren. Vprašal je, po kakšnih 
merilih je republiški zavod za zapo
slovanje izračunal tak dohodek oz. 
od kod je vzel faktor 215.

»Izračun dohodka na osnovi ka
tastrskega dohodka je potrebno us
kladiti s faktorjem, ki ga uporablja 
davčna uprava, ne pa z desetkrat 
večjim faktorjem, kakršnega je 
uporabljal zavod za zaposlovanje. 
Da so taki izračuni nerealni, ugo
tavljajo že sami delavci v posamez
nih enotah zavoda za zaposlovanje. 
Posledice, ki so nastale zaradi tako 
izračunanega dohodka, bodo ne
popravljive, kajti veliko študentov 
in dijakov ne bo moglo nadaljevati 
študija,« je poudaril Božo Kravcar.

P. P.
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Kaj je 
za sabo 
pustila
jugoslovanska
vojska

2£—j iobmočja, ki ga pokriva Pokrajinski 
riab teritorialne obrambe Dolenjske, so se zad
nji vojakijugoslovanske armade umaknili v pe
tek, 25. oktobra, zjutraj. Takrat je zadnji vojak 
te proslule armade zapustil letališče Cerklje, 
medtem ko so bili ostali objekti že prej y rokah 
slovenske vojske. In kaj je ta »ljudska« jugos
lovanska armada pustila za seboj? To, kar je 
reporter videl v Tehnično remontnem zavodu 
oregonsko selo, na letališču y Cerkljah, v no
vomeški vojašnici in v novomeškem domu ne
kdanje JNA.je prava podoba te JNA: razdeja
nje, uničenje, nemarščina, smrad in nesnaga, 
skratka —balkanizem v najslabšem pomenu. 
Edini vojaški objekt, ki so ga zapustili v do
brem stanju, je tisti na Trdinovem vrhu na Gor
jancih, kjer je bila nazadnje le peščica prestra
šenih vojakov in ga očitno niso mogli ali hoteli 
razdejali, njihov namen, da bi odpeljali 
opremo, pa so jim preprečili pripadniki Pokra
jinskega štaba TO Dolenjske.

Stabilizacija v Breganskem selu 
Nekdanji Tehnično remontni zavod (TRZ) 

Bregansko selo se razprostira na veliki po vršini 
tik ob slovensko—hrvaški meji Prej je bilo tu 
zaposlenih okoli 800 ljudi, večina s hrvaške 
strani, danes pa skrbi za najnujnejše vzdrževa
nje tega zavoda 40 ljudi; 36 od teh jih je med 
vojno, 28. junija, prestopilo v slovensko Terito
rialno obrambo, med njimi tudi sedanji upravi
telj Andrej Gajski, pa Zlatko Sambolek in inž. 
strojništva Ramo Hadžajlič, edini od številnih 
inženirjev, ki so včasih delali tu. Ti trije so 
TRZ delali po 20 let in več. »Prej smo na tem 
ogromnem kompleksu opravljali remont bor
benih in neborbenih vojaških vozil, od tankov, 
topov, kamionov do pehotnega orožja. Kar 
pomemben del, okoli tretjino, pa je bil name
njen za storitve za civilni sektor, imeli smo na
mreč dober servis za škodo in wartburg,« so 
povedali. Večina strojev je sicer ostala v velikih 
halah TRZ, vendarjepovsem nemogoče obno
viti delo v prejšnjem obsegu, pa tudi nesmiselno 
bi bilo, saj takih zmogljivosti slovenska vojska 
nikakor ne potrebuje. »Ogromno pa manjka 
ročnega orodja, ki so ga pokradli nekdanji de
lavci. Sele sedaj delamo inventuro in bomo ta
ko vsaj približno ugotovili, kaj vse manjka.« 
Stroji so sicer vsi ostali, a precej jih že prej ni 
delalo, več pa je takih, iz katerih je odhajajoča 
jugo vojska pobrala nekatere vitalne dele in jih 
Sedaj ne najdejo. Zanimivo je, da je nekaj stro
jev, predvsem velikih stružnic, še iz predvojnih 
Hitlerjevih časov. Vojni plen pač. »Mi sedaj so
dimo pod slovensko obrambno ministrstvo, 
naša naloga pa je čuvati in, kolikor se le da, 
vzdrževati ta veliki kompleks,« pravi Gajski 
večina objekto vje zaprla, stroje pa konservira-' 

Jo, saj bi samo gretje celotnega kompleksa 
ogromno stalo. V TRZ sedaj popravljajo ka
mione za potrebe slovenske vojske, naredijo 
vse, kar je potrebno za tehnični pregled. Za ta 
delaje predvideno skupaj 56 ljudi 

Ogromno dela so sedanji zaposleni imeli s 
čiščenjem in pospravljanjem nesnage, ki so jo 
za seboj pustili vojaki »zgledne armade«. Je pa 
Jttgo vojska iz Breganskega sela odpeljala vi
soko zmogljiv računalnik, ki so ga nabavili 
pred IO leti Odpeljali so ga v Cerklje, vendar 
Jim ga pred umikom z letališča slovenski vojaki 
niso dovolili odpeljati s seboj, in tako je prišel 
nazaj v Bregansko selo, kjer še sedaj neinstali- 
ran čaka na boljše čase. Naj večji problem paje, 
*er zanj nimajo nobene dokumentacije. »Ta 
računalniški sistem je bil takrat med najsodob
nejšimi in temu primemo tudi drag,«pravi inž.

Hadžajlič. »Samo vrednost softvera — ima 
okoli 1100 programov — je kakšnih 350.000 
nemških mark. Vendar ta računalnik ni bil ni
koli izkoriščen, ker ga pač niso znali uporab
ljati, vodilna vojaška struktura m TRZ paje bila 
taka, da seje računalnika tudi bala, zanje je 
taka novotarija predstavljala nevarnost Imeli 
smo tudi veliko zelo dobrih osebnih računalni
kov, tipa so vsi izginili Nasploh je bilo prej ta
ko, da je imela vsaka tajnica svoj računalnik, 
ki gaje uporabljala le kot pisalni stroj, inženirji 
pa nikakor nismo mogli priti do njih,« pravi 

Nasploh je prej v TRZ kar polovica vsehza- 
poslenih delala y režijskih službah. Civilni us
lužbenci so bili v primerjavi s številnim vojaš
kim osebjem močno zapostavljeni Takoje imel 
na primer zastavnik nazadnje po 20 tisočakov 
plače, inženir z 20 leti prakse paje zaslužil naj
več 12.000 din. Poleg tega so imeli oficirji sta
novanja v Zagrebu in še pri rekreaciji so delali 
razlike: oficirji so vsak četrtek opoldne vsem na 
očeh na bližnjem igrišču igrali nogomet, med
tem ko je raja delala. Zato še toliko bolj gro
teskno zvenijo razna realsocialistična gesla iz 
časov vojnega komunizma, ki so ostala na ste
nah. Eno od njih se glasb PRODUKTIVNOST 
— KLJUČNO PITANJE STABILIZACIJE. 
Inna vse to z obledelih in zaprašenih slik z vzvi
šenim pogledom neprizadeto zre nekdanji vr
hovni poveljnik.

Pasje ute in ključavnice
Velikanski kompleks letališča Cerklje obse

ga okoli500 hektarjev. Koje odšla jugoslovan
ska vojska, je kazal tako podobo, kot bi šle če
zenj vandalske horde. Cela in nepoškodovana 
je ostala samo letališčna pista, kije divjaki pač 
niso mogli izruvati in odpeljati, so se pa zato 
primitivno znesli nad vsem ostalim. Česar niso 
mogli odmontirati in odpeljati, so na najbolj 
divjaški način uničili, podrli, razrušili, demoli- 
rali, razbili Od komandnega stolpa so ostali 
samo zidovi, hangarje so do tal podrli luči ob 
pisti polagali, y številnih objektih v letališkem 
kompleksu ni v vratih skorajda niti ene cilin
drične ključavnice. Ker je eden od srbskih vož- 
dov obljubljal, da bo Srbija kratkem postala 
druga Švica, bodo verjetno te ključavnice na
mestili na njihove bančne trezorje. Za tisto, kar 
bodo morali hraniti, bodo kar ustrezne. Drago 
elektronsko opremo so iztrgali iz aparatur, jo 
zmetali na kup in zakurili svoj »dostojanstven i 
civilizacijski« kres. Nek niški specialec se je 
zagledal v podboj straniščnih vrat in je hotel to 
dragocenost na vsak način »odštemovati«, a ni 
šlo. Zato je malo pametnejši od obeh odnehal in 
podboj »zmasakriral« na kraju samem, da ne 
bi padel y roke »dunajskim konjskim hlap
cem«. Nekega naslednika Nikole Tesle pa je 
očitno močno zanimalo, kaj se skriva za vzida
no električno omarico. Kerni odkril skrivnosti, 
kako lahko elektrika teče navzgor, je potrgal 
kable. Na zunanji steni že prej zanemarjene in 
sedaj demolirane vojaške barake pa je pustil 
Slovencem navodilo, od katerega, če ga udeja
njate, lahko dobite aids. Bistrost in inventivnost 
teh specialcevje vidna tudi pri ostankih nekate
rih delavnic. Namesto da bi stroje odnesli skozi 
vrata, so si delo olajšali tako, da so podrli celo 
stavbo. Na letališču z izjemo termoenergetske
ga objekta ni za »ljudsko vojsko« ostalo nič ce
lega ali nepoškodovanega. Celo že prej nedelu
joče velike pralne stroje so razbili, vsega pač 
niso mogli odpeljati, ker so najprej začeli nala
gati pasje ute in gnile deske od starih barak. 
Kaj se ve, čez sedem let vse prav pride! Pse so 
pa pustili, da so se lačni in prestrašeni še lep čas 
klatili po letališču, dokler jih niso novi gospo
darji privabili in polovili; sedaj zanje zgledno 
skrbijo.

Edini kolikor toliko ohranjen in delujoč ob
jekt na letališču je velika kotlovnica, od koder 
so ogrevali celotno letališče. »Na energetskih 
objektih in napravah nismo opazili namernih 
poškodb,«pravi Ivan Fuks, kije na letališču de
lal 15 let, sedaj pa je pripadnik stalne sestave 
TO. »Sreča je, da je energetika delovala tako 
rekoč do zadnje minute pred njihovim odho
dom, se pravi do petih zjutraj 25. oktobra Mi 
pa smo v kotlovnico prišli že ponoči, ker nismo 
mogli dovoliti, da bi zadnji čas kaj uničili Vod
ja kotlovnice je bil civilist, s katerim smo imeli 
dobre odnose; prav on je tistega padalskega 
podpolkovnika ki je vodil letališče, prepričal, 
da se kotlovnice ne splača demontirati « Svoje 
čase je bilo na območju letališča tudi po 1000 
vojakov, od tega 350 do 400 oficirjev, ogrevali 
so okoli 20 objektov, od tega 9 kasarn in 2 
hangarja » Vse skupaj pa je bilo zelo slabo gra

jeno, nič izolirano in smo greli noč in dan, veli
kega haska pa ni bilo,« pravi Fuks. »Zlasti ni 
bilo moč ogreti hangarjev. Sedaj gornjega dela 
letališča sploh ne ogrevamo, ker je ekspanzij
ska posoda počena. Nasploh pa je treba za 
energetiko najprej poskrbeti, saj so tu ogromni 
stroški, prav pri tem pa se da tudi največ pri
hraniti« Je pa tudi energetska delavnica osta
la, razen naprav seveda, popolnoma gola. »Mi- 

'Ze in stole smo dobili na odpadu, delamo pa z 
lastnim orodjem, ker so odnesli vse, od stružnic 
do najmanjšega ključa.«

Delavci kotlovnice so se dogovorili da bodo 
27. junija Dopoldne proslavili neodvisnost Slo
venije. »Ze teden pred tem dnem smo kupili 
prašička, tega dne pa nam ga je pek spekel da 
bi ga odnesli v vikend na Goricah, kjer naj bi 
proslavljali,« se spominja Fuks. Tik pred kon
cem službe pa je vse osebje letališča sklical v 
zbor komandant podpolkovnik Milan Biga. 
»Oficirjem je prepovedal izhod z letališča, ven 
so šli samo nekateri, ki so tistim, ki so bili do
ma, nesli orožje, da bodo, kot so rekli 'branili 
porodice ’. Civilnim uslužbencem je komandant 
do volil odhod, vendar nas specialci pri izhodu 
niso pustili oditi No, končno smo le lahko šli in 
naša družba je šla na piknik, ki paje bil najbolj 
žalosten v mojem življenju. V glavnem smo gle
dali helikopterje in poslušali radio. Fantje so mi 
rekli "Ti si šef, daj komando!’, jaz pa sem jim 
odgovoril, naj vsak ravna po svoji vesti Odšli 
smo vsak na svoj dom, jaz sem imel nahrbtnik 
že prej pripravljen in naslednji dan zjutraj sem 
se javil v TO. Od okoli 150 civilnih uslužben
cev na letališču se jih je v TO takoj prijavilo tri 
četrt, na delo pa ni razen nekaj Srbo v šel nihče 
več. Tako je bilo letališče v nekaj dneh energet
sko mrtvo. Poleg tega je bilo delo naših fantov 
izvrstno organizirano: vedeli smo za vse, kar se 
na letališču dogaja, prisluškovali pa so tudi 
vsem njihovim pogovorom in vezam. Sicer pa je 
na letališču takoj po napadu zavladala panika 
in dezorganizacija in tudi avione so umaknili v 
temi in prav na paničen način.«

Zadnji jugoslovanski »lastniki« cerkljan
skega letališča so na vsem območju in brez na
črta nastavili številne mine. Do sedaj so sicer že 
lep del letališča razminirali, vendar je še vedno 
nevarnost, da niso našli vseh min, zlasti proti
pehotnih. Gre za majhne plastične mine, ki jih 
ne morejo odkrivati z detektorjem, zaradi viso
ke trave pa jih je težko videti Na tako mino je 
zapeljal kmet s traktorjem, a se je to na srečo 
končalo brez hujših posledic. Drugače pa bi bi
lo, če bi nanjo stopil človek, zato opozarjajo, 
naj ljudje nikar ne hodijo po letališkem kom
pleksu.

V Cerkljah je predviden učni center za slo
vensko vojsko. Ker je letališka pista nepoško
dovana, bi lahko Cerklje v prihodnosti postalo 
alternativno letališče za Zagreb, Ljubljano in 
Maribor. Slovenska oblast je cerkljansko leta
lišče že ponudila v uporabo Združenim naro
dom, če bi le-ti na Hrvaško poslali miro vne sile.

Umetnost ni za vojsko
Vojašnice zaradi odbijajoče sovjetske »arhi

tekture«, ki so jo naši boljševiki, tako kot vse 
ostalo, tako verno posnemali po svojih velikih 
internacionalnih bratih, že same po sebi niso 
prijetni kraji Novomeška pa po odhodu jugo 
vojske kaže ne samo mizemo, ampak prav od
vratno podobo. Vse je prazno, uničeno, nemar
no, zanikrno. Od nekdaj vzorne vojaške ke
mične čistilnice so ostali samo razbiti zidovi, v 
pekariji so »iztrgali« peč in porušili steno, v ka
terije bila vzidana. V velikijedilnici od vsepov
sod kaplja voda. Je pa tam še ži vljenje: vanjo je 
našel pot iznajdljiv vrabec. Po prostorih se po- 
valjujejo smrdljivi ostanki vojaških cap, po ste
nah popackani posterji z nagimi ženskami in 
vseposod Titove slike v raznih pozah in uni
formah. In še njegov velik kip v »spomen par
ku«, kjer se mu seveda »kunejo«. To je zapuš
čina »nepremagljive« armade, ki je skoraj pol 
stoletja tako uspešno zapravljala slovenski de
nar. Tehnika in napredek sta vojake tako pre
vzela, da so iz novomeške vojašnice pobrali tudi 
električna stikala. Umetnost pa očitno ni za 
vojsko, saj so kipi, tako Titov kot Milana 
Majcna in Matije Gubca ostali na svojih 
mestih.

Tito gleda v stene
Ogromno škodo so povzročili tudi v novo

meškem domu nekdanje JLA. Komaj pred do
brimi desetimi leti zgrajena stavba (v glavnem 
jo jepostavila novomeška občina) je opustoše- 
na. Že na zunaj se vidi, da je bila tudi prej slabo 
vzdrževana, notri pa so ostali samo prazni pro
stori, ki jih zamaka voda Za silo so svinjarijo 
počistili novomeški teritorialci, ki so vsaj v ne
katerih prostorih usposobili tudi uničeno elek
trično napelja vo. Sicer pa je bolje, da člo vek ne 
vidi vsega Na primer razdejane kino dvorane, 
v kateri ni niti enega od nekdanjih več kot 500 
stolov, da o kino aparaturah in ostalem niti ne 
govorimo. Edino, kar v tej stavbi dela sta dva 
od štirih avtomatov za postavljanje kegljev na 
štiristeznem kegljišča In še ena zanimivost, ki 
pade v oči vse Titove slike so sicer pustili a so 
jih obrnili, tako da sedaj nekdanji vrhovni po
veljnik gleda v stene. Bogve kakšna simbolika 
naj bi bila y tem. Nekaj že mora biti na tem, saj 
so tudi doprsni Titov kip v avli doma obrnili, 
tako da človek, ki vstopi v dom, vidi le njegov 
mogočni tilnik, medtem ko veliki vodja vizio
narsko zre skozi umazane šipe na jug, proti ne
uvrščenim afriškim deželam.

Na naj višji ravni, v vseh pogledih, je vojaški 
objektna vrhu Gorjancev. Slovenska vojska ga 
je prevzela v najlepšem redu in celega. Ostaloje 
vse, tudi čista in vzdrževana kuhinjska oprema 
in celo smuči so bile v kleti Vojaki so znotraj 
zgradbe hodili v copatih in tako počno tudi 
slovenski

ANDREJ BARTEU Tuje bila včasih peč, v kateri so pekli kruh za novomeško vojašnico.

»specialci<U^e opreme cerkUanske8a letališča, ki so jo uničili in zažgali niški

Pred odhodom jugoslovanske soldateske z letališča v Cerkljah je na tem mestu stal velik hangar.

V nekdanjem kolosu, Tehnično remontnem zavodu Bregansko selo, kjer je bilo včasih zaposlenih 
800 ljudi, je sedaj 40 delavcev. Ti skrbijo za vozila slovenske vojske.
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Delu pravično
plačilo,
ne miloščino

D\uSanu Semoliču, predsedniku Svo- 
dobnih sindikatov Slovenije, smo zastavili ne
kaj vprašanj, ki se nanašajo predvsem na so
cialne stiske delavstva, v tem času nekam 
čudno zapuščenega sloja prebivalstva, nekdaj 
kovanega v zvezde, zdaj teptanega v prah.
•Slovenci ie dolgo upiramo poglede v 
Evropo, trkamo na njena vrata, prosimo 
za vstop vanjo. Kako vi ocenjujete ta naša 
prizadevanja? Kakšna je Evropa v vaših 
očeh?

Evropa, naša perspektiva, je ob sedanjem 
vodenju države bolj utopija kot stvarnost Pre
pričevanje Zahoda o tem, kar bi moralo biti 
samo po sebi umevno — to je samostojnost in 
suverenost nekega naroda — je nujno, a še 
zdaleč ne dovoj za naš neodvisni status znotraj 
te Evrope. Evropa je predvsem trden gospodar
ski sistem, celovit socialni program, spoštova
nje pravnih norm in človekovih pravic ter pri
znavanje različnih mišljenj in idej.

Samo priznanje slovenske državnosti nam 
lahko omogoči Evropa, dejansko samostojnost 
pa bomo morali doseči sami Le gospodarsko 
močna, razvojno uspešna in ekonomsko učin
kovita država Slovenija bo lahko zaživela kot 
subjekt znotraj sistema, za katerega smo se od
ločili To pa so naloge, ki sta jih država oziro
ma vlada do sedaj potiskali na rob, ob tem pa 
bili gluhi in nemi do položaja delavstva.

Boj za preživetje je tudi na Zahodu krut, a 
tam so vsaj njegova pravila znana in za vse ve
ljavna. Pri nas teh pravil ni več. Odpovedali so 
ysi ventili za varstvo delavca Odpovedale so 
inšpekcije dela, ki so v povsem podrejenem po
ložaju lokalnih oblasti Družbeni pravobranilci 
samoupravljanja so ob izgubi pristojnosti po
stali le še slaba vest prejšnjega obdobja čep ra p 
je nadzor, pa naj se imenuje, kakor hoče, nad 
početjem v podjetjih, nad akti, pogodbami in 
raznimi reorganizacijami še kako potreben. 
Sodišča združenega dela pa so ob nedorečeni 
delovni zakonodaji in zatrpanosti tudi neučin
kovita
•Za Evropo torej, vsqj kar se zaščite de
lavcev tiče, še nismo povsem dozoreli Ali 
lahko sindikati kaj storijo, da bi se hitreje 
prilagajali njenim standardom? Sindika
tov je na Slovenskem kar precej, iyihova 
vplivnost pa je majhna; v republiški 
skupščini nimpjo prave veljave. Bo v pri
hodnje drugače?

To je resnica, dejstvo. Delavskih strank v 
skupščini ni, zato tudi naš glas veliko ne zaleže. 
Več kot doslej bomo sindikati lahko za dela vce 
storili, če bomo in ko bomo bolj vplivni Vendar 
naša moč že narašča V Sloveniji se vse bolj širi 
sindikalni pluralizem; delujejo zveze in konfe
deracije sindikatov ter sindikati na ravni občin, 
sindikate ustanavljajo v podjetjih... Vendar pa 
vse te oblike doslej niso bile zakonsko urejene. 
Novost v naši zakonodaji je predlog za izdajo 
zakona o reprezentativnosti sindikatov, ki naj 
bi določal uresničevanje sindikalnih funkcij. 
•In kakšna je vsebina zakona, ki naj bi 
sindikatom omogočil večjo veljavo pri za
stopanju interesov delavcev?

Po predlogu zakona, ki ga je pripravila re
publiška vlada, so reprezentativni tisti sindika
ti, ki delujejo nepretrgano pol leta, so neodvisni 
od delovanja države in delodajalcev, izpolnjuje
jo pogoje za demokratičnost in uresničevanje 
svobode ustanavljanja in včlanjevanja v sindi
kate ter se financirajo v glavnem iz članarine 
ali drugih lastnih virov.

Zakon sicer v ničemer ne posega v vprašanja 
organiziranja, včlanjevanja, povezovanja in de
lovanja sindikatov, določa pa, da pridobi sindi
kat lastnost pravne osebe z deponiranjem statu
tov oziroma drugih temeljnih sindikalnih aktov 
pri republiškem ali občinskem upravnem or
ganu. Na ravni republike bodo po zakonu lah
ko reprezentativni sindikati iz različnih panog 
oziroma dejavnosti ali poklicev, ki bodo pove
zani v zvezo ali konfederacijo in bodo delovali 
na območju vse republike. Na ravni republike 
bo lahko reprezentativen tudi sindikat, kije po
sebej pomemben glede na sestavo svojih čla
nov, denimo sindikat novinarjev, sodnikov... 
Tudi na ravni panoge bodo reprezentativni sa
mo tisti sindikati, ki delujejo za vse območje re
publike, vanje pa je včlanjena najmanj petina 
delavcev panoge. Najmanj 20 odstotkov član
stvaje tudi pogoj za reprezentativnost sindikata 
dejavnosti Odločbe o reprezentativnosti bo iz
dajalo republiško ministrstvo za delo. Za pri
merja vo z zakonsko ureditvijo zahodnega sveta 
naj omenim, da ima Francija štiri reprezenta
tivne sindikate, medtem ko v Nemčiji zakon de
lovanja poklicnih sindikatov ne ureja.
•Organiziranost sindikatov, ki jo bo 
predpisal novi zakon o reprezentativnosti 
sindikatov, je le podlaga za vaše skupno 
učinkovitejše sindikalno delovanje. Največ 
dela pa čaka prav svobodne sindikate, ki

ste najmočnejši. Ali lahko podaste social
no podobo Slovenije, ki jo nujno moramo 
predrugačiti, če ne želimo zdrsniti na samo 
dno socialne krize?

Namesto opisa te podobe naj go vore podatki, 
številke! Kar 60 odstotkov zaposlenih prejema 
plače, ki so nižje od po vprečne, to pa je 420.000 
zaposlenih delavcev! Med njimi je 50.000 ta
kih, ki prejemajo zajamčene osebne dohodke. 
Na nekajmesečno drezanje sindikatov se je 
vlada le predramila in pred kratkim sklenila 
povečati zajamčeni osebni dohodek od pre
jšnjih 4600 na sedanjih 6000 tolarjev. Sklep 
velja od I. oktobra dalje. Povedati pa je treba, 
da je v Sloveniji še 10.000 delavcev, ki preje
majo še nižje plače od zajamčene. Kako ti živi
jo, nihče ne ve, lahko le ugibamo.

Nekaj tisoč delavcev tudi po dva meseca ne 
dobi plače. Najbolj so ogroženi torej tisti, ki de
lajo, a ne vedo, ali bodo dobili izplačan vsaj mi
nimalni osebni dohodek. Najbolj žalostno pa je 
to, da jim ta znesek ne zadošča niti za preživet
je. Povprečna plača je bila leta 1989 še 1400 
mark, leta 1990 že za polovico manjša, danes 
pa smo pristali na 350 nemških markah in še 
grozi nevarnost, da se bo ta vsota za pol zmanj
šala. Ob tem je treba navesti še podatek, daje v 
Sloveniji 130.000 upokojencev, ki dobivajo 
—po septembrskih podatkih le do 5.000 tolar
jev pokojnine, gre pa za skoraj tretjino vseh 
upokojencev. Okrog 184.000odraslih in otrok 
pa dobiva socialne denarne pomoči, 82.000 
ljudi je brez dela. Skratka: 326.000 ljudi ali 16 
odstotkov celotnega prebivalstva Slovenije živi 
p izredno težkih socialnih razmerah petina za

naše republike je torej brez dela ali pa 
prejema tako mizemo plačo, da z njo ne more 
preživeti
• In kaj ob takšni hudi socialni stiski 
občutijo, kaj vam govorijo delavci?

Slovenski delavec ne vidi perspektive, boji se 
za socialni in materialni položaj, boji se za 
možnosti svojih otrok in mimo starost staršev. 
Enostavno se je znašel pred zidom, čez katere
ga ne vidi ali pa si ne upa pogledati, ker ga je 
odkritja strah. Ne glede na to, ali je zaposlen p 
gospodarstvu ali negospodarstvu, mu ostane le 
boj za preživetje Če mu ne bo uspelo zbrati do
volj denarja za nakup stanovanja, bo izpostav
ljen oderuškim najemninam ali pa bo ostal celo 
brez doma. Ob tem pa mora preživljati iz dneva 
p dan dražjo državo in armado svojih nezapo
slenih kolegov, med katerimi se lahko kaj hitro 
znajde tudi sam. Zaman pričakujemo, da bo 
tako zagrenjen delavec uspešen pri svojem de
lu, karje temeljni pogoj za razvoj.»Motiviran« 
je le z bojaznijo pred izgubo zaposlitve in misli
jo na preživetje. Usoda strokovnjakov je po
dobna. Posledica tega morečega pritiska je 
pomanjkanje iniciativnosti pri iskanju tržno 
zanimivih programov, gospodarski preobrazbi 
z bolj učinkovitimi sredstvi, kot so tehnološki 
presežki

Le p kratkovidnih družbah posvečajo vlade 
tem vprašanjem tako malo pozornosti kot naša. 
Za odnos vlade, ki p obdobju družbenega in 
gospodarskega preloma nima izdelanega niti 
socialnega programa, pa lahko uporabimo 
mnogo težji izraz od kratkovidnosti
• Pa ste z vsemi temi dejstvi»pritisnili« na 
vlado, skupščino?

Jasno, ob vsaki priložnosti ki se nam ponu
di Vendar smo, kot veste, naleteli na gluha 
ušesa. Naše zahteve zvenijo že kot refren, ki se 
ponavlja:

— naj vlada pripravi celovit pristop k pre
hodu na gospodarske spremembe glede na poli
tični položaj v Jugoslaviji in Evropi in pripravi 
socialni program;

— naj sprejme zakon o stečajih, ki bo dru
gače opredelil položaj delavcev zaradi stečaja 
— in vlogo sindikata;

— naj ob procesu ukinjanja delovnih mest 
ustvari pogoje za odpiranje novih; gre zlasti za 
zagotovitev ustreznih sredstev in ekonomskih 
spodbud, s katerimi bi odprli nov razvojni ci
klus in nova delo vna mesta (pošiljanje delavcev 
na zavod za zaposlovanje ni rešitev);

— naj parlament in vlada ustvarita pogoje 
za uresničevanje in izvajanje kolektivnih po
godb in sprejmeta zakon o kolektivnih po
godbah;

— naj takoj preneha administrativno ome
jevanje plač in vlada naj zagotovi poroštvo za 
izplačevanje zajamčenih osebnih dohodkov in 
nadomestil, določenih p zakonu za primere, ko 
podjetja nimajo sredstev, najkasneje pa do 18. 
p mesecu;

— naj se razbremeni gospodarstvo (in bru
to osebni dohodki), skratka, naj se poceni delo
vanje države.
• Socialna stiska delavcev je po vsem tem 
ie tako huda, da je ne bo možno omiliti 
drugače kot s čimprejšnjim dogovorom 
med vsakokratno vlado in delavstvom, 
kako naprej: ali s skupnimi prizadevanji

ali z nenehnimi stavkami, z uveljavljanjem 
(delavske) sile. Javnost ve, da si sindikati 
prizadevate za dosego socialnega partner
stva z oblas(jo (tudi novimi lastruki druž
benega premoženja). Kaj želite doseči s 
takšnim dogovorom?

Socialno partnerstvo zahtevamo predvsem z 
namenom, da bi dosegli spremembe sedanjih 
odnosov v družbi in večji vpliv delavcev v njej. 
Tako sindikati terjamo sodelovanje:

— pri oblikovanju in sprejemu ustave, ki bo 
s svojimi določbami zagotovila sindikalne svo
boščine in socialno-ekonomske pravice ter par
ticipacijo delavcev na ravni pravnih držav raz
vite Evrope;

— pri takojšnjem lastinjenju družbene last
nine, ki bo delavcem in upokojencem zagotovi
lo na neodplačan način solastništvo, skladno z 
njihovim prispevkom k povečanju družbenega 
premoženja;

— pri zagotovitvi soupravljanja delavcev, 
ki mora biti z ustavo opredeljeno kot ustavna 
pravica, ki je tudi zakon ne more omejiti in ki 
temelji na delu delavca;

— pri povečevanju vpliva sindikatov na 
oblikovanje in sprejem zakonov, ki urejajo 
pravni in socialno-ekonomski položaj in pravi
ce delavcev p parlamentu. V pravni in socialni 
državi je normalno, da sindikati svoja stališča 
in predloge v zvezi s tem usklajujejo z vlado in 
delodajalci ter p parlamentu;

— pri zagotovitvi celovitega pravnega var
stva člana in sindikalnega zaupnika; pravno 
varstvo pravic članov pred samovoljo poslo
vodnih struktur in delodajalcev, strokovno po
moč sindikatom p podjetjih in organizacijah te' 
zastopanje po pooblastilu so p sedanjih razme
rah prednostne funkcije sindikata.

• Če je gospodarstvo na tleh, ni kje vzet) 
denarja za izplačevanje socialnih pomoči 
za kolikor toliko uspešno socialno politi
ko. Kako je z gospodarstvom?

Gospodarstvo se utaplja p rdečih številka"- 
Septembra je imelo blokirane žiro račune 851 
gospodarskih podjetij s 172.000 zaposlenimi 
Plačilno nesposobna so postala tudi dobra p? 
djetja, za katere bi morala vlada poskrbeti, "" 
ne bi obtičala p stečajih. Nič čudnega torej, "" 
jedelavcemže vsegadovolj. Stavke v zdravstvu 
šolstvu in železniškem prometu so le uvod' 
obsežnejše socialne nemire nepredvidljivih rol' 
sežnosti in posledic.

Ljudem je nujno treba ponuditi ekonomsko 
perspektivo, jim zagotoviti socialno stabilnoi 
in sprotno reševanje življenjskih stisk. V nos' 
stvarnosti pa nastopa še dodatna razlika m& 
delavstvom in nekaterimi privilegiranimi slop 
ki pod plaščem modernega managemento O1 
privatizacije, brez učinkovitega družbene^ 
nadzora ropajo družbeno lastnino. Vse to lok' 
ko pripelje do socialnega izbruha, ki ga bo td' 
ko ali nemogoče obvladati ,
• Če delavci ne bodo imeli več besedo ko[ 
zadnje čase na svojem delovnem mestu, Pfi 
upravljanju podjetij, tudi ne bodo delali i 
vnemo, srcem. Naša vlada, kot vemo, ‘e 
kar precej časa pripravlja zakon o so
upravljanju. Kaj menite o vsebini tez 
pripravo tega zakona?

Zakonske teze, kijih je pripra vila vlada, 
lavcem sicer ponujajo soupravljanje, ne pa Otm 
možnosti zanj, hkrati pa ne omogočajo nujneg" 
ravnovesja p socialnem paktu med interes1; 
pravicami in dolžnostmi dela, kapitala in pol'; 
tike ter ne opredeljujejo strogih pravil ravnati]11 
partnerjev.

Delavci in sindikati so porinjeni na obrobje 
Vlada in parlament—podobno kot ob lastnin
ski, pokojninski in zdravstveni zakonodaji ^ 
tudi z zakonom o soupravljanju podirata p0- 
membne osnove socialne družbe. Zmanjševa
nje pravic in zaščite delavca vodi k izrivanj" 
delavca pri odločanju in s tem k njegovemu ral' 
laščanju, hkrati pa tudi v povečevanje brel' 
poselnostL

Tudi splošno družbeno razpoloženje delu n' 
naklonjeno, saj se namesto proizvodnje spo«' 
buja veriženje in mešetarjenje. Soupravljanj1 
delavcev je glavno orodje za ustvarjanje dna' 
bene učinkovitosti in odpravljanje zapostavlj"' 
nosti delavcev, zato ga je treba tudi ustavna 
opredeliti; parlament pa naj čimprej sprejmj. 
ustrezen zakon. Le tako se bo mogoče izogni" 
nihanjem pri obsegu pravic delavcev zarot" 
trenutnih političnih razmer. Čimprejšnje spre
jetje tega zakona bi tudi preprečilo strankam, 
da bi si v bližnji predvolilni bitki ustvarile poli
tični kapital z obljubljanjem širokosrčnih reši
tev tega vprašanja, ob njem pa bi največ izgubi" 
prav delavci in sindikati. „

VINKO BLATNI"

Zakaj Zarja 
ne more zažareti
KOVO MESTO — Marjan Ravbar, 
poslanec Zelenih, je na seji novomeške občin
ske skupščine 28.novembra zahteval, da vsi po
slanci in vsi lastniki dosedanjih družbenih sta
novanj do 15. decembra dobijo odgovore na 
več vprašanj. Zvedeli naj bi, kolikšna sredstva 
so bila porabljena za ustanovitev stanovanj
skega podjetja Zarja in od kod so šla, prav ta
ko, iz katerih sredstev in v kakšni višini seje 
financirala ureditev novih prostorov. Zahteval 
je odgovor z natančno navedbo bivših lastni
kov, katera osnovna sredstva in kolikšna fi
nančna sredstva so že bila prenešena na Zarjo. 
Zanima ga tudi, kje so se do sedaj zbirala sred
stva pobranih stanarin in zahteva natančno po
ročilo o pobranih stanarinah in njihovi porabi v 
letošnjem letu. Spraševanju se je pridružil po
slanec Robert Peterlin, ki ni bil zadovoljen z 
dobljenim odgovorom na postavljeno vpraša
nje, zakaj izvršni svet dovoljuje tako visoke po
dražitve stanarin. V sklepni fazi ustanavljanja 
stanovanjskega podjetja bo torej treba razčistiti 
stvari, ki bi jih verjetno morali mnogo preje.

Pogodba o ustanovitvi stanovanjskega po
djetja Zarja, delniške družbe, je bila slavnostno 
podpisana in p kleti restavracije Breg z odlič
nim šampanjcem zalita 30. oktobra. Podpisali 
so jo direktorji (oz. njihovi pomočniki) ustano
viteljev družbe, GIP Pionirja, IMV, Ljubljan
ske banke Dolenjske banke, Gozdnega gospo
darstva in Cestnega podjetja, ki so v Zarjo kot 
ustanovni delež prenesli stanovanja v vrednosti 
okrog 70 milijonov mark, seveda pred lastni
njenjem stanovanj po novem zakonu, ki bo za
deve gotovo v marsičem spremenil. Poštarji so 
si zadnji hip premisliti Zarja naj bi po ustano
vitveni pogodbi skrbela za gospodarjenje s sta
novanji in opravljala strokovna, administrativ
no—tehnična in druga dela za lastnike 
stanovanj, namen družbe pa je tudi investicij
ska dejavnost na področju stanovanjskega 
gospodarstva, pridobivanje, upravljanje in od
dajanje stanovanj. Dober teden po podpisu

ustano vitvene pogodbe je bil obja vljen tudi ja v- 
nipoziv za odkup delnic novega stanovanjske
ga podjetja, ki naj bi s polno paro začelo delati s 
L januarjem 1992.

Da med ustanovitelji stanovanjskega podjet
ja ni občine, ki ima po novem stanovanjskem 
zakonu 51 milijonov nemških mark vredno 
premoženje p obliki stanovanj po knjigovodski 
vrednosti, je bilo vsaj toliko čudno kot dejstvo, 
da med ustanovitelji ni, na primer, Krke kot 
firme z omembo vrednim stanovanjskim pre
moženjem, ali da Pionir soustanavlja v bistvu 
konkurenčno podjetje. Navsezadnje je Zarja 
otrok občinskega vladnega programa, prva 
dva moža občine, župan Marjan Dvornik in 
premier mag. Boštjan Ko vačič, pa sta ob podpi
su pogodbe o ustanovitvi Zarje delila navduše
nje z v.d. direktorja Stojanom Horvatom in av
torjem Edvardom Ovnom iz podjetja Sonce nad 
odličnostjo projekta, ki se ga bo kot inovacijo p 
slovenskem prostoru dalo celo prodajati Na 
občino se za urejanje razmerij nanašajo mnoga 
določila v pogodbi, občina pa naj bi navsezad
nje bila tudi največji delničar p Zarji Tako se 
vsaj da sklepati po pogodbi

Občinsko stanje p ozadju projekta naj bi po
pravili naknadno z odločitvijo o vnosu kapital
skega vložka občine p Zarjo, a seje zaenkrat že 
p izvršnem svetu zataknilo tudi pri tem. Postav
ljen pred dejstvo oz. pred pogodbo, na katero ni 
mogel vplivati, je novomeški gospodarski mini
ster, podpredsednik izvršnega sveta Andrej 
Kirm, o stvari izrekel kup pomislekov, pridru
žilo pa se mu je še nekaj članov izvršnega sveta. 
Menijo, da Zarja kot delniška družba na kapi
talski osnovi ne ustreza modelu stanovanjske
ga podjetja, kot je bilo zamišljeno v občinskem 
vladnem programu. Prenos tolikšnega občin
skega premoženja brez analize ekonomske 
upravičenosti p delniško družbo, da bi bila ta 
vendarle lahko ustanovljena, se jim zdi neod
govorno dejanje. Vprašljiv je vnos neprofitnih 
stanovanj v profitno podjetje. Četudi bi si po
djetje pridobilo licenco za upravljanje s tak
šnimi stanovanji, bi bilo v poslovanju podjetja

težko ločevati neprofitni in profitni del inf1' 
nančne učinke enega ali drugega.

Vprašljiv je vnos občinskih poslovnih pr°'. 
štorov v podjetje. Zakaj bi vsi delničarji N" 
upravičeni do dobička, pridobljenega na ral"" 
oddaje lokalov p mestnem jedru, torej do med' 
ne rente, kijo je vedno pobirala država? In k"' 
ko bi bilo z izvajanjem sprejete politike ii'r' 
šnega sveta o spodbujanju podjetništva s 
pomočjo poslovnih prostorov, če bi bili ti pretit' 
šeni v stanovanjsko podjetje? Problematične f 
zdijo tudi upra vljalske pra vice, kot so zamttr 
ne p pogodbi, saj niso skladne z deležem pre'. 
moženja. Če bi ostali delničarji nastopili skup"! 
proti občini, ki bi bila naj večji delničar, bi J 
namreč lahko preprečili u velja viti neki njen if' 
teres. Lahko bi se tudi zgodilo, da bi občino(tn 
ostali delničarji) počasi izgubljala pravico d°' 
tičanja najemnikov za posamezna stanovanj"- 
Po pogodbi se kapitalski vložki delničarje' 
vrednotijo po knjižnih vrednostih v družbo vi"' 
Ženih stanovanj, pravica določanja najemnik 
pa je vezana na pokritost tržne s knjižno vre"' 
nostjo stanovanj. Kot izhaja iz delegatski" 
vprašanj, zapisanih na začetku, pa je očitno,d" 
se v zvezi z ustanavljanjem novomeškega st"' 
novanjskega podjetja porajajo še drugi dvom" 
od tega, kje je bil vzet denar za ustanavlja, 
podjetja, do tega, kako je biti posebno v 7-a"_ 
njem času z vzdrževanjem stanovanj, pora"0 
stanarin itd. Ve se, vsaj tako je biti vedno z"lr' 
jevano, da so bile stanarine vedno mnogo pre' 
majhne celo za solidno vzdrževanje stanova"!' 
kaj šele, da bi z njimi gradili nova stanovanj"- 
Da bi biti v zadnjem času kaj drugače, ni verje 
ti. A če se podatki, četudi nehote, skrivajo, S 
porajajo dvomi, toliko bolj, če se zadeve preP1?. 
tajo z ustanavljanjem novih podjetij, delniški'" 
kapitalskih, mešanih družb, do katerih dan& 
javnosti ni pretiranega zaupanja ...

Vse, kar so izrazili v pomislekih vlad" 
»uporniki«, ni nujno, da se zgodi, se pa labk ■ 
V. d. direktorja Zarje, Stojan Horvat, j ib 0 
končni celoviti obravnavi zadeve v izvršno 
svetu zato ni uspel prepričati v nasprotno. Tak 
zaenkrat ni biti nič z vladnim blagoslovom 1 
vnos občinskih stanovanj (in poslovnih Pr0St" 
rov) v Zarjo po pogodbi, ki jo je izvršni svet d" 
bil na mizo šele, ko je bila podpisana. Ali 
Zarja res zažarela z novim letom ali ne in " 
sploh bo, tako tik pred zdajci še ni jasno. Kdo 
tem izgublja ali dobiva, pa tudi ne povsem 1 
vsem. . (■

Z. LINDIČ-DRAGA3
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BOŽANSKA
KOMEDIJA

Nebo nad firencami je še 
jasno modro, kot je bilo v času, 
ko je v zgodovini tolikokrat 
opevano mesto ob Arnu ob
ljubilo svojemu sinu Danteju 
Aligheriju sežig na grmadi, če 
ga dobi v roke. Tudi slovita 
Ravenna še stoji in sinji Ja
dran ji buta v bregove, kot ji je 
pred sedemsto leti, le da malo 
dlje od mesta kot nekoč. Na
plavine voda so prekrile zem
ljo, naplavine časa pa ljudi, tu
di najmogočnejše za življenja. 
Danes za mnoge sploh ne bi 
vedeli, ko bi jih pred pozabo 
ne bil otel Dante, in to na svo
jevrsten način, tako, da je nji
hova dobra ali zla dejanja in 
usode vpletel v speve Božan
ske komedije. S tem svojim 
najobsežnejšim delom pa ve
liki pesnik ni ustvaril le naj
bolj bleščečega epa italijanske 
renesanse, temveč se v Bo
žanski komediji kot v ogleda
lu iz najboljšega stekla sliko
vito zrcalijo doba in razmere 
njegovega časa.

Po vsebini je delo vizionar- 
no potovanje po treh kraljes
tvih onostranstva, peklu, vi
cah in raju, kakor si jih je 
takrat razlagala katoliška te
ologija in kot si jih je predstav
ljala bujna domišljija srednje
veškega človeka. To so pravza
prav tri stopnje očiščevanja 
duše ali njene katarze, od ka
terih je vsaka tudi pravcati 
mozaik tistega, kar so v sred
njem veku vedeli, čutili in 
občudovali. Pred bralcem se 
tako razvrsti ves strašni orke
ster Božanske komedije, v ka
terem so najrazličnejši liki iz 
antične mitologije, alegorične 
osebe in živali pa krščanski 
svetniki in cerkveni učeniki, z 
angeli in blaženimi.

Božanska komedija je za
mikala že prenekaterega slo

venskega pesnika in prevajal
ca, da bi jo prevedel, in to že 
pred desetletji. Tako smo od 
posameznikov res dobili ne
kaj poslovenjenih spevov, dva 
sta se s prevajanjem tudi pre
bila do konca in prevedla vseh 
14.233 verzov, s (pm se je na 
stara leta trudil tudi Alojz 
Gradnik, na res dober prevod 
pa je bilo treba čakati, dokler 
ga ni opravil mlajši človek. Le
tos so Dantejevo Božansko 
komedijo v prepesnitvi dr. An
dreja Capudra, zdajšnjega mi
nistra za kulturo v slovenski 
vladi, izdali tudi v Trstu — v 
Založništvu tržaškega tiska, 
in sicer v eni knjigi. Dr. Capu
der je to velepesnitev presajal 
v slovenščino več let, in sicer 
ob najstrožjem spoštovanju 
izvirnika, kar pomeni, da so 
tercine v prevodu ostale ter- 
cine, da je verz ostal italijan
ski enajsterec in da je ostala 
tudi terza rima. Pa ne samo to, 
prevajalcu je uspelo, da je po
slovenjeno besedilo gladko in 
v lepem jeziku. Stremel je za 
tem, da v knjigi ne bi bilo ne
jasnih in nerazumljivih mest, 
zato so malone na vsaki strani 
njegove opombe, pojasnila in 
kratki komentarji, dodani pa 
tudi grafični prikazi pekla, vic 
in raja. Tehtna in studiozna je 
prevajalčeva spremna beseda 
na koncu knjige, kjer sta kro
nološko predstavljena še Dan
te in njegov čas. Knjigo bogati
jo barvne reprodukcije slik 
koroškega umetnika Valenti
na Omana. Delo se prav gotovo 
uvršča med najpomembnejše 
dosežke slovenske prevodne 
književnosti 20. stoletja.

I. ZORAN

SREČANJA,
PORTRETI,
DEJANJA

Če nam je politična odjuga 
prinesla nekaj novih imen iz 
vrst zamolčanih ali prepove

danih pesnikov in pisateljev, 
ki so vsekakor vredna, da jih 
vpišemo med pomembnejše 
slovenske ustvarjalce, pa prav 
vse, kar prihaja zdaj med nas, 
ne predstavlja pretresljivo 
dobrih stvaritev. To potrjujejo 
tudi knjiga Ljenka Urbančiča 
Srečanja, portreti, dejanja, ki 
je izšla pri založbi M&M.

V knjigi so zbrani razno
rodni prozni zapisi, ki jih je 
avtor ustvaril v nekaj deset
letjih od 1942. do lanskega le
ta. Večina pripovedi je avto
biografskih, čutiti je pero čas
nikarja in publicista, a tudi 
politika, ki ostaja zvest svo
jemu političnemu prepričanju, 
zaradi katerega je moral na

tuje. V nekaterih zapisih, po
sebno v črticah iz mladih let, 
je izrazitejši literarni nadih. V 
celoti pa daje knjiga vtis, kot 
da gre za gradivo, ki še čaka, 
da ga avtor poveže in obdela v 
zaokroženo celoto, če odmis
limo politiziranje in ideologi- 
ziranje, ki ga je v knjigi precej, 
je mogoče najti v nekaterih 
zapisih močne stvari, ki bi bile 
vredne nadaljnje literarne ob
delave. Naj spomnim samo na 
prizor iz zapisa Kdo so bogovi, 
kdo volovi?, kjer avtor poroča 
o trenutku, ko je očetu sporo
čil, da se je med prvimi odzval 
oklicu generala Rupnika za 
ustanovitev Slovenskega do
mobranstva, in mu oče ob tej 
novici pljune v obraz, ali na 
zapis iz taborišča Gonars, kjer 
nek taboriščnik za stavo po
žre živo miš. To, da je avtor 
pripadnik politične emigraci
je in nekdanji domobranec, je 
premalo, da bi knjigo lahko 
uvrstili med pomembnejše. Ča
si vabljivosti prepovedanega 
so pač že mimo.

M. MARKELJ

PRIHODNOST
PODEŽELJA

Prihodnost slovenskega po
deželja! Kako prijetno to zve
ni ušesom, četudi bi bilo naj
brž bolj umestno, če bi naslo
vu pritaknili vprašaj. Podežel
je in z njim najtesneje pove
zano kmetijstvo sta namreč 
prav ta čas v veliki razvojni 
negotovosti, mlada slovenska 
država pa je zadnja, ki bi se 
smela s tem sprijazniti. Slove
nija ima že manj kot 7 odstot
kov kmečkega prebivalstva, 
vendar skoraj dve tretjini nje
nih državljanov živi na deželi, 
ki v preteklosti ni bila deležna 
take družbene skrbi kot ur
bana središča.

Načrten razvoj podeželja se 
pri nas šele dobro začenja. 
Kako težavne in kompleksne 
naloge zajema tovrsten orga
niziran poseg, o tem se lahko 
prepričamo na Bavarskem, 
kjer ta čas preurejajo 1.700 va
si, zadošča pa že tudi branje 
knjige Prihodnost slovenske
ga podeželja, ki jo je uredila 
dr. Ana Barbič, ruralna socio
loginja in profesorica na Bio
tehniški fakulteti v Ljubljani, 
doma iz Straže pri Novem me
stu, založila in izdala pa v na
kladi 1.000 izvodov v Seidlovi 
zbirki Tiskarna Novo mesto — 
dolenjska založba (urednik 
Franci Šali). V njej poleg Bar- 
bičeve sodelujejo še drugi raz
iskovalci slovenskega podeže
lja: Lojze Gosar, Anton Prosen, 
Peter Gabrijelčič, Pavel Gan
tar, Jože Dekleva, Draginja 
Nikolič, Marija Makarovič, 
Angelca Rus, Mara Rupena- 
Osolnik, Matija Kovačič, Ev
genij Azarov, Stanka Kukar, 
Jerica Tomšič-Lušin in Mateja 
Mešl. Kar zajeten spisek raz
iskovalcev, ki vsak po svoje 
osvetljujejo zahtevno temo, 
predstavljajo teoretične dosež
ke in nakazujejo tudi praktič
ne rešitve.

Čeprav se nekatere ugoto
vitve prekrivajo, knjiga celo
vito in jasno kaže, kaj vse bi bi
lo treba narediti, da bi spod
budili načrten in uravnotežen 
razvoj podeželja in kmetijstva.

Predvsem pa bi bilo treba 
vsem uresničevalcem tovrst
nih načrtov in idej položiti na 
srce, da na podeželju in v

kmetijstvu ni mogoče ničesar 
narediti in spremeniti brez 
tvornega sodelovanja kmeta 
in deželana samega. Razvoj se 
začne v glavi in srcu, strokov
njak pa se slednjega ne sme 
sramovati, sta zatrjevala iz
vedenca bavarske vlade, ko 
sta pred letom dni o tovrstnih 
posegih predavala slovenskim 
urbanistom na Sedlarjevem 
srečanju na Otočcu.

M. LEGAN

SKOZI LUČI 
IN SENCE

Eno izmed najboljših del, ki 
je nastalo v politični emigraci
ji, nosi naslov Skozi luči in 
sence. Pot}- tem naslovom je 
Ruda Jurčec, znan predvojni 
slovenski novinar in urednik, 
strnil v treh knjigah svoje 
spomine. Prvi del je že izšel pri 
Prešernovi družbi v zbirki Spo
mini in pričevanja.

Pisatelj nas s slikovitim je
zikom popelje od otroških let 
v Ormožu do odhoda na hu
manistično gimnazijo v Ljub
ljano. Prvi del konča z obdob
jem, ko postane študent poli
tične visoke šole v Parizu. Že 
od mladosti je imel razvit mo
čan čut in ljubezen do sloven
stva. Spremljal ga je celo nje
govo življenje, še posebej po
tem, ko je po drugi svetovni 
vojni odšel v Argentino. Zave
den Slovenec in pisec je ostal 
celo življenje, ali kot je nekoč 
zapisal:« Delo ljubezni ne mo
re nikdar iz verig in vezi mla
dosti.« Pisatelj se nam pred
stavlja kot dober pisec, saj je 
literarno barvitost učinkovito 
združil z novinarstvom. Da bi 
lahko spoznali celotno Jurče- 
čevo življenje, bo treba še ma
lo počakati na izid ostalih 
dveh delov. j DOrniŽ

BOŽIČ V PODOBAH 
IN SLIKAH

Božično in novoletno praz
novanje se bližata, treba bo 
poslati voščilnice, na božični 
večer bo kdo morda želel tudi 
globlje dojeti ta stari družin
ski praznik. Oboje mu ponuja 
knjižni paketek Založbe Mla
dike, ki je izdala knjigo BOŽIČ 
V PODOBAH IN PESMIH sku
paj z nekaj izbranimi starimi

božičnimi voščilnicami. Knji
go sta pripravila Janez Mušič 
in Jože Stabej. Osnova za iz
bor voščilnic, ki so natisnjene 
v knjigi (nekaj jih je prilože
nih za uporabo), je bila bogata 
zasebna zbirka božičnih voš
čilnic Janeza Lombergarja, za 
izbor božičnih pesmi pa je 
služila bogata zakladnica slo
venskih ljudskih in avtorskih 
pesmi. Slovenci imamo ogrom
no pesmi, ki se tako ali druga
če dotikajo božiča; božič je pač 
praznik s posebnim čarom in 
je spodbudil prenekaterega 
ustvarjalca k pisanju.

MiM

KNJIŽNI TELEGRAMI
— Mohorjeva družba iz Ce

lja je izdala redno letno zbir
ko, v kateri je šest knjig: MO
HORJEV KOLEDAR ZA LETO 
1992, Franca Puncarja priče
vanja DUHOVNIK V TABORI
ŠČU SMRTI, Ivana Sivca bio
grafski roman o znamenitem 
Slovencu Petru Pavlu Glavar
ju IN VEČNO BODO CVETELE 
LIPE, posodobljeno SLOMŠKO
VO BERILO, otroška slikanica 
Vojna T. Arharja ZAPISKI VE
SELEGA VRABČKA in priroč
nik ZA ZDRAVE RASTLINE 
Jožeta Mačka.

— Kar v desetih jezikih je iz
šla fotomonografija VATIKAN, 
za sočasno slovensko izdajo je 
oskrbela Državna založba 
lovenije.
— Pri Cankarjevi založbi so 

izdali slovensko izdajo slovi
tega TIMESOVEGA ATLASA 
SVETA
- NEZNANA SLOVENIJA je 

fotomonografija o Sloveniji, 
avtor fotografij je France Ste
le, avtor besedila Stanko Kli
nar, izšla pa je pri Cankarjevi 
založbi.

Lili

HUMU

I III_________II
| KRČNE ŽILE
| To je udomačen naziv za težave, ki so v zvezi z motnjami v venskem obtoku krvi v

spodnjih okončinah. Po statistiki svetovne zdravstvene organizacije motnje venske 
|jj: cirkulacije sodijo med najpogostejša obolenja sodobnega sveta.

č Glavnivzroki za pojav krčnih žil so okvare venskih zaklopk in\ 
dedne slabosti žilnih sten. K hitrejšemu pojavu in napredovanju bo
lezni pa pripomorejo nekateri škodljivi dejavniki, na primer stoječe

(Pi KRKk
za va& zdravje

DOLENJSKE TOPLICEs ZDRAVILIŠČE STRUNJAN} ŠMARJEŠKE TOPLICE

REHABILIZA CIJA BOLEZNI OŽILJA

I
5!

, delo, dviganje bremen, prisilni položaj nog in podobno

?::• Bolezen se r svoji najblažji obliki kaže kot otekline v spodnjem delu golena okoli 
gležnja, pojavijo se pri daljši stoji ali v drugih prisilnih položajih. Ponoči otekline 
delno ali popolnoma uplahnejo. Prizadeti tožijo, da imajo težke in utrujene noge ter 
krče, po katerih se bolezen tudi imenuje krčne žile. Kasneje se oteklinam pridružijo 
vidno razširjene žile. Najtežja oblika bolezni so močne otekline s pigmentirano kožo 
in ekcemu podobnimi spremembami ter končno razjedami Večkrat se kot komplika

cije pojavljajo različna vnetja, kotsošen(erizipel), tromboflebitisi (vnetje žil) in infi
cirane rane.

Bolezen se zdravi in preprečuje z različnimi metodami fizikalne terapije, zdravili in 
kirurškimi posegi Pri vseh oblikah zdravljenja je pomembno nošenje elastičnih 
kompresijskih nogavic, povijanje z elastičnimi povoji in gibalna terapija. Bolezen je 
napredujoča, če je ne zdra vimo in ne preprečujemo nastanka posledic motene venske 
cirkulacije. V Šmarjeških Toplicah nam je v veliko pomoč pri preprečevanju bolezni 
oz. zdravljenju posledic napredujoče bolezni naravni dejavnik — hipotermalna oli- 
gomineralna voda, katere zdravilni učinek dopolnjujemo s sodobno medicinsko 
opremo in z izobraževanjem bolnika.

REHABILITACIJA BOLEZNI OŽILJA 
V ZDRA VILIŠČU ŠMARJEŠKE TOPLICE

Napodročju rehabilitacije motenj krvnega pretoka v ožilju okončin dosega zdra vi- 
lišče Šmarješke Toplice že vrsto let opazne uspehe. Poleg klasičnih metod se zadnja 
leta uporablja sodobna oksigenacijska terapija, ki bistveno pripomore k povečanju 

sposobnosti  in zmanjšanju bolečin.

V program rehabilitacije so vključeni funkcionalno diagnostični 
pregledi, balneofizikalna terapija (vaje zaradi pomankanja kisika, 
specialne masaže, elektroterapija, kopeli), oksigenacijska terapija, 
dietna prehrana in izobraževanje bolnika.

V._______________________________________________________ ;______ X

Po zdravniški oceni stanja krvnega pretoka, funkcionalni diagnostiki (Doppler 
ultrazvok in klavdikacijski test) in laboratorijskih preiskavah krvi glede na dejavnike 
tveganja, zdravnik individualno določi program rehabilitacije.

Sama rehabilitacija obsega posebne oksigenacijske kure (hiperbolična ozontera- 
pija ali inhalacijska oksigenacija ioniziranega kisika med aktivnim oziroma pasiv
nim treningom) in enkratdnevno fizikalno terapijo. Uporablja se mehanoterapija 
(masaža s ščetkanjem, ročne in podvodne masaže) ali elektrostimulacijska terapija z 
biotropskim učinkom (laser terapija, štiricelične kopeli). Učinkovitost rehabilitacije 
zdravnik preverja z vmesnimi in končnim pregledom.

___*w%»\v.w.ww.v.v.v.v.v.v.w.v.v.v.w.w.v.v.v.%v.%v........................................................................................................................................................................................................................................................................................................................................ ...........................................
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S /eonjz sluzil 
trem vojskam

JL jL. oroški borci počasi marširajo v zgo
dovino. Iz novomeške občine so že odkorakali 
domala vsi, le Bevčev stric iz Šmarjete in Seni- 
čarjev Ivan iz Smolenje vasi še vztrajata na po
ložajih. Na njih nikoli ni bilo kaj posebno pri
jetno, kajti koroški borci, za razliko od tistih, ki 
so se bojevali za domo vino v drugi svetovni voj
ni, niso uživali kakih posebnih časti in ugodno
sti. Dolgo so jih nekako, tako kot njihovega 
neustrašenega vodjo generala Maistra, potis
kali v stran in šele kakih zadnjih desetlet let, ko 
je bilo za mnoge tako ali tako že prepozno, so 
spet prišli v ospredje kot pomebni krojilci slo
venske zgodovine. Res je, njihov veliki met na 
slovensko Koroško je uspel le začasno. Izgubo 
te nekoč slovenske pokrajine je pač pripisati 
nizu nesrečnih okoliščin, vendar pa, če ne bi 
pokazali odločnosti, spretnosti in poguma, 
kljub temu da so bile za njimi že strahote prve 
svetovne vojne, bi verjetno za vedno izgubili še 
več slovenskega ozemlja.

Ivan Seničarje bil rojen v Smolenji vasi tik 
ob koncu prejšnjega stoletja Doma so imeli 
kmetijo in kot je bilo za tiste čase običajno, je 
bilo pri hiši tudi veliko otrok. Tako je imel še 
pet bratov in dve sestri, on pa je bil najmlajši 
Pri hiši je bil poleg druge ži vine tudi par konj, s 
katerim je imel Ivan v mladosti še posebno vese
lje. S furanjem se je v tistih časih dalo tudi kaj 
zaslužiti, vsak denar pa je bil na kmetiji še kako 
dobrodošel, saj drugega zaslužka ni bilo. Ivan 
jez vprego vozil premog s Struge, kjer so ga ti
sti čas kopali, pa drva in hlodovino z Gorjan
cev, ob semanjih dnevih pa je zapregel koleselj 
in po bližnjih in daljnih sejmih prevažal kra
marje in njihovo robo. Medtem pa so že bobneli 
topovi na številnih evropskih frontah. Komaj

pa je Ivan dopolnil osemnajsto leto, že je dobil 
priložnost kanonado poslušati čisto od blizu. 
Cesar gaje poklical najprej v Ljubljano, kjer je 
bil tri tedne na urjenju, nato pa poslal na fronto 
v Galicijo.

Z Ivanom se pogovarjava o starih časih. V 
kuhinji sva, kjer v štedilniku prijetno toplo 
prasketa in se na mizi rubinasto lesketa rdeče 
vino z Blatnikov, bližnje vinske gorice. Tja je 
včasih Ivan rad zahajal, največkrat delat, pa 
tudi zato, da je v miru pokušal sadove svojega 
dela in užival ob razgledu na Gorjance in Pod
gorje. Danes mu tja bolj poredko zaide noga, 
kar je razumljivo, saj mu teče že triindevetdese
to leto, kak kozarček ga pa še zvrne vsak dan, 
da si dušo priveže. Za svojo starost je namreč 
Ivan še pravi korenjak in z ženo Alojzijo mar
sikaj postorita na mali kmetiji, na kateri gos
podarita kar sama, za ostalo pa dobita pomoč 
od številne družine, saj imata šest še živih otrok, 
štirinajst vnukov in deset pravnučkov.

»Kaj, toliko nas je že?« je Ivan ves presene
čen, ko preštevamo sadove, ki izhajajo iz nju
nega zakona, kateremu tudi že teče petinšest
deseto leto. Na starost se lepo dopolnjujeta. On 
je že nekoliko naglušen, zato mu žena »preva
ja« vprašanja, ki jih na prvi mah ne razume.
Ona pa bolj slabo vidi, ima pa on zato oči kot 
sokol in lahko še brez očal bere časopise. Da je 
»Dolenjec« najzvestejši hišni prijatelj verjetno 
ni treba posebej govoriti

»Imel sem presneto srečo, da sem bil vajen 
konj. Z njimi sem preživel vsa vojna leta. Naj
prej deset mesecev v Galiciji Tam sem bil v za
ledju fronte in dovažal municijo. V težki voz so 
bili vpreženi trije pari konj, jaz pa sem jahal 
spredaj. Neposredni nevarnosti tam nisem bil 
izposta vljen. Pra v tako sem jo kar srečno z vozil 
v Tirolah, čeprav je bila tam italijanska artileri

ja veliko bolj nevarna. Njihovi topničarji so bili 
dobri strelci, pešadija pa bolj zanič. Enkrat pa 
je šlo za las. Mojo vprego je napadel italijanski 
avion. Metal je bombe in streljal Konji so bili 
pobiti, jaz pa sem se stiskal k tlom. Če bi takrat 
eksplodiral voz, kijebilpolnmunicije, bi šel pa 
verjetno tudi jaz v zrak,« se najbolj zanimivih 
doživljajev iz prve vojne spominja Ivan.

Konec prve vojne je dočakal v bolnici Malo 
peš, malo z vlakom je končno le prišel domov. 
Toda ne za dolgo, kmalu je izbruhnil spopad na 
Koroškem in tam se je kaj hitro znašel tudi

Ivan. Spet je imel v rokah vajeti, spetje vozaril, 
toda tokrat je imel za tovor namesto municije 
kruh, ki ga je dovažal četam v Celovcu in oko
lici. Pravi, da je bilo življenje kar znosno, saj so 
bili prebivalci, večinoma Slovenci, zelo prijaz
ni Enkrat samkrat je šlo za nohte, takrat, koso 
preko Drave napadli Velikovec. Ivan kar ne 
more razumeti, kako da smo potem Koroško 
izgubili in kam so izginili vsi tisti Slovenci, ki so 
včasih živeli tam.

Koroški borec je bil Ivan šest mesecev, po
tem pa so njegov letnik poklicali v redno služe
nje starojugoslovanske vojske. Spet je dobil v

roke konje in še celi dve leti je moral z njimi 
tovoriti gorske topove po hercegovskem kršu. 
Ni čudno, da je bil vsega že do grla sit, ko je po 
petih letih le odloži! vojaško suknjo.

Sedaj v Smolenji vasi uživa pokojnino, ki jo 
je zaslužil pri železnici. »Če bi bilo veliko takih, 
bi šla država kmalu k vragu,« se pošali, misleč 
na to, da prejema pokojnino že petintrideset lel 
Pravim mu, naj nima slabe vesti, saj sta z ženo 
tej državi darovala tudi kar lepo število delov
nih rok. In kaj si sedaj na starost zaželi? »Ko bi 
nas le kmalu priznali!« pravi Ivan Seničar.

TONE JAKŠE

Na kmetiji 
je lahko 
dovolj kruha
D

JL V. azprave o belokranjskem kmetijstvu, 
bodisi črnomaljskem ali metliškem, se včasih 
vlečejo v nedogled Glede na to, koliko časa jim 
je odmerjenega, bi nekdo, ki Bele krajine ne 
pozna prav dobro, sklepal, da velja kmetijstvo 
za glavno gospodarsko panogo. A kaj, ko le 
čas, posvečen razpravam, ni pravo merilo. To
liko manj, če se debate vrtijo okrog tega, koliko 
ljudi lahko preživi kmetija, ali je sploh moč de
lati na njej, če ni vsaj en družinski član v1 službi 
in svojo plačo pridno vlaga v kmetijo. Občasno 
je slišati celo zahteve, da odgovorni, strokov
njaki ali bogve kdo pač povedo, koliko mora 
kmet obdelati in pridelati, da bo lahko preživel 
svojo družino. Odgovora ni bilo, a najbrž ne to
liko zaradi ignorance tistih, ki so ga zahtevali, 
temveč preprosto zato, ker ga je težko dati. Se 
toliko bolj za deželo, kakršna je Bela krajina s 
svojimi bogatimi ravnimi polji, griči in celo hri
bi, kraškimi vrtačami in kamenjem, skratka s 
svojo radodarnostjo in skopostjo.

Matija Absec iz Mihelje vasi pri Črnomlju 
pa se gotovo nikoli ni spraševal, ali bo njegova 
kmetija lahko preživela poleg njega še ženo 
Pepco in štiri otroke. Vedelje, da jih mora pre
ži veti. Seveda pa je za to potrebno veliko odpo
vedovanja in potrpežljivosti »Razumljivo je, da 
ne more dajati dovolj kruha za nekaj ust kmeti
ja z dvema kravama in takšnih je v Beli krajini 
največ. Z drobnjakarstvom, kakršno belo
kranjsko kmetijstvo v glavnem je, je težko gos
podariti, «pra vi A bsec, ki velja za enega redkih

velikih čistih kmetov v črnomaljski občini Do
kazal je, daje s 24 ha zemlje, od tega je 8 ha 
obdelovalne, nekaj pa je ima še v najemu, z 19 
glavami živine v hlevu ter 4.000 trtami ter z 
umnim gospodarjenjem moč iztisniti iz kmetije 
toliko, da družina lahko preživi

Prebivalci Mihelje vasi so hiše zgradili pod 
gričem, prav na robu ravnih polj, da so tako 
čim bolj obvarovali plodno zemljo. Že na prvi 
pogled je videti, da jim je veliko do tega, da bi 
bila čim bolje obdelana. Da pa bi si obdela vo še 
poenosta vili, so pred leti, ko so jim ru vali iz polj 
kamenje, sosedje med seboj sami izvedli koma
sacijo, kjer je le bilo mogoče. Parcele so sicer še 
vedno precej razdrobljene, vendar pa je obde
lava veliko znosnejša, kot je bila nekdaj. Nad 
vasjo pa se razprostirajo vinogradi in čeprav 
Matija trdi, da sta pri njih živinoreja, poljedel
stvo in vinogradništvo močno povezana in ne 
gre, da bi katero od tega zanemarjal, ga najraje 
zanese v vinograd In ko beseda nanese na vi
nogradništvo, je v njegovih očeh čutiti poseben 
žar. Malo tarnanja, ki ga je od vinogradnikov 
sicer pogosto slišati, je v njegovih besedah.

Matija že vsa leta sodeluje na razstavah be
lokranjskih vin in na semiškem martinovanju 
in je v teh letih že prejel za svoja vina precej pri
znanj. Modra frankinja, na primer, dobi vedno 
najboljšo oceno. Od belih vin pa da v oceno me
šano belokranjsko belo, laški rizling in šipon. S 
šiponom je bil na letošnji Vinski vigredi in na 
martinovanju celo edini. »To jeza Belo krajino 
nova dovoljena in priporočena sorta, vendar se 
ljudje manj odločajo zanjo, gotovo tudi zato, 
ker je sedaj manj obnov vinogradov. Mismosi- 
cer imeli mlad vinograd s šentlovrenko, ki pa se 
ni obnesla, zalo smo ga posekali in zasadili ši
pon. Tudi ko sem pozneje obnavljal vinograd 
sem se odločil za šipon,« razpreda A bsec. »Bela 
krajina je po podnebju in strukturi tal primerna 
za pridelavo grozdja, iz katerega je moč prede
lati visoko kvalitetna vina. Tega se Belokranjci

dobro zavedamo, vprašanje pa je, če bodo vsi 
zaradi draginje lahko obnavljali vinograde. 
Toda v naši družini bomo poskušali dati vse od 
sebe, da nam bo to uspelo. Upam, da bo vsaj 
regres za trsne cepljenke, sicer pa bo potrebno 
poseči v glavnem v svoj žep. Posojil si pri da
našnjih obrestih že ne upam jemati,« niza Mati
ja, ki je letos dodatno posadil 400 trt renskega 
rizlinga, načrtuje pa, da bo tam, kjer rasteta 
žametna črnina in modra frankinja, kmalu po
sadil okrog 700 trt laškega rizlinga ‘n 
sauvignona.

Vse to pa Matija načrtuje kljub temu, da da
nes vinogradnikom časi niso pretirano naklo
njeni. Za liter vina je na primer pred letom dni 
iztržil 3,5 DEM, letos le dobro marko. A Absec 
se zaveda, da vinogradi niso le od danes do ju
tri, da je potrebno misliti vnaprej, tam nekje v 
lepši bodočnosti pa naj bi bil kanček boljšega 
življenja tudi za vinogradnike. Kdaj bodo ti časi 
prišli, sicer ne ve, a takrat bo, upa, lažje vsaj 
enemu od njegovih sinov, ki se bo najbrž odlo
čil ostati na kmetiji

M. BEZEK—JAKSE

Šele ko gredo stvari 
navzkriž, je prav

reniranjeje specifična zadeva. Najboljši 
trening za kak šport je uk varjanje z njim. Vse dru
ge oblike vadbe so samo nadomestki Zato tisti, ki 
se ukvarjajo z vzdržljivostnimi športi — mednje pa 
spadajo tudi triatlonci — toliko časa porabijo za 
svojo specifično disciplino. Triatlonci veliko teče
jo, plavajo in kolesarijo.

Toda, kdor se intenzivno ukvarja z vzdržlji
vostnimi športi, ve, da med obremenitvijo in pre
obremenitvijo, treniranjem in pretreniranjem ter 
prilagoditvijo in poškodbami zaradi pretirane ra
be določenih delov telesa poteka zelo tanka črta 
ločnica. Vzdržljivostni športniki se najpogosteje 
poškodujejo zaradi pretiranih, nenehno se pona
vljajočih stereotipnih obremenitev. Najbolj jih 
skrbi prav to, kako bi se jim izognili Rešitev seje 
ponudila sama: število poškodb zaradi dolgotraj
nih enoličnih obremenitev je mogoče zmanjšati 
tako, da vadbo čim bolj spreminjamo, da si izmis
limo altemati vne oblike treninga ali da poskusimo 
z navzkrižno vadbo. .

Triatlonci imajo pred drugimi športniki veliko 
prednost, ker že sama narava njihovega športa 
zahteva navzkrižno vadbo. To pomeni, da izme
nično vadijo različne športe. S tem se izognejo po
udarjanju enega samega, recimo teku ali plava
nju. A čepra v garanje porazdelimo med tri športe, 
še vedno grozijo poškodbe zaradi pretirane rabe in 
številnih enako ponovljenih gibov.

Kondicija je iz dveh temeljnih sestavin: osred
nje ali srčnoožilne in obrobne ali lokalne mišične 
vzdržljivosti. Srčnoožilna kondicija je odvisna od 
treniranosti srčne mišice, ki kot črpalka potiska 
kri v delujoče skeletne mišice.

Trening za lokalno mišično vzdržljivost pa po
meni izboljševanje učinkovitosti mišic, ki oprav

ljajo mehansko delo, in sposobnost teh mišic, da 
uporabijo gorivo, ki vanje priteče s krvjo, to je ki
sik in energijske snovi

S kakršnimkoli vzdržljivostnim športom, ki po
žene frekvenco srčnega utripa do treninškega 
praga — ta znaša 65 odstotkov teoretičnega mak
simuma — lahko izboljšamo srčnoožilno kondici
jo. Lokalna mišična kondicija pa je zelo specifič
na in jo najbolje razvijamo tako, da rabimo 
določene mišice s tako hitrostjo in zaporedjem gi
bov, kot jih zahteva šport, v katerem želimo 
napredovati

Čisto vsak šport po svoje koristi, toda ne pozabi
te, daje kondicija zelo specifična stvar. Ko vadite 
kak šport, napredujete predvsem v tistem športu. 
Ko ste na startni črti havajskega Ironmana, vam 
sodniki ne bodo dali prednosti zato, ker ste si z 
dviganjem uteži razvili par prelepih prsnih mišic.

Toda, če bo prišel dan — in zagotovo bo —ko 
vas bo že samo misel na tisti trak katrana na dnu 
bazena poganjala v malodušje in ko se vam bo od 
njegovega vonja vzdigovalo v želodcu, a boste za 
kondicijo vseeno hoteli nekaj storiti, izberite eno 
od naslednjih vrst vadbe.
Trening z utežmi

Triatlončeva vadba z utežmi bi morala biti us
merjena k razvijanju lokalne mišične vzdržljivosti 
Uporablja naj lahko bremena, s katerimi mora 
vsako vajo velikokrat ponoviti Najbolje je, da se 
odloči za krožno vadbo z 10 do 12 vajami Vsako 
vajoje treba ponoviti 10- do 30-krat, izbrati pa jih 
je treba tako, da obremenijo različne mišične sku
pine. Tako začrtana vadba mora trajati nepreki
njeno vsaj 20 do 30 minut. Hitrost izvajanja in in
tervali počitka med posameznimi vajami morajo 
biti taki, da srce poženejo do frekvence, ki zago
tavlja učinek treninga. To naj bi bilo okrog 65 od
stotkov od maksimalne. Če je maksimalna frek
venca za določenega človeka 200 utr./min., bi to

pomenilo, da mora s krožno vadbo srce pognati do 
okrog 130 utr./min.

Krožna vadba zelo dobro vpliva na obe sestavi
ni kondicije: srčnoožilno in lokalno mišično. Kot 
pri vsakem treningu z utežmi je zelo pomembno, 
da se pred vadbo ogrejete, raztegnete mišice in 
sklepe in po vadbi iztečete ter mišice in sklepe po
novno raztegnete.

Aerobika
Beseda .aerobika' različnim ljudem sporoča 

različne stvari. Če vam pomeni neprekinjeno in
tenzivno vzdržljivosmo obremenitev, boste z njo 
izboljšali srčnoožilno vzdržljivost, toda previdno 
raztezanje v baletnem trikoju vam bo premalo po
spešilo srčni utrip, da bi lahko govorili o pridobi
vanju kondicije.

Aerobne vaje, s katerimi zaposlimo različne 
mišične skupine, pa nam bodo pomagale izboljšati 
gibljivost Ta posebej koristi športnikom, katerih 
specifične obremenitvejim ne puščajo veliko časa 
za sprostilne dejavnosti in raztezanje. Večja pro
žnost pomeni boljšo gibljivost hrbta, kar koristi pri 
kolesarjenju, bolj gibčen ramenski obroč, kar 
pomaga pri pla vanju, in bolj sproščene mišice nog, 
kar koristi teku. Delovanje mišic in narava aero
bike sta taka, da triatloncu neposredno za njegovo 
disciplino ne koristita, kot sprostilna dejavnost pa 
je aerobika čisto dobra

Veslanje
V nasprotju s tem, kar misli večina ljudi, je ves

lanje izredno intenziven vzdržljivostni šport, ki 
obremenjuje večino velikih mišičnih skupin, še 
najbolj pa mišice nog. V začetku zavesljaja dobra 
tehnika zahteva maksimalno krčenje nog, pri če
mer najbolj delata štiriglavi mišici obeh stegen. 
Velike skupine hrbtnih mišic nadaljujejo potisk, 
roke in ramena pa potegnejo veslo iz vode in nazaj 
k telesu. Ritem zavesljajevje od 24 do 36 v minuti 
Je torej počasnejši kot ritem teka ali kolesarjenja 
Noge se iztegujejo podobno kot pri kolesarjenja

Če želijo triatlonci dosegati vadbene učinke z 
veslanjem, potrebujejo tehnično znanje. Veslači se 
navadno brez težav preusmerijo v šport, kot je 
triatlon, ker so tek, plavanje in kolesarjenje obi
čajno že del njihovega vadbenega programa 
Triatlonci pa se morajo najprej naučiti veslaške 
tehnike, šele potem lahko pričakujejo koristi tudi 
od tega športa

Veslaški klubi nič kaj radi ne spodbujajo triat
loncev, da bi se jim pridružili, ker se bojijo, da se

bodo s posadko naučili veslati, nato pa jo bodo po
leti, ko triatlonska tekmovalna sezona sovpada z 
veslaško, zapustiti

Gorsko kolesarjenje
Gorsko kolesarjenje gotovo koristi srčnoožilni 

vzdržljivosti in od mišic zahteva več kot cestno. 
Pravijo, čeprav tega niso nikoli dokazali, da je 
gorsko kolesarjenje dva- do trikrat bolj zahtevno 
od cestnega Če vaj preganja čas, zajezdite kolo in 
se odpravite na strme klance. Kolovozi in stranske 
gorske poti so prijetna alternativa brezkončnemu 
asfaltu, s premagovanjem zaprek v naravi (če vam 
srce da da greste j poti v brezpotje) pa se boste 
vadili ravnati s kolesom, kar utrujenemu triatlon
cu veliko pomeni Vendar gorsko kolesarjenje ne 
more popolnoma nadomestiti cestnega Ritem 
vožnje je veliko počasnejši kot na cesti in če na 
gorskem kolesu uporabljate gladke pedale brez 
sponk ali trakov, lahko pozabite na tekoče ritmič
no delo mišic, ki so se ga noge naučile pri kolesar
jenju po cesti

Kolesarjenje po kolovozih in stranskih poteh je 
še posebej vabljivo, ko vas vreme prežene s ceste. 
Malo blata in pršenje dežja še nikogar ni odvrnilo 
od gorskega kolesarjenja
Smučanje

Pravi letni čas se bliža, da spregovorimo še ne
kaj besed o smučanja Če je tek na smučeh vaš 
šport, se že poleti lahko ozrete po rolkah. Po asfal
tu gre, da je kaj!

Alpsko smučanje je vznemirljivo, barvito, dra
matično (samo pomislite, koliko kosti je polomlje
nih vsako zimo!) in moderno. Kot nalašč za člove
ka ki goji javno podobo vsestranskega športnika 
Pa bo od tega tudi kaj koristi?

Za alpsko smučanje velja podobno kot za ves
lanje. Treba je znati, šele potem lahko pričakujete 
fiziološko korist. Pri smučanju se krčijo mišice 
nog. Vgla vnem so to izometrične obremenitve, pri 
katerih se mišice nog upirajo raztezanja Izoto
ničnih obremenitev, ki so značilne za tek, plavanje 
in kolesarjenje, skoraj ni, razen če niste na smu
čeh že pravi mojster, recimo mali lngemar 
Stenmark.

Toda naj .alpsko’ smučajo pozerji — pravi 
športniki se zaženejo v tek na smučeh. To je res
nično vzdržljivostni šport številka ena in nič nena
vadnega ni, da je med tistimi športniki, ki so jim 
izmerili najvišjo porabo kisika — to je merilo 
vzdržljivostne sposobnosti — veliko smučarjev te
kačev. Svetovna rekorderka v maratonu Ingrid

Kristiansen je začela kot smučarska tekačica Pri 
teku s smučmi se ciklično krčijo vse mišice nog: 
sprednje in zadnje stegenske mišice in mišice meč. 
Po prvem poskusu teka na smučeh ljudje odkriva
jo mišice, za katere niso nikoli vedeli, da jih imajo!

Smučarski tek vedno pogosteje omenjajo kot 
netravmatski šport, ker ne povzroča nobenih tres
ljajev, ki bi se preko nog prenašali na hrbtenico. Z 
njim razvijamo lokalno mišično vzdržljivost kol 
pri kolesarjenju, ni pa nenehnih udarcev s stopali 
ob tla kot pri teku. Z rokami se s palicami potis
kamo naprej in krepimo ter razgibavamo ramen
ski obroč.

O srčnoožilnih koristih smučarskega teka po 
sploh ni treba govoriti Tek na smučeh je idealna 
oblika vzdržljivostnega treninga in koristi vsem 
športnikom, ki si želijo pridobiti vsestransko 
kondicijo.

Doba čaščenja specializacije, ki se je iz vrhun
skega na žalost preselila tudi v rekreativni šport, 
se je s srečno iznajdbo triatlona končala. Nasprot
no, zdaj celo vrhunski športniki ugotavljajo, da 
mora biti del njihovega treninga tudi nespecifičen- 
To seveda ne pomeni, da bo v vrhunskem športu 
prišlo do revolucije. Za elitne dosežke je speciali
zacija nujna. Ni pa začetek in konec vsega 
treniranja.

Za rekreativne športnike je navzkrižni trening 
odrešitev. Napredujejo lahko brez moreče enolič
nosti, v katero so se pogrezali doslej. S pametmi 
prepletanjem športov, ki so tehnično različni, nji
hovi fiziološki učinki pa podobni, si bo marsika0 
prihranil prisilni počitek zaradi poškodb, ki so prl 
cikličnih vzdržljivostnih športih skoraj vedno po
sledica utrujenosti materiala zaradi pretirane ro-. 
be. Pa še nasvet za opremo: če boste pri poplavi 
angleških besed, ki jih uporabljajo trgovci, videu 
športne copate z napisom cross, to ne pomeni, da 
so namenjeni teku čez drn in strn. Namenjeni50 
navzkrižni vadbi, torej več športnim disciplin0'’1 
hkrati. Resnici na ljubo pa moramo povedati, d0 
obutvenega križanca, ki bi bil enako dober za dvo 
ali celo tri športe, ne morejo in ne morejo izdelati 
Tekaški copati so pač dobri samo za tek, ker ma
rajo blažiti drugačne obremenitve kol teniški- 
Slednji so za tek sicer pretrdi, a odlično ščitijo f0' 
go pred stranskim zvijanjem in nevarnostmi hitri', 
ga ustavljanja. Zato se nogam še vedno godi udi' 
bolje, čejim za različne športe privoščimo razltci 
obutev. Vsekakor pa odslej velja geslo: če ti gre 
dobro navzkriž, si na pravi poti. -,

JANEZ PENCA
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NAGRADA 
V STARO BUČKO

Žreb je izmed reševalcev 45. na
gradne križanke izbral BOŽA BREZ
NIKARJA iz Stare Bučke in mu za 
nagrado dodelil knjigo Slavka Dokla 
Uskoška princesa. Nagrajencu česti
tamo.

Rešite današnjo križanko in rešitev 
pošljite najkasneje do 16. decembra 
na naslov: Dolenjski list. Glavni trg 
24, 68000 Novo mesto, s pripisom 
KRIŽANKA 47.

REŠITEV 45. NAGRADNE 
KRIŽANKE

Pravilna rešitev 45. nagradne kri
žanke se, brano v vodoravnih vrsti
cah, glasi: IKS, SHEMA, STOP THE 
WAR, TVOR, MERA, IDILA, KK, 
IN CROATIA, KRAS, RIM, AKI- 
RA, EDINOST, MORAVSKO, 
OVAL, OLIVIN, MANILA, RA
DE, ETER, NUK, RAC, GANA, 
ATA.

Vsakdo izmed nas stoji sredi 
množice mrtvih.

M. KRLEŽA
Ljubezen po svojem bistvu ni 

konfliktna, ker povezuje v sebi 
dve globoki človeški potrebi: bli
žino in neodvisnost.

E. FROMM

NAGRADNA KRIŽANKA št. 47

Navade so nekaj, kar opraviš 
brez razmišljanja. Žaradi tega jih 
večina od nas tudi ima toliko.

F.A. CLARKE

Čudeža s svetnikovo krvjo ni?
Ali je čudežno kri sv. Januarija pripravil alkimijskega znanja vešč srednjeveški 

menih? — Kemične analize svetnikove krvi Cerkev ne dovoli
V kapeli neapeljske stolnice hrani

jo nadvse dragocene relikvije, po
smrtne ostanke sv. Januarija ali San 
Gennara, kot mu pravijo domačini. 
Neapeljčani ga nadvse pobožno časti
jo, imajo ga za velikega zaščitnika 
svojega mesta. Svetnik pa slovi daleč 
naokrog po čudežni moči svoje krvi. 
Med relikvijami sta najdragocenejši 
steklenički s svetnikovo strjeno krvjo. 
Nekajkrat na leto duhovnik vzame 
relikviarij v roke in pred očmi romar
jev se zgodi presenetljiva stvar — 
svetnikova strjena kri se spremeni v 
tekočo. Pravi čudež torej, eden red
kih, ki se še dogaja. Ali pa tudi ne. 
Znanstveniki, ki raziskujejo takšne 
pojave in jim skušajo najti primemo 
razlago, so čudež sv. Januarija posta
vili pod vprašaj.

Poglejmo najprej, kdo je bil sv. Ja- 
nuarij. Izročilo o njem je prepleteno z 
legendami, zato zanesljivih podatkov 
o njegovem rojstvu in kraju rojstva 
ni, bi pa smrtno užalili Neapeljčane, 
ako bi podvomili, da se ni rodil v slo
vitem mestu pod Vezuvom. Kot piše 
v knjigi Leto svetnikov, se je rodil 
sredi 3. stoletja v stari in ugledni ple
miški družini. Izbral si je duhovniški 
poklic, zaradi krepostnega življenja 
m dobre izobrazbe pa je kmalu postal 
škof v Beneventu. V času preganjanja 
kristjanov, ki ga je zaukazal cesar 
Dioklecijan (nam dobro znan po ču
doviti palači, ki si jo je dal postaviti v 
Splitu), je škof Januarij skrivaj obis
koval ujete kristjane v neapeljskih je
čah, jih tolažil in krepil v stanovitno
sti. Med enim od takih obiskov so ga 
prijeli in odpeljali pred cesarjevega 
namestnika Timoteja. Ker ga niso 
mogli pripraviti do tega, da bi zatajil 
vero, so ga mučili, potem pa so ga vr
gli v razbeljeno peč, a škofje ostal ne
poškodovan. Dali so ga na natezalni
co in mu izpahnili vse ude, vendar 
tudi to trpljenje ni premagalo njegove 
vere, zato mu je Timotej namenil 
strašne muke in smrt. Skupaj s še ne
kaj drugimi kristjani so ga v amfitea
tru izpostavili divjim zverem, da bi 
goreče vernike pri živem telesu raztr
gale. Toda zverine niso napadle krist

janov, taka moč je sevala iz mučene
ga škofa, zato so nazadnje krvniki 
dokončali svoje delo tako, da so škofa 
in ostale obglavili.

Legenda pripoveduje, daje bila pri 
obglavljenju navzoča kristjanka Ev- 
zebija, ki je vzela nekaj mučenčeve 
krvi in jo shranila v dveh steklenih 
posodicah. Ko so škofa pokopali v 
tamkajšnjih katakombah — danes 
slovijo kot Januarijeve katakombe in 
so mogočnejše in prostornejše od 
rimskih — so steklenički dali zraven 
obglavljenega trupla. Okoli leta 400 
so vse skupaj prenesli v cerkvico pred 
neapeljskimi mestnimi vrati. V 9. stol. 
so njegovo truplo selili v Benevent, le
ta 1497 pa nazaj v Neapelj, kjer so 
svetniku v čast prizidali k stolnici 
krasno kapelo in vanjo položili nje
gove posmrtne ostanke. Nad vhod so 
v latinščini vklesali: »Svetemu Janua- 
riju, ki je s čudežem svoje krvi rešil 
Neapelj lakote, kuge in ognja z Vezu
va, svojemu someščanu, zavetniku, 
varuhu.«

Čaščenje škofa in mučenca sv. Ja
nuarija seje v Neaplju začelo kmalu 
po njegovi smrti, močno pa seje utr
dilo po silnih izbruhih Vezuva v 17. 
in 18. stoletju. Takrat so v procesiji 
nosili Januarijeve posmrtne ostanke 
po mestu in ga prosili za zaščito pred 
ognjem iz vulkana. Prepričani so, da 
so bili na svetnikovo priprošnjo usli
šani in je Bog odvrnil hudo nevarnost 
od mesta. Neapeljčani še danes več
krat na leto počastijo svetnika. Zbere
jo se v stolnici, kjer na veliki oltar pri- 
neso glavo sv. Januarija, shranjeno v 
dragoceni skrinjici, in monštranco s 
stekleničkama njegove strjene krvi. 
Temnikasta in stijena kri postane za 
nekaj časa ponovno tekoča. To je 
sloviti čudež sv. Januarija, kije bil vse 
do pred kratkim nepojasnjen.

Čudež je čudež in znanost običajno 
z njim res nima kaj opraviti. Za čudež 
sv. Januarija pa italijanski strokov
njaki menijo, da imajo pri roki 'pri
memo razlago. Kemik Luigi Gar- 
laschelli je v rpviji Nature opisal 
postopek, ki 'omogoča omenjene 
spremembe domnevne krvi. Posto

pek ni tako zapleten, da ga ne bi zmo
gel obvladati tudi kemije oziroma ti
stikrat alkimije vešč srednjeveški 
menih. V okolici Neaplja je imel na 
voljo vse surovine zanj, vključno že
lezov klorid, ki gaje najti v ognjeniš- 
kih mineralih na pobočjih Vezuva. 
Primerna mešanica krede in železo
vega klorida namreč tvori snov, ki se 
spremeni v tekočino, ako sejo potre
se.

Je torej kdo »obdelal« ostanke 
svetnikove krvi na ta način in ji pridal 
moč čudežne spremembe? Odgovor 
bi lahko dala kemična analiza svetih 
ostankov, ki bi pokazala, ali je v ste
kleničkah dodana omenjena mešani
ca, vendar Cerkev ne dovoli, da bi 
kemiki brskali po dragocenih in sve
tih relikvijah.

Da je za čudežne spremembe naj
brž res zaslužna kemija, namigujejo 
podatki, ki govore, da se je čudež 
zgodil tudi takrat, ko je posodico imel 
v rokah draguljar, ki je imel nalogo 
relikvije umetelno okrasiti. Kdo je bil 
sposobni menih, kije v srednjem ve
ku znal pripraviti čudež, ne bomo 
najbrž nikoli zvedeli, zasluži pa 
občudovanje svojih naslednikov, ke
mikov.

MiM

Lepota je manifestacija narav
nih zakonov, ki nam bi bili brez 
njene pojavnosti večno skriti.

W. GOETHE

Premagano
kajenje

Ali bi se radi odvadili kajenja, pa 
se nikakor ne morete odreči tej 
zdravju zelo škodljivi navadi? Naj
brž ste poskusili že vse mogoče, da 
bi odpravili navezanost na nikotin, 
a se boj nikakor noče končati z vašo 
zmago. V tolažbo naj bo zapisano, 
da niste osamljeni. Takih trpinov je 
po vsem svetu zelo veliko. A če lah
ko kaj verjamemo časopisnim ve
stem, potem so kadilci, ki z lastno 
voljo niso kos zasvojenosti, končno 
le dobili pripomoček, ki jim bo od
ločilno pomagal pri opuščanju ka
jenja.

Gre za protikadilske obliže nico- 
derm, ki sojih izdelali v kalifornij
ski družbi Alza. Izumili in preskuša
ti so jih začeli že pred več leti, a so 
šele zdaj dobili vsa ustrezna potrdila 
za prodajo na trgu, se pravi, da so 
učinkoviti in da niso škodljivi. Čez 
mesec dni se bodo pojavili tudi v tr
govinah evropskih držav.

In kako protikadilski obliži delu
jejo? Kadilec si v obdobju, ko se 
odvaja kajenja, nalepi obliž na kožo 
in ga vsakih 24 ur zamenja z novim. 
Narejeni so tako, da preko kože od
dajajo v organizem določeno koli
čino nikotina, s čimer pomagajo 
uporabniku premagovati kadilske
ga mačka in potrebo organizma po 
strupu. Stvar se je pri poskusih do
bro obnesla.

Za smeh, a zbuja skrb
Smejalni plin nevarno ogroža ozračje — Uničuje 
ozon in pospečuje učinek tople grede — Odgovor

nost tudi na človeku
Dušikov oksid je poznan kot sme

jalni plin, vendar pa njegovo delova
nje na naše ozračje na obrazih stro
kovnjakov zbuja vse drugo prej kot 
smeh, saj deluje v višjih zračnih pla
steh kot prava ekološka pošast. Uni
čuje več ozona kot ČfcC in je 
200—krat bolj učinkovit od ogljiko
vega dioksida pri pregrevanju plane
tarne atmosfere. V ozračju gaje sicer

Trg z živalmi
Črni trg ponuja vse, če je 

denarja dovolj
Ljubiteljev slonovine, bodal z rezlja

nim ročajem iz nosorogovega roga, ek
sotičnih krzen, nagatenih ali živih red
kih živali, jedi iz organov izbranih 
divjih živali ni nikoli manjkalo, odkar 
pa je svet postal majhen in trgovina s 
temi stvarmi deluje s celine na celino, je 
tovrstno ljubiteljstvo postalo nevarnost, 
ki resno ogroža mnoge redke živalske 
vrste. Slonu in nosorogu, ki padata pod 
kroglami divjih lovcev zaradi oklov in 
roga, se v žalostni vrsti ogroženih pri
družujejo še mnoge druge dlakaste in 
pernate živali. Poročilo o tovrstni nedo
voljeni trgovini na jugu Kitajske, ki ga 
je izdala Svetovna organizacija za var
stvo divjine, je prav zgovorno.

Na svetu ni živali, ki bi bila bolj ce
njena, kot je veliki panda, belo—črni 
medved, kije postal simbol Kitajske in 
prizadevanj za zaščito divjine. Žival je 
že tako hudo ogrožena zaradi naravnih 
vzrokov — krčijo se namreč bambuso
vi gozdovi, kjer panda edino lahko pre
živi — poleg tega pa jo vse bolj ogroža
jo tudi divji lovci. Za krzno pande je 
treba odšteti nekaj desettisoč dolarjev, 
par živih mladičev pa stane 112.000 do
larjev. Lahko si zamislimo, kako ne
premagljiva je takšna denarna vaba za 
divje lovce in tihotapce, saj je kitajska 
povprečna mesečna plača skoraj štiriti- 
sočkrat (!) manjša.

Posel cveti tudi s krznom drugih živa
li. Kupiti je mogoče celo krzno že skoraj 
povsem iztrebljenega amurskega le
oparda; na svetu živi vsega 40 teh živali. 
Ni težav z nabavo krzna zlate opice, gi
bona ali katere koli druge živali. Mogo
če je kupiti orla, redko zlato ribico, ko
librija. Poročilo našteva okrog 100 
različnih živalskih vrst, ki se iz divjine 
selijo mrtve ali žive h kupcem, ki zmo
rejo dovolj denaija. Žalostna reč, ni kaj.

Sistem je neploden, zato sovra
ži vse, kar se rojeva, raste in se 
premika. Edino, kar lahko rodi si
stem, so zapori in pokopališča. 
Edini, ki jih lahko rodi, so jetniki 
in trupla, ovaduhi in policisti, be
rači in emigranti.

E. GALEANO

Žalostno je, da junaki hudobije 
imajo v svetu več občudovalcev 
kot dobri junaki.

O.F. BABLER

Smrtnik, v čigar srcu je usahni
la želja, postane nesmrten. Smrt
nik, v čigar srcu je razvezan vo
zel nevednosti, postane nesmrten.

TIRUVARALA

izredno malo v primeijavi z drugimi 
sestavinami, kakih 300 delcev na mi
lijardo delcev zraka, torej le za tiso
činko količine ogljikovega dioksida, 
vendar mu kljub temu pripisujejo kar 
tri odstotke pri ustvarjanju učinka to
ple grede. Koncentracija tega plina 
počasi narašča, ne da bi strokovnjaki 
vedeli zakaj. Prav to jih najbolj skrbi. 
Znano je namreč, da traja najmanj 
150 let, predno se smejalni plin raz
gradi v ozračju.

Plin nastaja naravno kot posledica 
delovanja bakterij v tleh, naraščanje 
količin tega plina v ozračju pa stro
kovnjaki pripisujejo človekovi de
javnosti. Doslej so menili, da nastaja 
predvsem pri izgorevanju fosilnih go
riv in pri požiganju tropskih gozdov, 
vendar so novejše meritve pokazale, 
da na ta način pride v ozračje le del 
plina. Odkod torej preostali plin?

Odgovor še ni v celoti znan, sez
nam izvorov plina pa so že dopolnili. 
Ugotovili so, da ga nekaj pride od 
uporabe umetnih gnojil v kmetijstvu, 
nekaj ga prozvede zobozdravstvo in 
nekaj živilska industrija. Kemik Mark 
Thiemens s Kalifornijske univerze je 
odkril še en, dotlej neznan vir — in
dustrijo najlona. Izdelovalci najlona z 
vsega sveta sprostijo v ozračje okrog 
660 tisoč ton.plina letno. Veliki pro
izvajalci najlona so obljubili, da bodo 
v naslednjih petih letih proizvodnjo 
preuredili tako, da bodo večino plina 
polovili in reciklirali.

»Brez dvoma je treba nekaj naredi
ti,« pravi Thiemens, »in to takoj!«

Zoper glavobol
Odkrili učinkovito zdra- 

vilo proti migreni
Na milijone ljudi je na svetu, ki jim 

življenje grenijo napadi migrene. Za 
to kronično bolezen so značilni 
občasni napadi močnega glavobola. 
Bolečine lahko trajajo nekaj ur, lahko 
pa tudi ves dan. Glavobol spremlja 
splošna slabost, solzenje, potenje, vr
toglavica in tudi bruhanje. Napade 
migrene povzročijo telesni in duševni 
napori, sama bolezen pa je večkrat 
podedovana.

Pravega zdravila zoper migreno 
medicina .pravzaprav dolgo ni imela 
pri roki. Zdravniki so skrb usmerjali 
predvsem na lajšanje bolečin in na 
dajanje preventivnih zdravil, ki se 
smejo jemati samo pod zdravniškim 
nadzorstvom. Ljudje, nagnjeni k mi
grenam, so še največ naredili zase, če 
so omejili kajenje, uživanje alkohola 
in se ogibali nepotrebnim telesnim in 
duševnim naporom. V bližnji pri
hodnosti ne bo več tako. Kot poroča
jo v časopisu Ameriške zdravstvene 
zveze, so uspešno opravili testiranje 
novega zdravila, ki ni učinkovito le, 
če ga jemljemo pred napadi, marveč z 
njim uspešno posredujemo tudi sredi 
napada migrene. Gre za sumatripan, 
ki je po sestavi soroden serotoninu, 
naravni kemikaliji, ki nastaja v člo
veških možganih. Zdravilo bodo ver
jetno kmalu odobrili in bo v prodaji 
že prihodnje leto.

Pesništvo je prava absolutni 
resničnost... Bolj ko je kaj pesniš 
ko, boli ie resnično.

absolutna

ko, bolj je resni
NOVALIS
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Bliža se konec leta in z njim prazniki, ki bodo letos daljši kot nekaj desetletij 
nazaj, saj bomo prvikrat po vojni praznovali božične in novoletne praznike 
kot dela proste dneve vse do 3V januarja prihodnjega leta. Novi zakon o 
praznikih nam je dal skupki 14 praznikov in dela prostih d kar nas v 
•svetu uvršča med bolj »prazničen« narod. Graf kaže, kolik ■ a prostih 
dni imajo v nekaterih državah.

Preveslal Pacifik
134 dni sam v osemme- 

trskem čolnu
Francoski avanturist Gerard D’A- 

boville je napravil podvig, s katerim 
se je vpisal v zgodovino pomorstva 
kot prvi človek, kije preveslal največ- 
ji svetovni ocean. Za ogrevanje in na
biranje izkušenj je leta 1980 preveslal 
Atlantik, letos pa seje lotil še mogoč
nega Tihega oceana.

Podvig je skrbno pripravil. Pot je 
začel 11. julija izpred mesta Chosi 
pred Tokiom, kljun posebej prireje
nega osemmestrskega čolna z ime
nom Sector pa je usmeril proti San 
Franciscu na ameriški zahodni obali. 
Pred njim je bilo 11.329 kilometrov 
vodnega prostranstva. Pot je trajala 
celih 134 dni, torej je v povprečju 
vsak dan preveslal 84.5 kilometra, 
naredil okrog 6 milijonov zavesljajev 
in preživel 3216 ur popolne samote 
na vodi. Preživel je tajfun, na mogoč
nih pacifiških valovih seje 34—krat 
obrnil. Vendar seje čoln, ki gaje sam 
skonstruiral, dobro obnesel in je 
D’Abovillc v njem varen prebil pre- 

-vračanja in hude nevihte. Na koncu 
plovbe je sicer pristal precej severneje 
od San Francisca, a zmagoslavje ni 
bilo zato nič manjše.

MOJA PUNČKA
Bila sem kmečki otrok. Igrač v ti

stih časih ni bilo, tudi v trgovinah 
ne. Krošnjarji Ribničani pa so vča
sih zašli tudi v našo vas. Poleg vse 
mogoče suhe robe je kateri prinesel 
tudi kakšno leseno igračo. Spomi
njam se lesenih konjičkov na koles
cih in majhnih škafcev, oboje mi je 
bilo zelo všeč. Pobožno sem prosila 
starše, da bi konjička ali škaf ec ku
pili. Ker pa pri hiši nikdar ni bilo 
denarja, še za večje potrebe ne, se 
mi ta želja ni nikoli spolnila Tudi 
Miklavž mi ni nikoli prinesel nobe
nih igrač. Le vse to, kar je bilo pri 
hiši: suhe hruške, jabolka pa tudi 
adamovo jabolko, t.j. nešplje. Še za 
bonbone se ne spomnim, da bi jih 
kdaj dobila.

Ko sem bila osnovnošolka me je 
doletela sreča Dobila sem punčko 
iz celuloida. Dala mi jo je teta Pun
čko je že dolgo prej imela sestrična 
Neža, ki je bila starejša od mene. 
Kot otrok sem včasih šla k teli čez 
noč, zato da sem imela naslednji 
dan bliže šolo. Ko sem ob nekem 
takem obisku dobila punčko, sem jo 
vzela naslednji dan s seboj v šolo le
po zavilo v paket. Namesto v razred 
pa sem jo raje odnesla na pošto, da

co. Stemnilo se mi je pred očmi in 
zajokala sem. Tako mi je bilo hudo, 
da tudi po prihodu domov zvečer 
niti spati nisem mogla.

Punčka je bila že prej »invalid«, 
bi mi jo poštna uslužbenka spravila saj je imela celo glavo zalepljeno, 
za čas pouka. Med poukom sem bt^Bog ve, katero deklico je osrečila, 
la vsa nestrpna in komaj sem doča- ko je bila nova, sajje že Neža dobila
kala konec pouka. Vsa srečna sem 
hitela na pošto po paket In srečna, 
presrečna, da imam zaresno pun
čko, sem ne tako daleč od šole paket 
odprla. To je bilo na vrhu Riben-

staro. Vseeno pa sem se s punčko 
veliko in z veseljem igrala, pred
vsem sem ji krojila oblekice. Mami 
ni bilo vedno všeč, da sem se skriva
la v kakšnem kotu in rezala krpe ati

skih borštov. In joj mene, zgodila se oblačila, ki jih je mama hranila kot 
je nesreča. Še sedaj ne vem, kako se še uporabne, 
je dogodilo, da sem pohodila pun- Neža je dobila novo punčko, več-
čko in ji popolnoma zdrobila nogi- jo in seveda lepšo od moje. Ko sem

bila pri njej, sem bila vsa srečna, če 
sem jo smela prijeti v roke. Kaj bi 
dala, da bi tudi jaz dobila novo in ce
lo punčko! Ampak to so bile le sa
nje. Bila je tako lepa, da sem bila 
srečna, tudi če sem jo lahko samo 
gledala.

Časi so se spremenili Takih po
božnih želja andanes gotovo nima 
noben otrok več. Punčk, avtomobil
čkov, medvedkov in drugih lepih 
igrač je vsepovsod dovolj, celo v 
smeteh jih je najti, in to ne samo v 
mestu, ampak tudi na kmetih. Mi 
igrač nismo poznali, vsaj na podeže
lju ne. Naša igra je bila šola, doma 
delo in paša živine. Pa smo bili 
vseeno srečni, morda \>olj kot dan
današnji, ko so vsega presiti
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Dvesto Brajdičev v računalniku
Pogled v računalnik novomeških sodnic za prekrške, ki pove veliko tega — Vsak 
____________ Rom z več deset kršitvami — Kdo bo nosil pošiljke?

NOVO MESTO — Romske problematike na Dolenjskem je toliko in toliko
krat je že bila predstavljena, daje težko o njej napisati karkoli novega, javnosti 
še neznanega in prikritega. Še zlasti, ko gre za njihova kriminalna dejanja, kr
šitve in prestopke, ki jih Dolenjci bolj ali manj redno občutimo na svoji koži. 
Znano je med drugim tudi, kako peščica novomeških Romov, ki predstavlja 
bora dva odstoka vsega tukajšnjega prebivalstva, zagreši kar četrtino vseh 
kaznivih dejanj, še veliko bolj šokantni podatki pa se kažejo v računalnikih no
vomeških sodnic za prekrške.

IZGINILE OKRASNE KAPE — Še 
neznani storilec je 30. novembra zvečer z 
osebnega avtomobila golf, last Janeza Ra
tajca s Pristave, odmontiral štiri okrasne 
kape koles. Vozilo, parkirano pred bife
jem v Račjem selu, je bilo prikrajšano za 
vrednost 3.000 tolarjev.

TAT V BILJARDNEM KLUBU — V 
času med 29. in 30. novembrom je nekdo 
obiskal pisarno biljard kluba v Germovi 
ulici v Novem mestu in Marjanu Lapajne- 
tu odnesel 4.000 tolarjev.

IZGINILI USNJENI ŠKORNJI — 
Neznani predrzne?, je 29. novembra med 
9.40 in 14. uro obiskal garderobo SŠTZU 
v Novem mestu in dijaku s Potoka zmak- 
nil usnjene moške škornje, vredne vsaj pet 
tisočakov.

PREREZANA ZRAČNICA — 36- 
etni J. U. iz Gornjih Ponikev je utemelje
no osumljen, daje med 18. in 20. novem
brom prerezal gumo na osebnem avto
mobilu, parkiranem v tem kraju. Lastnik 
je oškodovan za 2.600 tolarjev.

PEŠEC
JE OBLEŽAL MRTEV
GRADAC —28. novembra ob 20.20 

je 31-letni Marjan Molek iz Gradca peša
čil po desnem robu regionalne ceste, ki 
vodi iz Podzemlja proti Gradcu. Med hojo 
po klancu navzdol je iz nasprotne smeri z 
osebnim avtom Nissan patrol pripeljal 33- 
letni Zvonko Gerbcz z Laz. Ko je pripeljal 
dp pešca, je slednji nenadoma skočil na 
vozišče, pri čemer ga je avtomobil zadel; 
Molek je padel na pokrov motorja, nato 
pa mrtev obležal na cesti. Kako silovit je 
bil udarec, pove podatek, da je bilo škode 
na zviti pločevini za 60.000 tolarjev.

Za začetek nekaj domala neverjetnih 
številk. V računalniško evidenco seje s 
takimi ali drugačnimi kršitvami zgolj na 
območju novomeške občine — če ver
jamete ali ne — zapisalo 177 oseb s pri
imkom Brajdič; med kršitelji je še 61 
Hudorovcev, 41 Jurkovičev, 40 Hudo- 
rovičev, da najznačilnejših romski pri
imkov ne naštevamo naprej. Vso raz
sežnost dela, ki ga novomeškim sodni
cam za prekrške dajejo Romi, pa seveda 
pokažejo šele dodatni podatki. Ni ga

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Biološki inštitut novomeške 
Tovarne zdravil Krka je bil letos 
tarča dokaj številnih obiskov ne
znanega dolgoprstneža. Neznano 
kdaj je odnesel za kar 25.000 tolar
jev raznih predmetov, med drugim 
tudi pH-meter, zlato zapestnico, 
elektronsko radio budilko in elek
trično budilko. V šoli so nas učili, da 
je predvsem pH-meler nepogrešljiv 
pripomoček tovrstnih ustanov, manj 
zanesljivo lahko to trdimo za zlato 
zapestnico ali radio budilko.

• 28. ali 29. novembra je nekdo 
vlomil v klel stanovanjskega bloka 
na Zagrebški cesti v Novem mestu 
in Mariji Drobnič odnesel pet ko
zarcev vložene paprike, globoko pa 
segel tudi v zamrzovalno skrinjo in 
sunil kar 25 zmrznjenih piščancev. 
Nepridipravu bodo skušali možje 
postave dopovedati, da dneva repu
blike ne praznujemo več.

• V noči na 26. no vember so ne
znanci obiskali ograjeno delovišče v 
Potočni vasi in tam ljubljanskemu 
Elesu ukradli za 80.000 tolarjev 
bakrene žice. Geografski položaj 
delovišča je dokaj zanesljivo vodilo 
pri iskanju storilcev.

Gozdarja na svojo pest
ie V. in Janez Ž. utemeljeno osumljena, da sta na 

črno posekala blizu 3 hektarje
Jože V 
golo in seveda

gozdov
KRŠKO—Ni jih malo — in to potr

jujejo tudi vsakodnevni primeri — ki si 
moratorij na sečnjo gozdov razlagajo 
precej po svoje. So taki, ki pravijo, daje 
s samostojnostjo Slovenije nastopila 
tudi njihova neodvisnost od gozdarskih

V SOBOTO
BREZPLAČNI PREGLEDI

ČRNOMEU, OTOČEC — Avto- 
moto zveza Slovenije pripravlja to soboto, 
7. decembra, med 9. in 16. uro v svojih 
tehničnih bazah brezplačno akcijo »Pri
prava avtomobila za zimsko vožnjo«. Us
lužbenci AMZ bodo pregledali avtomobi
le, svetovali, kaj storiti za varno zimsko 
vožnjo, odgovarjali na vprašanja, hkrati 
pa tudi prodajali protizamrzovalno teko
čino in še kaj. Kot zanimivost velja dodati, 
da bo prvih sto obiskovalcev prejelo po
sebna darila AMZS.

BO TOVORNJAK 
RESNIČNO ZASEŽEN?

Poročilu o akciji slovenskih pro
metnih miličnikov, ki sedaj vsak te
den preverjajo porabo kurilnega 
olja v rezervoarjih motornih vozil, 
objavljenemu prejšnji teden, smo 
dolžni dodati še nekaj vrstic. Med ti
stimi vozili, pri katerih so možje po
stale nedvoumno ugotovili porabo 
kurilnega olja, je bil — kot smo za
pisali — tudi avtomobil novomeške 
registracije, le da ne osebni, pač pa 
tovornjak. Zadeva je s tem pridobila 
težo. Ne le dobesedno, kajti zakon je 
jasen: kršitelju je potrebno izreči 
odvzem motornega vozila, s katerim 
je bil prekršek storjen. Lastnik to
vornjaka — gre za voznika, doma iz 
Posavja — naj bi tako ostal brez vo
zila, slednje bi moralo biti prodano 
na licitaciji, izkupiček pa bi obogatil 
občinski proračun. Sodniki pravijo, 
da jim ne preostane drugega, kot da 
se zakona, naj bo še tako strog, drži
jo, po vesteh iz pisarne novomeških 
sodnic za prekrške je epilog »vzor
čnega« primera moč pričakovati čez 
teden ali dva

žigov, in temu primerno pač sekajo in 
podirajo.

Uslužbenci krške UNZ so tako imeli 
minule dni opraviti z 39-letnim Jože
tom V. iz Vodenic pri Kostanjevici in s 
44-letnim Janezom Ž. iz Oštrca nad 
Kostanjevico. Prvi je med letošnjim ja
nuarjem in septembrom na golo pose
kal nič več in nič manj kot blizu dva 
hektarja bukovega gozda na Gorjancih. 
Pri tem seveda ni poskrbel za podmladi- 
tev, škodo, ki jo je na ta način povzročil, 
ocenjujejo kar na 400.00 tolarjev.

Le nekoliko bolj obzireft je bil do na
rave Janez Ž. Slednji je na golo in seve
da brez kasnejše pogozditve na Gorjan
cih posekal dober hektar gozda, tako 
povzročeno škodo pa ocenjujejo na
250.000 tolarjev. Zoper oba bo podana 
kazenska ovadba temeljnemu javnemu 
tožilcu.

ČRNI POSEKI GOZDA
NOVO MESTO — M.S., prebivalec 

Žabjeka,je utemeljeno osumljen, daje 23. 
novembra v gozdu Ane Travižan z Dole
njih Kamene na črno posekal poldrugi 
_ eter lesnine in tako lastnico prikrajšal za
3.000 tolarjev. Še večja pa je škoda, ki jo 
je neznanec povzročil v gozdu Ozaljčana 
Slavka Nastava blizu Pavičičev. Nepridi
prav je posekal in neznano kam odpeljal 
dve smreki, vredni 4 tisočake.

V TUJA STANOVANJA
ČRNOMELJ — Minule dni so bili Čr

nomaljci priče dvema nezakonitima vse
litvama v prazna stanovanja, po črki za
kona last Republike Slovenije. 4. novemb
ra se je nezakonito v stanovanjc, vredno
2.640.000 tolarjev, vselil 39-letni J.M., 
31. novembra pa v stanovanje, vredno
2.070.000 tolaijev, 34-letni S.B. Oba čaka 
pot pred sodnike.

ZARADI NEPRIMERNE 
HITROSTI S CESTE

KOČEVJE — Voznik osebnega av
tomobila Vojimir Klander je imel v pe
tek, 22. novembra, v Srednjih Ložinah 
prometno nezgodo, v kateri je dobil tež
je telesne poškodbe. Ko je vozil po ma
gistralni cesti iz Kočevja proti Ribnici, 
ga je začelo v nepreglednem desnem 
ostrem ovinku v Srednjih Ložinah za
radi neprimerne hitrosti zanašati.

namreč Roma, ki bi imel ob svojem 
imenu in priimku zapisano zgolj eno kr
šitev. So tudi rekorderji; Darko Brajdič, 
Reso imenovanje samo letos pri sodni
cah za prekrške v postopku kar za 54 
kršitev, bodisi javnega reda in miru, 
bodisi cestno—prometnih predpisov; le 
19-letni Herman Brajdič ima v devetih 
mesecih leta 1991 zabeleženih v svoji 
mapi 38 prekrškov, največ storjenih na 
cesti. Poglavje zase sta mladoletna M. 
B.-D. in R. B.-R.: prvi sije letos s kršit
vami prislužil 42 obravnav, drugemu je 
računalnik prejšnji teden naštel natanko 
30 prekrškov. Pa tudi to še ni najhujše.

Vsak prijavljen prekršek zahteva tudi 
obravnavo in zaslišanje tako obdolže
nih, kot tudi prič. Da je kaj takega pri

potemtakem moral v Potočni vasi na 
tem naslovu stati vsaj stostanovanjski 
blok — nitijih ni drugje. Vročitve vabil 
zaslišanja in odločb so poglavje zase. 
Poštarji se v romska naselja ne upajo, 
vzroka ni potrebno posebej razlagati; 
miličniki za kaj takega nimajo vselej ča
sa, navsezadnje to tudi ni njihovo opra
vilo; doslej je to delo bolj ali manj 
uspešno opravljal občinski referent, za
dolžen za romsko problematiko. Z uki
nitvijo tega delovnega mesta so sodnice 
za prekrške ostale pred nerešljivim pro
blemom. Prejšnji teden so imele pri
pravljenih 70 pošiljk, naslovljene no
vomeškim Romom. Kdo jih bo raznesel,

• Velik delež romskih prekrškov 
odpade na kršitve cestnoprometnih 
predpisov. Nadvse zanimivo pa je 
nekaj drugega: po besedah Sabine 
Jazbec-Ahlin so vinjeni Romi za vo
lani izjeme, prav tako so izjemni pri
meri, ko Rom, čeprav seveda brez 
vozniškega dovoljenja, zakrivi pro
metno nezgodo.

Romi se boje zapora. Denarno ka- bil° znano’ k°l ‘“di "‘^no, koliko
zenraienoravnaio Dritemsobaieze- smiselnl so in k°llk° staneJ° družbo zen raje poravnajo. pn tem so baje m doigolrajni postopki_ Romov pač
lo solidarni, včasih potekajo med 
njimi prave zbiralne akcije. Ena takih 
bo potrebna te dni, med njimi je na
mreč nekdo, ki sije s kaznimi pri sod
nicah za prekrške prislužil že kar 104 
dni nadomestne zaporne kazni.

romskih kršitvah domala nemogoče 
narediti,' kaže tudi to, da imajo skoraj 
vsi obravnavani enak naslov stalnega 
bivališča; Potočna vas 62. Tam jih se
veda niti slučajno ni — navsezadnje bi

SLABA TOLAŽBA 
VINJENIM VOZNIKOM
Tisti, ki sojih možje postave minule 

tedne ali mesece dobili vinjene za vola
nom, so si oddahnili, toda njihovo za
dovoljstvo ni trajalo dolgo. Jugoslo
vanski zakon je namreč za tak pre
stopek predpisoval obvezen odvzem 
vozniškega dovoljenja, potem pa je pri
šel amandma k Ustavi Republike Slo
venije, ki je vso zvezno zakonodajo na 
območju Slovenije proglasil za nično. 
Torej tudi ukrep o obveznem odvzemu 
vozniškega dovoljenja. Izkušnje pa 
sodnikom za prekrške narekujejo, da se 
za takšno možnost ne zmenijo, alkohola 
za volani je vse več, vozniki, ki se na pot 
podajajo z maligani, lahko tako še na
prej računajo na enomesečni do enolet
ni šoferski premor.

VLOM
V OSNOVNO ŠOLO

BOŠTANJ — Še neznani storilec je v 
noči na 28. september vlomil v prostore 
boštanjske osnovne šole in iz nje odnesel 
dva radiokasetofona znamke Grundig PC 
2200 ter vrtalni stroj Iskra. Skupne škode 
je za okoli 15.000 tolaijev.

GOJILA
INDIJSKO KONOPLJO
KRŠKO — Te dni so uslužbenci krške 

UNZ predali temeljnemu javnemu tožilcu 
kazensko ovadbo zoper 27-letno Ljub
ljančanko Viktorijo C. Slednja je uteme
ljeno osumljena, daje na njivi svojega oče
ta v Šentjanžu pri Sevnici gojila nasad 213 
sadik indijske konoplje. Nasad, ki je bil 
odkrit že oktobra, so uničili, Viktorijo pa 
sedaj čaka še pot pred sodnike.

Na južni meji 
vse več orožja 

in municije
Odkritja mejnih milični- 

kov v Vinici in Metliki
METLIKA, VINICA — Na mejnih 

prehodih s sosednjo Hrvaško so doga
janjem v sosednji republiki primerna 
tudi odkritja miličnikov. Samo v zad
njih nekaj dneh so v kar treh primerih v 
avtomobilih našli orožje ali municijo.

Tako seje 12. novembra na mejni 
prehod Vinica zapeljal 36-letni V.T. iz 
Lomosta pri Ogulinu. Pri pregledu nje
govega vozila so policisti v njem našli 
pištolo kalibra 9 mm in dva okvira z 
naboji. Le dan kasneje se je na taisti 
mejni prehod z osebnim avtom pripeljal 
K.B. iz Luščičev pri Karlovcu. V vozilu 
so mejni miličniki našli 60 nabojev ka
libra 12 mm in vojaški nož za puško M 
48. 30. novembra pa so metliški mejni 
miličniki na njihovem prehodu v oseb
nem avtomobilu 41-letnega R.Z. iz 
Metlike odkrili 15 nabojev za vojaško 
puško kalibra 7,9 mm. Najdeno orožje 
in municijo so možje postave seveda 
zasegli.

na ta način ne bomo spreobrnili.
B. BUDJA

Gojenca častniške šole ZNG 
grozila mejnim miličnikom

Ponedeljkov incident na mejnem prehodu v Oreš- 
ju na Bizeljskem — Pripor za vročekrvnega F. M.

KRŠKO — Obiski uniformi
rancev iz sosednje Hrvaške so v na
ših krajih kar pogosti, hkrati z njimi 
pa narašča število konfliktov, kijih 
nekateri posamezniki povzročajo s 
svojim vedenjem, tudi grožnjami in 
objestnostjo. Najnovejši ponedelj
kov primer je temu najboljše potr
dilo.

V zgodnjih jutranjih urah — ka
zalci so se bližali peti — se je v po
nedeljek, 2. decembra, na mejnem 
prehodu Orešje na Bizeljskem usta
vil osebni avtomobil brez prižganih 
luči, očitno tudi za vožnjo neprime
ren. V njem sta sedela 21-letni F. M. 
in leto dni mlajši Š. D., oba obisko
valce šole za častnike Zbora narod
ne garde v Kumrovcu. Mladeniča 
sta vozila brez papiijev, s seboj nista 
imela niti prometnega dovoljenja, 
zato so ju naši obmejni miličniki 
napotili nazaj na Hrvaško. F.M. in 
Š.D. sta se na videz s tem sprijazni
la, toda že po kakih dvajsetih minu
tah sta pribrzela nazaj na mejo, pri 
tem se za kontrolo na hrvaški strani 
sploh nista zmenila. Obmejnega mi
ličnika Staneta Platišo, ki je znova

stopil do vozila, je čakalo neljubo 
presenečenje v obliki pištole kalibra 
9 milimetrov; slednjo je F. M. pri
slonil na njegov trebuh. Miličniku 
je zagrozil z besedami: »Ubit ču te 
ko prase!« Toda le hipec njegove 
nepazljivosti je bilo dovolj, da mu je 
Platiša zbiti pištolo, v cevi katere je 
bil — kot seje pokazalo kasneje — 
naboj. Nato pa je gardista s stro
kovnim prijemom obvladal. Tačas 
so tudi Platiševi kolegi poskrbeli za 
Š. D. Toda fanta v uniformi se s 
takšnim razpletom nista in nista 
mogla sprijazniti. Nemočna sta gro
zila, kako bosta potem, ko ju bodo 
spustili, s snajperjem postrelila naj
prej osebje mejnega prehoda, nato 
pa tega razstrelila z armbrustom.

Srborita nesojena častnika so 
mejni organi skupaj s kazensko 
ovadbo, v kateri jima očitajo kazni
vo dejanje napada na pooblaščeno 
osebo pri opravljanju službene dolž
nosti, že predali preiskovalnemu 
sodniku Temeljnega sodišča Novo 
mesta, ta pa je za F. M. odredil 
pripor.

B. B.

V grob z bremenom krivične sodbe
Novomeško temeljno sodišče je razveljavilo sodbo vojaškega sodišča, izrečeno 

______  13. julija 1945 — Priče zanikale obtožbe
NOVO MESTO — Tudi Franc Dolenšek iz Spodnjih Laknic je eden tistih, 

čigar čast in dobro ime sta bila oprana šele po njegovi smrti. V grob je odšel z 
bremenom vojnega obsojenca, kateremu je sodil novomeški senat vojaškega 
sodišča ljubljanskega vojnega območja. Sodba je bila izrečena 13. julija 1945, z 
njo pa je bil Franc Dolenšek obsojen na 2 leti odvzema svobode s prisilnim de
lom, na triletno izgubo državljanskih pravic do javnih služb ter na zaplembo 
celotne imovine z zakonskimi omejitvami.

Tistega dne, ko je bilo sojenje, je vo
jaški tožilec vložil obtožnico zoper 
Franca Dolenška, v kateri mu očita sto
ritev kaznivega dejanja sodelovanja z 
okupatorjem, izdajstvo in podpiranje 
bele garde. Sodniki so take obtožbe se
veda potrdili, zapisali so, daje Dolenšek 
podpiral domobrance in v času nemške 
ofenzive okupatorjevim oficirjem izda
jal smeri gibanja partizanov. Kakšne 
dokaze so za kaj takega imeli na voljo, 
ni znano, verjetno nikakršnih, kajti svo

Zavarovalnice 
prelagajo svoje 

delo na tuja pleča
Odškodninski zahte
vek ne potrebuje od

ločbe sodnika

NOVO MESTO — Zelo malo je 
prometnih nezgod, kjer bi krivdo 
kdo sam in takoj priznal. Potrebno 
mu jo je dokazati, kaj takega pa se
veda ni mogoče brez zaslišanj, 
ogledov, preiskave. Še ne tako dol
go nazaj so vse to opravljali po so
diščih, lani je prišel zakon, ki je to 
delo naložil sodnikom za prekrške. 
Gre seveda za tiste nesreče, ki se ne 
končajo z najhujšim, takšnih pa je 
po dolenjskih cestah domala vsak 
dan nekaj.

Sabina Jazbec-Ahlin, novomeš
ka sodnica za prekrške, pravi, daje 
bilo samo letos nezgod z lažjimi te
lesnimi poškodbami in materialno 
škodo vsaj 350, prav za sleherno od 
njih je bilo potrebno opraviti pred
pisani postopek. V poplavi tisočih 
drugih kršitev je to breme eno naj
težjih, postopki so praviloma dolgo
trajni in zamudni. Da bo mera 
polna, poskrbijo še zavarovalnice. 
Slednje razlagajo oškodovancem v 
prometnih nezgodih, kako bo nji
hov zavarovalniški odškodninski 
zahtevek rešen tisti hip, ko bo sod
nik za prekrške svoje delo opravil in 
izdal odločbo. Nič čudnega, da po
tem ljudje vsakodnevno hodijo na 
novomeški rotovž, prosijo in rotijo 
sodnike, naj po možnosti svoje delo 
končajo v nekaj urah, namesto tega 
pa jih čaka hladen tuš. Postopek in 
odločitev sodnika za prekrške nima 
z odškodninskim zahtevkom na za
varovalnici prav nič opraviti. To 
pravi črno na belem tudi zakon, 
sleherni primer lahko zavarovalni
ca reši sama in neodvisno od dela 
sodnikov za prekrške. Seveda pa to 
jemlje čas in — ne nazadnje — tudi 
kak dinar zavarovalnicam, za kate
re poleg časa dela še inflacija.

je sodbe niso obrazložili niti z eno samo 
besedo in podkrepili z enim samim 
dokazom.

Dolenškov sin Marjan je prav zato 
pred meseci vložil zahtevo za obnovo 
kazenskega postopka zoper svojega 
očeta, zatrdil je, daje sodba krivična in 
neutemeljena ter predlagal, da sodišče 
vendarle zasliši še živeče priče. Novo
meško temeljno sodišče je pregledalo 
zbrano dokumentacijo, zaslišane priče 
pa so zatrdile, da Dolenšek ni bil nika
kršen izdajalec in da okupatorju nikoli 
ni pomagal. Povedale so, daje bila cela 
Dolenškova družina poštena in pobož
na, da niso bili proti OF, pač pa da soji 
celo pomagali.

Na podlagi takšnih spoznanj je sodiš
če dovolilo obnovo kazenskega po
stopka, temeljni j^vni tožilec je po pre
gledu gradiva in zapisnikov zaslišanj 
letošnjega 29. oktobra umaknil obtož
nico vojaškega tožilca zoper Dolenška. 
Eno z drugim je torej povzročilo, da je 
temeljno sodišče Novo mesto sklenilo, 
da se postopek zoper leta 1895 rojenega 
in sedaj že pokojnega Franca Dolenška

Za tišji 
december

December je pač čas veselja, raz
posajenosti, čas božiča in slovesa od 
starega leta. Kako hrupno znamo 
zaliti in obeležiti te dneve, kažejo 
minula leta, pra v bi bilo, da bi bil le
tošnji december drugačen, tišji

Letu, v katerega se je krvavo za
rezala vojna, pač ne moremo na
zdravljati s hrupom in petardami. 
Poki slednjih zlovešče spominjajo 
na govorico pušk, ki noče utihniti. 
Le nekaj deset kilometrov od nas 
padajo nove in nove žrtve, njihovo 
šte vilo v sosednji republiki gre na ti
soče, na stotisoče pa je onih, ki so 
ostali brez doma, strehe nad glavo. 
Že zavoljo njih, ki so zatočišče našli 
pri nas, ki bolj ali manj skrito v sebi 
doživljajo krute, večini nam neraz
umljive in nepojmljive psihične trav
me, bodimo obzirni. Hrupno pro
slavljanje, metanje petard in strelja
nje prihranimo za čase, ko bomo 
lahko vsi skupaj nazdravili zares 
samostojnima in svobodnima drža
vama, koder bo govorica orožja za 
vselej utihnila. g g

AVTO SE JE PREVRNIL - 27. no
vembra ob 12.05 seje 25-Wtna Andreja 
Krese iz Novega mesta peljala z osebnim 
avtomobil R 4 po Ulici Slavka Gruma. 
Ko je pripeljala do križišča, je vozilo usta
vila, nato pa zavila v levo proti Straži. V 
tistem trenutku je iz Straške smeri s katrco 
pripeljal 31-letni Peter Gerdenc iz Karte- 
Ijevega, ki je sicer zaviral in se umikal, a 
mu trčenja ni uspelo preprečiti. Po poku se 
je osebno vozilo Kresetove prevrnilo na 
bok, pri čemer seje voznica hudo poško
dovala in sojo prepeljali na zdravljenje v 
novomeško bolnišnico, medtem ko jo je 
Gerdenc odnesel le z lažjimi ranami. Sko-

ustavi, pravnomočna sodba vojaškega 
sodišča pa razveljavi. g g

SKALA NA CESTI — Ob zadnjem večjem deževju je prišlo na območju K S, 
Osilnica in drugod do premikanja tal in plazov. Na medrepubliško cesto pri 
Osilnici pa je zdrsnila tale skala in zaprla promet po enem voznem pasu. Minul' 
teden so skalo navrtali, da jo bodo ta teden razstrelili, sajje tako velika in težka, 
daje drugače ni možno spraviti s ceste. (Foto: Primc)

do na avtomobilih so ocenili na 200.000 
tolarjev.

ZANESLO GA JE — 21-letni Mitja 
Pangerc z Velike Loke seje L decembra 
ob 15.15 peljal z osebnim avtom, jugom 
55, po regionalni cesti s Čateža proti Tr
nju. Zaradi prevelike hitrosti je vozilo v 
desnem nepreglednem ovinku na Mah 
Loki na mokri in spolzki cesti zaneslo na 
bankino, nakar seje avtomobil prevrnil na 
streho. Pangerc je bil v nezgodi hudo ra
njen in so ga z reševalnim vozilom ptepc- 
ljali v ljubljanski Univerzitetni klinični 
center, medtem ko je škode na zviti ploče
vini za 25.000 tolarjev.
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Trenerji pokazali pot
Pred samostojno Kolesarsko zvezo Slovenije 

kup nalog — Obetavni dogovori trenerjev
NOVO MESTO — Razdružitev 

s Kolesarsko zvezo Jugoslavije je 
pred slovensko kolesarsko organi
zacijo postavila kup nalog. Prvi in 
najtemeljiteje so se jih lotili trenerji, 
ki so na svojem zboru konec no
vembra na Otočcu sprejeli za razvoj 
slovenskega kolesarstva nekaj nad
vse pomembnih sklepov.

Le tekme in merjenja moči bodo 
dali kvaliteto in hkrati Sirili popu
larnost tega športa, zato opozorilo 
trenerjev, kako število kolesarskih 
prireditev v Sloveniji iz leta v leto 
upada, mora pasti na plodna tla. Zdi 
se, da je naj večji krivec tej ugoto vitvi 
izredno zapleten in tudi dolgotrajen 
postopek za pridobitev do voljenja za 
izvedbo cestne dirke. Trenerji zato 
preko zveze in sekretariata za šport 
predlagajo, naj se postopek poeno
stavi, vzorec, kako, najdemo v so
sednjih državah.

Za razvoj in enotnost slovenske
ga kolesarstva, ki se še zlasti s sled
njo zadnja leta ni proslavilo, je nad
vse dragocen dogovor trenerjev, 
kako si bodo poslej med dirkami ko- 
legialnopomagali, odpravljali okva
re na kolesih ne zgolj svojim tekmo
valcem, odnose so skratka postavili 
na pravila, ki veljajo v svetu športne 
etike. H kvaliteti tega športa naj bi 
svoje prispeval tudi dogovor, naj 
tekmovalci domače tekme vozijo z

veliko poprečno hitrostjo, s krožni
mi menjavami na čelu, prava in od
ločilna tekma pa naj bi se pričela še
le v zadnji tretjine dirke. Kolesarje 
bo pač potrebno naučiti dirkati, moč 
in telesna pripravljenost še zdaleč 
nista vse. Novomeški trener Kamen 
Stančen bo s svojim bogati izkuš
njami na tem področju zagotovo 
največ pripomogel.

Posebno poglavje je skrb za pri
hodnost kolesarstva v Sloveniji 
Odbor za tekmovalni šport mora 
pripraviti vsaj 20 pionirskih dirk 
letno, organizirane morajo biti lo
čeno od ostalih kategorij, težiti pa 
velja k temu, da nosijo te dirke v sebi 
tudi elemente otroške igre. Rezultat 
naj bo v ozadju, otroke in starše je 
potrebno v kolesarski svet najprej 
pripeljati ga tu zadržati, šele potem 
iz prvih narediti tekmovalce, iz dru
gih pa vnete privržence in po mož
nosti tudi funkcionarje.

Zgolj za trenerje bo vse zapisano 
verjetno pretežak zalogaj, takšne 
naloge lahko izpolni le urejena in 
dobro organizirana kolesarska or
ganizacija. Zadnji čas je torej, da se 
ideja o takojšnji izredni skupščini 
samostojne Kolesarske zveze Slo
venije, ki jo je minule dni priznala 
tudi UCI, mednarodna kolesarska 
organizacija, nemudoma udejanL 

B. BUDJA

Če prazni žepi krojijo formo
Odbojkarji Pionirja so po katastrofalni jesenski beri pri dnu lestvice 
_________________presenetila v Ljubljani — Boj za obstanek_______

Minuli odbojkarski vikend je prinesel dve presenečenji, za prvo so poskrbeli 
igralci novomeškega Pioniija, ki so doma klonili proti Salonitu z 1:3, veliko več 
veselja pa so svbjim navijačem pripravila dekleta kočevske LIK Tilie, ki so v 
Ljubljani po ogorčeni borbi ugnala vrsto Partizana Tabor. Kočevke so tako v 
dobršni meri popravile uvodne spodrsljaje, to kaže tudi pogled na lestvico po 
sobotnem kolu.

LIK Tilia

Sobotna odbojkarska predstava v No
vem mestu, ki si jo je ogledalo kakih 300 
obiskovalcev, je sicer prinesla zanimivo in 
tudi dokaj kvalitetno odbojko, hkrati pa 
žal tudi novo razočaranje ljubitelje odboj
ke na Dolenjskem. Novomeški igralci so 
znova ostali praznih rok, ugnal jih je na 
igrišču boljši nasprotnik, ki pa mu nihče 
pred dvobojem ni pripisoval večjih mož
nosti za uspeh. Dejstva, da pioniijevci že 
tri mesece od kluba niso dobili niti prebi
tega stotina, da so temu primerni tudi tre
ningi, da je prav zavoljo tega z vadbo in 
igranjem prekinil Petkovič, so pač naredi
la svoje. Temu primemo nizki so tudi cilji 
ekipe: še mesec dni pred pričetkom prven
stva je merila v Evropo, ob prvih ligaških 
obračunih je bil cilj uvrstitev vsaj na četrto 
mesto,  ki še zagotavlja igranje v play offu 
za naslov prvaka, danes je edina želja 
obstati v superligi. Navzlic vsem težavam 
to ob spoznanju, da letos iz lige izpade le 
ena ekipa in da so igralci prav te dni dobili 
poravnan dolg, ne bi smela biti pretežka 
naloga. Največja ovira na poti k temu sta 
slaba forma in to, da bodo do premora, ki 
bo potem trajal vse do 8. februarja, odi
grana še tri kola spomladanskega dela pr
venstva. Formo bo torej treba ujeti pred 
zimskim počitkom.

Pravo dramo pa je spremljalo kakih 80

gledalcev v Ljubljani, kjer sta se pomerili 
ekipi Partizana Tabor in LIK Tilie. Gosti
teljice, čeprav oslabljene, so po velikih te
žavah dobile prva dva niza, medtem ko je 
tretji pripadel gostjam. Potem pa seje pri
čela igra z živci. Ljubljančanke so v četr-

Prva točka za rokometašice IMV
V uvodni tekmi drugega dela prvenstva superlige so jo odščipnile Krimu 
_________čakovan poraz Opreme — Inles Riko vse bolj trdno na dnu

Novomeške rokometašice so imenitno pričele spomladanski del prvenstva v 
ženski superligi — tri kola tega dela ligaških obračunov bodo odigrana še jeseni 
— saj so v tekmi 10. kola osvojile svojo prvo prvenstveno točko. Odščipnile so 
jo vrsti Krima in tako kočevskim rokometašicam, ki so po pričakovanju ostale 
praznih rok v Ajdovščini, posredno pomagale obdržati četrto mesto na lestvici.

Po  prikazani igri sodeč, bi si igralke 
IMV Novega mesta v soboto zaslužile celo

V NOVO SEZONO 
Z DESETIMI ČLANI

NOVO MESTO — Kolesarsko 
društvo Krka bo v novo sezono stopilo 
z desetimi člani, osmimi starejšimi mla
dinci, dvajsetimi mlajšimi mladinci in 
štiridesetimi pionirji. Čeprav je v kole
sarskem svetu sedaj čas premora, no
vomeški tekmovalci ne počivajo, prav 
sedaj potekajo testiranja mladincev, 
medtem ko čaka člane to opravilo ja
nuarja. Članska vrsta bo namreč dneve 
med 8. in 22. decembrom izkoristila za 
vadbo v Strunjanu.

BOŽIČNI TURNIR 
ZA NADOMESTILO

RIBNICA — Še ne tako dolgo nazaj so 
v Ribnici pripravljali tradicionalne roko
metne turnirje v počastitev dneva JLA, le
tos bodo ta turnir nadomestili z drugim, ki 
bo posvečeni božiču. Turnir bo 24. de
cembra, na njem pa bodo nastopile ekipe 
Inles Rika, kočevske Opreme, reškega 
Zameta in Jadrana iz Kozine.

TEČAJ ZA 
INŠTRUKTORJE 

NOGOMETA
NOVO MESTO — Naslednja dva vi

kenda, 13., Min 15. decembra, ter 20., 21. 
■n 22. decembra, bo v osnovni šoli Bršljin 
začetni tečaj za inštruktorje nogometa. 
Tečaj se bo ob petkih pričel ob 16. uri, ob 
sobotah in nedeljah pa ob 8.30. Kandidati 
naj prineso s seboj športno opremo ter pi
salni pribor, literaturo pa bodo prejeli na 
tečaju.

DVOBOJ
IGRALCEM MENGŠA
NOVO MESTO — V squash centru 

na Mestnih njivah je bil minulo soboto 
dvoboj ekip mengeškega Fit Topa in 
novomeškega kluba. Po merjenjih moči 
v moški, ženski in veteranski konku
renci je zmaga s 6:2 pripadla gostom iz 
Mengša.

zmago. Že z igro proti Opremi so napove
dale, da ekipa prihaja v formo; delo trener
ja Slavoljuba Popadiča prinaša rezultate, 
take napovedi so tokrat le še potrdile. Vr
sta Krima je bila nadigrana, prvi polčas je 
minil povsem v znamenju iemvejčank, 
podobno podobo so prinesle tudi prve 
minute nadaljevanja. Novomeščanke so 
vodile že s 16:14, zmaga je bila na pomo
lu, takrat pa se je prebudila ljubljanska 
vratarka, zapored ubranila nekaj nevarnih 
strelov in v pičlih nekaj minutah je bilo na 
semaforju 19:17 za gostje. Nesrečen poraz 
Novomeščank se je zdel neizbežen, toda 
pravici je bilo vendarle zadoščeno v zad
njih sekundah, ko je Tomasova na veliko 
veselje maloštevilnih gledalcev rezultat 
izenačila.

Dobri in kvalitetni rokometni predstavi 
pa so bili priče tudi v Ajdovščini. Igralke 
Opreme so se do zadnjih minut enakov
redno kosale z vrsto Mlinotesta, navdušile 
so z duhovito, hitro in kombinatorno igro. 
Sseveda jim gostiteljice niso ostale dolžne, 
še zlasti ne Ana Žontar, kije v pičlih štiri
najstih minutah drugega polčasa zapored 
zabila kar osem zadetkov zapored in upa
nje na presenečenje je s tem splavalo po 
vodi. Kočevke pa s tem porazom niso iz
gubile prav nič, navsezadnje so tak razplet 
tudi pričakovale, boj za četrto mesto je za
nje bolj ali manj že dobljen. Tudi po za
slugi Novomeščank.

Rokometaši ribniškega Inlesa Rika so v 
Slovenj Gradec odpotovali z vedenjem, 
da na presenečenje proti tako kvalitetni 
ekipi, kot je Nova Oprema, ni moč raču
nati. To je pokazala tudi tekma, saj Slo
venjgradčani, čeprav močno oslabljeni, 
niso imeli pretežkega dela. Domači trener 
Ivezič si je celo lahko privoščil, da je na 
igrišče poslal mlajše igralce, toda tudi ti so 
bili za Ribničane očitno pretrd oreh. Po
ročila iz Slovenj Gradca celo govorijo o 
tem, da je bila ekipa Inlesa Rika, po ro
kometnem znanju sodeč, najslabši na
sprotnik, ki je to sezono igral v slovenj
graškem Domu telesne kulture. Svoje 
priložnosti so Ribničani zapravili v tek
mah z vsaj na papirju enakovrednimi na
sprotniki, od izida tekme zadnjega jesen
skega kola doma proti Velenju pa je

Pri-

odvisno, ali bo njihov katastrofalni jesen
ski izkupiček ostal na vsega eni zmagi in 
dveh neodločenih izidih.

Še tri kola pa so do konca jesenskih 
obračunov v moški prvi republiški ligi. 
Najzanimiveje je bilo v Izoli, kjer so Do- 
bovčani že v prvih minutah pokopali vse 
upe gostiteljev na morebiten uspeh; s tema 
točkama je ekipa Dobove ostala v krogu 
trojice, ki bo v finišu prvenstva odločala o 
naslovu jesenskih prvakov. K temu bi jim- 
tokrat lahko veliko pomagala razpleta v 
Grosupljem, kjer so igrali Krčani, in v Ce
lju, kjer je gostoval Šešir. Toda Grosupelj
čani so gladko zmagali, le v Celju je dišalo 
po presenečenju, vendar je Pivovarna v fi
nišu dokaj srečno le osvojila obe točki.

Sobotni spodrsljaj 
je izničil

ljubljanski podvig
Poraz Novotehne v zad
njem kolu namiznote- 

niške superlige
Očitno je spremenjen urnik zad

njega kola prvenstva v slovenski na
miznoteniški superligi — po spreje
tem razporedu bo morale biti te 
tekme odigrane 7. decembra — naj
slabše vplival na igralce novomeške 
Novotehne. Slednji so namreč ostali 
brez pričakovanih točk v enem od 
derbijev dna lestvice, ki odločajo o 
obstanku v ligi. Poraz proti ekipi 
Gornje Radgone je tako izničil pod
vig, ki so ga Novomeščani dosegli z 
zmago nad Ilirijo v Ljubljani.

Že prvi dvoboj sobotne tekme je 
najavil za Novotehno neljubo prese
nečenje. Janko Oeri je namreč ostal 
praznih rok v srečanju z Žitkom, in ko 
mu tega spodrsljaja ni uspelo popravi
ti niti v igri z najboljšim Radgonča
nom Rihtaričem, je že bilo na dlani, 
da točki ne bosta ostali v dvorani pod 
Marofom. Naj se je Darko Jamšek še 
tako trudil in premagal vse tri svoje 
nasprotnike, poteka dogodkov ni bilo 
več moč spreobrniti; Novomeščani 
pač nimajo tretjega igralca, ki bi lahko 
popravil spodrsljaj katerega od obeh 
prvih mož ekipe. To se je v tej tekmi 
najbolje pokazalo, hkrati pa je takšen 
razplet jesenskega dela prvenstva na
kazal, da bo spomladi boj za obstanek 
izjemno trd in negotov. Medtem ko se 
bodo ekipe Kovine, Sobote in Strojne 
borile za naslov prvaka, bodo Ingrad, 
Novotehna, Gornja Radgona, Mer
kur in Ilirija odločili, kdo bo moral v 
nižji tekmovalni razred.

V dveh minutah ob zmago
Košarkarji Podbočja so izgubili že dobljeno tekmo v 

Slovenskih Konjicah______________
Če bi košarkarji Podbočja na vseh sre

čanjih rdeče skupine I. republiške lige 
igrali tako zavzeto in motivirano kot v so
boto v Slovenskih Konjicah, bi bil njihov 
že tako bogati točkovni izkupiček bržkone 
še boljši. Tokrat so bili na pragu tega, da 
domačemu Cometu prizadejajo nov poraz 
na domačem parketu, toda v odločilnih 
trenutkih jim je športna sreča docela obr
nila hrbet.

Resda so gostitelji, zavedajoč se po
membnosti tekme, pričeli silovito, že po 
nekaj minutah je bilo 10:1 zanje. Toda tu
di tak začetek gostov ni zmedel, spretno so

.a 4 ;
VENDARLE PRVA TOČKA — Končno so rokometašice novomeškega IMV 
vknjižile prvo točko na letošnjem prvenstvu superlige. Doma so igrale 19:19 proti 
vrsti Krima, kije doslej zabeležila že pet zmag. Iemvejčanke (progasti dres) so tako 
dobro formo kronale s točko, bile pa so v soboto celo na pragu zmage. Bodo naposled 
okusile tudi slast slednje? (Foto: B. B.)

Novomeškim 
šahistom 

peto mesto
Turnir prve slovenske 
šahovske lige—zahod

NOVO MESTO — Novembra je 
bil v Ljubljani štiridnevni šahovski 
turnir prve slovenske lige, na katerem 
je nastopilo šest ekip, med njimi tudi 
vrsta ŠK Novo mesto. Novomeški ša- 
histi so na koncu zasedli peto mesto, z 
nekaj več sreče pa bi lahko bili tudi 
višje.

V prvem kolu so Novomeščani 
premagali Jesenice s 6:4, v drugem jih 
je ugnala Iskra AET Tolmin z istim 
rezultatom, v tretjem kolu so bili od 
njih s 6,5:3,5 boljši Domžalčani, v če
trtem je bil izid dvoboja med Novim 
mestom in Murko Lesce 5:5, v zad
njem, petem, pa so si privoščili najtež
ji poraz proti Jesenicam z 2,5:7,5. 
Končna lestvica je bila tako nasled
nja: 1. Vrhnika 8 (33,5), 2. Murka 
Lesce 8 (30,5), 3. Domžale 4 (25), 4. 
Iskra Tolmin 4 (20,5), 5. Novo mesto 
3 (21), 6. Jesenice 2 (19,5).

Najboljši rezultat v novomeški eki
pi je na 3.deski dosegel Kastelic, kije 
iz petih partij zbral 4 točke, Čepon na 
drugi deski je v treh partijah dosegel 2 
točki, Luzar na četrti pa iz petih partij 
polovičen izkupiček.

izkoriščali napake Konjičanov, igrali do
bro in borbeno v obrambi ter izid kmalu 
izenačili. Ekipa Cometa si je ob odmoru 
priigrala skromno prednost dveh točk, 
vendar je nadaljevanje znova pripadlo ko
šarkarjem Podbotja. Po peti osebni napa
ki Železnikaija, najboljšega konjiškega 
igralca, je bila usoda gostiteljev na videz 
zapečatena, gostje so dobri dve minuti 
pred koncem vodili že s 67:61. Zmago so 
imeli v žepu, toda Konjičani so v igri na 
vse ali nič dobili vse. Z dvema trojkama in 
prostimi meti so v pičlih tridesetih sekun
dah dosegli osem točk zapored, v gostujo
čo vrsto pa vnesli zmedo in tako že izgub
ljeno tekmo odločili sebi v prid. Poraz je 
bil za košarkaije Podbočja grenka šola, 
vendarle pa ohrabruje, da so se vsi igralci 
izkazali z borbeno igro. Novemu treneiju 
Strgarju je torej le uspelo zbuditi ekipo, 
katero so nekateri uspehi očitno uspavali. 
Upati je torej, da bo serija porazov napo
sled prekinjena, priložnost za kaj takega 
bo v soboto, ko ekipa Podbočja igra v Ce
lju. Slast zmage so Celjani doslej okusili 
vsega enkrat.

DANES PODELITEV 
LOVORIKE 
ŠTANGUU

NOVO MESTO — V Krkinem 
hramu na Trški gori bo danes zvečer 
slovesno. Predstavniki zagrebških 
Sportskih novosti bodo podelili lovo
riko »Stjepana Ljubiča-Vojvode«, ki 
jo vsakoletno namenjajo kolesarju le
ta, novomeškemu tekmovalcu Go
razdu Štanglju. Slednji sije to laskavo 
priznanje, ki gaje lani prejel prav tako 
krkaš Bogdan Fink, prej pa še Bonča, 
Papež itd., prislužil z imenitnimi na
stopi po vsem svetu, še zlasti z dosež
kom na dirki po Kanadi.

ZADNJI HITROPOTEZNI 
TURNIR

NOVO MESTO — ŠK Novo mesto 
obvešča vse ljubitelje šaha, da bo letošnji 
zadnji mesečni hitropotezni turnir 17. de
cembra, s pričetkom ob 18. uri, v klubskih 
prostorih. Vabljeni!

tem setu vodile že z 10:5, imele igro in 
zmago v svojih rokah, le da tako nista mis
lili tudi Kočevki Nataša Briški in Hočevar
jeva. Gostje so vztrajno zmanjševale rezul
tat, s serijo blokov in uspešnih napadov na 
mreži so dosegle 10 točk, gostiteljice pa 
vsega še dve. O zmagovalcu je tako odlo
čal tretji niz, igran po tie break pravilu. 
Ljubljančanke so bile znova na pragu 
zmage, vodile so s 6:3, z 8:4 in celo z 12:9. 
A tudi to ni bilo dovolj. Kočevke so izena
čile rezultat na 13:13, pri 14:13 pa so ime
le igralke Partizana Tabor celo zaključno 
žogo. Niso je izkoristile, za nameček pa so 
dva servisa poslale izven igrišča, in točki 
sta odšli v Kočevje. Pred zadnjim kolom 
prvega dela prvenstva so tako Kočevke po 
dveh zaporednih uspehih vendarle spleza
le z dna lestvice, čeprav boj za obstanek v 
superligi s tem še zdaleč ni dobljen.

B. B.

mmJm
NE GRE IN NE GRE — Razočarana 
sta obraza Bakonje in Goleša (desno), 
kajti bera Pionirja v prvem delu odboj
karske superlige je katastrofalna Bo 
nadaljevanje prineslo vedrejše obraze?

KDO BO
ŠPORTNIK LETA?

NOVO MESTO — Odgovor na to 
vprašanje bo znan v petek, 13. de
cembra, ko bodo ob 17. uri v prosto
rih Srednje šole za gostinstvo in turi
zem proglašeni najboljši športnik, 
športnica in športni kolektiv novo
meške občine. Hkrati bodo ob tej pri
ložnosti podeljene tudi občinske Blo
udkove značke, plakete ter priznanja, 
proglašeni pa še najboljši posamezni
ki in kolektivi v okviru tekmovanj de
lavskih športnih iger.

PRVO MESTO 
PRINAŠA 

40.000 TOLARJEV
RIBNICA — Športna zveza Rib

nice pripravlja pod pokroviteljstvom 
kočevskega Avtobuma ^.'tradicio
nalni nogometni turnir, ki se bo pričel 
v soboto, 14. decembra. Nagradni 
sklad znaša 100.000 tolarjev, startni
na pa znaša tri tisočake. Nakazati jo je 
potrebno na žiro račun 51310—678— 
19030 ali pa jo poravnati na žrebanju, 
ki bo 6. decembra ob 18.uri v šport
nem centru. Nagrade so imenitne: pr
vo mesto prinaša 40.000 tolarjev, 
drugo 30.000, tretje 20.000 in četrto 
10.000 tolaijev. Turnir bo potekal po 
pravilih Fife, vse ostale informacije pa 
je moč dobiti na telefon (061) 
861—126 (dopoldne) in 862-000 
(popoldne).

M. G-č.

BESEDO IMAJO ŠTEVILKE

odbojka
SUPERLIGA, moški, 6. KOLO: 
PIONIR — SALONIT 1:3 (11, -11, 
-9, -13)
Pionir: Jovič, Babnik, Travižan, Mest
nik, Smrke, Brulec, Gotenc, Goleš, 
Černač, Bakonja, Družinec, Žunič. 
LESTVICA: L Vileda Maribor 10,2. 
Tovil Olimpija 8,3. Fužinar 4,4. Sa
lonit 4, 5. Novi Graniti Kamnik 4,6. 
Pionir 4, 7. Granit Preskrba 2.
Pari prihodnjega kola: Tovil Olimpija— 
Granit Preskrba, Salonit—Novi Gra
niti Kamnik, Vileda Maribor—Fuži
nar, Pionir je prost.
SUPERLIGA, ženske, 5. KOLO; 
PARTIZAN TABOR—LIK TILIA 
2:3(14, 12,-7,-12,-16)
LIK Tilia: Akrap, Ogrinc, Vidmar, 
Turk, Klun, Na. Briški, Hočevar, 
Drobnič, Ni. Briški.
LESTVICA: L Paloma Branik 10,2. 
Bled 8,3. YU STIP Celje 6,4. Koper 
Cimos 6, 5. LIK Tilia 4, 6. Partizan 
Tabor 2, 7. Nova Gorica 0.
Pari prihodnjega kola: LIK Tilia— 
Paloma Branik, Koper Cimos—Bled, 
YU STIP Celje—Partizan Tabor, 
Nova Gorica prosta.

rokomet
SUPERLIGA, moški, 10. KOLO: 
NOVA OPREMA-INLES RIKO 
23:17 (14:8)
Inles Riko: Veber, Djokič, Mohar, 
Šilc, Marolt 1, Tanko 1, Lesar 5, A. 
Mihelič, Jurič 4, S. Mihelič 3, Man-
čpk 1 OpI7p
LESTVICA:' L Pivovarna Laško 19,
2. Omnikom Rudar 13... 8. Presad 8,
9. Pomurka 8, 10. Ajdovščina 7, 11. 
Inles Riko 4, 12. Preddvor 3.
Pari zadnjega jesenskega kola: Inles 
Riko—Velenje, Preddvor—Nova 
Oprema, Jadran—Ajdovščina, Po
murka Bakovci—Omnikom Rudar 
itd.
SUPERLIGA, ženske, 10. KOLO: 
IMV NOVO MESTO-KRIM 19:19 
(12:8)

Novo mesto: Knafeljc, Popadič 2, 
Repinc, Špiler, Klobučar 1, Hvala 2, 
Drčar 4, Pavlenič, Pate 1, Turk 2, 
Tomas 7, Dolenc.
MLINOTEST—OPREMA KOČEV
JE 29:25 (13:10)
Oprema: Jesenko, Klarič, Lindič, 
Guštin 3, Vuk 3, Križman 4, Bejtovič 
2, Dragičevič 1, Jerič 9, Petek 3, 
Kersnič, Jančič.
LESTVICA: 1. Velenje 19,2. Olimpi
ja 18,3. Mlinotest 15,4. Oprema 12, 
5. Krim 11... 8. Primož 6,9. Branik 2,
10. IMV Novo mesto L
Pari drugega spomladanskega kola: 
Branik—IMV Novo mesto, Butja— 
Velenje, Olimpija—Kranj, Oprema 
Kočevje—Primož itd.
SRL, moški, 10. KOLO: IZOLA— 
DOBOVA 18:27 (8:14)
Dobova: Kuhar, Levec 3, Voglar 1, 
Starc 3, Bratanič 1, S. Deržič 6, Veča- 
rič 1, Deržič 4, Žibert, Glaser 8, 
Krajnc 1, Žitkovič.

GPG GROSUPLJE—KRŠKO 23:16 
(15:9)
Krško: Božič, Kekič, Keše 8, Iskra 4, 
Bogovič 1, Urbanič, Martinčič, Vr- 
stovšek 1, D. Urbanč 1, Kukoviča, 
Šebek, Brodnik.
KROG—ČRNOMELJ 24:24 (12:14) 
Črnomelj: Plut, Bohte 1, M. Papež 6, 
Kmetič, Čengija 1, Pezdirc 1, J. Papež 
7, Grabrijan 3, Lozar 4, Malerič, No
vak 1, Matotek.
LESTVICA: I. Pivovarna Laško 17, 
2. GPG Grosuplje 15,3. Dobova 15, 
4. Krško 14... 8. Črnomelj 10 itd. 
Pari 11. kola: Črnomelj—Pivovarna 
Laško, Krško—Krog, Dobova—Ve
lika Nedelja, Mokerc—Grosuplje itd.

košarka
I. SLOVENSKA LIGA, rdeča sku
pina. 10.KOLO: COMET—POD
BOČJE 76:71 (31:29)
Podbočje: Vego 18, Davidovič 4, 
Plevnik 9, Rozman 8, Krajcar 10, 
Krivokapič 5, Krošelj 11, Vaupotič 6. 
LESTVICA: L Mavrica Ilirija 19,2. 
Tinex Medvode 19, 3. Elektra 16,4. 
Rogaška 16, 5. Podbočje 14, 6. Co- 
met 13,7. Celje 10,8. Smelt Olimpija 
ml. 10.
Pari prihodnjega kola: Celje—Pod
bočje, Smelt Olimpija—Rogaška 
Donat Mg itd.

namizni tenis
SUPERLIGA, moški, 7., zadnje je
sensko KOLO: NOVOTEHNA— 
GORNJA RADGONA 4:5 
Oeri—Žitek 0:2, Jamšek—Kuzma 
2:1, Miklič-Rihtarič 0:2, Jamšek- 
Zitck 2:1, Oeri—Rihtarič 0:2, Miklič— 
Kuzma 0:2, Jamšek—Rihtarič 2:1, 
Retelj—Žitek 0:2, Oeri—Kuzma 2:0. 
JESENSKA LESTVICA: L Kovina 
14,2. Sobota 12,3. Strojna 10,4. In
grad 6, 5. Novotehna 4, 6. Gornja 
Radgona 4, 7. Merkur 4, 8. Ilirija 2.

kegljanje
I. republiška liga. moški: KOČEV- 
JE—TRIGLAV 5219:5089
II. republiška liga, zahod, moški: 
RIKO—LOKOMOTIVA 4964:5034 
II. republiška liga, zahod, ženske: 
KOČEVJE—PROTEUS 2376:2310 
II. republiška liga, vzhod, ženske: 
NOVO MESTO—MIKLAVŽ 2068: 
2117

streljanje
II. slovenska liga, vzhod, 4. KOLO: 
SD BRATOV HRVATIN—ISKRA 
1394:1435, SD MROŽ - SD SOP 
LESKOVEC 1429:1434, SD IMPOL— 
SD HEROJA MAROKA 1426:1434, 
SD UNIOR—SD BOŠTANJ 1430: 
1422.
Lestvica: 1. Unior 10,2. SOP Lesko
vec 9,3. Heroj Marok 9,3. Impol 8,5. 
Iskra 5, 6. Boštanj 5 itd.
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To so le klevete
Odgovor socialdemokra- 

________ tov__________
Predsedstvo območnega odbora 

SDSS za Belo krajino v zvezi s člankom 
»To so le klevete«, objavljenem v Do
lenjskem listu 21.11. in podpisanem od 
Svobodnega sindikata BELT Črnomelj, 
izjavlja sledeče:

Socialdemokrati smatramo za svojo 
dolžnost, da opozaijamo na probleme 
in nepravilnosti okrog nas, toliko bolj, 
če nas na te nepravilnosti opozaijajo 
tudi člani naše stranke.

Kot nam je znano, člani Neodvisne
ga sindikata v BELT Črnomelj še vedno 
proti svoji volji plačujejo članarino za 
Svobodni sindikat, iz katerega so izsto
pili, in to tako, da služba obračuna 
osebnih dohodkov vsem zaposlenim v 
BELTU Črnomelj obračunava odteg
ljaje za Svobodni sindikat.

Zakaj se to dogaja, tudi mi težko raz
umemo. Menimo sicer, da problem 
plačila sindikalne članarine v BELTU 
ni najpomembnejši, pa tudi ne zane
marljiv, saj je na osnovi takih nepravil
nosti mogoče sklepati, da Neodvisni 
sindikat, ki ima v BELTU Črnomelj od 
vseh zaposlenih okrog polovico članov, 
s strani vodstva podjetja in Svobodnega 
sindikata še vedno ni sprejet kot enako
praven partner.

Pričakujemo, da bo Neodvisni sindi
kat gornji in druge probleme v zvezi s 
svojim statusom rešil v čim krajšem ča
su z vodstvom podjetja in ustrenimi 
službami.

Socialdemokrati želimo tako Svo
bodnemu kot Neodvisnemu sindikatu 
uspeh v smislu zdrave medsebojne 
konkurence in sodelovanja, kadar se to 
pokaže za koristno.

Podjetju BELT in vsem zaposlenim 
pa želimo, da se čimprej izvlečejo iz te
žav. Če bosta pri tem tudi oba sindikata 
prispevala svoj delež, bomo tega samo 
veseli.

Območni odbor SDSS 
za Belo krajino 

Črnomelj

»IZNAJDLJIVI« 
HRVAŠKI ROMI

KOČEVJE — Pred dvema ted
noma je prišla na občinski odbor 
Rdečega križa Kočevje večja sku
pina Romov iz Hrvaške. V nesram
nem, žaljivem in celo napadalnem 
nastopu so od tajnice OO RK Joži
ce Klarič zahtevali, naj jim odobri 
dodelitev hrane in oblačil, tako kot 
to velja za »ostale« begunce. Samo 
kakšen dan predtem je dala kočev
ska Karitas ob soglasju OO RK 
Kočevje nekaj hrane dvema druži
nama hrvaških Romov, ki so zanjo 
zaprosili. Takoj ko seje to razvede
lo, so prišli Romi, ki taborijo v bli
žini Broda na Kolpi in Slavskega 
Laza, v Kočevje z zahtevo, da se jim 
dodeli hrana. Ker živijo pod šotori, 
in to na hrvaški strani, čeprav v ne
posredni bližini državne meje s Slo
venijo, ne morejo dobiti statusa be
guncev. Tajnica kočevskega Rde
čega križa jim je obrazložila, da jim 
kot humanitarna organizacija lahko 
dodelijo le nekaj oblačil.

ZAHTEVAMO
ZAMRZNITEV
ODPRODAJE
STANOVANJ

Nova zakonodaja, ki se sprejema 
v Sloveniji in se tiče temeljnih druž
benih sprememb, je vedno bolj 
podvržena kritikam in neodobra
vanju. Ljudje so se začeli zavedati, 
da s spremembami marsikaj izgub
ljajo, kar je bilo njihovo. Eden iz
med teh primerov so stanovanja. 
Pogoji za odkup stanovanj so 
ugodni v primeru normalnega stan
darda delavcev. Pri njihovi današnji 
obubožanosli pa so dosegljivi samo 
navidezno. Vprašanje je, ali zakon 
dejansko omogoča enakopraven 
odkup stanovanj vsem? Pravica je 
sicer dana vsakemu, kupi pa ga lah
ko le tisti, ki ima dovolj denaija. 
Spet so pridobili tisti, ki so imeli več 
kot ostali. Vse breme ponovno pade 
na delavec. Stanovanja, ki se proda
jajo, so bila že odplačana ali zgraje
na z delavskim denarjem. Nikakor 
nam ni razumljivo, da se jim le-ta ne 
poklonijo. Omenjenih 30% popusta 
bi morali dopolniti še s popustom 
1% na vsako leto delovne dobe. Vi
šina pologa bi se morala zmanjšati 
za polovico. Razumemo, da je dr
žava v denarni krizi, vendar se bi 
lahko bolj ozirali na ljudi in jim da
li, kar so petdeset let ustvarjali in 
kar je pravno in moralno njihovo. 
Na osnovi tega zahtevamo zamrzni
tev odprodaje stanovanj, dokler ne 
bodo pogoji za odkup primernejši 
in dosegljivi vsem delavcem.

Predsednik predsedstva NSS: 
RASTKO PLOHL

Iz Opreme klici 
na pomoč za 
izigrane ljudi

V Kočevju kazen za 
sodelavce sindikata
Kot je bilo že objavljeno, je bil 7. 

novembra v Opremi v Kočevju 
ustanovljen iniciativni odbor sindi
kata Neodvisnost. Predsednica od
bora inž. Vesna Brelih je kmalu po 
tej ustanovitvi dobila odločbo, daje 
tehnološki presežek in da mora 
domov na čakanje, dodatno pa ji je 
bil prepovedan vstop v družbene 
prostore podjetja.

22. novembra je bil navzlic mno
gim omejitvam s strani vodstva po
djetja ustanovni oz. konstitutivni 
zbor sindikata, predsednica je po
stala inž. Brelihova, njen namestnik 
pa podpisani inž. Franc Mihič. Oba 
sva bila člana oz. vodja razvoja v 
podjetju. Ker sklep o prepovedi 
vstopa v podjetje še ni preklican, 
(meni pa je bila dodatno ustno 
odrejena degradacija), je vodstvo 
sindikata Neodvisnost—KNSS že 
sprejelo ukrepe pravne zaščite zaup
nikov.

Danes, 3. decembra, je bila skli
cana prva redna seja izvršnega od
bora sindikata, ki se je seznanil z 
nekaterimi težkimi dejstvi. Ko je 
Vesna Brelih kljub prepovedi vsto
pa v podjetje prišla na delo, je na
mreč ugotovila, da so njene sode
lavce premestili, pisarno pa zakle
nili. Naš sindikat ima v njej svoje 
gradivo, inž. Brelihova pa domnev
no tudi zdravila.

Predsednika in podpredsednika 
občinske skupščine v Kočevju, pa 
tudi širšo javnost seznanjamo s temi 
ukrepi, ki kažejo grobo kršitev pra
vic delovanja sindikata pa tudi 
osnovnih človekovih pravic. S tem 
je seznanjen tudi predsednik izvr
šnega sveta, ki ga prosimo za čim
prejšnji obisk inšpektoija za delo.

FRANC MIHIČ, 
predsednik regijskega odbora 

sindikata

Neka mera korektnosti mora biti
Zaradi nekaj tisoč spornih primerov kupcev stanovanj je moralo nekaj deset ti

soč ljudi dokazovati, kaj so — To je oblastni despotizem in brezbrižnost

Takoj na začetku moram priznati ne
lagodje, s katerim se lotevam ponovne
ga zaporednega oporekanja trditvam is
tega avtorja. K prestajanju te nadlež- 
nosti me pač zavezuje dolžnost, da 
stvari, pri katerih sem bil tako ali dru
gače udeležen in ki so v javnosti neko
rektno predstavljene, ustrezno pojas
nim.

Tokrat sicer ne gre za »vojaška vpra
šanja«, temveč za probleme v zvezi z 
uresničevanjem enega pomembnejših 
osamosvojitvenih zakonov: zakona o 
slovenskem državljanstvu. V članku 
Neka mera in red pa le morata biti na
mreč komentator T. Jakše pri opozar
janju na neurejenost poslovanja večine 
naših javnih ustanov (kar se kaže v dol
gih vrstah čakajočih) izhaja iz izjave, v 
kateri naj bi se »znan slovenski liberalni 
politik« nedavno čudil nad tem, da bi 
Komurkoli preprečevalli pridobitev slo
venskega državljanstva, in tako »poni
žujoče zmanjševal njegovo vrednost«. 
Nikakor si ne domišljam, da bi zgornji 
naziv letel name, četudi sem bil javno 
udeležen v razpravah, na katere očitno 
meri komentator. Zato pa morem in 
moram reči, da mi iz te celotne razprave 
takšna izjava ni znana, se je pa pobud
nikom (seveda liberalnim demokra
tom, in ne kranjskim liberalcem) več
krat in z več strani skušalo imputirati 
takšno nesmiselno stališče. Kajti načel
na dilema, kdo in pod kakšnimi pogoji 
lahko postane slovenski državljan, je bi
la razrešena že na začetku letošnjega le
ta, in to v korist liberalnejše ureditve, ki 
jo je na koncu podprla tudi Demosova 
vlada. »Nedavno« pa je tekla polemika 
o veliko bolj specifičnem problemu, 
problemu, ki bo s koncem tega leta tako 
ali drugače razrešen.

Gre za vprašanje pridobivanja dražv- 
ljanstva za tiste polnoletne prebivalce 
Slovenije, ki so imeli lani na dan plebis
cita stalno bivališče na ozemlju Repu
blike Slovenije. To so ljudje, ki so se kot 
volilni upravičenci udeležili plebiscita, 
na katerem so se, kot vemo iz rezulta
tov, v veliki večini opredelili za samo
stojno Slovenijo. Republiška skupščina 
je v svoji obplebiscitni Deklaraciji o 
dobrih namenih zagotovila, da bo tem 
ljudem za vstop v slovensko državljan

stvo eno leto zadostovala pisna vloga s 
takšno željo (kolikor se v tem času za to 
ne odločijo, pa bodo dobili status tujcev 
in bodo glede pridobivanja državljan
stva podvrženi enakemu postopku kot 
vsi drugi). T udi kasnejši zakon o držav
ljanstvu je v prehodnih določbah ko
rektno in dosledno uredil realizacijo te 
obljube. Toda pri izvajanju zakona, ki 
je bil vmes deloma tudi podvržen brion
skemu moratoriju, je prišlo do več za
pletov. Po eni strani so pristojni organi 
oz. uradi od teh ljudi zahtevali še do
datna, zakonsko neopredeljena gradiva 
in se je o vsaki vlogi odločalo v centrali 
na ministrstvu, kar je postopek ob izte
kajočem se roku po nepotrebnem za
kompliciralo in zavleklo, po drugi stra
ni pa je po vojni nastopil tudi problem 
tistih prosilcev, ki so med vojno sodelo
vali z JA. Slednje je s predlogom do
polnitve zakona skušala urediti vlada 
(vladni predlog skupaj z amandmajem 
LDS zdaj ustrezno rešuje ta problem, 
tako da so vloge oseb, proti katerim je 
sprožen zadevni kazenski postopek, do 
pravnomočnega konca zadržane). Za 
ureditev prvega pa je ustrezno zakon
sko dopolnitev predlagala LDS in en 
(družbenopolitični) zbor jo je sprejel, 
tako da se vse skupaj trenutno uskla
juje.

Edino vprašanje, za katero je torej 
»nedavno« šlo, nima prav nič opraviti z 
domnevnim mnenjem, ki je zbodlo 
komentatorja DL. In čeprav gre za sam 
po sebi morda za koga majhen, vseka
kor pa začasen problem, se je ob njem 
odprlo zelo pomembno vprašanje nove 
slovenske dižave; vprašanje njenega dr
žanja obljub, njene verodostojnosti in 
časti —ravno tistega, zaradi Cesarje tudi 
vredno biti njen državljan.

Do »diskriminacije in rasizma« ne 
pride zaradi »nezadostnih meril pri pri
dobivanju državljanstva«, kot skuša na 
koncu komentarja svoje izvajanje ute
meljiti avtor. Do diskriminacije pride 
predvsem takrat, ko se zakoni ne spoš
tujejo in se jih spreminja v skladu s 
predsodki, rasizem pa nastopi v istem 
trenutku, ko se nam pred očmi prikaže 
stereotipna podoba tolpe južnjaških pri
tepencev, ki se hočejo preko slovenske
ga državljanstva na naš račun povzpeti

v nebeško kraljestvo. Zato je pod ravni
jo civilizirane razprave, da bi našteval, 
komu vse zvoni, ko se izteka enoletni 
»prestopni rok«; imenitno zgodbo o 
tem sije vsak sam lahko prebral pod na
slovom Kako je Roman zvedel, da je 
Srb pred štirinajstimi dnevi prav v Do
lenjskem listu.

Razjasniti pa želim še nesporazum 
(?) v zvezi z negodovanjem nad ne
skončnimi vrstami za potrdila o držav
ljanstvu, do česar je prišlo zaradi na
ključnega sovpadanja pričetka množič
nega odkupa družbenih stanovanj in 
iztekanja oddajanja vlog za pridobitev 
državljanstva. Glede slednjega je bilo 
zgoraj že dovolj rečeno, ni pa mogoče 
sprejeti avtoijevega argumenta, da naj 
se zato, ker se moraš npr. na Švedskem 
kot tujec drenjati v vrstah za podaljša
nje delovne vize, mirno drenjaš tudi pri 
nas, in to za povrhu (čeprav to ni po
sebno častivreden argument) ne kot tu
jec, temveč kot državljan svoje države. 
Kajti natanko zato je pri teh nepotreb
nih vrstah tudi šlo: ker država ni bila 
sposobna, kljub neštetim evidencam, na 
manj primitiven način preveriti držav
ljanstvo kuprev stanovanj, si je vsak 
moral posebej priskrbeti tudi to potrdi
lo. Zaradi nekaj tisoč spornih primerov 
kupcev stanovanj je moralo nekaj deset 
tisoč ljudi dokazovati, da so to, kar so. 
To je oblastni despotizem in brezbriž
nost balkanskega tipa, ki si je povsem 
zaslužila najostrejše ugovore. Kot mi je 
znano, je v Ljubljani zaleglo in so z ma
lo truda vso stvar rešili tako, da vsaj da
nes gladko teče.

GREGOR GOLOBIČ 
poslanec LDS v Skupščini RS

Samosfo/na
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Lastninjenje se dogaja le enkrat
Zakaj podpiram vladno zamisel o lastninjenju družbenega premoženja

Veliko črnila je že bilo prelitega o 
lastninjenju, toda prepričan sem, da je le 
malo piscev uspelo povedati prebival
cem Slovenije, kaj si pravzaprav pred
stavljamo pod tem dejanjem. Tudi sam 
nisem prepričan, da mi bo to uspelo, a 
vendar bom poskusil.

Najprej poglejmo, kaj je lastninjenje. 
Zame je to samo prehod iz nikakršne 
družbene lastnine v dejansko lastnino. 
Poti (strokovnjaki zelo radi govorijo o 
konceptih), po katerih naj bi to opravili, 
pa so lahko različne, nekatere so lahko 
krajše, druge daljše. Tudi hitrost spre
minjanja stvari je lahko različna.

Vsi danes prisegajo, da se lastninjenje 
mora zgoditi, razhajamo pa se pred
vsem v tem, kako to izvesti. Po krajši ali 
daljši poti, z veliko hitrostjo ali počasi? 
Mislim, da dejansko ni pomislekov, saj 
je potrebno lastninjenje opraviti takoj, 
in to tako, da bo čim manj boleče za dr
žavljane Republike Slovenije. In ta pot 
je tista, ki jo predlaga vlada. Vsem dr
žavljanom je mogoče zelo enostavno 
razdeliti državljanske delnice (papirje, 
ki so označeni z določeno vrednostjo) in 
ustanoviti sklade. V teh skladih bomo 
kaj hitro spoznali, kaj je delničarstvo in 
kaj je za uspešno vodenje skladov po
trebno storiti (imeti dobre vodje skla
dov oziroma menedžerje), saj ti lastni
kom zagotavljajo povečevanje vredno
sti njihovega premoženja.

Če človeka ne vržemo v vodo, se ni
koli ne bo naučil plavati. Enako velja za 
delničarstvo; vsem ljudem je treba dati

OSEMKRAT MORAŠ 
ČEZ MEJO

KOČEVJE — Če hočeš iz Kočevja 
preko Broda na Kolpi do vasi Belica in 
spet domov, moraš kar osemkrat preko 
meje med Hrvaško in Slovenijo. Na 
srečo so le na dveh mejnih prehodih 
obmejni miličniki in cariniki, ostali 
prehodi pa so brez teh organov. Kon
trolnih organov tudi ni na »mejnem 
prehodu« Papeži, kjer je prehod neva
ren le zato, ker je križišče popolnoma 
nepregledno. Prav ob križišču je na
mreč nekdo zasadil smrečice, ki so že 
tako zrasle, da popolnoma zakrivajo 
pregled nad križiščem. Seveda bi mora
lo biti na takem vaškem križišču, ki je 
kljub vsemu dejansko mednarodno, le 
nekoliko bolj poskrbljeno za prometno 
varnost.

začetno možnost, nato pa bo čas poka
zal, kateri so podjetnejši in prodornejši. 

. Ti bodo lahko kupovali delnice na bor
zi, in tako bo po naravni poti prehajala 
lastnina v manjši krog državljanov Slo
venije. Ne nasedajmo tistim, ki govori
jo, da bodo skladi, kijih ustanovi drža
va, tudi ostali državni skladi, saj je iz 
splošnega nelastninskega stanja dejan
sko možno »preskočiti« v posredno 
lastnino preko skladov, nadaljnji po
stopki pa bodo vzpodbudili borze in iz
oblikovali dejanske lastnike.

Danes, ko ljudje nimajo denaija za 
osnovno preživetje, je popolnoma ne
sprejemljivo govoriti o prodaji podjetij 
in kupovanju delnic. Kupil bo lahko le 
tisti, ki ima nekaj pod palcem, a taki so

redki. Prodaja podjetij bo povzročila, 
da bo lastnina ostala v rokah majhnega 
števila ljudi. Alije to nujno in pravično? 
Ali ni bolje, da smo na začetku v ena
kem položaju vsi in se šele po naravni 
poti dogaja prehod lastnine v roke po
djetnejših? Razmislimo.

Predvsem pa ne smemo slepo verjeti 
drugim, ki imajo morda drugačne 
osebne interese (privatizirati družbeno 
lastnino, kar ni isto kot določiti lastni
ka), temveč se prepričajmo, kaj je de
janska resnica. Lastninjenje se ne doga
ja pogosto, zato ne smemo zamuditi te 
priložnosti.

IVAN TOMŠE, 
delegat Zelenih v skupščini 

Slovenije

SLAVISTI
BOJKOTIRAJO

Že septembra meseca 1991 smo 
ob razpravi o novosprejetih norma
tivih učitelji osnovnih šol v novo
meški občini zahtevali diferencira
no učno obveznost. Zaradi zagoto
vil različnih struktur oblasti o 
korekciji obstoječih normativov. 
Naveličanost prepričevati samega 
sebe in utrujenost, ki jo učitelji sla
visti že čutimo zaradi preobreme
njenosti, nas navajata k naslednje
mu koraku:

Pridružuujemo se pozivu Repu
bliškega štaba sindikata k bojkotu 
pisnega preverjanja z dne 19. 11. 
1991 in zahtevi po 18-urni učni te
denski obveznosti. Zahtevamo, da 
odgovorne strukture v čim krajšem 
času razrešijo perečo problematiko, 
ker je na njih odgovornost za nasta
lo škodo.

Na občinskem aktivu bomo sla
visti spremljali razplet omenjene 
problematike in prekinili bojkot ta
koj, ko bo naše delo priznano in 
pravilno ovrednoteno.
Vodja občinskega aktiva:

ALENKA KULOVEC

Še: Minister 
je polovil 
oficirje

Pripombe k ugovoru

S svojega ozkega strankarskega gle
dišča ocenjuje liberalno—demokratski 
republiški poslanec Gregor Golobič 
moj komentar Minister je polovil oficir
je in mi z neznosno lahkotnostjo pripi
suje klevetanje in še marsikaj drugega, 
kar je pisec komentaija h komentaiju 
hotel videti med vrsticami, da bi lahko 
na dolgo in na široko razpredel politiko 
svoje stranke. Če poslanec rabi takšne 
inspiracije, da mu beseda steče, jih bo 
ob branju mojih prispevkov gotovo na
šel še dovolj, kajti nikakor se ne mislim 
truditi pisati tako, da bo to njegovi 
stranki všečno, kot tudi ne kaki drugi; 
pa tudi vladi ne, ne prejšnji, ne sedanj' 
in ne bodoči.

Strankarski človek nisem bil do se
daj, niti ne nameravam biti, prav tako ni 
moj namen udinjati se ministrom, da bi 
jim brez pridržka pritrjeval, kot mi to 
pisec v podnaslovu očita. Je pa res, daje 
osnova komentaija tiskovna konferen
ca, ki jo je sklical minister Janša, in na 
tej je bilo izrečenega marsikaj, kar sem 
pozneje uporabil v komentarju. Mini
ster je ovrgel vse obtožbe, pri tem dodal
še nekaj komentarjev, protiargumentov
pa ni navrgel nihče. Če gre to gospodu 
Golobiču na živce, je pač njegova stv8r, 
kot je tudi njegova stvar to, da kot po- 
slanec deluje tako, da bo zagotovljen 
zadosten nadzor nad vsemi ministrovi' 
mi službami. Če bi se minister boril 
proti takemu nadzoru parlamenta ali g* 
izigraval, bi bilo seveda to čisto nekaj 
drugega.

Se to: nesmiselno se mi zdi naštevat' 
vse iz liberalnodemokratskih vrst, ki so 
se borili med zadnjo vojno na slovensk' 
strani. To je bila njihova državljanska in 
poklicna dolžnost, bog pa nas varuj, da 
bomo sedaj, tako kot Hrvatje, še mi 
ustanavljali svoje strankarske vojske in 
s tem dokazovali svojo privrženost do
movini. Za to so drugi, bolj pametni 
načini. .

T. JAKŠE

ŠE ENKRAT: EUREKA
Pod tem naslovom je bil 28. novem

bra natisnjen v Dolenjskem listu ne
podpisani članek, ki navaja nekaj 
neresnic.

Gospoda N. obveščam, da izjava, ki 
sem jo dal za Dolenjski list 14. novem
bra in je bila prirejena, pa vseeno podpi
sana z mojim imenom, nima nobene 
zveze s kolektivom Elektrotehne. Izjavo 
sem dal sam in je bila podpisana. Pro
sim, da ne krivite nekoga za stvari, kate
rih ni storil. Tudi vaši namigi o prisva
janju denarja niso majhna obtožba in 
mislim, da teijajo javno opravičilo ko
lektivu Elektrotehna Novo mesto.

S. PLEŠKO

• Maršalu se uresničila je želja le 
ena, republika vsaka je neuvrščena- 
(Tof)

• Zakonska zveza je prozni pre
vod ljubezenske pesmi (Bougeard)
• Mišljenje je napor, vera je udobje. 
(Marcuse)

Kip ni padel, zdaj vem, zakaj
Nekoč je bil Divji zahod Le kaj je , 

bilo A merikancem, da so tudi na Div- 
jem zahodu gradili banke? V mesto so 
na primer pridrveli Jesse James, 
Frank James in banda Cola Vounger- 
ja Konje so pustili kar pred banko, 
nastavili blagajniku ponikljane kolte 
45 pod nos in mu prijazno zabrusili: 
»Life or money?«

Navadno se je blagajnik odločil za 
to, da obdrži življenje. Jesse in somiš
ljeniki pa so oddrveli iz mesta s pol
nimi vrečami dolarjev. Predno se je 
šerif zbudit iz popoldanskega dreme
ža, se je za njimi dvigal le še majhen 
oblaček rdečkastega peska nekje na 
jugovzhodni vpadnici v mesto.

Takšen prizor se je ponavljal kar 
pogosto v sedemdesetih letih prejšnje
ga stoletja v majhnih mestih Srednje
ga zahoda Ljudje, ki jih je plačevala 
država, so zaman preganjali Jesseja 
Jamesa. Pa tudi banke so razpisale 
nagrado 10.000 US za njegovo glavo 
— živo ali mrtvo. A zaman. Zlikovec, 
vsaj nekdaj sem mislil, da je to resnič
no bil, je še vedno jezdil nekaznovan, 
vse do leta 1882. Potem ga je v hrbet 
ustrelil Robert Ford, sicer član njego
ve bande, in pobasal razpisano na
grado v svojo malho.

A banke si niso oddahnile. Bratje 
Dalton so nadaljevali bogato tradicijo

ameriških bančnih roparjev. Tudi nje 
' so preganjali možje zakona in jih na
zadnje likvidirali Slavo so tokrat po
brali Pinckertonovi agenti

Petdeset let po smrti Jesseja Jamesa 
so po A meriki dirjali John Diringher 
in mlada zaljubljenca Bonie in Clyde. 
Poklic: bančni roparji Hoby Ropanje 
bank. Za razliko od Jesseja niso imeli 
konje, ampak avtomobile. Kolt 45 sta 
zamenjala brovning in brzostrelka 
Ob zvokih čikaškega jazza so vdirali v 
banke in govorili čarobne besede: 
»Denar ali življenje?«

Življenjska pot bančnega roparja 
pa se seveda vedno žalostno konča In 
takšen konec sta storila tudi Bony in 
Clvde. Izdihnila sta v prerešetanem 
vozilu. Pa tudi John, ki si je medtem 
prislužil častni naziv sovražnik države . 
N° 1, je padel vznak, bolj podoben po
sodi za precejanjejuhe kot pa svojemu 
očeta

Da tako je bilo v Ameriki! Banke 
so trpele pod nasiljem najrazličnejših 
bančnih roparjev. V svobodni, neod
visni Sloveniji pa so se banke začele 
maščevati za teror, ki so ga v preteklo
sti doživljale ameriške banke. Sloven
ske banke se sicer niso mogle mašče
vati Jesseju Jamesu, Daltonom, Di- 
ringherju in drugim, saj so ti že dolgo 
mrtvi Začele so se maščevati nad ne

dolžnim ljudstvom, nad nedolžnimi, 
mirnimi in pridnimi ljudmi — Slo
venci

Sicer bankir ne reče »Denar ali živ
ljenje?«, brez besed vzame le denar. 
Kaj bi banka s tvojim ži vljenjem? Brez 
denarja tako ali tako nisi vreden po
čenega groša

Zato, drugi državljani Slovenije, 
združimo se v boju proti bankam, 
maščujmo Jesseja Jamesa!

Pred dnevi so v Metliki spremenili 
ime kulturnega doma, ki je do tedaj

nosil ime Edvarda Kardelja Predla
gajo tudi spremembe imena nekaterih 
ulic. Baje jih je preveč povezanih z 
NOB. Pričakoval sem, da se bo kdo 
spravil tudi na kip Borca ki stoji v 
bojni preži nad Trgom svobode. Pa 
sem se zmotiL Nihče se ni pritožil če
zenj. Sedaj vem, zakaj. Borec v rokah 
drži bombo in jo meče natančno v 
smeri poslopja metliške banke!

MATJAŽ RUS 
P. S. Honorar za ta prispevek mi po
šljite po pošti in ne preko banke!

I
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Pravica do 

splava, pravica 
do ubijanja

Naravnost zgrožena sem
Do pisanja so me prisilila poročila 

zadnjih tednov o spornem členu v novi 
slovenski ustavi, o znanem problemu 
abortusa.

Zgrožena sem ob misli, da v času, ko 
slovenski narod skuša uveljaviti svojo 
samobitnost in mukoma išče pot v 
Evropo, sploh moremo dopustiti pole
miziranje o stvari, ki nas bo, če jo vne
semo v ustavo, povsem ločila od civili
ziranega sveta. Evropa medse ne bo 
sprejela naroda z barbarsko ustavo.

Kot mi je znano, pravica do splava ni 
zapisana v nobeni ustavi sveta. Tak člen 
v ustavi bi bil v nasprotju s splošno de
klaracijo o človekovih pravicah. Vpra
šanje splava je lahko le zakonsko dolo
čeno, nikakor pa ne more biti ustavna 
pravica. Vprašanje splava ne sodi v 
ustavo, saj je ustava temeljni akt vsake 
pravne države, ki ščiti življenje držav
ljana. Poudarjam: ščiti življenje in pre
pričana sem, da ga ni modreca na svetu, 
ki bi upal trditi, da življenje, ki ga žena 
še nosi v svojem telesu, ni življenje.

Splav je socialno, medicinsko in 
etično zlo, zato ne more soditi med člo
vekove pravice, zapisane v ustavi. Splav 
je lahko le s posebnim zakonom dopuš
čen, ne more pa spadati med ustavne 
pravice. Odločitev proti življenju je 
lahko le zadeva vesti, zato ni prav, da 
človeka v tem opravičuje ali celo podpi
ra najvišji pravni akt države. Tak člen bi 
bil tudi v nasprotju z mednarodnim 
paktom o državljanskih in političnih 
pravicah, ki govori o prirojeni pravici 
Človeka do življenja, ki je z zakonom 
ščitena. Torej nikomur življenje ne mo
re biti samovoljno odvzeto.

Propagiranje stališča, daje človeko
va pravica do svobodnega odločanja o 
rojstvu otroka, ki bi s sprejetjem spor
nega člena v ustavo, postala pravica do 
ubijanja, je težka politična manipulaci
ja, ki jo ostro obsojam. S takim členom 
bi ustava izgubila svojo temeljno vlogo, 
to je zaščito pravic človeka. Postala bi 
smrtna obsodba narodu, ki bi rad živel 
enakopraven v Evropi. Potem se lahko 
razgledujemo le še južneje, na Balkanu, 
kjer žal že pri svojih najbližjih sosedih še 
predobro vidimo, kakšne so posledice, 
kadar življenju rečemo »ne«.

Kam želimo in kam gremo? Bog ne 
daj, da bi skrenili!

MATEJA VODNIK 
Novo mesto

PLAZ V POTOK BELICA
OSILNICA — V KS Osilnica seje 

ob nedavnem hudem deževju sprožilo 
več plazov, med njimi tudi ta v vasi Be
lica, kjer je začel polzeti v dolino plaz s 
kamenjem, zemljo in drevjem ter grozil, 
la bo zajezil potok Belico. '

»tUJŽBA DRUŽBENHU KNJOOVOOSTVA

ir

Meja omeji 
ribice-

Ribolov najaviti
Ker je reka Kolpa postala med

narodna reka med Slovenijo in Hr
vaško, je prišlo do kontrole gibanja 
ljudi ob meji, zato mora biti vsak 
posamični ali skupni ribolov prijav
ljen 24 ur prej na policiji. Ribiči 
lahko prijavijo lov na ribe tudi po 
telefonu na številko 58-039 ali 92, s 
sabo pa naj vzamejo osebno in ri
biško izkaznico, da si prihranijo ne
potrebne nevšečnosti.

Upamo, da bodo takšni strogi 
predpisi trajali le do podpisa med
državne pogodbe o mejnem režimu 
in da bomo dočakali odprte meje. 
Poleg Kolpe imamo Belokranjci še 
Lahinjo, ki je sedaj verjetno bolje 
obiskana, čeprav velja za obisko
valce te reke drugačno opozorilo. 
Letošnje analize rib so pokazale, da 
je v ribah še vedno velika količina 
PCB, od treh rib sta dve neužitni.

IGOR JUGOVIČ

Hočejo žejne 
prepeljati 

prek vode?
Še enkrat o Komunali

Odgovor direktoija Komunale 
Adolfa Zupana na moje vprašanje, 
zakaj so storitve tako drage, je res 
obsežen, lahko bi celo rekli kons
truktivno in strokovno argumenti
ran ter poln leporečja iz ekološke 
terminologije, vendar so podatki o 
številkah nceksaktni, da ne rečem še 
kaj hujšega, saj dobro obveščenega 
bralca (tistega, ki drago plačuje 
komunalne storitve) ne informirajo 
dovolj natančno, kakšen je ta nje
gov delež k ceni storitev za nujno 
obnovo in razvoj. Iz številk na zad
nji položnici, katere fotokopijo pri
lagam, in številk g. Zupana, je na
mreč po preprostem odštevanju 
razvidno, daje (če je to ta Številka) 
delež za njegovo t.i. nujno obnovo 
in razvoj tako pri vodarini kot pri 
kanalščini za več kot 100% višji od 
samih uslug, kar je mimo vse »ko
munalne znanosti« in leporečja, in 
sprto z vsakršno logiko. Glede na 
omenjene podatke tokrat vprašu
jem: zakaj in v imenu česa g. Zupan 
poskuša celo preko javnih občil po
rabnike njihovih dragih uslug žejne 
prepeljati preko vode? S primerja
njem moje številke s položnice s 
številkami g. Zupana naj vsak bra
lec sam presodi, kdo komu in zakaj 
laže.

MARTA PLEVNIK
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Ob Kolpi težave s televizijo
Še vedno ne morejo sprejemati prvega programa TV

OSILNICA, FARA — V krajevnih 
skupnostih Osilnica in Kostel pa tudi 
Poljanska dolina imajo še vedno velike 
težave s televizijskim sprejemom. Na 
območju KS Osilnica je 154 hiš, od tega 
jih 53 ne more sprejemati niti sloven
skega 1. programa. Ta dobra tretjina 
vseh hiš v KS je v vaseh Ribjek, Ložec, 
Grintovec, Bosljiva Loka, Mirtoviči, 
Bez.garji in Belica. Seveda pa sploh ne 
dobivajo ne drugega ne kakršnega koli 
slovenskega programa. Podobno velja 
?-a program hrvaške televizije, ker so 
uničeni nekateri okoliški hrvaški pre
tvorniki. Prizadeti krajani nočejo pla
čevati naročnine TV.

Zaradi takih in podobnih opozoril 
obkolpskih krajevnih skupnosti je bil 
Pred kratkim v Kočevju sestanek s 
predstavniki TV Slovenija iz Ljubljane. 
Na njem so se dogovorili, da bo RTV 
čimprej ponovno opravila meritve o

pogojih sprejema TV signala na območ
ju KS Osilnica in KS Kostel, kjer je tudi 
več vasi (Žaga, Gotenc, Krkovo, Suhor, 
Podstene in vsi trije Potoki), ki ne dobi
vajo niti prvega televizijskega programa 
Slovenije. Tudi vasi, ki so sicer dobivale 
prvi program, po junijski vojni dobiva
jo slabšo sliko s pretvornika na Kumu, 
kije bil poškodovan. Programe HTV ne 
vidijo tudi v Kočevju.

Že na tem sestanku so ugotovili, da 
območje KS Osilnica ne bo dobilo dru
gega programa slovenske TV, ker to ni 
možno. Bo pa dobilo drugi domači pro
gram območje KS Kostel, vendar samo 
tiste vasi, ki zdaj lahko sprejemajo prvi 
slovenski program, ostale pa ne. Vsa ta 
opravila in izboljšave bodo skušale ure
diti tehnične službe TV čimprej, po 
možnosti nekatere že letos, vendar je 
vse odvisno tudi od vremenskih razmer.

J P

Nismo za daljšo delovno dobo
Stališča Demokratske stranke upokojencev in SDP

nizacijami in društvi v dobro upokojen-Demokratska stranka upokojencev 
Slovenije in SDP Slovenije sta si blizu 
glede številnih načelnih vprašanj so
dobne slovenske družbe in konkretnih 
socialnih in drugih vprašanj slovenske
ga človeka.

Stranka DESUS nima poslancev v 
parlamentu, vendar so njeni cilji prav

• SREČANJE Z NADŠKOFOM 
DR. ŠUŠTARJEM — V sredo, 27. 
novembra, je v prostorih nadškofij
skega ordinariata v Ljubljani prišlo 
do srečanja med ljubljanskim nadško
fom in metropolitom dr. Alojzijem 
Šuštarjem in njegovimi sodelavci ter 
delegacijo SDP na čelu s predsedni
kom dr. Cirilom Ribičičem. Najprej 
so gostje predstavili svoje poglede o 
ključnih družbenih vprašanjih seda
njega težkega časa. Nato so svoja sta
lišča predstavili tudi gostitelji. Dialog 
je bil odprt in neposreden. V njem so 
prišli do stičnih točk zlasti glede pri
zadevanja za mir, pomoči beguncem 
in socialne pravičnosti v družbi. Sre
čanje je bilo kljub nekaterim razlikam 
v pogledih ocenjeno kot koristno za 
medsebojno spoznavanje, krepitev 
strpnosti in zaupanja. Soglasno so 
sklenili, da bodo s podobnimi pogo
vori nadaljevali.

Dr. JANEZ GRIL

tako reševanje vseh kratkoročnih in 
dolgoročnih problemov, zlasti čimprej
šnje sprejetje slovenske ustave, priprave 
na volitve in iskanje stičnih izhodišč ter 
sodelovanje z drugimi strankami, orga-

Stranki sta že doslej in bosta tudi v 
prihodnje še intenzivneje iskali soglasja 
v nastajajoči zakonodaji: pokojninskem 
in invalidskem zakonu, zakonu o 
zdravstvu in socialni politiki in drugih, 
ki zadevajo starejše ljudi. Stališča po
slancev SDP o teh vprašanjih so bila 
doslej skladna s stališči DESUS. Zato se 
tudi z odobravanjem sprejema predlog 
poslancev SDP za takojšnje spremembe 
spornega 4. člena sprememb pokojnin
skega zakona.

Stranki soglašata s predlogom, naj o 
predlogu pokojninskega in invalidskega 
zakona pred razpravo v parlamentu 
razpravljajo tudi upokojenci in invalidi; 
spregovoriti je treba tudi o problematiki 
zveznih in vojaških upokojencev in ti
stih, ki prejemajo pokojnine iz drugih 
republik, ob tem pa še o proračunskih 
sredstvih, ki so bila namenjena vojaš
kim upokojencem in jih Republika 
Slovenija ni odvedla v zvezni proračun, 
zdaj pa naj bi vojaške pokojnine izpla
čevala iz sredstev SPIZ-a.

Pokojninski in invalidski zakon ne 
rešuje problematike vedno bolj starajo
če se družbe in varnosti ostarelih; nismo 
za podaljševanje delovne dobe in ostane 
naj pokojnina v vrednosti najmanj 85% 
od osnove.

IVO SISINGER 
predsednik Demokratske stranke 

upokojencev Slovenije 
dr. CIRIL RIBIČIČ 

predsednik SDP Slovenije

Mega koncert malo drugače
Izzvenel je v duhu napisa na fičku: »Ko bom ve
lik, bom Rolls royce« — Malo več skromnosti!

Petkov dolenjski mega koncert je 
dosegel svoje. Bilje »naj« v skoraj v 
vseh pogledih. Od napovedanih pe
tih ur je trajal le dobre tri ure, kar je 
poslušalce in gledalce glasbenega 
gledališča stalo dobrih 40 SLT na 
uro, večini pa je potem še vsaj dve 
uri piskalo v ušesih. Skupini sta pre
jšnji večer zagotavljali izvrstno oz
vočenje in pripadajočo opremo. Iz 
neznanih razlogov (premalo časa za 
pripravo?) pa so bili vokali zvečine 
nerazumljivi. To je mogoče vzrok, 
da je publika bolje sprejela nefor
malno predskupino Barakuda, kije 
zaigrala kar precej znanih pesmi, ki 
jih publika obvlada malodane na 
pamet.

DMP-jevci so novomeško pu
bliko imeli za nesposobno prebrati 
plakat pred vhodom, na katerem 
piše, kdo igra, saj so spraševali 
občinstvo, kdo so oni. Da boste ve
deli, kar nekaj poslušalcev je odgo
vorilo napačno, saj smo slišali: 
»Podgurci!«, »Mrtvaki!« in »Druš
tvo mrtvih prevarantov!« (Kdove 
zakaj?!).

Odgovor na slednje vprašanje se 
je izvedel iz zaupnih virov. Nekdo iz 
te skupine je celo veselo izjavil ne
kaj v smislu: »Pa je odf.,.1!« Za ne
poučene: gre za človeka, ki jim je že 
dva meseca pripravljal ozvočenje, 
svetlobne ter druge efekte in celo

redaije, pa so ga dan pred koncer
tom odslovili, pri tem pa upali na 
bodoče sodelovanje. Moj nasvet: 
Fant naj jih toži, saj so nekaj zasluži
li navkljub zagotavljanju, da bodo 
imeli izgubo.

Pa še kakšna lepša plat koncerta. 
Oder je bil res velik, kar pa ni pre
prečilo pevcu Barakude, da ne bi 
prevrnil mikrofona. Svetlobni efek
ti so bili veijetno najboljši v tej dvo
rani doslej. Manjkala sta laser in 
dim. Pardon, dim je bil, saj je moral 
Barakudin kitarist ugasniti odvrže
no cigareto, ki je že napovedovala, 
da bo dobesedno zažgala publiko. 
Med dobre lastnosti bi lahko šteli 
tudi slabe redaije in način kontrole 
vstopa, saj sije, navkljub okoli 700 
prodanim vstopnicam, koncert ogle
dalo vsaj 100 ljudi več.

Med znanimi in skoraj neznani
mi skladbami, ki so včasih prihreš- 
čale iz zvočnikov, ti so pred kratkim 
krasili Križanke med koncertom 
Rok proti vojni, ne smemo pozabiti 
slovenske himne, ki so jo DMP- 
jevci dali publiki v prežvekovanje. 
Izkazalo se je, da slednja res obvla
da fušanje himne.

Sicer pa je ves mega koncert zve
nel v duhu napisa na fičku: »Ko 
bom velik, bom Rolls Royce!« Je že 
kdo videl velikega fička?!

I. U.

V nobeni urejeni državi ne sekajo 
brez sodelovanja gozdarske stroke

Zagovarjamo javnost dela, ker hočemo preprečiti zločin nad gozdom
Nekaj nad 18%gozdovvobmočjuje 
gospodarjenju Posestva Snežnik in

V kočevsko-ribniškem gozdnogos
podarskem območju je gozdnatost iz
jemno velika, saj je kar 75% prostora 
pokritega z gozdovi, v občini Kočevje 
pa že čez 90%. Temu primeren je tudi 
pomen gozdov za lastnike gozdov, za 
delavce v gozdarstvu, lesni industriji, v 
lesni obrti in za suho robo ter s social
nimi funkcijami gozdov tudi za vse ljudi 
v tem prostoru.

Zato je prav, da se vprašamo, kdo 
gospodari s katerim gozdom in kako pri 
tem upošteva strokovna načela, ki mo
rajo biti zagotovljena v vsakdanjem de
lu po veljavnih načrtih. Gospodarjenje z 
gozdom namreč ni zasebna zadeva last
nika ali firme, pač pa mora biti zagotov
ljen tudi javni interes —zaradi nalog, ki 
jih ima gozd za klimo, vodo, živalski 
svet, rekreacijo in še za druge naloge, ki 
se jih ljudje zavedajo predvsem tam in 
takrat, ko gozdov ni več. Gozd ni les, 
gozd je ekološki sistem!

Zato lahko trdimo, da je od gozdov 
odvisna kvaliteta življenja. Seveda pri 
tem ni mišljen boljši ali slabši ekonom
ski položaj lastnika gozda, pač pa pogo
ji za življenje vseh ljudi v določenem 
prostoru, regiji ali državi. Zato gozdarji 
zagovarjamo javnost dela. Že leta teče 
sodelovanje s šolami in pedagogi, ko 
seznanjamo predvsem mlade ljudi v 
raznih stopnjah šolanja z gozdovi in 
gozdarstvom. Sedaj pa smo si zastavili 
obsežne naloge za delo z javnostjo.

Javnost dela zahteva odgovorno in 
strokovno delo. Pričakujemo lahko se
veda tudi številna vprašanja, na katera 
je včasih težko odgovoriti. Zato tudi ne 
bežimo pred odgovornostjo za svoje de
lo. Delo v gozdovih je javno za vse last
nike, pa če to želijo ali ne.

Na stotine, na tisoče je obiskovalcev 
gozda, ki se sprehajajo, polharijo, goba
rijo, hodijo na lov, pretaknejo najbolj 
odmaknjene predele v gozdu. Zato kri
tičnim očem ni nič skrito. In tako je tudi 
prav! Gozd ni nepomembna in zaprta 
delavnica, ni zakotna pisarna, gozd ima 
javne funkcije za vse.

Drugo vprašanje pa je seveda, koliko 
in kaj nam uspe obiskovalcemjpovedati 
za razlago tistega, kar vidijo. Trudili se 
bomo, da bodo na številna vprašanja 
dani tudi odgovori. To je še posebej ak
tualno sedaj, ko je tudi pri gospodarje
nju z gozdovi vedno bolj pomembno 
lastništvo, pa tudi vse številnejši nespo
razumi ob tem. Ni primerno pa tudi ni 
mogoče ob tem povedati veliko, toda 
opozoriti želimo na razlikovanje lastni
kov gozdov v tem območju. Saj vsak 
lastnik zadnje čase po svoje ravna z 
gozdom, pogosto tudi protizakonito in 
v nasprotju s strokovnimi pravili pa tudi 
v nasprotju z obveznostmi iz gozdno
gospodarskih načrtov. Zato morate 
najprej vedeti za lastnika gozda, v kate
rem se kaj dogaja, šele nato lahko potr
kate na prava vrata za odgovor.

Ena tretjina vseh gozdov (nekaj čez 
33%), to je kar 30.000 hektarjev , je za
sebnih. Zasebni gozdovi so v povprečju 
majhne površine, saj je lastnikov blizu 
10.000 (1), od katerih pa je le malo

pravih kmetov, ki živijo od kmetije. 
Lastniki gozdov so v vseh mogočih 
službah, pogosto živijo daleč od gozda 
celo v Ameriki. Ker večina ni življenj
sko odvisna od gozdov, je temu prime
ren tudi interes pri gospodarjenju. Po
sek je odvisen v takih pnmerh od 
trenutnih potreb po denarju za nov av
to, za gradnjo hiše, za nakup stanovanja 
v mestu. Po napotkih nekaterih politič
nih veljakov sedaj nekateri lastniki ne 
upoštevajo veljavnega zakona in sekajo 
po svoji volji mimo možnosti gozdov in 
brez sodelovanja stroke. Trdijo, da so 
lastniki gozda, zato lahko s svojo lastni
no delajo, kar hočejo. To ni res in tako 
ni nikjer v urejenih državah! Gozd je 
organizem, ki ga lastnik zaradi lesa ne 
sme uničiti, ker služi vsem s svojimi na
ravovarstvenimi in drugimi funkcijami. 
Gozdarski strokovnjaki so izdelali načr
te tudi za gozdove v privatni lasti, ven
dar lahko v sedanjih razmerah gozdarji 
le še beležijo nepravilnosti v teh gozdo
vih, inšpektorji oddajajo prijave so
dišču...

Opuščene kmetijske površine zaraš
čajo že sto let ponovno gozdovi, še po
sebej je bil ta proces izrazit po drugi sve
tovni vojni, po izpraznitvi podeželja z 
odselitvijo Kočevarjev. To so gozdovi 
znotraj površin, s katerimi gospodari 
Kmetijsko gospodarstvo Kočevje. Za te 
površine se gozdarska zakonodaja že 
vse povojno obdobje ne upošteva. To 
pa ima za posledico, da se zanje ne izde
lujejo predpisani načrti, ne vlagajo na
zaj v gozdove sredstva od prodanega le
sa, ni zaposlenih gozdarskih strokovnja
kov. Takih gozdov je približno 1.000 
hektarjev, predvsem v nižjih legah ob 
večjih naseljih, ob mestu Kočevju, Sta
rem Logu, Smuki, Mozlju, Knežji Lipi, 
Koprivniku, Bukovi gori. Na teh povr
šinah se opravijo pogosto golosečnje za 
predvideno vračanje v kmetijsko rabo.
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Gotenice. Gospodarijo na podlagi načr
tov in je organizirana gozdarska služba 
za strokovna opravila v teh gozdovih.

Le 0,1% površine gozdov imajo še 
drugi lastniki, kot so Kmetijska zadru
ga, Hydrovod.

Gozdno gospodarstvo Kočevje gos
podari z 48% gozdov na območju, ki so 
sedaj družbena last, vse kaže pa, da bo
do po novem zakonu o gozdovih to dr
žavni gozdovi. Nekaj manj kot polovico 
gozdov je torej v gospodarjenje prepuš
čeno strokovnim delavcem Gozdnega 
gospodarstva in za dela v teh gozdovih 
so tudi polno odgovorni.

Vsi navedeni podatki povedo le to, 
da je v gozdovih tega območja veliko 
število lastnikov, na tisoče. Lastništvo 
na terenu pa je prepleteno, daje določi
tev lastništva mogoča le s pomočjo kart, 
zemljiške knjige, gozdnogospodarskih 
načrtov ter lastnikov in gozdaijev, ki de
lajo na določenem prostoru.

Za vsa opažanja v gozdu, ki izvirajo 
iz gospodarjenja, zato povprašajte pra
vega lastnika. Dokler ne veste lastnika 
gozdne parcele ali večjega prostora v 
gozdu, tudi ne morete pohvaliti dela ali 
pa ga obsojati za nepravi posek in druga 
dela.

Inž. JANEZ KONEČNIK

Ameriško pismo
Kam s Titom?

Pravzaprav sta prišli skoraj hkra
ti kar dve ameriški pismi našega ro
jaka Emila Milana Černeta.

Pismo z dne 7. novembra:

DANES SNEŽI — Snega je za
padlo že kaka 2 do 3 cm. Otroško se 
ga veselim. Bom ob zimskih večerih 
lažje snet kaj napisal.

TEŽAVE Z BEGUNCI imate. 
Smo gledali kar 8 minut na TV boje 
okoli Karlovca. Zelo žalostno. Zdaj 
pa je zima in jim bo še huje glede 
obleke in hrane.

Pismo z dne 15. novembra:
VUKOVAR JE PADEL, prav 

tako Dubrovnik. Zato je tukaj veli
ko ogorčenje tudi med Amerikanci, 
posebno še zaradi Dubrovnika in 
njegovih zgodovinskih vrednot.

KAM S TITOM? — Zadnjič so 
pri nas pisali, da Tita ni več v Be
ogradu v hiši cvetja. So ga hoteli 
poslati v Kumrovec. O tem so vpra
šali Jovanko, če se strinja, oziroma 
kam naj ga dajo. Odgovorila je: 
»Niste me pitali kad ste ga sahranili, 
a sada me ne interesira kuda ga 
metnete.« To sem zvedel od neke 
beograjske gospe, ki se je o vsem 
sama prepričala.

EMIL MILAN ČERNE 
CLEVELAND

ČASOPISE 
LAHKO BERETE 

V KNJIŽNICI
Študijska knjižnica Mirana Jarca 

med drugim pridobiva tudi vse slo
vensko časopisje (dnevnike, tedni
ke, mesečnike, strokovne in po
ljudnoznanstvene revije). Vse to 
vam je na razpolago vsak dan med 
7. in 19. uro v čitalnicah Študijske 
knjižnice, Ljudske in Pionirske 
knjižnice.

Vabimo vas, da se oglasite pri 
nas, prelistate vsakodrtevno časo
pisje ali pa preberete to ali ono revi
jo, ki vas zanima.

Iz Ameriške domovine
Po slovenskem časopisu Ame

riška domovina, ki izhaja v Cleve
landu v ZDA, povzemamo:

75 LET ANICE JELINEK — 
Rojena je bila slovenskim staršem 
2. novembra 1916 tu, v Mil waukee- 
ju. Njena mama Ana je po rodu iz 
Mirne Peči, njen ata Janez Gorišek 
pa iz Šentjerneja na Dolenjskem.

ZAKAJ TOLAR MALO VE
LJA? — Slovenska vlada pravi, da 
namerava držati slovenski tolar pod 
njegovo tržno vrednostjo, da bi bile 
tako cene slovenskh izdelkov pri
vlačnejše za kupce v tujini. Glede 
izboljšanja kakovosti samih izdel
kov bo proces gotovo daljši, najbrž 
tudi krutejši. Slovenija je v to prisi
ljena, če hočejo preprečiti porazno 
brezposelnost. Zavreči bodo morali 
»socialistične« norme in socialistič
ne delovne navade.

SLOVENSKI DAN V CHICA
GU — ... Sledilo je predavanje 
»Spoznajmo Slovenijo, s pomočjo 
zemljevida slovenskih pokrajin, ka
kor so bile zamišljene pred 140 leti, 
ko še nihče ni vedel, če bo kdaj Slo
venija enotna...

RAZLIČNI INTERESI — Re
ševanje jugoslovanske krize in kon
čanje klanja med Hrvati in Srbi ovi
rajo spori med državami Evropske 
skupnosti...

ČEK PETERLETU — ... Ka
nadski Slovenci so v Celovcu izroči
li predsedniku Peterletu ček za 
400.000 kanadskih dolaijev.

ŽRTEV PROMETA — Sredi 
vročega avgusta smo izgubili Krul- 
čevo mamo, ki jo je mlad fant zadel 
z avtom blizu doma, ko je prečkala 
cesto...

TRAGEDIJA BEGUNCA — ... 
doživeli smo tragedijo begunca iz 
Anglije Roberta Maxwella, katere
ga nago telo so našli v moiju ob nje
govi jahti in ne morejo razumeti, 
kako je umri. Kljub dvema milijar
dama dolaijev premoženja... skoraj 
ni imel prijatelja in so ga mnogi sov
ražili. Kako vse drugače gleda svet 
na mater Terezijo, ki nima ničesar 
zase in jo vse občuduje, kako zna 
ljubiti in sebe za druge žrtvovati.

SMRT SESTRE - Menije 27. 
oktobra v Metliki umrla sestra Hil
da... Naj v,miru počiva... (podpis: 
Rev. Charles Wolbang CM Onta
rio, Canada'

UMRLA JE 91 let stara Frances 
Mekinda, roj. Ponikvar, 6-krat sta
ra mati, 6-krat prastara mati in 4- 
krat praprastara mati...

ŠESTI ČEK je poslala Liga slo
venskih Amerikancev Karitas v 
Ljubljano kot pomoč žrtvam junij
ske vojne. Skupna pomoč znaša že 
38.757 dolarjev. (Vse AD 14. nov.)
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REPUBLIKA SLOVENIJA 
MINISTRSTVO ZA DELO 
REPUBLIŠKI ZAVOD ZA ZAPOSLOVANJE 
ENOTA: NOVO MESTO

VABI K SODELOVANJU ZUNANJE SODELAV
CE ZA SVETOVANJE BREZPOSELNIM OSE
BAM ZA SAMOZAPOSLOVANJE

NA PODROČJIH:
— strokovna pomoč pri ocenjevanju podjetniških idej,
— izdelava poslovnega načrta,
— računovodski servis za podjetnike,
— ekonomsko-marketinško svetovanje,
— iskanje poslovnih prostorov,
— ustanavljanje novih obratovalnic in podjetij,
— finančno svetovanje,
— pravno svetovanje,
— tržne raziskave in komercialne storitve,
— iskanje ustreznih prostorov itd.

Z izbranimi ponudniki bomo sklenili ustrezne pogodbe o 
sodelovanju.

Ponudbe z dokazili o ustrezni usposobljenosti in navedbo pod
ročij, na katerih lahko ponudite svoje storitve, pošljite na Repu
bliški zavod za zaposlovanje — Enota Novo mesto, Trdinova 
10, Novo mesto, s pripisom SVETOVANJE.

Dodatne informacije dobite lahko tudi na tel. 22-227 ali pa se 
zglasite osebno pri g. Žagarju.

GOZDNO GOSPODARSTVO 
NOMO MESTO

Delavski sveti

DO Gozdno gospodarstvo Novo mesto
TOZD »Gozdarstvo« Novo mesto
TOZD »Gozdarstvo« Podturn
TOZD »Gozdarstvo« Črmošnjice
TOZD »Gozdarstvo« Črnomelj
TOZD »Transport in gradnje« Novo mesto
TOZD »Vrtnarstvo in hortikultura« Novo mesto

razpisujejo
prosta dela in naloge delavcev s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi:

1. Direktorja delovne organizacije Gozdno go
spodarstvo Novo mesto

2. vodje TOZD Gozdarstvo Novo mesto
3. Vodje TOZD Gozdarstvo Podturn
4. Vodje TOZD Gozdarstvo Črmošnjice
5. Vodje TOZD Gozdarstvo Črnomelj

~~ - * • jdn'6. Vodje TOZD Transport in gradnje Novo 
mesto

7. Vodje TOZD Vrtnarstvo in hortikultura Novo 
mesto

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev po zakonu izpolnjeva
ti še naslednje posebne pogoje:

pod 1:
— da imajo visoko strokovno izobrazbo,
— da imajo najmanj 7 let delovnih izkušenj na odgovornih po

ložajih v gospodarstvu,
— da imajo strokovne in organizacijske sposobnosti

pod 2, 3, 4, 5, 6:
— da imajo strokovno izobrazbo diplomiranega gozdarskega 

inženirja in najmanj 5 let delovnih izkušenj v gozdarstvu ali 
strokovno izobrazbo gozdarskega tehnika in 10 let delovnih 
izkušenj v gozdarstvu

— da imajo strokovne in organizacijske sposobnosti

pod 7:
— da imajo visoko ali višjo izobrazbo ustrezne smeri (agrono

mija, gozdarstvo) z najmanj 5-letnimi delovnimi izkušnjami 
na ustreznih delovnih mestih oz. srednješolsko izobrazbo 
ustrezne smeri (gozdarski ali kmetijski tehnik) ter najmanj 
10 let delovnih izkušenj,

— da imajo strokovne in organizacijske sposobnosti

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in kratkim opisom de
lovnih izkušenj naj kandidati pošljejo najkasneje v 15 dneh po 
objavi na naslov:
pod 1: Gozdno gospodarstvo Novo mesto, n.sub.o., Gubčeva 

15, 68000 Novo mesto
pod 2: Gozdno gospodarstvo Novo mesto, n.sub.o., TOZD 

Gozdarstvo Novo mesto, n.sub.o., Šmihelska 14, 
68000 Novo mesto

pod 3: Gozdno gospodarstvo Novo mesto, n.sub.o., TOZD 
Gozdarstvo Podturn, n.sub.o., Podturn 17, 68350 Do
lenjske Toplice

pod 4: Gozdno gospodarstvo Novo mesto, n.sub.o., TOZD 
Gozdarstvo Črmošnjice, n.sub.o., Črmošnjice 1,68333 
Semič

pod 5: Gozdno gospodarstvo Novo mesto, n.sub.o., TOZD 
Gozdarstvo Črnomelj, n.sub.o., Pod smreko št. 10, 
68340 Črnomelj

pod 6: Gozdno gospodarstvo Novo mesto, n.sub.o., TOZD 
Transport in gradnje Novo mesto, n.sub.o., Ulica talcev 
18, 68351 Straža

pod 7: Gozdno gospodarstvo Novo mesto, n.sub.o., TOZD 
Vrtnarstvo in hortikultura Novo mesto, n.sub.o., Krista
nova 65, 68000 Novo mesto 

z oznako »za razpisno komisijo«.
Kandidate bomo o izidu obvestili v 8 dneh po sklepu o izbiri.

KMETIJSKI ZAVOD LJUBLJANA 
Miklošičeva 4/II 
61000 LJUBLJANA

razpisuje prosta delovna mesta

treh kontrolorjev proizvodnje
mleka ter rodovništva govejih plemenic na območju:

1. Straža
2. Mirna Peč
3. Novo mesto

POGOJI:
1 končana srednja šola kmetijske ali veterinarske smeri ozi

roma opravljen izpit za kontrolorja
2. vozniško dovoljenje B-kategorije in lasten prevoz
3. delo v jutranjem in večernem času
4. rok prijave je 8 (osem) dni po razpisu na gornji naslov
5. osebni dohodek po pravilniku Kmetijskega zavoda Ljubljana.

V TEHnOLOSKI 
t sisTErni f SIEVniCA

Direktor podjetja TSS
razpisuje delovno mesto s posebnimi pooblastili in odgovor
nostmi:
VODJA SEKTORJA PRODAJNI INŽENIRING
Kandidati morajo izpolnjevati naslednje pogoje:
— VII. ali VI. stopnja strokovne izobrazbe ekonomske smeri
— znanje dveh tujih jezikov (angleščina, nemščina)
— tri oz. pet let delovnih izkušenj na podobnih delih 
Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas, s trimeseč
nim poskusnim delom.
Kandidati naj pošljejo prijave z dokazili v 8 dneh po objavi na 
naslov podjetja, kadrovski službi, pod oznako »ZA RAZPIS«. 
Kandidate bomo o izidu razpisa obvestili v 8 dneh po izbiri. j

V

VotVt.
NOVOTEKS

Novoteks Tkanina, izdelovanje preje in tkanin 
p.o., Novo mesto 
Foersterjeva 10 
68000 NOVO MESTO

vabi k sodelovanju

dipl. inž. elektrotehnike in inž. elektrotehnike
za vzdrževanje in nadzor elektroenergetskih objektov

Za opravljanje navedenih del pričakujemo od vas, da imate 
končano Vil. oz. VI. stopnjo strokovne izobrazbe elektro smeri, 
delovne izkušnje s področja elektrotehnike, strokovni izpit za 
nadzor in po možnosti strokovni izpit iz varstva pri delu. 
Nudimo vam zanimivo delo z možnostjo napredovanja in redno 
strokovno usposabljanje.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in s kratkim opi
som dosedanjega dela pošljite v 15 dneh po objavi na naslov: 
Novoteks Tkanina, p.o., kadrovska služba, Foersterjeva 10, 
68000 Novo mesto.
Prijavljene kandidate bomo poklicali na razgovor oz. pisno ob
vestili o naši odločitvi v 30 dneh po končanem roku za zbiranje 
prijav.

SPLOŠNA BOLNIŠNICA 
NOVO MESTO 
Šmihelska ul. 1.
objavlja prosto delovno mesto

vodje tehničnovzdrževalnih služb
Pogoji:
— visoka izobrazba — smer strojništvo
— 5 let delovnih izkušenj
Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas, s polnim de
lovnim časom.
Pisne prijave z dokazili je treba poslati v 8 dneh po objavi tega 
oglasa na naslov: SPLOŠNA BOLNIŠNICA NOVO MESTO, 
Kadrovska služba, Novo mesto, Šmihelska c. 1.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 8 dneh po opravljeni izbiri.

TELEFONIJA
JE LAHKO

EN PROBLEM
MANJ

DOM UPOKOJENCEV IN OSKRBOVANCEV 
IMPOLJCA
p.o. SEVNICA, z enotami 
SEVNICA, KRŠKO IN BREŽICE

Razpisna komisija razpisuje po sklepu sveta zavoda delovno 
mesto delavca s posebnimi pooblastili in odgovornostmi:

— direktorja zavoda

Za individualnega poslovodnega organa je lahko imenovana 
oseba, ki izpolnjuje splošne, z zakonom predpisane pogoje, in 
sledeče posebne pogoje:
— da ima visoko ali višjo izobrazbo ene izmed sledečih smeri: 

socialne, zdravstvene, ekonomske, pravne, organizacijske 
ali druge

— da ima 3 oziroma 5 let prakse pri delih in nalogah s posebno 
odgovornostjo v družbenih dejavnostih

— da ima organizacijske sposobnosti in dokaže dosedanjo 
samostojnost in uspešnost pri delu.

Izbrani kandidat bo imenovan za 4 leta.
Stanovanja ni.
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z vsemi dokazili o izpolnje
vanju razpisnih pogojev na naslov:
Dom upokojencev in oskrbovancev Impoljca-SEVNICA, 68290 
Sevnica, z oznako »Za razpisno komisijo«, v 15 dneh po dnevu 
objave.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po dnevu objave.

3U JUGOTANIN
kemična industrija, p.o. sevnica

ODKUPUJE

LES PRAVEGA 
KOSTANJA
Les odkupu/emo preko:
— območnih gozdnih gospodarstev
— območnih kmetijskih zadrug
Za vse informacije se obrnite na našo komercialno službo, te
lefon 0608-81349, oziroma na naslov: Jugotanin, Hermanova 
1, 68290 Sevnica

Plačilo je dobro in zagotovljeno!

Na pisalni mizi imate telefon, morda računalnik z 
modemom, v bližini fax. Vaše podjetje ima 4 do 

24 PTT linij in 4 do 220 internih telefonskih 
priključkov. Toda nič ne deluje tako, kot bi 

moralo.

Telefonskega omrežja ne morete zamenjati. 
Lahko pa si zagotovite novo telefonsko centralo. 
Tako, ki bo svoje delo zmogla z lahkoto, že jutri, 

brez velikih priprav in montažnih posegov, za 
dostopno>xno.

Pokličite nas. Teling je podjetje iz grupacije Iskra 
Telekom, z več destletno tradicijo v 

telekomunikacijah, z znanjem in izkušnjami, ki jih 
ni mogoče z ničemer nadomestiti.

Naše prednosti so:

• popolnoma obvladamo izdelek 
• imamo stalno zalogo nadomestnih delov 

• v svetu in doma smo prodali že milijon 
telefonskih priključkov.

Za del kupnine vam ponujamo leasing.

Naš naslov je:

TELING, Prodaja Ljubljana,
61000 Ljubljana, Trg republike 3,

Fax(061) 219-634,
Telefon (061) 212-879.

TELING
Novo ime s tradicijo

‘ u ‘<r iskratelekoM’
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sitotisk

Izkoristite možnosti tehnike sitotiska, 
ki omogoča tisk na skoraj 
vse materiale,
Edini pogoj: ravna in gladka površina.

Posebna ponudba: dotisk koledarjev in rokovnikov z znakom 
vaše firme.
Novo v ponudbi: računalniško rezanje napisov iz kvalitetne 
PVC folije, izdelava napisnih tabel, svetlobnih napisov, sejem
skih panojev, napisov za izložbe itd.
Na željo naročnika pomagam pri pridobitvi ustreznega designa. 
Avbar Avguštin, Cegelnica 60, Novo mesto, tel. in fax: (068) 
27-059.

Podjetje za proizvodnjo 
in montažo
opreme za zaščito okolja 
in varčevanje energije 
Krško, d.o.
Krško, Žadovinek 38

na podlagi sklepa delavskega sveta SOP STORITVE 

objavlja
prosto delovno mesto

SAMOSTOJNEGA KOMERCIALISTA
Pogoji:
— srednja ali višja izobrazba
— tri leta delovnih izkušenj
— zaželjeno znanje svetovnega jezika
— vozniško dovoljenje B-kategorije
— 3-mesečno poskusno delo
Ponudbe z opisom dosedanjih del in s priloženimi dokazili o iz
polnjevanju objavljenih pogojev pošljite v 8 dneh po objavi na 
naslov: SOP STORITVE, p.o. Krško, Žadovinek 38.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh po končanem objav
ljenem postopku.

Bob
Delavski svet Tovarne obutve Novo mesto p.o.
razpisuje prosto delovno mesto
direktorja podjetja.
Pogoji:
— visokošolska izobrazba,
— najmanj 5 let delovnih izkušenj pri delu in nalogah s poseb

nimi pooblastili in odgovornostmi oziroma poslovodnih 
nalogah,

— kandidat mora predložiti program razvoja podjetja.
Prijave sprejemamo v 8 dneh po objavi, v zaprti kuverti, z doka
zili o izpolnjevanju pogojev in z oznako »za razpisno komisijo«, 
na naslov: Tovarna obutve Novo mesto p.o., Bršljin 32, 68000 
Novo mesto.

Komisija za volitve, imenovanja in administra
tivne zadeve Skupščine občine Novo mesto 
razpisuje na podlagi 70. člena Zakona o zavodih 
(Ur. I. RS, št. 12/91)

direktorja Zavoda za varstvo naravne in kultur
ne dediščine Novo mesto

Kandidat mora izpolnjevati splošne in naslednje pogoje:
— da ima visoko izobrazbo in najmanj 5 let delovnih izkušenj,
— da ima strokovne, organizacijske in vodstvene sposobnosti 

na področju varstva naravne in kulturne dediščine,
— da predloži program usmeritve in razvoja zavoda.

Direktor bo imenovan za štiri leta.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev s kratkim 
življenjepisom naj kandidati pošljejo v osmih dneh po objavi 
razpisa na naslov: Komisija za volitve, imenovanja in adminis
trativne zadeve Skupščine občine Novo mesto, Ljubljanska c. 2, 
Novo mesto, z oznako »za razpis«.
Prijavljene kandidate bomo o izbiri obvestili.

Komisija za volitve, 
imenovanja in administrativne 

zadeve Skupščine občine Novo mesto

Komisija za volitve, imenovanja in administra
tivne zadeve Skupščine občine Novo mesto na 
podlagi sklepa Skupščine občine Novo mesto 
ter v soglasju s Skupščinami občin Črnomelj, 
Metlika in Trebnje v zvezi z 19. členom Zakona o 
o družbenem pravobranilcu samoupravljanja

OBJAVLJA
prosta dela in naloge Družbenega pravobranil
ca samoupravljanja občin Črnomelj, Metlika, 
Novo mesto in Trebnje

Predloge in prijave za ta dela in naloge lahko posredujejo 
občani Komisiji za volitve, imenovanja in administrativne zade
ve Skupščine občine Novo mesto, Ljubljanska c. 2, Novo me
sto, v osmih dneh po objavi.
Predlogu mora biti priložena izjava kandidata o sprejemu kan
didature ter življenjepis z dokazili o izobrazbi in zaposlitvi. 
Prijavijo se lahko tudi kandidati sami.

Komisija za volitve, 
imenovanja in administrativne zadeve 

Skupščine občine Novo mesto

UGODNA PONUDBA ZA NAKUP:
— POSLOVNIH PROSTOROV
— STANOVANJ
— SKLADIŠČNIH PROSTOROV
1. POSLOVNI PROSTORI
— Trgovsko poslovni center — Metlika
namembnost: trgovska, poslovna in druga storitvena dejavnost 
velikost: lokali od 88 — 746 m2 
prostori bodo finalizirani
— Trgovsko družabni center »Marles« Grosuplje
namembnost: trgovska, gostinska in druga storitvena dejavnost
velikost: lokali od 22 — 64 m2
prostori bodo dograjeni do III. gradbene faze
2. STANOVANJA
— Pavlinov hrib — Trebnje

j Na odlični lokaciji v Trebnjem prodajamo stanovanja v veliko
sti od 23 - 68,95 m2
— Trgovsko družabni center »Marles« Grosuplje
VI. nadstropju in mansardi družabnega centra nudimo stano
vanja v velikosti 37 — 79 m2
— Kidričevo naselje — Metlika
Nudimo dve 3 1 /2 sobni stanovanji v velikosti 75,37 m2
— Hrastina — Brežice
Prodamo stanovanje v velikosti 56,05 m2

3. SKLADIŠČNI PROSTORI
— Primarni center »Fužine« — Ljubljana
Moderni skladiščni prostori za skladiščenje vseh vrst blaga, z 
uvozno in izvozno rampo, velikost je 608 m2
Nudimo možnost obročnega plačila na 48 mesecev ob 30% 
začetnem pologu.
Ponudba velja za fizične in pravne osebe.

INFORMACIJE:

SKB Podjetje za promet z nepremičninami d.o.o., Titova 38, Ljubljana 
soba 305 in 309

TELEFON: 061-313-468 
061-301-632 
TELEFAX: 061-202-121

JS'
TmvmrnttZ

d.o.o.
TREBNJE, Kolodvorska 1, 
tel. 068 44 003

Cenjene stranke obvešča
mo, da proizvajamo in vgra
jujemo betone najceneje na 
Dolenjskem. Se priporoča
mo!

dS AVTO
GALANTERIJA

Gotna vas, tel.: (068)25-585,22-643 
fax: (068)25-585

nagrajuje bralce Dolenjskega lista

V našem uredništvu še vedno čakamo naročnike Dolenjske
ga lista, ki so imeli srečo v prejšnjih žrebanjih naše nagradne 
igre, katere pokrovitelj je zasebno podjetje AVTOGALANTERI- 
JA, Ob potoku 10, iz Novega mesta. AVTOGALANTERIJA izde
luje izpušne cevi za vse vrste osebnih avtomobilov po najno
vejši tehnologiji robljenja, z garancijo evropske kakovdsti in 
seveda s takojšnjo dobavo. Tudi ta teden bodo tri izpušne cevi 
podarili trem izžrebanim naročnikom. Če vaše izpušne cevi še 
ni potrebno zamenjati, vas bodo v AVTOGALANTERIJI potr
pežljivo čakali eno leto. To pa je tudi dovolj časa, da boste v na
šem uredništvu dvignili potrdilo, da se je sreča pri žrebu na
smehnila prav vam.

Nagrajencem Ivanu Požunu, Apnenik 19, Boštanj, Ivanu 
Plutu, Vrtača 15, Semič, Albinu Draganu, Studenec 7, 
T rebnje, iskreno čestitamo in jih pričakujemo v našem uredniš
tvu na Glavnem trgu 24.

V začetku je bila opeka..

M0
OPEKARNA Novo mesto

trgovina z gradbenim materialom 
tel.: 22-855, 84-644, 84-643 

telefaks: 21 -490

.. in je še danes...
PO STARIH CENAH IN S PREDNOVOLETNIM POPUSTOM
— 5% popust na tovarniške cene za lastni proizvodni program
— stavbno pohištvo in keramične ploščice po najnižjih tržnih cenah
— izredno konkurenčne cene za izdelke ostalih proizvajalcev

Čakamo vas vsak dan od 7. do 17. ure in ob sobotah od 7. do 13. ure.

... in bo tudi še jutri!

^ industrija kovinskih in plastičnih izdelkov

I gj/ KOVINOPLASTIKA J
IV Cesta 19. oktobra 57 • pošta: 61386 Stari trg pri Ložu • železniška postaja Rakek • tel. 061 /707-422 • telegram kovinoplastika Lož • telex: V 

VS 31588 loz yu • telefax: 061/708-466

!

»KOVINOPLASTIKA LOŽ« nudi 
od 9. 12. 1991 do 9. 1. 1992 

20-odstotni tovarniški novoletni popust 
za vse tipe predalnikov REGA

Kupite jih lahko v trgovini
NOVOTEHNA 

Novo mesto I
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tedenski koledar
Četrtek, 5. decembra — Stojan 
Petek, 6. decembra — Miklavž 
Sobota, 7. decembra — Ambrož 
Nedelja, 8. decembra — Marija 
Ponedeljek, 9. decembra — Valerija 
Torek, 10. decembra — Emiljan 
Sreda, 11. decembra — Danijel 
LUNINE MENE 
6. decembra ob 4.56 — mlaj

in 9. (ob 20. uri) ter 8. 12. (ob 18. in 
20.30) ameriški akcijski film Termina- 
tor 2 — sodni dan.

ČRNOMELJ: 5. (ob 19. uri) in 8. 
12. (ob 18. uri) ameriški akcijski film 
Jekleni orel — 2. del. 6.12. (ob 19. uri) 
ameriška komedija Buli Durham. 8.12. 
(ob 20. uri) ameriški akcijski film Smr
tonosno orožje.

kino
BREŽICE: 5. in 6. 12. (ob 20. uri) 

ameriški kriminalni film Pentagram. 7.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: Od 5. do 8. (ob 17.30 in 20. uri) 
ter 9.12. (ob 17.30) ameriški zgodovin- 
sko-pustolovski film Robin Hood — 
Princ tatov. 9.12. (ob 20. uri) ameriški 
film Najboljši strelec.

čestitke
obnovljen, prvi lastnik, prodam. ® 21- 
180. 6852

TA ČESTITKA je namenjena naši 
dragi mami ALBINI BOLTEZ iz Gabija

126 P, letnik 1988, ugodno prodam. 
Jože Stangelj, Semič 30/a. 6854

pod Gorjanci, ki bo v nedeljo, 8. decem
bra, praznovala svoj 65. rojstni dan, 16. 
decembra pa god. Želimo ji veliko zdravja 
in  sreče in da bi nas imela še naprej tako 
rada kot do sedaj. To ji želi hčerka Marija 
z možem Francetom in vnukoma Franci
jem in Jožkom. 6922

kmetijski stroji
KMETOVALO! Akumulatorje VES

NA MARIBOR vam nudi prodajalna 
AGROIZBIRA KRANJ, »(064)324- 
802, po ugodni ceni. Primer: 12 V 97 Ah 
stane 3.500,00 SLT, 12 V 135 Ah stane 
4.630 SLT. 6363

NAKLADALKO PIONIR 17 in ro
tacijsko kosilnico 165 prodam. Jarc, 
Hrastje 3, Mirna Peč, ® 78-029. 6857 

TRAKTOR Gultner s koso in moto-
kultivator prodam. ® 53-372. 6860

RABLJEN TRAKTOR Ferguson 
535 in gumi voz prodam za 5.000 DEM. 
® (068)57-679. 6908

TRAKTOR UNIVERZAL 445 UTB, 
dobro ohranjen, s kabino, prodam. Ogled 
vsak dan v Agro servisu Novo mesto.

6913
PRODAM za traktor Zetor glavno 

gred ter bate, puše in obročke, kompletno, 
in še nekaj ostalega materiala. ® (061) 
789-097. 6933

TRAKTOR ZETOR 3511 S ter je
klen 16—eolski gumi voz prodam. Gor. 
Prekopa 23 a, Kostanjevica, ® (0608)60- 
352. 6939

TRAKTOR ZETOR 5011, z origi
nalno kabino, 950 delovnih ur, cisterno za
gnojevko (2200 1), traktorske brane in 

olzi...................molzni stroj Vitreks prodam. ® (068)40- 
844. 6970

TRAKTOR URSUS 360,500 delov
nih ur, prodam. ® (0608)75-847.

6971
TRAKTOR ŠTORE 402 in več bre

jih koz prodam. ® (0608)43-345.
6978

KULTIVATOR GORENJE MUTA
s priključki (frezo in škropilnico) ugodno 
prodam. ® 24-297. 6995

R 19 GTS, januar 1990, ugodno pro
dam. ® 22-283, od 7. do 13. ure.

6855
MOPED APN 4, z dodatno opremo, 

prodam. » (068)28-183. 6858
Z 750 LE, letnik 1981, registrirano do 

septembra 1992, lepo ohranjeno, ugodno 
prodam. ® (0608)61-889. 6863

FIAT 126 P, letnik 1990, 22000 km, 
prodam. ® 25-685. 6870

JEPP ARO, letnik 1988, prodam za 
6000 DEM. ® (061 )59-516. 6872

R 4 GTL, star dve leti, registriran do 
11 /92, prodam. ® 27-596. 6878

JUGO 45 AX, 10/86, ugodno pro
dam. ® (0608)69-125. 6879

VW HROŠČ, registriran, dobro ohra
njen, ugodno prodam. Ognjeslav Prah, 
Dol. Stara vas 34, Šentjernej. 6880 

126 P, letnik 1989, kot nov, 20000 
km, prodam za 3700 DEM. ® 84-595.

6883
R 4 GTL, letnik 1987, registriran do 

8/92, prodam. ® 23-136. 6888
OLTCIT, nov, registriran, prodam za 

5.500 DEM. ® (068)47-744. 6893
LADO NIVO, letnik 1986, registrira

no do 10/92, ugodno prodam. ® 
(068)56-422, ob delavnikih, razen torka, 
od 10. do 15. ure. 6896

TAM 60 T 5 B hladilnik, motor gene
ralno obnovljen, prodam. ® (068)56- 
422, ob delavnikih razen torka od 10. do 
15. ure. 6897

GOLF JX BENCIN, letnik 1986, re
gistriran do 8/92, prodam. ® (068)51- 
297. 6898

GOLF JXD, letnik 1986, barva višnje, 
prodam za 10.600 DEM. ® (068)25- 
552. 6900

ALFA ROMEO, letnik 1985, pro
dam. ® 24-261, od 18. do 21. ure.

6901
JUGO KORAL 45, april 1991, pro

dam. ® 24-654. 6903
KARAMBOLIRAM WARTBURG 

1.3 (golfov motor), 8.1990, prodam. ® 
(068)42-393, po 17. uri. 6909

R 4 GTL, september 1991, prodam. 
»26-421. 6910

Z 750, motor 850, letnik 1984, registri
ran do 1 /92 in VW 1300 za rezervne dele 
prodam. Jože Sintič, Volovnik 5, Lesko
vec. 6912

kupim
KUPIM 126 P, letnik 85-86. ® 

068/23-585.

motorna vozila

R 4, letnik 1988, prodam ali menjam 
za 126 P, letnik 84/85. ® 42-524.

6915
R 4 GTL, letnik 1983, ugodno pro

dam. ® 52-010. 6917
Z 850, letnik 1984, dobro ohranjeno, 

prodam. ® (0608)60-056. 6918

SAMARO, 1. 87, prodam ali zame
njam za R4 ali JUGO, lahko poškodovan. 
® 57-362

LADO 1200, letnik 1984, prodam. 
Pod Srobotnikom 49, Straža.

R 14, letnik 1979, dobro ohranjen in

JUGO KORAL 55, MALO KA- 
RAMBOLIRAN, PRODAM. ® 73- 
108, PO 15. URI. 6919

AX, letnik 1989, modre barve, 50.000 
km, prodam. ® (068)47-468. 6920

MALI OGLASI
v ponedeljek 

tudi
od 20. do 22. ure

TET
23-343

R 4, letnik 1984, dobro ohranjen, pro
dam. W 28-553. 6925

CITROEN GS 1,3, letnik 1980, regis
triran do 8/92, obnovljen, prodam. ® 
48-529. 6928

126 P, letnik 1988, prevoženih 26500 
km, prodam za 2800 DEM. ® (068)26- 
150. 6930

RENAULT FUEGO, letnik 1983, 
rdeč, lepo ohranjen, prodam. ® (068)41 - 
116. 6931

R 4, letnik 1986, prodam za 3600 
DEM. »(068)41-116. 6932

Z 101 GT 55, letnik 1983, ugodno 
prodam. ® 21-857. 6934

GOLF DIESEL, letnik 1989, pro
dam. * 23-948. 6937

126 P, letnik 1989, kot nov, poceni 
prodam. » 22-629. 6941

DOLENJSKI LIST
USTANOVITELJ IN IZDAJATELJ: Dolenjski list Novo mesto, p.o.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja Iglavni urednik in direktor), Marjan Legan 

I'odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Mirjam Bezek-Jakie, Bojan Budja,
Breda Duiič-Gornik, Anton Jakše, Zdenka Undlč-Dragai, Martin Luzar, 
Milan Markelj, Pavel Perc in Ivan Zoran.

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 35 SLT, naročnina za 4. trime
sečje 390 SLT; za družbene skupnosti, stranke, delovne organizacije, društva 
ipd. 780 SLT; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM (ali druga tuja valuta v 
tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 450 SLT, na prvi ali 
zadnji strani 900 SLT; za razpise, licitacije ipd. 500 SLT. Mali oglasi do deset 
besed 400 SLT, vsaka nadaljnja beseda 40 SLT.

ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni račun 
št.: 52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB - Dolenjska banka d.d. Novo 
mesto).

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Tele
foni: uredništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propa
ganda in fotolaboratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006; računovodstvo 
22-365, telefax: 24-898. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. Na 
podlagi ustreznega republiškega odloka (Uradni list Republike Slovenije, št. 
7191) se za Dolenjski list ne plačuje davek od prometa proizvodov. Časopisni 
stavek,  prelom in filmi: Grafika Novo mesto, p.o. Tisk: Ljudska pravica, Ljub
ljana.

DOLENJSKI UST

FIAT 126 P, letnik 1987, prodam. ® 
(0608)69-177. 6943

JUGO 45, letnik 1985, prodam. No
vak, Črmošnjice 10 a, Stopiče. 6945 

TRAFIC FURGON, s povišano stre
ho, kot nov, prodam za 19000 DEM. » 
(068)22-815. 6946

GOLF DIESEL, letnik 1989, registri
ran za celo leto, prodam za 14000 DEM. 
»(068)22-815. 6947

WARTBURG, letnik 1982/12, zelo 
ugodno prodam. ® (0608)32-503.

6948
KOMBI FORD transit, diesel, letnik 

1976, prodam. ® (0608)77-055. 6949 
JUGO KORAL 60, star 18 mesecev, 

dodatno opremljen, prodam. ® (061) 
852-291. 6951

ŠKODO FAVORIT 135 L, staro 5 
mesecev, prodam. »(068)25-352.

6955
GOLF DIESEL, december 1989, in R 

Trafic diesel, november 1987, prodam ali 
menjam za katrco, letnik 1987, ali starej
šo. ® 28-733. 6959

ZASTAVO 128, letnik 1983, prodam. 
Možna menjava. » 25-113. 6960

R 5 CAMPUS, star dve leti, prodam 
ali menjam za vozilo do vrednosti 3000 
DEM, ostalo doplačilo. ® 85-823.

6967
UGODNO PRODAMO več rablje

nih osebnih vozil: argenta 87, Z 101, let
nik 1984, trafic, letnik 1985, jugo 45, let
nik 1987, fička, letnik 1980, mazdo 121, 
letnik 1990, R 4 GTL, letnik 1990, aro 4 x 
4, letnik 1989, opel Kadett, letnik 1987, 
126 P, letnik 1988, in golf D, letnik 1986, 
ford Eskort diesel, nov, TAM 125/12, 4 
m, kiper. Posredujemo tudi prepise vozil 
po ugodnih cenah. * (068)76-009, 76- 
566. 6968

KADETT, letnik 1970, registriran do 
11/92, ugodno prodam. ® (0608)88- 
913. 6969

Z 128, letnik 1989, registriran do 
10/92, prodam. » 23-311, interna 519, 
dopoldne. 6972

GOLF DIESEL, letnik 1989, prodam 
ali zamenjam za cenejšega, in prodam ju
go 45 AX, letnik 1987. ® 24-996.

6973
LADO 1300, letnik 1984, registrirano 

do 10/92, in Z 101 GT, letnik 1983, regis
trirano do 11/92, prodam. ® (0608)68- 
356. 6974

Z 128, letnik 1990, registrirano do 
12/92, ugodno prodam. ® 20-585.

6981
126 P, letnik 1988/10, prodam. ® 

23-430. 6983
126 P, letnik 1979, registriran do 

7/92, prodam. » 28-427. 6987
R 5 CAMPUS, 5 vrat, zelen, star 6 

mesecev, prodam za 12200 DEM. ® 
(068)28-502. 6989

126 P, ohranjen, star tri leta, ugodno 
prodam. ® (068)60-638. 6991

GOLF DIESEL, letnik 10/88, pro
dam ali menjam za cenejši avto (R 5 ali
UNO). ® 22-783. 6993

R 4 GTL, letnik 1990, prodam.» 26- 
197. 6997

R 4 GTL, letnik 1987, prodam. »76- 
444 7000

MITSUBISHI COLT 13, letnik 
1990/7, prodam za 15000 DEM, in ford 
Sierra 1,6, letnik 1985, prodam za 11000 
DEM. ® (068)26-284. 7001

R 5 CAMPUS, 5 vrat, bencinski mo
tor, letnik 1989, registriran do 4/92. » 
(068)45-059, po 15. uri. 7002

HROŠČ 1300, kovinsko zlat, prodam 
ali menjam. ® 20-501, po 18. uri.

7005
ŠKODO 135 L prodam ali zamenj 

za cenejši avto. ® 26-847. 7(
jam

7006

obvestila
SPREJEMAMO naročila in vplačila 

za ijave nesnice, stare 8 tednov. Vplačane 
nesnice do 31. decembra 1991 po 100 
SLT. Cena zajamčena. Prodaja 30. in 31. 
januarja 1992. Naročila bomo sprejemali
tudi za bele piščance od 1 do 1,30 kg, za 

i Snzakol ali nadaljnjo rejo, v Šmarjeti 15, 
Šmatješke Toplice, ® (068)73-058.

6868
UGODNO za vse, ki želite odstraniti 

odvečne kilograme! 10—kratna obdelava 
z cozmomedom, samo 3.800 SLT. Koz
metični salon »Jana«, zdravilišče Šmar
ješke Toplice, ® 28-000 in na Mirni ® 
47-205,47-097. 6966

SILVESTROVANJE na Češkem v 
Bmu, turistični avtobus in dva polpenzio
na, samo za 170 DEM. Prijave: Palmato- 
urs, Metlika, ® 58-056. 7004

SALON GAZELA, odstranjevanje 
celulita, hujšanje, solarij, nega 
nog..., obvešča cenjene stranke, da 
se je preselil iz hotela Metropol v 
Prečno 53.

TV VIDEO SERVIS 
Plankar Vinko
Pod Trško goro 44 
Novo mesto

vam nudi poleg servisiranja 
aparatov Iskra, Nordmende, 
Orion, Hitachi tudi

prodajo
svetovno znanega proizvajal
ca TV in VIDEO aparatov
ORION. Odprto: od 9. do 17. 
ure

mm,
marketing

Podjetje za marketing 
in posredovanje 
Novo mesto. Zagrebška 2 
068 22-410 (int. 227), 28-694

Nudimo vam veliko izbiro drob
nih novoletnih poslovnih daril, 
in sicer:
— žepni koledarčki z imen

skim koledarskim delom
— več vrst stenskih, tako barv

nih kot trodelnih koledarjev
— kemični svinčniki
— vžigalniki, obeski
Na vse pri nas kupljene ali pri
nesene artikle vam odtisnemo 
tudi ime in zaščitni znak vaše 
firme.

fflKKRCHER
V trgovini pro-MAG, d.o.o., na 
Zagrebški 23 v Novem mestuZagrebški 23 v Novem me 
lahko ugodno kupite stroje 
pranje kmetijske, strojne

je za
pranje kmetijske, strojng. in 
gradbene mehanizacije KAR- 
CHER tudi za SLT. Garancija 
je od 12 do 24 mesecev. Ser
vis je zagotovljen. Pokličite ali 
pa se oglasite od 8.—12. ali 
od 16.—19. ure na tel./fax: 
(068) 28-319

Kmetovalci: imamo tudi vinte, 
ročna verižna dvigala, nape- 
njalce žice in kablov iz uvoza.

fflKKRCHER
NOVO!
IZDELUJEM OKENSKE POLICE
in stopnice iz marmorja. Cene so 
ugodne. Tel. (068) 44-179, dopold
ne ali (068) 44-934, popoldne. Se 
priporočam!

Silvestrovanje 
v Trebnjem

Prijetno novoletno noč ob bogato 
obloženih mizah v veseli družbi 
lahko preživite za 1.200 SLT v 
motelu KOLINSKA TREB
NJE. Vsakega gosta čaka novo
letno darilo!
Tel. 44-018
Za vse, ki boste najdaljšo noč pre
živeli doma, pa motel KOLIN
SKA prireja 1 .januarja novoletni 
ples.

posest
NJIVO 1119 m2 v Meniški vasi, nad 

Krko, prodam. ® 65-678. 6853
PRODAM novejši vinograd na žici, s 

hramom in opremo, na Piroškem vrhu pri 
Cerkljah ob Krki, in zazidljivo parcelo, 
primemo za vinograd, v Jakobu pri Su
horju. » (068)50-135. 6861

RAVEN TRAVNIK ob cesti na za
četku Kleča, v izmeri 1000 m2, prodam. 
»(068)51-466. 6862

KOMUNALNO urejeno gradbeno 
parcelo na izjemno lepi lokaciji na Otočcu 
prodamo. Informacije po ® 22-585, zve
čer. 6867

NJIVO (3458 m2), tik ob naselju Čr
nomelj — Loka, prodam. » 21-912.

6869
NJIVO (12 arov), na Griču pri Pod

turnu, prodam. * (068)27-094, po 14. 
uri. 6876

STAREJŠI VINOGRAD (17,7 arov), 
na Selih pri Zajčjem Vrhu, lepa lega, pro
dam. Na parceli je postavljena baraka. 
Prodam tudi starejšo manjšo hišo v Polja
nah pri Dolenjskih Toplicah.»(068)27- 
379. 6877

STAREJŠO HIŠICO z vrtom (22 
arov) v Dobah št. 5 pri Kostanjevici na 
Krki prodam. Ogled na istem naslovu.

6884
GOZD (2925 m2) v okolici Novega 

mesta prodam. » 27-557. 6885
POCENI prodam parcelo (3300 m2), 

delno sadovnjak, 3 km pred Metliko. ® 
(061)349-027. 6886

VINOGRAD (14 arov), v Sobenji vasi 
pri Brežicah, ugodno prodam. Možnost 
gradnje. Darko Pečar, Česta 4. julija 60 a, 
Krško. 6887

80 AROV smrekovega gozda na Vahti 
prodam. ® (063)815-274, od 11. do 13. 
ure. 6894

V SMOLENJI VASI pri Novem me
stu prodam delno obnovljeno stanovanj
sko hišo z vrtom, staro 35 let. Naslov v 
oglasnem oddelku. 6899

GOZD 86 a in njivo (60 a) v okolici 
Šmaijete prodam. ® 26-154, po 16. uri.

6902
ZAZIDLJIVO parcelo (1000 m2) pri 

Dolenjskih Toplicah (asfalt, elektrika in 
voda) prodam. ® (061 )575-459. 6905 

HIŠO s 1900 m2 zemlje, 4 km iz Sev
nice proti Planini prodam. ® (064)328- 
724. 6907

STAREJŠO HIŠICO (5 x 10), pod
kleteno, na parceli 180 m2, pri Biču na 
Dolenjskem, prodam za 15000 DEM. ® 
(061)554-339. 6926

ZAZIDLJIVO PARCELO z grad
benim dovoljenjem v Šmarjeti prodam. 
W 24-070. 6935

MEŠANI GOZD (1,30 ha), v bližini 
Mokronoga, prodam ali zamenjam za 
osebni avto. ® (061)441-310. 6942

V ZABUKOVJU pri Mirni prodam
več parcel (njiva, gozd, vinograd, travnik). 
Nekaj parcel je primernih za vikend. ® 
(068)45-242, zvečer. 6953

V OKOLICI BREŽIC prodam zazid
ljivo komunalno urejeno parcelo (3000 
m2) za 12000 DEM ali protivrednost 
SLT. Alojz Cvetko, Bcbleijev trg 9; Ljub
ljana, » (061)310-242, vsak drugi dan.

6954
PARCELO (12 a) pri Beli Cerkvi, 

primerno za vinograd in zidanico, pro
dam. ® 24-535. 6957

NA IZREDNO LEPEM KRAJU 
prodam ali oddam dolgoročno v najem 
0,5 ha intenzivnega nasada jablan. Loka
cija je primerna za postavitev brunarice. V 
račun vzamem tudi osebni avto. Cena zelo 
ugodna. ® (068)42-042. 6958

PARCELO, primerno za nadomestno 
gradnjo, na Dol. Kamencah, prodam. Iz
tok Lopatič, Ljubljanska 16, Novo mesto.

6961
ZAZIDLJIVO PARCELO poljubne 

velikosti, v Straži, prodamo po 15 
DEM/m2. » 23-037. 6962

PRODAM 17 a zemlje, primemo za 
vinograd ali sadovnjak, na Ponikvah 
(Kamcnjak). * (068)28-316. 6963

HIŠO na Ratežu pri Novem mestu, 
zaključena 4. faza, prodam. V hiši izdelan 
lokal za obrt in trgovino. ® 28-850 ali 
21-218. 6977

VSELJIVO HIŠO prodam. ® (068) 
73-663. 6980

NA PAHI prodam nov vinograd (10 
a). ® 20-545. 6984

STANOVANJSKO HIŠO z vrtom v 
Metliki prodam. Plačilo po dogovoru. ® 
(068)58-239, od 18. do 20. ure. 6992 

ZAZIDLJIVO PARCELO na Raki 
prodam. Informacije na » (061)554- 
640. 6998

PRODAM ali zamenjam pol hiše z vr
tom v Brežicah za enosobno stanovanje ali 
vikend na relaciji Kostanjevica — Breži
ce. Naslov v oglasnem oddelku. 6999

službo dobi
MLAJŠEMU MOŠKEMU nudimo 

honorarno zaposlitev. Javite se na kegljiš
ču, v petek ob 12. uri. 6881

NUDIMO dober zaslužek potnikom 
za prodajo tekstila na terenu. ® (0608) 
75-663. 6891

IŠČEMO potnike za prodajo tekstila 
na terenu. Lasten prevoz, dober zaslužek. 
® 23-640. 6892

IŠČEMO zanesljive poverjenike. ® 
(068)23-742, popoldne. 6927

ZAPOSLIM dve dekleti za delo v go
stinskem lokalu ter disko džokeija z 
opremo. ® 22-516. 6985

SIMPATIČNA DEKLETA dobijo 
zaposlitev za šankom. Vse informacije 
dobite osebno v pizzeriji San Sebastian, 
Novo mesto. 7003

prodam
PRODAM prašiča in 3 m3 smrekovih 

plohov (5 in 8 cm). Somrak, Goriška vas 
7, Mirna Peč. 6856

PRODAM nov šivalni stroj Brother in 
malo rabljen dvoredni pletilni stroj Singer 
s karticami. ® (068)24-667. 6871

SEMENSKI KROMPIR dessire, pr
va množitev iz uvožene elite, prodam. ® 
76-159, od 19. do 20. ure. 6873

CIRKULAR prodam. Matija Belavič, 
Cesta herojev 54, Novo mesto, ® 23-711.

6874
PRODAM dva prašiča, težka od 150 

i.Cedo 180 kg, hranjena z domačo krmo. Čer- 
van, Gortška vas 5, Mirna Peč. 6875 

PRODAM prašiče, težke od 140 do' 
170 kg. »65-427. 6882

SMREKOV LES, možno tudi ostreš
je, prodam. » 44-661. 6904

ŽAGO STIHL, novejšo, in nov elek
trični strojček za brizganje barv in lakov 
prodam. » 24-249, v jutranjih urah.

6906
KRAVO, staro 5 let, brejo 7 mesecev, 

in 100 kg težkega prašiča prodam. Ferdi
nand Sintič, Volovnik 5, Leskovec.

6911
MLADE breje koze prodam. ® 

(068)49-473, zvečer. 6914
PRIKOLICO za osebni avto nosilnost 

500 kg, kavč in dva fotelja ter novo radio 
uro prodam. * (068)23-683. 6916

SPALNICO s petdelno omaro pro

dam. Slavko Kavčič, Družinska vas 50, 
Šmarješke Toplice. 6921

VSE POTREBNO za vzgojo šampi
njonov in 50 m vodnika PP/00 Cu ugod
no prodam. ® 58-540. 6929

ORGLE SOLTON, harmoniko 
Weltmeister, 96—basno, prodam. ® 23- 
578. 6936

KRAVO prodam. * 76-528. 6938 
SMREKOVE DESKE, 3,5 in 8 cm, 

prodam. ® 43-538. 6940
TERMOAKUMULACIJSKO PEČ, 

malo rabljeno, prodam. »21-172.
6950

HLADILNIK (225 1) ugodno pro
dam. ® 28-796. 6952

VIDEOREKORDER GORENJE, 
star eno leto, prodam. » (068)84-827.

6956
DRVA prodam. Cena 1.600 SLT za 

m3. Mestne njive 12/stan. 21, Novo me
sto. 6964

DVE TELICI simentalki in rotacijsko 
kosilnico SIP 165 prodam. ® 78-036.

6965
TERMOAKUMULACIJSKO PEČ

(3 KW) prodam. ® 27-897. 6975
PRODAM termoakumulacijsko peč, 

šivalni stroj, gramofon, stroj za izdelavo 
vrvi, spalnico iz masivnega lesa, tapison, 
nova krilna vrata. ® 44-604. 6979

UGODNO PRODAM spalnico (po
stelja 200 x 180, omara 230 x 250 x 60),
predsobne omarice, sedežno garnituro (4 
ležišča). ® 24-653, popoldne. 6988 

DNEVNO SOBO, otroško in garde
robno omaro prodam. ® (068)28-502.

6990
PRODAM 4 kobile. Potov Vrh 2, * 

(068)26-494. 6994
HIDROPAKT, trofazni, nov, ugodno 

prodam. ® (0608)82-611. 6996

stanovanja
DVOINPOLSOBNO STANOVA

NJE v Novem mestu, na lepi lokaciji, 
prodam. Šifra: »UGODNO«. 6866 

AMERIŠKI zakonski parišče v okoli
ci Brežic ali Krškega opremljeno konfort- 
no stanovanje ali hišo, centralno ogreva
no, s telefonom in pralnim strojem. W 
(0608)21-621 int. 249. 6895

DVOSOBNO LASTNIŠKO STA
NOVANJE v Ljubljani zamenjam za 
enako ali večje v Novem mestu. ® 
(068)22-612. 6923

DVOSOBNO STANOVANJE na 
Drski nudim v zameno za pravico do od
kupa vrstne hiše ali večjega stanovanja v 
Novem mestu. » 23-898. 6924

IŠČEM interesenta za nakup stanova
nja v Krškem (92 m2). ® (068)50-135.

6944
V NOVEM MESTU ali Trebnjem 

kupim malo večje stanovanje s centralno 
kurjavo ali stanovanjsko pravico z garažo. 
Plačam takoj v devizah. ® (068)56-100.

6982
DVOSOBNO STANOVANJE, opre

mljeno, v Novem mestu, oddam najrajši 
dvema dekletoma. » 50-014. 6986

razno
FERPLAY — FERPLAY SISTEM

vam nudi z igro in aktivnim delom pot do 
lepega zaslužka. ® (062)27-411. 6865 

GOST, ki je pomotoma vzel črno če
pico z oznako kenguruja, naj jo vrne. Go
stilna Selak. 6976

ženitne ponudbe
IŠČEM preprosto, nevezano žensko, 

nekadilko, ki bi se rada rešila vsakdanjih 
skrbi. Sem upokojenec z avtomobilom in 
visokimi prihranki. Ponudbe pošljite pod 
Šifra: »BOŽIČ PRIHAJA« 6859 

MAMICA z 11 — letno hčerko želi 
spoznati moškega, nealkoholika. Šifra: 
»SKUPNO ŽIVLJENJE«. 6864

FANT, star 38 let, bi rad spoznal žen
sko ali dekle brez obveznosti, staro od 30 
do 34 let, za skupno življenje. Imam do
bro službo in hišo v okolici Šentjerneja. 
Možna tudi poroka. Šifra: »SLOVENI
JA«. 6889

FANT, star 52 let, želi spoznati žensko 
ali dekle, staro od 45 do 52 let, za skupno 
življenje. Lahko je tudi upokojenka. 
Imam hišo z vrtom. Ne bo ti žal! Šifra: 
»ZIMA V DVOJE«. 6890

A

*Samostoma

SLOVENIJA 1991
Skupščina občine Metlika

objavlja
dopolnitev

JAVNEGA NATEČAJA

za zbiranje predlogov za praznik občine Metlika in za izdelavo 
razpoznavnega znaka občine Metlika, ki je bil objavljen v Do
lenjskem listu dne 28. novembra 1991.

Rok za dostavo predlogov je 60 dni po objavi natečaja.
SKUPŠČINA OBČINE METLIKA
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Andreju Petku v slovo
Človek ni samoten otok, je del kontinenta, 
tel stvarstva. Če morje pogoltne del 
kopnega,
iesvet manjši: s smrtjo vsakega človeka 
»n o revnejSi, ker je vsak posameznik del 
HoveStva. zato ne poizveduj, komu zvoni, 
kajti zvoni tudi tebi

(Misli iz pridige Johna Donna)

V polni meri se zavemo te resnice, ko 
“nire človek, kakršen je bil Andrej Pe- 
kk, pedagog, ravnatelj, kulturni in 
družbeni delavec, ki bi letos, 30. no- 
'tmbra, dopolnil 81 let.

Leta 1946 je po dekretu prišel iz 
Ribnice v Belo krajino in med nami 
Preživel svoja najplodnejša leta do upo
kojitve leta 1973. Poučeval je različne 
Predmete, bilje odličen pedagog in rav- 
°atelj, pevovodja, mentor učencem in 
učiteljem. Predvsem pa je bil človek, 
obdarjen z razkošnimi darovi, ki jih je 
Nesebično razdajal. S svojim velikim 
osebnim ugledom je dvigal tudi ugled 
črnomaljskih šol; vajenske, gimnazije in 
osnovne šole, ki jo je vodil celih 14 let.

Pod njegovo taktirko so pevski zbori 
dosegli zavidljivo raven. Ena njegovih 
velikih ljubezni je bilo tudi slikarstvo in 
kljub obilici dela seje težko uprl skuš
njavi, da ne bi poskusil mehkobe belo
kranjske pokrajine prenesti na platno. 
Ljubezen do umetnosti je prenašal tudi 
na učence. Kot fotoamaterje okrog se
be zbiral učence in jih uvajal v skrivno
sti fotografije. S svojim neutrudnim de
lom v prostem času je dajal dober zgled 
tudi svojim kolegom. Ko obujamo

spomine na tiste čase, se s ponosom 
spominjamo dosežkov v kulturi, športu 
in na pedagoškem področju. Kot peda
gogu mu je vedno uspelo, da sta graja 
ali pohvala dosegli pravi učinek. Svojih 
pedagoških nasvetov mladim učiteljem 
se mu tudi danes ne bi bilo treba sramo
vati, saj seje vedno zavzemal za učenca, 
za humane odnose, pravičnost in odgo
vornost. Sprejeli smo ga za svojega, tudi 
njegovo pojočo ribniško govorico, ki se 
ji nikoli ni mogel v celoti odpovedati.

Po upokojitvi se je z družino vrnil v 
domači kraj in delal dalje, vendar je del 
njegovega srca ostal med nami, Belo
kranjci. Boli me, da se mu nismo znali 
oddolžiti v tolikšni meri, kot sije zaslu
žil, tolaži pa me dejstvo, da bo še dolgo 
ostal v srcih vseh generacij, ki so ga po
znale, spoštovale in se od njega učile.

GABRIJELA VIDIC-MIHELČIČ

VARSTVENI CENTER 
TEŽKO PRIČAKUJEMQ

V torek, 19. novembra, se je na OŠ 
Dragotina Ketteja sestalo naše društvo 
in pregledalo, kaj smo že storili letos za 
duševno prizadete. Ugotovili smo, da 
smo zbrali 40.000 SLT z dobrodelnim 
koncertom tria Novina in še 17.000 s 
pobiranjem prispevkov po vaseh. Seve
da bomo morali z zbiralno akcijo še na
daljevali. Saj se bo število varovancev 
lahko do takrat, ko bo Varstveni center 
zgrajen, povečalo. Šest varovancev, ki 
je sedaj vključenih v delavnico s poseb
nimi pogoji, ima prebivališče v Domu 
starejših občanov. Mislim, da bomo vsi 
veseli, ko bomo imeli zgrajen svoj cen
ter. S pridobitvijo vzgojiteljev, pravijo, 
ne bo težav, ker je dovolj nezaposlene in 
izobražene mladine. Pogovorili smo se 
tudi o praznovanju novega leta in o se
minarju, ki ga moramo še pripraviti.

A. BUTALIN 
Ob Težki vodi 32 

Novo mesto

TUDI MI SMO 
POTOVALI PO AFRIKI
Učenci od 4. do 8. razreda smo 29. no

vembra uživali ob posnetkih Zvoneta Še
ruge. Z zanimivim pripovedovanjem nas 
je popeljal v čarobni in skrivnostni svet 
Afrike. Škupaj s svojo ženo Romano sta 
na jeklenem konjičku prepotovala 
150.000 kilometrov in obiskala 25 držav 
v enem letu. Predavanje je zaključil s 
predstavitvijo življenja ljudi na drugih ce
linah. Poleg tega smo lahko ves čas uživali 
ob čudoviti glasbi.
ROMANA RUS, JANJA URBANČIČ 

in VESNA FINK, 
Mladi novinar 

OŠ Dolenjske Toplice

Ana Florjančič
V sredo, 27. novembra, smo na 

Otočcu pokopali Ano Florjančič iz 
Šentpetra.

Za vedno se je ustavilo njeno srce. 
Težko smo sprejeli to žalostno vest, saj 
smo Floijančičevo še nedolgo tega vi
devali, ko se je že precej upognjena, 
oprta na palico, sprehajala okoli svoje
ga doma. Pred 63 leti je Koroščeva hiša 
dobila mlado in delovno gospodinjo. 
Možu Jožetu je bila vedno trdna opora. 
Pomagala sta si s skromno gostilno, 
pridna Ana pa je poleg skrbi za svojo 
družino kuhala tudi za druge. Rodila je 
šest otrok, do katerih je bila zelo skrbna 
in dobra. V času druge svetovne vojne 
je morala prevzeti dom, otroke in kme
tijo na svoja ramena, ker so moža inter
nirali. Kljub vsej skrbi, ki ji je bila nalo
žena, se je našlo dovolj časa tudi za 
druge ljudi, ki so ostali brez strehe nad 
glavo, v hiši je bila od začetka dokonča 
vojne partizanska javka, čeprav je bila 
vas okupirana. Okupator z izdajalci ji je 
večkrat stregel po življenju, pa se je 
vedno znova znala obraniti. Po vojni je 
bila vseskozi aktivna v organizacijah, ki 
so s svojim naprednim in humanitarnim 
delom gradile našo sedanjost. Vedno si 
je prizadevala za napredek vasi in kme
tij. Plod njenega truda je bil tudi vaški 
vodovod v letu 1958.

Z leti je Ani usihala življenjska moč. 
Zelo jo je prizadela rana moževa smrt, 
kmalu zatem pa je izgubila še hčerko 
Zoro in vnuka Robija. Kljub vsem bo
lečinam je dočakala 80 let. Ohranili jo 
bomo v lepem in trajnem spominu kot 
skromno, dobro in pošteno žensko. 
Hvala ti, draga Ana.

Vaščani Otočca

iTOdim RNANaiAVJA, SVETOVANI* IN TIŽENJA. J • • R E A L TMINOVA mm W0MIHU 1U M .Ml 1UVU « Mit

Na osnovi 16. in 17. člena statuta podjetja Real, 
d.o.o., Novo mesto, Trdinova 2,

razpisuje skupščina podjetja delovno mesto

direktorja za dobo štirih let

Za direktorja podjetja je lahko imenovana oseba, ki izpolnjuje 
naslednje pogoje:

1. da ima visoko strokovno izobrazbo ekonomske smeri,
2. da ima najmanj 5 let delovnih izkušenj na vodilnih in vod

stvenih delih v gospodarstvu,
3. da predloži potrdilo o aktivnem znanju najmanj enega sve

tovnega jezika,
4. da predloži razvojni program podjetja.

Zaželjeno je, da ima kandidat opravljeno 7-tedensko strokovno 
usposabljanje za vodilne delavce na Brdu pri Kranju.

Pisne prijave z dokazili pričakujemo do petka, 13.12.1991, na 
naslov: Real, Trdinova 2, Novo mesto.

V

Kandidate za navedeno delovno mesto bomo o izbiri pisno ob
vestili v osmih dneh po sprejeti odločitvi na seji skupščine 
podjetja.

OSMRTNICA
Tiho nas je zapustil

JOŽE
STANIŠA

iz Novega mesta, Nad mlini 20

ZAHVALA
Zlata mama si bila, 
s svojim zgledom si živeti ruis učila, 
tiha skromna si bila 
naj ti bo lahka zemlja ki le je pokrila

Ob izgubi drage mame, stare mame in sestre

MARIJE 
KRAVCAR

z Občin 3

se toplo zahvaljujemo vsem, ki ste se kakorkoli poklonili njenemu 
spominu in jo spremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA
V 61. letu nas je zapustila naša draga žena, 

ljubljena mama, stara mama in teta

KLARA
TURK

iz Črmošnjic pri Semiču

Ob boleči izgubi drage mame se najpeše zahvaljujemo vsem sorodni
kom, sosedom, prijateljem in znancem ter kolektivu tozda Gozdarstvo 
Crmošnjice. Iskrena hvala vsem, ki so izrekli sožalje, darovali cvetje, ki 
gaje imela zelo rada, in se v tako velikem številu poslovili od pokojne. 
Posebna zahvala družini Schmuck in Poljane iz Črmošnjic. Prav tako 
se zahvaljujemo pevcem za zapete pesmi, g. Alojzu Puhanu za poslovil

ne besede ter g. župniku za opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 69. letu starosti nas je za vedno zapustil 
dragi mož, oče, stari oče

FRANC 
KRALJ
Telčice S, Škocjan

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom za vsestransko 
pomoč v teh težkih trenutkih, za darovano cvetje in izrečeno sožalje. 
Hvala tudi govorniku za tolažilne besede. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njegovi

ZAHVALA
Jaz sem vstajenje in življenje:
kdor veruje vame, bo živel, tudi če umne.
Jn 11,25

V 81. letu starosti nas je zapustil

FRANC ŠINKOVEC
Dol. Mokro Polje 19

Smrt moža in očeta je povezala sorodnike, vaščane in prijatelje z našo 
družino v dnevih žalovanja in slovesa. Tolikeri ste nas spremljali s sti
skom roke, z molitvijo, s toplo besedo upanja in tolažbe, s pomočjo. 

Vsem iskrena hvala!

Vsi njegovi

ZAHVALA
Ob nenadni in boleči izgubi naše mame, ses

tre, stare mame, prababice in tašče

ANE
FLORJANČIČ
Koroščeve mame, roj. Rutar
iz Šempetra 31, Otočec ob Krki

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znancem in prija
teljem, ki ste nam stali ob strani ob teh težkih dneh. Hvala tovarišu Spi- 
caiju, gospej Junčkovi za tople besede slovesa, pevskemu zboru Dušan 
Jereb za zapete pesmi, gospodu Berusu za občuteno zaigrano Tišino, 
krajevni organizaciji ZZB Otočec in Društvu invalidov Novo mesto za 
spremstvo in vsem praporščakom. Hvala vsem, ki ste jo pospremili na 

zadnji poti in nam izrekli sožalje.

Žalujoči: vsi njeni 
Otočec, 1.12.1991

ZAHVALA
V 70. letu starosti nas je za vedno zapustil naš 

dragi mož, ata, brat, tast in stari ata

FRANC
ČINKOLE

Srebrniče 7

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za vsestransko pomoč v težkih trenutkih. Najlepša hvala 
vsem, ki ste izrekli sožalje, darovali cvetje in ostalo ter se v tako velikem 
številu poslovili od pokojnika. Posebna hvala tudi ZTP Sekcija za vle
ko Novo mesto za govor pri odprtem grobu in gospodu župniku za lepo 

opravljen obred. Vsem in vsakemu posebej iskrena hvala!

Žalujoči: žena Albina, sin Marjan z družino 
in ostalo sorodstvo

Od njega se bomo poslovili v ožjem družinskem krogu.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
V 84. letu je za vedno zaspala naša dobra mama

ANGELA MIKLIČ
rojena Pevec

Trebnje, Ul. heroja Slaka 21

Zahvaljujemo se vsem, ki ste nam pomagali v najtežjih dnevih žalosti, 
sočustvovali z nami, darovaji prelepo cvetje in jo spremili k zadnjemu 
počitku. Lepa hvala pevcem — Trebanjskemu oktetu za žalostinke in g. 

kaplanu za pogrebni obred.

Žalujoči vsi, ki jo pogrešamo: Boža, Alenka, Jože, 
Nula, Polonca

Trebpje, 29.11.1991

ZAHVALA
Jesen je ta moj čas tišine, 
čas hrepenenja in strahu 
ko se zavem, kako vse mine, 
da kratka pot je v hram mira

V 81. letu starosti je utihnilo plemenito srce 
naše ljube mame, stare mame in babice

JULIJANE
LOGAR

roj. Okorn
z Malkovca pri Tržišču

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
sovaščanom, prijateljem in znancem, ki so se poslovili od nje doma, da
rovali cvetje, izrazili sožalje in jo v velikem številu spremili na njeni 
zadnji poti. Zahvala tudi osebju internega oddelka tz II. nadstropja 
Splošne bolnice Novo mesto in Zdravstvenega doma v Krmelju za 

skrbno nego v času njene bolezni in oslabelosti.

Vsi njeni

ZAHVALA
Tam na desni so grobovi, 
um spiš ti,
um na levi so gozdovi, 
um šumi,
kot da v sanjah kdo ječi

V 82. letu nas je zapustil naš dragi mož, oče, 
dedek, praded, brat, stric, tast in svak

FRANC KOVAČ
mizarski mojster v pokoju 

iz Bršljina 21

Ob boleči izgubi našega ata se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, vaščanom in znancem, ki ste sočustvovali z nami, darovali 
cvetje in pokojnika pospremili na njegovi zadnji poti. Posebno zahvalo 
smo dolžni zdravniškemu osebju Splošne bolnice Novo mesto za inten
zivno nego in sosedi Mariji za vsestransko pomoč. Hvala gospodu pro
štu za opravljen obred, cerkvenemu pevskemu zboru in Dolenjskemu 
oktetu. Hvala tudi Obrtni zbornici in upokojencem Laboda za poslo- 

. vilne besede ter gospodu Berusu za lepo odigrano Tišino.

Vsi njegovi
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Ko je bil predsednik Planin
skega društva Lisca Krško še Če
bularjev Tonček, po katerem so 
poimenovali Tončkov dom na pri
ljubljeni 948 metrov visoki izlet
niški točki Lisci, je bil Lojze An- 
zelc podpredsednik tega društva. 
Bilo je to leta 1960. Odtlej je An- 
zelc v planinski organizaciji prav
zaprav nenehno na svojih resda 
krepkih plečih nosil kakšno od
govornejšo zadolžitev. Znal je 
zbrati prave sodelavce in Sevni- 
čani so počasi prevzemali pobudo 
p PD Lisca. Sedež društva so 
kmalu preselili v Sevnico in mu 
malce dopolnili ime. PD Lisca 
Sevnica—Krško spada danes med 
največja, najštevilnejša planinska 
društva v slovenski planinski zve
zi. Njegova odlika, kijo cenijo tu
di v Ljubljani, je, da veliko skrb 
posveča mladim, svojemu planin
skemu podmladku.

Za takšen način dela, odprt za 
vse ljudi dobre volje in ljubitelje 
narave, ima precej zaslug prav 
Lojze, kakor ga kličejo planinski 
in drugi prijatelji Zmeraj ga je 
vleklo v hribe, za to, da se je zapi
sal med planince tudi kot organi
zator, pa ima dosti zaslug Stergar
jev Pavle, nekdanji priljubljeni 
upravnik, oskrbnik planinskih 
postojank v Zasavju in Posavju. 
Lojze je zahaja! r hribe že leta 
1947, kakšnih deset let, predno 
»ga je vzel v roke« Stergar. Našel 
je dobro družbo: Vinka in Toneta

Šeška, LojzetaMotoreta, Andrejo 
Flajs, Klemenčkovega Tinčela in 
še nekatere, same zaprisežene 
planince. V planinstvu veliko 
gradijo na osebnih stikih, dobrem 
medsebojnem poznavanju in za
upanju.

»Planinstvo je sprostitev in pre
izkus samega sebe. Rad grem tja, 
kjer ni prevelike gneče. To, kar 
zdaj delamo s hribi, je pa groza 
Na Triglavu sem bil trinajstkrat, 
zadnjih nekaj let pa me naš očak 
ni videl, ker tam ne moreš več 
normalno hoditi. Mnogi gredo na 
Triglav samo enkrat, zato, da se 
pač povzpnejo na ta simbol slo
venstva Pa bi bilo dobro, da bi 
ljudje hodili tudi v druge gore,

57-letni Anzelc je bil kakšnih 
12 let predsednik PD Lisca zdaj 
pa že osmo leto vodi meddruštveni 
odbor zasavskih planinskih druš
tev, ki povezuje okrog 11.000 
planincev od Litije do Brežic. 
Njegov konjiček je fotografija Na 
okrog 10.000 diapozitivih so zve
čine motivi iz planinskega sveta 
Že otroke v vrtcih s sliko in bese
do navdušuje za lepote našega 
planinskega sveta Za otrokeje to 
lahko že bližnja Zajčja Gora »Če 
hočemo res kaj narediti za okolje, 
moramo zmanjšati standarde v 
naših planinskih domovih, v njih 
naj bi tudi prepovedali kajenje.«

Letošnja Bloudkova plaketa, 
naj višje priznanje za dosežke v te
lesni kulturi in športu, je prišla v 
roke Anzelcu, rojenemu v šest
članski delavski družini, potem 
ko je letos maja že dočakal upo
kojitev v Kopitarni Temu kolek
tivu je bil zvest od začetka svoje 
službe. Najdlje je delal v nabavi 
Bil je nepoklicni predsednik ob
činskega sindikalnega sveta in 
zbora združenega dela sevniške 
občinske skupščine. »Zavzemal 
sem se za pošteno delo in plačilo. 
Bilo je bolj malo možnosti za od
ločanje. Zdaj pa se vsi pehajo za 
svoje in strankarske koristi No
ben minister, še zlasti ne predsed
nik vlade, ne bi smel biti na čelu 
kakšne stranke. Vse je tako gnilo, 
da bodo šele druge volitve poka
zale pravo stanje.«PA VEL PERC

KONCERT 
TOMAŽA PENGOVA 

V VAVTOVŠKI CERKVI
V petek, 6. decembra, ob 20. uri 

bo nastopil v tej cerkvi kitarist, pe
vec in avtor pesmi Tomaž Pengov. 
Je pesnik narave, s katero živi in jo 
začuti v vsakem koraku, ter pesnik 
popotnikov, starcev, ubogih. Pen
gov je v slovenskem glasbenem 
prostoru prisoten dve desetletji. 
Ustvaril je številne pesmi, ki so med 
ljudmi ostale. Vplival je na mnoge 
glasbenike, vendar ga po izraznosti 
besedil nihče ne dosega. Poleg glas
benega ima prireditev tudi humani
tarni pomen, saj bo ves izkupiček 
namenjen nadaljevanju rekonstruk
cije cerkve sv. Tomaža v Straži. Sa
kralna dediščina je na Dolenjskem 
slabo raziskana, kar dokazujejo tudi 
obnovitvena dela na tej cerkvi. 
Kmalu so prerasla v obsežno razis
kavo, kije pokazala, daje starost in 
kulturnozgodovinska vrednost ob
jekta precej večja, kot je bilo znano 
doslej. Obnova cerkve je sledila 
odkritjem in obratno. Trenutno je v 
delu restavriranje poslikave.

KONCERT V SPOMIN 
JERNEJU MOLANU
BREŽICE — Gasilska godba na

pihala iz Kapel prireja v petek, 13. 
decembra, ob 17. uri v Prosvetnem
domu Brežice koncert v spomin 
Jerneju Molanu, padlemu terito
rialcu, bivšemu članu godbe in ga
silskega društva v Bukošku. Poleg 
godbe bodo nastopali še Dekliški 
oktet Corona iz Boštanja. Moški
pevski zbor Kapele in harmonikar 
Toni Sotošek iz Koprivnice. Izku
piček od vstopnine bodo podarili 
kot pomoč svojcem padlega Jerne
ja Molana.

Reševali sto metrov pod zemljo
Sobotna akcija reševalcev v podzemni jami Velika prepadna na Srobotniku

SROBOTNIK NAD STRAŽO — 
Na občinskem centru za obveščanje 
985 je v soboto ob 5. uri zjutraj zazvonil 
telefon. Glas na oni strani žice je pove
dal, da sc je v podzemni jami Velika

prepadna na grebenu Srobotnika zgodi
la nesreča. Časa za razmišljanje ni bilo. 
Potrebno je bilo kar najhitreje sklicati 
dolenjske jamarske reševalce. Ob pol 
osmi uri zjutraj je bilo 20 jamarjev iz

TEŽA VNO REŠEVANJE—Po 150 metrih spuščanja, dvigovanja in plezanja 
po Veliki prepadni, je jamarjem — reševalcem uspelo ranjenega obiskovalca 
spraviti na svetlo. Na sliki trenutek pred zahtevnim dvigom ob 25 metrov visoki 
previsni steni vhoda v jamo. (Foto: J. Pavlin)

Kar doma narejeno letalo
Še v tem mesecu ga bomo lahko videli na nebu

SPET »TELEFON 
V STISKI«

NOVO MESTO — Imate težave v 
šoli, vas tarejo druge skrbi, je kaj na
robe s sošolci, med sodelavci, starši in 
otroci? Vas kaj jezi in posebej vzne- 
miija v razvoju predšolskega in šol
skega otroka? Bi mu radi pomagali, 
pa ne veste kako? Zveza prijateljev 
mladine nadaljuje svojo akcijo »Tele
fon v stiski«. Tokrat vas bodo izkuše
ni strokovnjaki čakali na telefonu 23- 
304 vsak četrtek med 18. in 20. uro. 
Ta četrtek bo dežurna pedagoginja 
Olga Jukič. Zaupajte ji!

NOVO MESTO — Adolf Šuštar je z 
dušo in srcem zapisal letalstvu že dobrih 
štirideset let. Pilotsko dovoljenje je do
bil že 1952. leta, z letalskim modelar
stvom pa se je pričel ukvarjati tri leta 
prej. O tem, da bi kdaj lahko sam nare
dil letalo, si niti sanjati ni upal, pa ven
dar se bo sedaj tudi to zgodilo. Če bo 
vse po sreči, bo njegovo doma narejeno 
letalo na dolenjskem nebu še pred praz
nikom slovenske državnosti. V »bolniš
kem hangarju« mu je po letu dni dela 
skupaj s Francem Jožefom uspelo roč

no izdelati ultra lahko letalo tipa Buga- 
lini, ki gaje projektiral Italijan s tem pri
imkom. Njegov avion bo peti te vrste v 
Sloveniji, med prvimi pa so podobno 
lahko letalo izdelati v delavnici Lada 
Uleta v Trebnjem.

»Narediti avion ne pomeni le natan
čno brati načrt, temveč tudi izbiro naj-

jamarskih društev Novo mesto, Straža, 
Kostanjevica in Trebnje že na prizoriš
ču nesreče. Med reševalci je bil tudi 
zdravnik Bogomir Humar izTrebnjega. 
Pripravili so vrvi, oblekli jamarske 
kombinezone, si nadeli čelade s svetil
kami in se spustili v brezno Velike pre
padne k ponesrečencu. Med opremo so 
bila tudi nosila z napravo za ogrevanje I 
ponesrečenega.

Velika prepadna je najgloblja jama 
med številnimi jamami na Srobotniku 
in ena redkih vodoravnih jam na Do
lenjskem. Sestavljena je iz vhodnega 
brezna, ki je globoko 24 metrov. Od 
tam se skozi majhen vhod pride v 
vhodno dvorano, veliko 20 krat 30 me
trov. Dvorana je zasigana, iz nje pa vodi 
rov v srednjo dvorano in do zadnje dvo
rane, kije od vhoda oddaljena 150 me
trov. Najgloblja točka je 95 m pod po
vršino. Na stenah jam so podpisi z 
datumi celo iz leta 1890, kar je znak, da 
so jamo obiskali že zelo zgodaj. Med 
temi obiskovalci so bili tudi oglarji, ki 
so v »ponvicah« zajemali čisto vodo. 
Kljub vstopnemu breznu je jama lahko 
dostopna, tako da sojo »vaške ekskurzi
je« že dodobra oskrunile. Zadnja leta so 
objestneži razbili kepice sige na stebru v 
zadnji dvorani, lomili kapnike in jih 
razbijali s kamenjem.

Čeprav je šlo le za vajo, so reševalci 
vse skupaj vzeli zelo resno. Ob 9.15 so 
»ponesrečencu« že nudili prvo pomoč, 
tri ure zatem pa je bil ponesrečenec s 
poškodbo noge že na varnem.

J. PAVLIN

kvalitetnejšega materiala. Vse mora biti 
)tno. V letalstvu ne sme biti na-

k V.

stoodstotno.1 
pak, če pa so, so največkrat usodne. Ves 
potreben material sva kupila v tujini, 
naša so le kolesa aviona. Večina je iz 
lahkega lesa, aluminija in platna. Naj
več dela so zahtevala krila, ki imajo

VEČER PANTOMIME
KRŠKO — Danes, v četrtek, 5. de

cembra, bo v Kulturnem domu Krško 
večer pantomime. Na prireditvi, ki se 
bo začela ob 19. uri, bo program pan
tomime izvajal mojster Andres Valdes, 
Kubanec, ki seje udomil v Ljubljani. s

ila, ki imajo 
premer 10,5 metra in površino 13,80
kv _ . . -

»Halo, tukaj je bralec Dolenjca!«
Krajani Ravnega pri Raki nočejo deponije — Lahko tudi domobranci pričakujejo 

kakšno finančno pomoč? Serviser odpeljal skrinjo na Dinos
Zlobnim ljudem včasih tudi nesreča 

prav pride. Pomislite, kako dolgčas bi 
bilo sedaj na Mirni, če ne bi bilo polet
nega neurja s točo. Sedaj pa se že lep čas 
šušlja to in ono o upravičenosti in ne
upravičenosti do pomoči, ki so je bili 
nekateri deležni. Prav zato ni nič čudno, 
da nas je A. K z Mirne poklicala še pred 
osemnajsto uro, ko je čas za naš telefon. 
Če ji gre povsem veijeti, potem bo tudi 
po tem zapisu precej razbuijanj in novih 
kosti za glodanje. A. K. nam je namreč 
sporočila, daje na svoje oči videla sez
nam, na katerem piše, kako in komu so 
razdelili 300.000 tolarjev denarne po
moči Rdečega križa Slovenije. Imeno
vani so dobili od 2000 do 10.000 tolar
jev, A. K. pa meni, da so nekateri dobili 
tudi več, vendar tega na seznamu ni.

Justini Župan iz Ravnega 5 pri 
Raki se ni bilo potrebno skrivati za za
četnice svojega priimka. »Še je čas, da 
preprečimo katastrofo,« je pričela svojo 
pripoved o namenu izgradnje odlaga
lišča smeti v kraju Ravno v krški občini. 
Ljudje, ki se zavedajo ekologije, tega ne 
smejo dopustiti. Deponija naj bi zrasla 
na obrobju Krakovskega gozda v ne
kdanjem dnevnem kopu kremenčevega

Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Ce vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek zvečer, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.

peska. Teren je porozen, voda iz tega 
območja pa izteka na Velike travnike. 
Potok Sajovic jo odnese v Krko. Ali ni 
dovolj, da sedimo na enem sodu smod
nika nuklearke iz Krškega?« se je na 
koncu vprašala Justina.

Ostoja Bubnjevič iz Šegove ulice v 
Novem mestu se jezi na tiste, ki v No
vem mestu napeljujejo omrežje za ka
belsko televizijo. Natanko pred dvema 
letoma je plačal vse obveznosti, pri
ključka pa še do danes ni dobil.

Za dobro bundo je ta čas potrebno 
odšteti že 8000 tolarjev, zato ni, da bi jo 
kupovali vsako leto. Novomeščan S. 
T. je svojo z nekaj madeži odnesel v ne
kdanjo Krkino, danes zasebno kemij
sko čistilnico v Dilančevo ulico v No
vem mestu. Ko je očiščeno bundo želel 
prevzeti iz čiščenja, je na rokavih opazil 
še večje madeže neznanega izvora. Či- • 
stilec je dejal, da jih bodo poskušali od
straniti. To se jim očitno ni posrečilo; 
lastnik seje že nekajkrat vrnil v čistilni
co in nazadnje je svojo bundo komaj 
spoznal, ker je od pogostega čiščenja iz
gubila prvotno barvo. Lastnik čistilnice 
noče ničesar slišati o tem, da bi povzro
čeno škodo povrnil.

Jože Smuk iz Trebnjega je kar na
ravnost vprašal, če lahko pričakujejo 
kakšno okrepitev svojih financ tisti Slo
venci, ki so v drugi svetovni vojni stali 
na strani domobrancev. Menda bodo 
neke podpore dobili tisti, ki so služili 
nemško vojsko, saj na Gorenjskem že 
zbirajo podpise.

Martin Kotar nas je poklical v ime
nu 17 gospodinjstev te vasi nad Šent
jernejem. Povedal je, da se mu ne zdi 
prav, da novomeški Komunali plačuje
jo drago vodarino za vodovod, ki so ga 
pred 15 leti gradili sami s pomočjo KS 
Šentjernej.

Upokojenec Franc Avsec z Malega 
Slatnika je klical v imenu vinogradni
kov vinske gorice Hribi. Pravi, da so že 
junija vsi lastniki zidanic plačali hišne 
številke, pa jih še do danes niso dobili. 
Sedaj čakajo, da jih bo kdo obvestil, če 
so se morda na občini premislili, denar 
pa pozabili vrniti. Hribovci so od vraga 
in bodo zahtevali tudi visoke obresti.

F. G. iz Rodin serviser gospodinj
skih strojev v Novem mestu Nikola 
Dančulovič dobro pozna, saj jo zadnje

čase kar pogostokrat sliši prek telefon
ske slušalke. Omenjeni stranki je pred 
letom dni odpeljal skrinjo v delavnico, 
da bi uredil tesnenje in jo spet napolnil s 
plinom. Takrat je skrinja delovala, ven
dar ni zanesljivo hladila. Ko je gospodi
nja čez nekaj časa vljudno vprašala, kaj 
je s skrinjo, je izvedela, daje že na Dino
su. Komentar ni potreben. J. P.

kvadratnega metra. Za gradnjo sva žr
tvovala tudi 4000 delovnih ur, veliko 
pa nama je pomagal Trebanjec Ivan 
Podpadec, kije kljub svoji invalidnosti 
velik mojster za lesene dele,« pove o 
gradnji glavni modelar Adolf Šuštar.

Ultra lahko letalo je resnično lahko, 
saj tehta le 115 kilogramov. Za hrbtom 
pilota ima vgrajen dvotaktni in dvo- 
valjni motor s 35 konjskimi silami, ki 
bo letalu omogočal hitrost 80 kilome
trov na uro. Z enim polnjenjem rezer
voarja bo to letalo lahko preletelo slo
venski zračni prostor v štirih urah. »Ko 
bomo enkrat dovolj visoko, bomo lah
ko tudi jadrali, brez prižganega motor- 
........................... >lf Su“ja«, še doda Adolf Šuštar.

PROGLASITEV
TURISTIČNIH

KRAJEV
LJUBLJANA — Turistična zve

za Slovenije priredi letos že 23. tra
dicionalno tekmovanje slovenskih 
turističnih krajev za naslov najbolj 
urejenega. Zaključna slovesnost bo 
v petek, 6. decembra, ob 12. uri v 
Kristalni dvorani Zdravilišča Ro
gaška Slatina. Žal so na Dolenj
skem vzbudili pozornost le Stična, 
Ribnica na Dol. in Artiče. Ne vemo 
pa, če drugi znani dolenjski turistič
ni kraji niso prišli na seznam najbolj 
urejenih zaradi neurejenosti ali za
radi tega, ker jih je komisija 
spregledala.

KRST BO V PREČNI— Ta čas je Šuš
tarjev hugalini še v hangarju, vendar je 
večina del že opravljenih. Samo upamo 
lahko, da se bo v rokah izkušenega pilo
ta Adolfa Šuštarja varno dvignilo nad 
Prečno in skupaj s pilotom tudi pristalo. 
(Foto: J. P.)

Lestvica narodnozabavne glasbe 
studio Studia D in Dolenjskega lista

KVINTET OTO LESJAK VABI vse slovenske rojake iz Hildna, Diisseldorfa, 
Essna, Wuppertala, Remscheida, Kolna, itd na božični koncert, ki bo na pro
stem in ob vsakem vremenu v soboto, 7. decembra, od 10. do 13. ure v Hildnu, 
A Iter Marki. Hkrati ansambel pozdravlja vse prijatelje iz Brežic in okolice ter 
vso lepo Slovenijo in želi vesel božič in srečno novo leto 1992!

Žreb je za sodelovanje pri oblikovanju lestvice Studia D in Dolenjskega lista 
dodelil nagrado EVELINI PRISTAVEC iz Ljubljane. Nagrajenki čestitamo! 

Lestvica  je ta teden takšna:
1 (3) Kje moj dragi hodi — FIS
2(1) Dolenjska puška — MODRA KRONIKA
3 (4) Le sekaj, sekaj smrečico — ANS. T.VERDERBF.RJA
4 (2) Zvezda, ki se utrne — ANS. L. SLAKA
5 (7) Ljubezni v slovo — ANS. IVANA PUGLJA 

)Po6 (10) Pod semiško goro — ANS. SLAVKA PLUTA
7 (5) Zdravica za vse nas — NAGELJ
8 (8) Gozdovi umirajo — SPOMIN
9 (6) Žena je kriva — ANS. TONETA ŽAGARJA
10 (-) Spomini nate - ANS. B.RAZPOTNIKA

Predlog za prihodnji teden: Ostal bom muzikant — A. NIPIČ & NJEGOVI 
MUZIKANTI
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Ut Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103,68000 Novo mesto
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KDO JE ZDAJ IZ NAPREDNE DRUŽINE?I
:

:

i
Že v osnovni šoli so nas ločili po 

tem, kdo je iz napredne in kdo iz 
nenapredne družine. Tisti iz na
prednih družin niso hodili v cerkev, 
niso praznovali cerkvenih prazni
kov, njihovi očetje so zasedali po
membna delovna mesta in denarja 
jim ni manjkalo. Starši otrok iz na
prednih družin so izhajali navadno 
iz revnih kmečkih ali delavskih 
družin, ki pa so kmalu spoznali, da 
je njihova bodočnost v Komunistič
ni partiji in pozneje v Zvezi komuni
stov. Vsi po vrsti so se priključili na
rodnoosvobodilnemu boju, seveda 
na strani partizanov. Po vojni so 
gradili socializem, delavsko samo

upravljanje, vzgajali so svoje po
tomce v duhu napredka, komuni
stične ideje in vsesplošne blaginje, 
ki se je po besedah socialističnih 
ideologov svetlikala na obzorju, si
cer daljnem, a vendar. Kadar koli 
so komu ob občinskem ali katerem 
drugem revolucionarnem prazniku 
natikali svetinjice, niso pozabili po
udariti, da izhaja iz napredne 
družine.

Teh naprednih družin je bilo kot 
listja in trave, in če že katera res
nično ni bila napredna, si je priza
devala to postati, pa četudi je bilo 
treba spremeniti družinsko zgodo

vino in morda celo rodovnik. Tako 
so sodobniki naredili iz svojih vele
posestniških pradedov komuniste, 
čeprav se takrat ljudem o komu
nizmu še niti sanjalo ni, in geni za 
Marksa ter Engelsa še niso bili tam, 
odkoder lahko butnejo navzven in 
oplodijo jajčece. Da bi bila družina 
proglašena za napredno, so držav
ljani nosili svoje otroke krstit skri
voma, tajno so papcali šunko, žeg- 
nano in odneseno p cerkev, cerkve
no so se poročali v drugih, od 
rojstnih krajev oddaljenih mestih, 
ko so pa šli komu za birmanskega 
botra, so si pustili rasti brke ali bra

do, samo da jih ne bi prepoznal kdo

iz vrst avantgardistov.

Po štirih desetletjih pa je prišlo do 
sprememb. Razumljivo, da do revo
lucionarnih, saj če na Balkanu ko
koš zakokodaka ob treh namesto 
ob štirih, je to že zgodovinski dogo
dek. To, kar je bilo še do pred krat
kim napredno, je izgubilo svoj smi
sel, pomen in veljavo. Človek bi si 
upal celo trditi, da je postalo škod
ljivo. Kje so zdaj vsi tisti napredni 
tovariši, njihove napredne hčerke, 
njihovi napredni sinovi? Le kdo bi 
to vedel, lepo vas prosim.

TONI GAŠPERIČ


